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PlVEC V KRŠKEM 
O ŠOLSTVU

tdvw°v 'z občine. Govoril je

•t' ^ im, .^rkom na tistem delu pro- 
itsf' irja * nanaša na šolstvo. Zago- 

trW’ da b° treba tudi v šolstvu 
** r '»DstJ M izmenjavo izkušenj v 
d' ™ fcdp,:? Prostoru, hkrati pa bo treba 
asizs' lojnj-i °i°8izirati. Jasno je tudi, da 
p.) * ?4jjs °f>e. ne bo imela samo šola, saj

pierj Ivanje šolske doktrine, po 
kdon«,-, ^ola nadomesti družino, 

ffl r%in‘ nncva ‘n pomembnejša vlo-

-ktet1 Pošt^3Jnom in ki so jih v ZK 
štanjh

; ”3 Belili golieve 
Ta PLAKETE

iV' leJ^JE — Ob koncu petkove 
nasAažrv r*e trebanjske občinske iz- 

isb^jbežtrf ne skupnosti so podelili Mari- 
uflAife uarl veiiko Golievo plaketo ter 
te d# ^j”°«var, Danici Zupan in Mariji 
povej1 -osl golieve plakete. Na priložnostni 
o °kt tsihj J. °b podelitvi je nastopil z več 

* 011 Komorni zbor KUD Pavel

Podpora
slovenskemu

vodstvu
Pismi brežiških komu
nistov v Ljubljano in 

Beograd
BREŽICE — Ogorčeni nad na

padi na slovenski narod in njegovo 
vodstvo so komunisti, zbrani na 
predkongresni konferenci občinske 
organizacije ZKS 7. decembra po
slali pismeno izjavo predsedstvu 
CK ZKJ v Beograd in predsedstvu 
CK ZKS v Ljubljano, v kateri izre
kajo popolno podporo in zaupanje 
državnemu in političnemu vodstvu 
Slovenije ter zatrjujejo, da je bila 
prepoved mitinga v Ljubljani edino 
pravilen ukrep. Obema naslovoma 
sporočajo, da odločno zavračajo 
oceno CK ZK Srbije o neprimerno
sti kandidature Janeza Kocjančiča 
in Milana Kučana za člana CK 
ZKJ, v prepričanju, da je to grob

sizčO* olij "p
ceff* tviij vrjrnje' Slovesnost, ki so jo pri- 
W° iti0 d . f nagrajencem in kot pošlo-

°veou^.anJe zdajšnje sistemske usta- 
iSke izobraževalne skupnosti, 

ne‘a nadvse svečano in prisrčno.

Radovič 
v Frankfurtu

• KRŠKA IZJAVA ZA JAVNOST 
— V času, ko v Zvezi komunistov 
Slovenije označujemo nove poti 
razvoja naše družbe tudi z lastno 
prenovo v sodobno in demokratič
no politično organizacijo, ki ponuja 
svoj pogled izhoda iz sedanje gos
podarske in politične krize, se pri 
tem soočamo s povsem nasprotnimi 
težnjami nazadnjaških in dogmat
skih sil, ki priznavajo samo svojo 
»resnico« in samo svoj način reše
vanja perečih problemov v SFRJ. 
Te so prišle do izraza zlasti ob naj
novejšem poizkusu mitingaškega 
širjenja »resnice« Kosovopoljcev na 
območje Slovenije. Komunisti v 
občini Krško odločno zavračamo 
takšno urejanje odnosov v SFRJ, ki 
vnašajo seme razdora med jugoslo
vanske narode in narodnosti, kot to 
sedaj počne srbsko politično vod
stvo. Zavračamo pritiske srbske po
litične oligarhije na politične in dr
žavne predstavnike slovenskega na
roda, zavračamo postavljanje zidov 
med narodi, ki dejansko razbijajo 
avnojske temelje SFRJ, in to v času, 
ko se politične pregrade drugod po 
svetu podirajo.

Zgrešeni klici po delitvi krivde
S tribune v Trebnjem, na kateri sta sodelovala Miran Potrč in Gregor Golobič
TREBNJE — Volitve v Sloveniji bodo take, da bo zelo težko določiti, kdo je 

na njih zmagal, je ob koncu petkove trebanjske javne tribune z naslovom Čiga
va bo zmaga? dejal Gregor Golobič, predstavnik RK ZSMS. Ponovil je svojo 
tezo, da bi bil popoln poraz komunistov spričo objektivne politične moči ZK 
skorajda travma. Vsekakor pa bodo spomladanske slovenske volitve nekaj zelo 
novega v Jugoslaviji, je dejal Miran Potrč, predsednik skupščine SR Slovenije, 
kije kot uvodničar nastopil v javnem pogovoru v trebanjskem kulturnem domu 
pred Golobičem.

Potrč je navedel tri po njegovem naj
verjetnejše vzroke napadov na sloven
ska ustavna dopolnila. Kritiki amand
majev ne sprejemajo modela Jugoslavi
je kot enakopravne skupnosti, v kate
rem bi imele republike močnejši položaj. 
Drugi razlog je bojazen pred širjenjem 
slovenske ustavne zamisli drugam v Ju
goslavijo, medtem ko gre v tretjem pri
meru za težnjo ustvariti v državi »klimo 
odbojnosti do slovenske politike«. Na 
razpravo v ustavnem sodišču, na katero 
so uvrstili (slovenske) ustavne amand
maje, pa Slovenija ni poslala predstav

nikov, s čimer je zmanjšala možnosti, 
da bi jo postavili na zatožno klop in da

PESTRO OB DNEVU JLA
ČRNOMELJ — Ob dnevu oboro

ženih sil bodo v Črnomlju pripravili 
slavnostno akademijo v tukajšnjem kul
turnem domu v četrtek, 21. decembra, 
ob 19. uri. Sicer pa bo ob tem prazniku 
več prireditev, sprejemov, posvetovanj. 
Med drugim bo tudi sprejem pionirjev 
in mladine v črnomaljski vojašnici, sta
rešine te garnizije pa bodo obiskali rud
nik Kanižarico in metliški Novoles. 
Pripravili bodo tudi vrsto športnih pri
reditev ter priložnostnih razstav.

• V odzivu na nekatera vprašanja 
udeležencev je Potrč dejal, da bo Slo
venija sprožila na zvezni ravni vpra
šanje o sedanjih treh srbskih glasovih 
v skupščini SFRJ. Možnosti medna
rodnega sankcioniranja skregane Ju
goslavije ni zavrnil, s tem da je po
udaril, da mednarodna skupnost poli
tične ocene o naši državi že dela. 
Toda Jugoslavija bo nazadovala, ne 
da bi Evropa z njo ustavila sodelova
nje, če se bodo naše notranje razprtije 
nadaljevale, je menil Potrč.

bi sredstva množičnega obveščanja po 
lastnih potrebah pripravila lepljenko iz
jav Slovencev na razpravi, kot je menil 
Potrč.

Zaostritve odnosov med Srbijo in 
Slovenijo dobivajo v posameznih delih 
države različne ocene. Zgrešen je po
gled, da morata v sporu popustiti tako 
Slovenija kot Srbija, kajti slednja je z 
zatekanjem k blokadi prekoračila prav
ne norme, medtem ko je Slovenija pre
povedala miting zakonito. Tako sta bila

napad na njuno osebno in politično 
integriteto. Brežiški komunisti izra
žajo veliko zaskrbljenost spričo na
stalih političnih razmer, ki jih je po
vzročila enostranska prekinitev go
spodarskih, kulturnih in drugih 
(Klnosov republike Srbije s Sloveni
jo, saj nas je to pripeljalo na rob 
katastrofe.

J. T.

PREDVOLILNI BOJ SEJE ZAČEL — Vanj je začela posegati tudi SZDL, so 
ugotovili na razpravi o programu SZDL v Kočevju, kije bila S. decembra. Na 
njej je sodeloval tudi sekretar RK SZDL Dušan Semolič, kije med drugim de
jal, da bo SZDL servis za ljudi, ne pa za stranke. Strinjal seje, da politični ko
deks pripravljamo prepočasi; zatrdil, da predstavitve volitev ne bo; daje v boju 
za oblast in pri kritiki potrebno spoštovati človekovo dostojanstvo pa tudi 
spoštovanje ustave in zakonov. Na fotografiji: Dušan Semolič in predsednica 
OK SZDL Kočevje Anica Kosten, ki sta vodila razpravo o programih (občin
skem in republiškem) SZDL. (Foto; J. Primc)

°yomeški ustvarjalec 
en

lan p '70,'‘ fotografski ustvarja 
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t, (3 mednarodni uspeh. V sre- 
so v Frankfurtu v ZR 

*tnih h i brb fotografsko razstavo iz- 
«riera .. evropskih fotografov mlajše 
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Krški komunisti podpirajo Kučana
Razširjena seja konference ZK Krško je dala vso podporo vodstvu — Na seji je 

sodeloval tudi dr. Ciril Ribičič, kandidat za novega predsednika ZKS

*ek0razP‘s je poslalo svoja dela 
t>rzara evropskih fotografov, v iz-

a ^tavn V Frankfurtu na ip nrišln13(faCfslavo v Frankfurtu pa je prišlo 
Sne 0rjev- Med nJ'mi je kot edini 
"Ojan rC !n Predstavnik naše države 
'ih f,,, ov'č- V elito mlajših evrop- 
®°rtreif,°®ra^ov je prišel s kolekcijo

KRŠKO — Če kje, potem imata slovenska ZK in njeno vodstvo prav gotovo 
močno bazo v krški občini, kjer seje na razširjeni seji občinske konference ZK 
6. decembra — ha njej pa je sodeloval tudi kandidat za predsednika ZKS dr. 
Ciril Ribičič — zbralo domala 200 komunistov. Razprava je pokazala, da ne 
slovenska ZK ne slovenski narod ne bosta odstopila od svojih načel in začetega 
procesa demokratizacije.

lrriov

k

Rdeča nit seje so bili seveda odnosi s 
Srbijo in mimo teh odnosov ni mogel 
niti dr. Ciril Ribičič. S svojo prislovično

Končno zaupamo vase!

i
m

Sredi gospodarske blokade smo, pa ni nobene panike. Ljudje 
ne kupujejo ne sladkorja ne olja ne moke. Kaj ni to naj višje 
možno zaupanje v slovensko oblast, zaupanje tega naroda v svo
jo moč in resnico, ki vse bolj postaja tudi resnica drugih. In na 
drugi strani poročila o tem, kako so ljudje dobesedno razgrabili 
slovensko blago po beograjskih blagovnicah. Ob tem pa govo- 
fimo, da ima gospodarska palica dva konca, vendar civilizirano 
čakamo, da se srbski narod pobere iz knock downa, in pristaja
mo na to, da bomo še naprej sodelovali s tistimi srbskimi podjetji, 
ki bodo to hotela. Vendar naša potrpežljivost sega samo do tu in 
mti milimetra več. Tako so sklenili delegati slovenske skupščine. 
O tem se pogovarjajo na sestankih ZK in terjajo od slovenskega 
Političnega in državnega vodstva še naprej pokončno držo, ne
omajno vztrajanje pri naših stališčih. Resnica bo zmagala, am
pak mi izgubljamo dragocene sekunde in minute, ko bi bili mo
rali več razmišljati o Evropi, o integraciji v njene gospodarske, 
kulturne in sploh civilizacijske tokove. Toda slovensko gospo
darstvo se je že do dobršne mere internacionaliziralo, saj so v

• Prekinitev odnosov s Slovenijo je norost. To je kot generalni 
štrajk v celotni Jugoslaviji. (B. Bogdanovič, nekdanji 
beograjski župan)

*

Slovenijo prišli Siemens, IBM, Iveco, Renault in druga znana 
mednarodna podjetja. Naš proces integracije v Evropo se je za
čel in drugi pri njem zamujajo, krivdo za to pa lahko pripišejo le 
sami sebi.

J. SIMČIČ

govorniško spretnostjo se Miloševič 
trudi, da bi Slovenijo naredil za sovraž
nika in krivca neuspehov svoje lastne 
politike. In čisto lahko je postal žrtev 
svoje lastne propagandne vojne, ko je 
Slovenijo proglasil za najbolj konzerva
tivno. Resda Slovenija zaostaja za 
Evropo, ampak na gospodarskem pod
ročju, pri urejanju mednacionalnih od
nosov itd. je pred Srbijo za nekaj dolžin. 
Slovenija uveljavlja projekt demokra
tičnega socializma in v tem smislu pušča 
vsa vrata odprta za normalen dialog. 
Toda Srbija vrača z najbolj grobimi na
padi, ko Milana Kučana proglaša za se
paratista, Janeza Kocjančiča pa za tero
rista. »Smo za dialog o nastalih zaostrit
vah brez kakršnihkoli pogojev, medtem 
ko je za Miloševiča pogoj zamenjava 
sedanega slovenskega državnega in po
litičnega vodstva Slovenije,« je med 
drugim dejal Ribičič.

Dr. Ribičič je obširneje spregovoril 
tudi o novih kongresnih usmeritvah, ki 
jih je narekovala odgovornost ZK za 
dosedanje gospodarske grehe, hitro sta
ranje organizacije in pa dejstvo, da je 
morala ZK Slovenije pristati na politič
no konkurenco. Ribičič je citiral za
grebški Danas, kije zapisal, da ZK Slo
venije pristaja na možnost, da na 
volitvah izgubi, in le taka ZK si zasluži, 
da na volitvah zmaga. Sicer pa sloven
ski komunisti vztrajajo pri jugoslovan
ski opciji, ampak ne pod vsakršnimi 
pogoji. Zamisli o asimetrični federaciji

ali konferedaciji so nastale zaradi 
obrambe pred politiko »en človek — en 
glas.« Čeprav se zdi, da ima ZK Slove
nije le malo podpore za svoje zamisli v 
Jugoslaviji, se nekatere zamisli v do
kumentih za 14. kongres vendarle 
uveljavljajo.

Eden izmed razpravljalcev je menil, 
daje dosti slovenskega prilizovanja srb-

venije.

m Nn

• Poteza SZDL Srbije je samo gesta 
užaljenega narcisa. (R. Močnik)

V drugi polovici tedna bo 
spremenljivo oblačno in toplo 
vreme, občasno so možne manj
še padavine.

prepričana oba uvodničarja. Pri tem sta 
ponovila v Sloveniji znano tezo, da gre 
v državi za sprti dve povsem različni 
zamisli o bodoči federaciji, in ne (več) 
za srbsko-slovenski spor.

M. LUZAR

UMRL JE MEDALJER 
VLADIMIR ŠTOVIČEK
Ko smo v torek že zaključevali re

dakcijo, so iz Krškega sporočili, da je 
umrl njihov umetnik, akademski kipar 
Vladimir Štoviček. Preminul je v svo
jem 95. letu in je le za tri tedne preživel 
nekaj let mlajšega stanovskega kolego, 
akademskega slikarja Božidarja Jakca. 
Štoviček bo ostal v slovenski umetnosti 
zapisan predvsem kot odličen medaljer 
in plaketar, v tej zvrsti kiparstva je za
pustil obilico reliefnih portretov po
membnih slovenskih kulturnih in druž
benopolitičnih delavcev. Ustvaijal je 
tako rekoč do zadnjega, tako da so še ob 
njegovi 90-letnici občudovali gibke pr
ste njegovih rok, ko je iz hladne mrtve 
gline oblikoval obraze, polne življenja.

• Predsednik krške ZK Janez Roš
ker je pred koncem seje prosil Cirila 
Ribičiča, naj predsedstvu CK ZK 
Slovenije prenese najgloblje izraze 
podpore. »Mi nismo hlapci Jerneji, ki 
bi iskali svojo pravico po svetu. Mi 
imamo svojo deželo in jo imamo ne
izmerno radi. Nič pa nimamo proti 
drugim in ne maramo raznih .zidarjev 
zidov’. Mi zaupamo v naše sile, za
upamo v naše člane in v naše 
vodstvo.«

BERITE DANES!
na 3. strani:
• V Krškem je zmagal za

družni duh
na 4. strani:
• Široko so odprta vrata 

tujine
na 5. strani:
• »Saj bi sodelovali, a ne 

smemo«
na 6. strani:
• V blokado so srbska 

podjetja prisiljena
na 8. strani:
• Odgovor na: Šali se ne 

šali
na 9. strani:
• Jedrska ni na koleščkih
na 12. strani:
• Prišel je čas okrog Bo

žiča
na 15. strani:
• Prvi poraz na domačem 

parketu

Reviji
»umirajo 

na obroke«
Konferenca v Trbovljah

TRBOVLJE — Konec preteklega ted
na, ko je skupnost revirskih občin povabi
la slovenske novinarje na tiskovno konfe
renco o usodi starih industrijskih središč in 
ekologiji, seje zrak v Trbovljah čudežno 
očistil, vsaj toliko, da merilne naprave 
niso zabeležile preseganja dovoljene kon
centracije žveplovega dvokisa, kar seje te 
dni praviloma ponavljalo.

Nalašč smo pričeli »pri repu« omenjene 
konference, kajti vodilni občinski možje 
in gospodarstveniki REK Edvard Kardelj 
so odmerili ekologiji v najbolj degradira
nem območju Slovenije premalo, komaj 
slabe pol urice od približno dveurne 
konference.

Ne bi mogli trditi, da so to naredili na
merno, kajti Zasavci so gnevno protestira
li zoper republiško zapostavljanje reviijev, 
ki se kaže predvsem v tem, da imajo v 
Ljubljani zelo malo posluha za naložbe v 
zasavske rudnike, kar pa bi utegnilo sča
soma pripeljati do tihega ukinjanja te de
javnosti. In to kljub temu, da je v zasav
skih premogovnikih (semkaj je treba 
prišteti tudi rudnik Senovo in celo rudnik 
Kanižarica) premoga še za približno 240 
let. V razvojnih načrtih pa Zasavci pred
videvajo obratovanje vseh rudnikov in to
rej niti ne ukinitev zagorskega rudnika, o 
čemer glasno razmišljajo nekateri. Zatorej 
terjajo od republike, da vendarle jasno 
opredeli našo energetsko politiko. '

Tudi v hrastniški in trboveljski občini se 
ne morejo sprijazniti, da občini vse bolj 
zaostajata v slovenskem merilu, opozarja
jo, da so ustvarjali zadosti akumulacije za 
Slovenijo, zato ni prav, da so zadnja leta 
dobesedno pozabljeni pri novih naložbah. 
Strokovnjaki bežijo iz onesnaženega oko
lja s kaj klavrno prihodnostjo, tako da se 
utegne že kmalu pojaviti celo vprašanje 
varnosti obratovanja rudnikov. Ali je res 
ta košček slovenske zemlje dolgoročno 
zapisan umiranju? Ali sanacija premo
govništva ali občin? To sta le dve vpraša
nji, ki smo ju izluščili iz okvira zgodbe, ki 
se imenuje, kako čimprej priti do denarja 
za TE-TO 3. Če te termoelektrarne- 
toplarne ne bodo izgradili, bo ostalo na ce
sti okrog 2000 delavcev, pravijo v REK za 
to naložbo, zoper katero pa imajo zeleni 
Slovenije veliko pomislekov.

P. PERC

POBUDA ZA 
PRELOŽITEV 

KONGRESA ZKJ
ČRNOMELJ — Na nedavni pred

kongresni seji črnomaljskih komuni
stov je prišla iz Bella pobuda, da bi pre
ložili l4. kongres ZKJ, ker so zaostreni 
pogoji v Jugoslaviji slaba osnova za 
učinkovito delo. Sicer pa so se na kon
ferenci odločili, da bodo s tajnim glaso
vanjem v osnovnih organizacijah dolo
čili kandidata za profesionalnega sekre
tarja predsedstva občinskega komiteja 
ZKS Črnomelj. Na podlagi evidentira
nja v osnovnih organizacijah so določili 
5 možnih kandidatov: Dušana Koče
varja in Antona Stareta iz Iskre, Antona 
Zajca iz Belta, Mladena Radojčiča, 
predsednika občinske skupščine, ter 
Staneta Simca, predstojnika medobčin
skega študijskega središča ZKS iz No
vega mesta. V osnovnih organizacijah 
morajo o predlaganih kandidatih gla
sovati do konca decembra, potem pa se 
bo sestal občinski komite in ugotovil, 
kateri bo dobil največjo podporo. Za 
neprofesionalnega predsednika OK pa 
so že v prejšnjem krogu na podlagi taj
nih volitev v OO izvolili Lojzeta Sterka.

ski politiki. Ljudi ni strah te politike, 
ampak je imajo dosti, zato se ZK ne piše 
dobro, če bo še ponovila kakšno zna
menito beograjsko sejo. Nekateri so se 
odkrito zavzemali za depolitizacijo ar
made, policije in represivnega aparata. 
Kandidat za bodočega predsednika 
ZKS pa je še dejal, da slovenska partija 
stoji za Milanom Kučanom in da on ne 
bo doživel usode Vllasija. Kdor bo hotel 
obračunati s Kučanom, bo moral obra
čunati z vso Zvezo komunistov Slo-

J. SIMČIČ
PRVO SKUPNO SILVESTROVANJE — V tem času je v novomeški občini 
kar 193 družin, ki ima v domači oskrbi odrasle, zmerno, težje ali težko duševno 
prizadete osebe. Prav zanje in njihove varuhe je Društvo za pomoč duševno 
prizadetih občanov ob pomoči Centra za socialno delo in socialnega skrbstva v 
torek dopoldan pripravila v Domu starejših občanov 1. srečanje duševno pri
zadetih občanov. Zbralo se jih je več kot sto. Ob programu, ki so ga pripravili 
učenci šole iz Šmihela in duet Šiška, so bili pogoščeni in simbolično obdarjeni.
Upajmo, da bo to srečanje postalo tradicionalno in da ti ljudje tudi med letom ne 
bodo pozabljeni in prepuščeni le svojim najbližjim. (Foto: J. Pavlin)



Še en korak k državi
Slovenska skupščina je na pone

deljkovem izrednem zasedanju pozva
la predsedstvo SFRJ in ZIS, naj brez 
slepomišenja priznata, da Srbija z 
bojkotom Slovenije ruši enotnost ju
goslovanskega trga in dobesedno 
pljuva na ustavo SFRJ. Nedvomno je 
pri tem najbolj nenavadno ravno to, 
da je treba omenjeni zvezni instituciji 
dobesedno prositi za nekaj, kar bi mo
rali že zdavnaj storiti. Pa čeprav v 
škodo Slovencev, bi vsaj vedeli, pri 
čem smo. Negotovega in nehvaležne
ga položaja Slovenije v vse bolj krhki 
in sprti jugoslovanski zvezi se je zave
dala večina govornikov, vendar ni bilo 
zaradi tega skorajda nobene panike 
ali strahu. Delegati, ki mislijo naprej, 
pa se niso zadovoljili z bolj ali manj 
ostro oceno usode Slovencev v Jugos
laviji, ampak predlagali tudi nekatere 
konkretne ukrepe za ekonomsko in 
politično obrambo naše dežele. Govor 
je bil predvsem o slovenski ekonomski 
suverenosti, pri čemer je bila najbolj 
konkretna Vika Potočnik, ki je pred
lagala ustanovitev sklada za pomoč 
podjetjem, ki so s trgovinsko vojno 
najbolj prizadeta, uvedbo slovenske 
nacionalne valute, uporabo zahod
nih statističnih standardov, financira

nje zveze edino prek kotizacije ali 
drugih oblik neposrednih vlaganj, 
zmanjšanje uvoznih dajatev zaradi 
zvečanega izvoza in s tem v zvezi uki
nitev tajnih uradnih listov, kjer so po
leg carine predvidene še štiri vrste 
uvoznih davkov, zmanjšanje davkov v 
Sloveniji in spremembo načina finan
ciranja razvojnega dinarja. Po mne
nju Potočnikove se bomo vsem priti
skom najlaže uprli z dvema milijo
noma bogatih državljanov Slovenije.

Vsi delegati niso bili tako ostri in 
konkretni kot Vika Potočnik, kar se
veda pomeni, da nočejo bili petelini, ki 
pojejo prezgodaj. Tako obnašanje de
legatov je sicer razumljivo, vendar ne 
odsev mišljenja tistih, ki so jih izvolili. 
Brez drage ankete o javnem mnenju je 
namreč moč na cesti, v kavarni, v 
uradih, ob strojih ugotoviti, da je tisto, 
kar je zahtevala Potočnikova, prav
zaprav tisto, kar si žele in zahtevajo 
ljudje, ki skupščine nikoli ne bodo vi
deli od znotraj. Po spomladanskih vo
litvah, pa naj bodo kakršnekoli, bo 
postalo to še bolj jasno. Slovencem je 
vsiljivo bratstvo jugoslovanske države 
(takšne, kakršna je) vsak dan bolj od
več. Treba bo misliti tudi nase. Kmalu 
bo jasno tudi, kakšen okvir bo imela

ta misel, konfederacijski, asimetrično 
federacijski, mogoče pa je tudi kaj 
tretjega, tudi (samo začasna) ne ne
pričakovana presenečenja. Naj bo ta
ko ali drugače, slovenske politične 
renesanse ni več mogoče zaustaviti 

Zasedanje slovenskega parlamenta 
je bilo še en korak k resnični suvere
nosti slovenske države. Zasedanje je 
dokazalo tudi, da je srbska špekulaci
ja o različnosti mnenj vodstva sloven
ske države in slo venskega ljudstva z vi
ta iz trte. Kaj bi šele bilo, če bi v tej 
skupščini sedeli in predvsem govorili 
delegati, izvoljeni na svobodnih vo
litvah!

M. BAUER

Bo bolnišnica manj regijska?
Pogodba o skupni izgradnji in financiranju posodobitve novomeške bolnišnice 

naj bi bila podpisana do konca leta —Samoprispevek je le delni vir
NOVO MESTO — Na poseben žiro račun, na katerem se zbirajo sredstva 

novomeškega samoprispevka za sanacijo bolnišnice in izgradnjo šol po refe
rendumskem programu 1989—1994, seje od junija pa do konca oktobra nate
klo skupaj za dobrih 16,5 milijarde dinaijev, od tega je bila dobra tretjina 
obresti.

V skladu s programom bo šla najprej 
v gradnjo bršljinska osnovna šola oz. 
prizidek k njej. Priprave so tako daleč, 
da bi lahko začeli graditi že ob koncu le
tošnjega leta. V skladu s terminskim na
črtom potekajo tudi priprave na dozi
davo šole v Žužemberku, ki bi jo lahko 
pričeli graditi na pomlad prihodnjega 
leta, za novo osnovno šolo v Mrzli doli
ni v Novem mestu pa je zaenkrat od
kupljeno zemljišče, medtem ko naj bi jo 
pričeli graditi leta 1992. Priprave na sa
nacijo in posodobitev novomeške bol
nišnice, za kar je predviden začetek del

ZAHVALA SLOVENSKIM 
NOVINARJEM

SEVNICA — Predsedstvo OK ZK v 
Sevnici je na tukajšnjo občinsko konfe
renco Socialistične zveze naslovilo pobu
do, naj obvesti pristojne organe v Sloveni
ji, da se javno pohvali in zahvali vsem 
slovenskim novinaijem, ki so obveščali 
slovensko javnost o dogodkih okoli mi
tinga »resnice« iz Kosova, Vojvodine in 
Srbije (iz Beograda); predvsem zaradi tež
kih pogojev in ker so novinarji kljub žalit
vam in grožnjam svoje delo dobro 
opravili.

v letu 1991, pa zaenkrat celo prehiteva
jo terminski plan, saj je že podpisana 
pogodba za izdelavo tehnične dokumen
tacije.

Sporazum o skupni izgradnji in fi
nanciranju sanacije in posodobitve no
vomeške bolnišnice še vedno ni podpi
san, prav tako niso zagotovljeni vsi viri 
financiranja. Znano je, naj bi z novo
meškim samoprispevkom zbrali le 45 
odstotkov potrebnih sredstev za poso
dobitev bolnišnice, ostalo pa bodo mo
rala biti druga sredstva: amortizacija, 
kupnina od prodaje objektov na levem 
bregu Krke, prispevna stopnja in sred
stva ostalih občin, ki so povezane v 
Medobčinsko zdravstveno skupnost za 
Dolejsko. Dosedanji tovrstni razgovori 
niso dali rezultata,

Ko je novomeški izvršni svet nedav
no razpravljal o prvem poročilu odbora

Zbornica, servis gospodarstva
Janko Goleš novi sekretar zbornice za Dolenjsko

NOVO MESTO — Izvršilni odbor 
Medobčinske gospodarske zbornice za 
Dolenjsko je 7. decembra med drugim

Ljubljansko 
pismo

Končno je iz 
politike izginil 

»kulaški element«
O odnosu do kmeta
LJUBLJANA — V državah,

članicah Evropske skupnosti, je bil 
kmet deležen največje pozornosti 
tega združenja že od njegove usta
novitve sredi petdesetih let. V prvih 
dneh je bila skupna kmetijska poli
tika ES pravzaprav edina skupna 
skrb komajda ustanovljenega trgo
vinskega bloka. Kmeta so spodbu
jali, naj prideluje čimveč, ker se je 
Evropa hotela otresti odvisnosti od 
uvoza hrane. Kmetom so odobra
vali tako velike subvencije, da so si 
nazadnje z njimi belili glave tako 
kmetje kot ES. Zato imajo danes v 
Evropski skupnosti velike presežke 
hrane.

Pri nas pa je (bilo?) drugače.
Medtem ko so si drugod po svetu 

prizadevali za čim večja posestva 
oziroma za centralizacijo zemlje (v 
Franciji se kmečko gosposestvo 
vsako leto poveča za 0,75 hektara), 
smo pri nas ravnali po nasprotni lo
giki — obdelane površine smo na
mreč vedno bolj razbijali, tako da 
so zdaj naša posestva najmanjša v 
Evropi...

Kot ugotavljajo znanstveniki, 
imamo v Jugoslaviji 17 milijonov 
parcel oziroma povprečno devet na 
eno posestvo. Naše povprečno po
sestvo pa je kar za polovico manjše,

kot je bilo leta 1990. Od ustanovit
ve J ugoslavije do včeraj je kmet ve
ljal za »kulaški element« ali celo za 
»kapitalističnega zarotnika«. Name
sto da bi mu pomagali, sta ga država 
in partija pravzaprav ovirali.

Kmet je še vedno prepuščen 
predvsem samemu sebi; njegov tra
dicionalno podrejeni položaj v dr
žavi in njenem gospodarskem si
stemu pa se ni dosti spremenil. 
Spričo cen, ki rastejo dobesedno iz 
dneva v dan, pravzaprav nima 
možnosti niti za enostavno repro
dukcijo, kaj šele za soliden zaslužek. 
Brez palete alternativnih ukrepov 
na kmetijskem področju — k temu 
pa lahko brez slabe vesti prištejemo 
tudi najkorenitejšega, reprivatizaci- 
jo dela družbenega sektorja — je 
kmet, ki obdeluje 90 odstotkov 
zemlje v naši državi, ostal tam, kjer 
je bil.

Jugoslovanski kmet, če ga pri
merjamo z zahodnoevropskim, ni
ma niti urejenega sistema subvencij, 
enakih premoženjskih in ekonom
skih možnosti, pa tudi ne ustreznega 
sistema dopolnilnega varstva (so
cialno, pokojninsko, zdravstveno). 
Zato ni nič čudnega, da naš kmet v 
teh razmerah tako malo daje, če
prav bi lahko s pomočjo svojega 
cenenega dela in z realno ceno bla
ga, ki ga prideluje, zelo naglo pove
čal svojo ekonomsko in osebno živ
ljenjsko raven.

Iz dosedanjih razprav o kmetijski 
politiki v naši republiki je razvidno, 
da se tudi Zveza komunistov Slo
venije (končno) zavzema za takšne 
spremembe ekonomskega sistema 
in ekonomskme politike, ki naj 
kmetijstvu zagotavljajo uravnove
šen razvoj podeželskih in hribov
skih območij, ob upoštevanju eko
loških kriterijev in potrebe po 
ustvaijanju kulture krajine.

V BLATNIK

Kdo bo zdaj 
ustanovite^ 

Dolenjskega lista

ywvwwwVVWVVWWWV'vwwvwwwwvwwwW^^

V vse večjih težavah se 
list živi skoraj sam

za spremljanje in izvajanje referendum
skega programa za občinsko skupščino, 
je, upoštevaje naštete probleme, sklenil, 
da se bo skupaj z Medobčinsko zdrav
stveno skupnostjo in Zdravstvenim cen
trom Dolenjske aktivno vključil v do
govarjanje, da bi do konca letošnjega 
leta vendarle prišlo do podpisa spora
zuma ali ustrezne pogodbe o skupni iz
gradnji in financiranju te novomeške 
investicije regijskega pomena. V dogo
vore naj bi bila še naprej vključena tudi 
Zdravstvena skupnost Slovenije in Re
publiški komite za zdravstvo in socialno 
varnost, posebno ker je pred vrati reor
ganizacije slovenskega zdravstvenega 
varstva in bo v novem sistemu novo
meška bolnišnica del nacionalnega 
programa in njegove mreže bolnišnic. 
Ali misli v dograditvi novomeške bol
nišnice sodelovati ali ne, se bo moralo 
ob vseh drugih do konca leta izreči (in s 
pogodbo zavezati) tudi do sedaj še naj
bolj omahljivo Krško, da se bo vedelo, 
kako veliko bolnišnico načrtovati.

Z. L.-D.

NOVO MESTO - dolenjski list v 
ekonomskih zagatah, ki ga v viharju 
vratolomne inflacije, tako kot ostale ča
sopisne hiše v Sloveniji, zelo prizadeva
jo, ostaja vse bolj sam, odvisen od svo
jih bralcev in ekonomske propagande, 
medtem ko je ustanoviteljem, občin
skim konferencam SZDL sedmih občin, 
vse manj mar, kaj se z njim dogaja. To 
potrjuje tudi udeležba na seji skupščine 
in časopisnega sveta prejšnji četrtek, ki 
so se je od ustanoviteljev udeležili le 
predstavniki iz Črnomlja, Krškega in 
Novega mesta.

Tričetrtletno poslovanje je časopis 
zaključil z izgubo 0,44 milijarde din, le
ta pa se bo do konca poslovnega leta še 
bistveno povečala in to kljub temu, da 
je časopis, kar se obsega tiče, dosegel 
najnižjo možno raven. Nadaljnje varče
vanje v tej smeri bi že bistveno okrnilo 
njegovo informativnost. Zato je bil 
eden od sklepov seje, da morajo sousta
novitelji do konca leta poravnati zapad
le obveznosti. Do sedaj so nakazane v 
letošnjih prihodkih lista znašale le 2,24 
odstotka, kar je odločno premalo. Z 
novim letom naj bi naročnina prešla na 
ekonomsko ceno, pri čemer pa bo treba 
upoštevati tudi notranje predsanacijske 
ukrepe, predvsem krepitev ekonomske 
propagande, vendar ne na račun bral
nih strani časopisa, uvajanje tehnološ
kih dosežkov v delo uredništva, kar naj 
bi povečalo dohodkovnost, ter iskanje 
takega koncepta, ki bi bil za bralce bolj 
zanimiv.

Glede na spreminjanje politične po
dobe slovenske družbe, v kateri naj bi 
SZDL kot ustanoviteljica postala le ena 
od strank, se postavlja pod vprašaj tudi 
ustanoviteljstvo. Obstajata dve možno
sti. Prva, da bi ustanoviteljstvo prevzele 
občinske skupščine in stroške za sofi
nanciranje vnesle v občinski proračun, 
druga pa, da bi se časopis povsem osa
mosvojil. V enem in drugem primeru 
bo časopis nadstrankarski, se pravi ne
odvisen, kako pa bo organiziran, bo 
treba še počakati na zakon o zavodih, ki 
bo to natančneje določal.

T. J.

razpravljal tudi o načrtovani prenovi 
zborničnega sistema. Po novem naj bi 
bilo v Sloveniji le šest regijskih zbornic, 
dolenjski naj bi se pridružila posavska, 
predvideva se tudi »pokrivanje« kočev- 
sko-ribniškega dela, ki se sicer bolj na
vezuje na Ljubljano. Izvršilni odbor 
meni, da mora biti prenova vsekakor 
takšna, da bo zbornica servis gospodar
stva, da mu bo v vsestransko pomoč. Če 
naj zaživi v tej smeri, potem bo zbornica 
morala imeti zaposlene strokovne de
lavce in tudi tesne povezave z raznimi 
strokovnimi institucijami. Za novega 
sekretarja MGZ za Dolenjsko so potrdi
li Janka Goleša. Govor je bil tudi o srb
ski blokadi Slovenije.

SEMINAR 
O PROTOKOLU

OTOČEC — V organizaciji sploš
nega združenja za gostinstvo in turizem 
pri gospodarski zbornici Slovenije, no
vomeške Krke in Kompasa je bil 6. in 7. 
decembra na Otočcu seminar o proto
kolu poslovnih srečanj. O protokolu je 
govoril vodja protokola pri slovenskem 
izvršnem svetu Ivan Pušnik, etnolog 
Janez Bogataj je predaval o kulturnih 
prireditvah, Anton Strajnar pa o izboru 
hrane, sprejemih, svečanih večeijah in 
poslovnih darilih. Seminaija se je ude
ležilo okrog 25 predstavnikov podjetij 
iz vse Slovenije, vsa Dolenjska pa je pri
spevala tri zastopnike iz novomeških 
večjih podjetij. A temeljitejše poznava
nje tudi te problematike verjetno še 
mnogim ne bi škodilo v pogojih poslo
vanja na trgu in približevanja Evropi oz. 
svetu.

MLADINA ZA 
MODERNIZACIJO 

DRUŽBE
ČRNOMELJ — Tukajšnja ZSMS 

je pretekli ponedeljek pripravila v sode
lovanju z medobčinskim študijskim 
središčem ZKS iz Novega mesta in čr
nomaljsko srednjo šolo Edvarda Karde
lja predavanje z razgovorom »Mladina- 
za modernizacijo slovenske družbe«. 
Gostja je bila profesorica na ljubljanski 
FSPN dr. Mirjana Ule, kije govorila o 
razvojnih potencialih mladine konec 
20. stoletja.

Bela krajina — ena občina?
Črnomaljska Socialistična zveza v svojem programu 

zahteva, naj občino vrnejo občanom — Popravki

ČRNOMELJ — Tukajšnja Sociali
stična zveza je pripravila osnutek pro
grama z naslovom »Socialistična zveza 
za ekološko prijazno in materialno ter 
duhovno bogato občino«. To je delovni 
program organizacije, z njim pa bodo 
šli, ko bo dopolnjen v januarski javni 
razpravi, tudi na volitve. Kot je zatrdil 
sekretar občinske konference Zvone 
Butala, bodo s takšnim programom in 
ljudmi, ki ga bodo zastopali, zagotovo 
zmagali.

Najpomembnejša naloga v progra
mu je občino vrniti občanom, ki bodo 
sodelovali pri vseh odločitvah v občini, 
pri posebno spornih lahko tudi z refe
rendumom. Nadalje je v programu za
pisano, da bodo v nadaljnjih štirih letih 
asfaltirali vse pomembnejše ceste v 
občini, rešili vprašanje vodne oskrbe, 
posebno skrb pa posvečajo vprašanju 
urbanizma ter popravkom zmot v 
urbanizmu.

Naloga Socialistične zveze bo tudi 
racionalizirati državno upravo. Glede 
na slovenske težnje o centralizaciji pa 
imajo tudi zelo provokativen predlog; 
združitev Bele krajine v eno občino. Po
leg racionalizacije je argument za zdru
žitev tudi ta, da bo združena Bela kraji
na v Sloveniji več pomenila, bo bolj

močna, s tem pa lahko tudi bolj pro
dorna.

C Naša anketa ||

V poglavju o človekovih pravicah 
dajejo poseben poudarek odnosu do 
pripadnikov drugih narodov in narod
nosti v občini, ki jim bodo omogočili 
različnost, saj to pomeni bogatenje nji
hovega okolja. Socialistična zveza za
hteva, naj pride v novo ustavo romska 
skupnost kot manjšina. Zavzemajo pa 
se tudi, da se popravijo zgodovinske 
krivice, ki so se zgodile ljudem.

V poglavju o ekologiji velja omeniti 
predvsem skrb za skupno odlagališče 
komunalnih odpadkov, o katerem bo
do lahko vsi izrazili svoje mnenje. Se
veda so to najbolj nove, zanimive in 
prodorne zahteve črnomaljske Sociali
stične zveze, v programu pa ne manjka 
tudi skrbi za srečno družino, vzgojo, iz
obraževanje in še kaj. Ob tem je Butala 
poudaril, da bo Socialistična zveza v 
prihodnje organizacija individualnih in 
kolektivnih članov. Z ohranjanjem ko
lektivnega članstva nadaljuje tradicijo 
OF in omogoča kolektivnim članom 
(predvsem interesnim asociacijam) ude
ležbo na oblasti.

M BEZEK-JAKŠE

Napad na Jugoslavijo
Medtem ko se ves normalni svet križa ob potezi srbskega vodstva, ki Jc 

gotovo razbesnjeno zaradi zaustavitve srbskega mitingarskega osvajanj2 
Jugoslavije s prepovedjo mitinga v Ljubljani, razglasilo pretrganje vseh sti
kov s Slovenijo, se v združeni Srbiji in Črni gori še kar vrstijo seje in zbori. " 
katerih pada po Sloveniji zaradi prepovedi mitinga. Kako zelo različni j* 
daleč smo si! Kakorkoli že, zdaj so končno na mizi vse karte, ki kažejo, ka»* j
šnoje srbsko vodstvo in kakšne so njegove namere. V ponedeljek je slovet1-;

ah po enostranski prekinitvi odnosovska skupščina na izredni seji o razmerah
Srbije s Slovenijo blokado ocenila kot protiustavno, ne le kot napad na Sin- a
__ ________ i . i * •« * ■ - ju« 'AČCP *venijo, ampak tudi kot poskus rušenja avnojske Jugoslavije in že zai 
procesov gospodarske reforme z namero Srbije, da ukroji vso Jugoslavijo _ ___ 
po svoji podobi. Skupščina je pozvala predsedstvo države in ZIS, naj neme- 
doma priznata, da Srbija z bojkotom pljuva po ustavi SFRJ in ruši enotnos 
jugoslovanskega trga. Čeprav gre kljub vsaj ponekod normalnemu poslov- j 
nemu ravnanju, ki se ne ozira tudi na to zadnjo politično norost, za vendar j 
očitno trganje tudi gospodarskih vezi, se slovenska skupščina ni odločila za ZADF 
povračilne ukrepe. T oda če bo razum povsem odpovedal, se da v enostran- k, 
sko blokado vnesti zdravilno recipročnost, ki pa bo glede na sedanji sloven- INČI — 
ski položaj v Jugoslaviji prizadela vso Jugoslavijo. Lahko vsaj misel na to 
spremeni položaj?

FRANC FRANČIČ, elektromehanikIZ 
Stare vasi pri Šentjerneju: »Srbska blokad2 
zna biti v končni posledici za nas celo km 
ristna, saj smo se sedaj prisiljeni preusmeri 
na stabilne in kovertibilne trge, čeprav bo 

arsikoga ta operacija tudi boleča. Soraz 
erno izgubam gospodarstva bi mora

Pri.Pečir 
! Čorbe. 
Jugosla\ 

Msedni 
•' istem 

l^1 Leo Fr 
> Slov, 

lovan, \ 
*°je vel

merno izgubam gospodarstva bi moi«» ”^ružništ 
zmanjšati tudi dajatve federaciji. Stvari "nogeini 
se pokazale v pravi luči, Slovenija bi se mm 1 Javljene 
rala hkrati tudi nolitično nreusmeriti. Naj ,eCorbrala hkrati tudi politično preusmei 
boljša bi bila osamosvojitev.«

IGOR FORTUN, dipl. pravnik iz Čr
nomlja: »Nesporno je, tla je v Jugoslaviji 
začela z razprtijami določena struja srbskih 
politikov, ki pa se vse bolj zapletajo. Konec 
vsega tega bo najbrž takšen, da bodo Srbi 
pokopali sami sebe, saj Miloševič ne bo 
mogel izpolniti obljub, v nedogled pa tudi 
ne bo mogel graditi politike na mednacio
nalnem sovraštvu, čeprav je sedaj s svojo 
ideologijo prepojil ekonomsko in nacional
no sfero. Poziv naše GZ je taktično dober, 
saj se le branimo « , - gOV(

leden. Ir
IZTOK BOBNAR, delavec iz Dol-

nikev, Trebnje: »Bojkot je nesmiselnem^ |^lada uv°c

‘‘C [»J

m/

smiselno je vztrajati pri njem, Srbija bi mo- . anega 
rala popustih. Še posebej nasprotujem 1.9^, 
bojkotu kot delavec Tesnil. Naša Wva jl?L52( 
ima poslovne stike s srbskimi podjetji, za i ^*)0 d0 
di prekinitve poslovanja z nami nas je ® 
veliko delavcev teden dni doma. Kar zao

U. v» uo
ki* 211

va miting, ki mu je sledil bojkot, je vse t
Kadilni
"hi n“ u mili lig, ni iiiu živilu tzv/j i* v. i, j •

jasno, da sploh ni šlo za položaj Srbov \ 
Črnogorcev, ampak da gre za srbsko n 
sprotovanje slovenskim zamislim.«

Mg;

RUDI DIM, kamnosek iz Gradca: »Pre
kinitev odnosov s Slovenijo, ki vsebuje tudi 
bojkot slovenskih izdelkov, je neodgovorno 
in nespametno dejanje. V skupni državi ne 
mi ne oni ne moremo živeti sami zase. Vse
kakor bomo to prekinitev odnosov lažje 
prenesli mi kot oni. Ta poziv srbskega vod
stva k prekinitvi odnosov s Slovenijo pa je 
jasno pokazal, kaj so hoteli z mitingom v 
Ljubljani! i

Al

I j ta ?ab°
;f *: »ko

7°° dil

JOŽE RESNIK, delovodja pri Pion«ju’ 
Krško: »Doslej sem bil bolj ali manj ravnm 
dušen do srbske politike, ker se mi je zde 
povsem za lase privlečena. Najnovejši pfm 
glas pa meje močno vznejevoljil. Milo^,, 
širi sovraštvo med narodi, ki gaje prenese 
tudi v gospodarstvo. Iz zgodovine P3J
znano, da so med sabo trgovale celo drža >
ki so bile v vojni. Nisem za kdove kaj® . 
povračilne ukrepe, ampak našo pomoč 
jim le lahko ukinili. Ta odhaja v vrečo bm* 
dna,'

JOSIP REKIČ, vratar pri Agrarii Breži
ce: »Čeprav že dolgo živim v Šloveniji, se 
mi je v sporu med Slovenijo in Srbijo nepri
jetno postavljati na eno ali drugo stran. Go
tovo je, da kaj takega ni dobro za ene ne za 
druge. Odločitev o prekinitvi vseh stikov s 
Slovenijo nikamor ne vodi. Pravijo, da ne 
bodo dali Sloveniji niti kilogram bakra. 
Kako pa bodo izvažali npr. v Avstrijo, če ne 
preko Slovenije?«

JANEZ ZAGRAJŠEK, delavec iz 
tanja: »To, kar srbsko vodstvo z Milo^ 
čem na čelu spet počne v zadjem času PJJ 
razglasitvi blokade Slovenije, so pravzapf* 
sila resne stvari, ki bodo tudi na dolgi 
pustile težke posledice ne le za odnose m 
obema republikama, ampak tudi za vso J 
goslavijo. Čeprav jo imajo srbski voditelj1
mitingarji vedno na jeziku, je zdaj jasno.
jo najbolj napadajo in rušijo prav oni "

PETER LEVSTEK, predsednik izvršne
ga sveta občine Ribnica: »Ribniško gospo
darstvo je delno soodvisno od trga ali oskr
be z območja širše Srbije. Najmanj taka 
soodvisnost velja tudi za srbsko gospodar
stvo, in sicer za blago, ki ga dobiva od rib
niškega gospodarstva. Sodelovanje in obo
jestranska odvisnost je taka, da smo trdno 
prepričani, da tega nobena politika ne more 
preprečiti, vsaj ne dolgoročno.«

DOLENJSKI UST

JOŽE MIHELIČ, direktor Name ^ 
čevje: »Naše podjetje srbske blokade še 
čuti in je tudi ne bo. Malo verjetno je. 
srbska podjetja ne bi bila zainteresirana . 
prodajo. Nasploh menim, da je ta srh* 
ukrep nespameten in da bo bolj škodil nj 
hovemu gospodarstvu kot slovenskem; 
Prepričan sem, da odnosov ne bodo prek 
nila tista srbska podjetja, ki bi jim taka 
ločitev takoj škodovala; morda bodo prek 
nila tista ki takojšnje škode ne bi imela " ,

10
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kmetijstvo V Krškem je zmagal zadružni duh
TOK v krškem M-Agrokombinatu se je spremenil v zadrugo —Kmečki profit
KRŠKO — Na nedeljskem kmečkem zboru krškega kmečkega življa je bilo 

ugotovljeno, da so kmetje v okviru M-Agrokombinata vendarle veliko dosegli, 
v danih razamerah pa domala vse: zdaj imajo svojo poslovno enoto, kjer bodo 
lahko pokazali in dokazali vso svojo poslovno spretnost.

Odločilno vlogo pri tem je odigrala 
krška podružnica Slovenske kmečke 
zveze s Tonijem Koršičem na čelu. 
••Pogajanja« so namreč potekala med 
Kmečko zvezo in M-Agrokombinatom. 
Tako so se skupaj odločili, da Agro
kombinat ostane skupaj in dama njego
vi ravni ostanejo razvoj, trženje, finance 
in kadrovska politika. Vsi ostali deli

|VeUka izguba za 
p zadružništvo

i I L 1NCI — Kot žrtev prometne ne- 
Pn.Pcčincih v Sremu sta umrla 
. Vorbe, predsednik Zadružne 
Jugoslavije, in Svetozar Kovija- 

Tjedsednik Zadružne zveze Črne 
(turi |Stem službenem mercedesu je 
ItVf ° ^re*'b, predsednik Zadruž- 

Slovenije, ki je bil prav tako 
Fj °van, vendar ni v smrtni nevar- 

• ve''*ca 'zguba zajugoslovan- 
(jc ru®ištv°, ki se šele postavlja na 
k 'n utrjuje nekatere nekdaj že 
(ne lene zadružne tradicije. Zlasti 

■ Lorbe je imel velike zasluge za 
jijj ^ družbeno ozračje zadnje čase 

® v prid zadružništva, pravijo 
lvaici.

NOVE VRSTE 
OBARJENIH KLOBAS

Da bi popestrili ponudbo kloba
sičarskih izdelkov na trgu, bo, kot 
napoveduje Vestnik iz Murske So
bote, tamkajšnja Mesna industrija 
začela izdelovati kar pet novih vrst 
obarjenih klobas, ki bodo imele 
skupno ime pari. Gre za klobase, v 
katerih bo nadevu iz mladega junč
jega in prašičjega mesa dodana gro
bo ali fino zmleta zelena ali rdeča 
paprika v različnih kombinacijah. 
Nekatere vrste klobas bodo imele 
tudi dodatek semen različnih žit in 
nekaterih vrtnin. Novosti so analizi
rali na prehrambeno-biotehniški 
fakulteti v Zagrebu in jih ocenili kot 
zelo dobre, zlasti še, ker vsebujejo v 
primerjavi z dosedanjimi izdelki 
večje količine beljakovin in minera
lov, pa tudi nekatere vitamine.

mVfDNIK V KUPČIJI
. odajne jn odkupne cene v KZ 
I,^0 mesto

en bodo ostale cene mladega 
dj [A šoveda enake, kot so bile pre- 
ir,i v cene se bodo držale na tej 

kjem ?° konca leta, saj je povpraše- 
11 'lad^110 P?d>0> šušlja pa se tudi, da 

ane„ uvozila meso. Cene mladega 
m« §ov5da bodo ta teden torej od 
Od „ .dc0 230.000 din, starega gove- 
H-Otki a 0 do >02.200 din, telet od 
C? 7 250.000 din, vseh telet za 
' hfii 0.000 din za kilo žive teže. 

<earv,š?lc' na Cikavi so jabolka ta 
Hi P«-tt-000 din, čebula po 10.000

°mPir po 15.000 din. Torej so

PESKE TRŽNICE
unedprc° °b'skani in slabo založeni 
1.000 Jk°vi tržnici je stalo jajce 
lOOfln ■ Sir so prodajali po 
MOOh"1 skut0 P« >40.000 do 

,. n kilo; smetana je bila po 
C ,n lonček 'n 180.000 din 
k lf. 0 "trski kozarec. Kilogram ft- 
Ka3! 200 000 din, kilogram 
fii iq (wPe; kolerabe in zelja so ce- 
fO.Oon j. d‘n- Suhe hruške so stale 
k- dln- Naprodaj so imeli ike- 
w Prime° 250.000 do 600.000

cene poskočile. Poskočila je tudi cena 
sladkorja v vrečah po 50 kg, zdaj je kila
75.000 din (precej ceneje kot v trgovi
nah). Cena olja v kanticah po 25 1 je 
ostala enaka, to je 95.000 din. Prodaja
jo pa tudi fižol tetovac po 140.000 din, 
moko po 27.000 din v kilskih vrečkah v 
paketih z 10 vrečkami.

Prodajne in odkupne cene v KZ 
Krka Novo mesto

V Krškem je ta teden malce poskoči
la sama cena mladega pitanega goveda. 
Kila MPG je sedaj po 240.000 din, kar 
je za 10.000 din več kot pretekli teden. 
Teleta plačujejo po 220.000 do 260.000 
din za kilo žive teže, prašiče po 150.000 
din; cena žrebet pa je od 180.000 din za 
kilo žive teže poskočila na 210.000 din.

V hladilnici v Zadovinku so jabolka 
po 25.000 din, hruške po 30.000 din, 
krompir po 8.000 din (najcenejši v Ju
goslaviji) in čebula po 7.000 din. V hla
dilnici poleg domačih pridelkov proda
jajo tudi ostale vrtnine, poljščine in 
sadje, v celoti 36 artiklov. Včasih se 
splača pokukati k njim.

• SEJMIŠČE V BREŽICAH — Na 
sobotnem sejmu so imeli naprodaj 
145 do 3 mesece starih prašičev in 16 
starejših. Prodali so 93 mlajših in 7 
starejših. Prvi so bili 190.000 do
195.000 in drugi po 160.000 do
175.000 din kilogram žive teže.

Agrokombinata pa se razdelijo na 9 po
slovnih oz. profitnih enot z dokaj veliko 
samostojnostjo.

Reojganizacija v krškem M-Agro- 
kombinatu bo precej spremenila dose
danji ustroj, še posebej močno vlogo pa 
bo v njem dobila poslovna enota Za
druga, ki je zrasla na temelju doseda
njega TOK. Da ne gre samo za lepotni 
popravek, marveč za veliko vsebinsko 
spremembo, dokazuje nekaj podatkov. 
Nova Zadruga ima na ravni kombinata 
privilegiran položaj, saj kmečkega pred
stavnika na ravni delovne organizacije 
ni mogoče preglasovati. Torej bo treba 
vedno doseči konsenz. Znotraj Zadruge 
pa imajo kmetje v celoti odločilno vlo
go tako glede financ kot kadrov. V Za
drugi ne bo nihče direktor, kdor ne bo 
dobil soglasja kmetov. Vse to pa pome
ni tudi dokaj samostojno vlogo v po
slovni politiki. Zadruga bo namreč ime-

• Ali ni politika pravzaprav samo 
veščina, da lažeš pravi čas? (Voltaire)

V vodi le 
še sledi 

pesticidov
V Evropski skupnosti 
vse hujše zahteve gle- 

de pitne vode
Na nedavnem posvetu kmetij

skih pospeševalcev na Bledu je dr. 
Franc Lobnik sporočil rezultate 
analiz, ki so bile opravljene na ob
močju sicer ogroženega Celja z na
menom, da bi ugotovili, v kolikšni 
meri je »zastrupljena« hrana, ki jo 
pridelujejo tamkajšnji kmetje. Izka
zalo se je, da kmetijstvo skorajda 
nima vpliva na onesnaženost, kar 
pa ne pomeni, da smo v Sloveniji 
lahko zadovoljni s sedanjimi raz
merami in da nam ni treba ničesar 
narediti, da bi izboljšali človekovo 
bivalno in naravno okolje.

To lahko trdimo zlasti, če vemo, 
da se znotraj Evropske skupnosti, 
kamor bi se radi pridružili, zelo za
ostrujejo zahteve glede varstva oko
lja. Tako so v Zvezni republiki Ne
mčiji s 1. oktobrom letos začele 
veljati zelo zaostrene zakonske do
ločbe. V litru pitne vode sme biti 
zdaj le 0,0001 miligrama (kar je de- 
setmilijonski del grama), katerega
koli sredstva za varstvo rastlin. 
Vseh pesticidov skupaj sme biti v li
tru vode le petkrat toliko. To so ta
ko majhne količine, da jih nekdaj 
niti izmeriti niso mogli, zdaj pa po
stajajo zakonska omejitev. Zaradi 
nje bo imela v Nemčiji težave vsaj 
petina vseh vodopreskrbovalnih si
stemov, napoveduje tamkajšnji tisk.

Kmetijski nasveti
IjVprog napove fitoftoro

ompirjgv3 pieSen ali fitoftora je najbolj nevarna glivična bolezen 
’PoteJZ z8°dovineje znano, daje pognala na stotisoče Ircev v Ameri- 
N® ko je izzvala lakoto, kakršno zahodni svet komajda pomni. Ce se 
fidejK elec ne postavi po robu, mu fitoftora tudi danes pobere polovico 
t L a> žsto je postalo škropljenje s fungicidi nujni sestavni del pridelova-

. l-judrnp,rja-
te,Je v strahu, da ne bi zamudili začetne okužbe krompirja s plesnijo, 

n 3 kropijo prekmalu, torej opravljajo jalovo delo. Izbruh fitoftore 
Hj, a Podlagi meteoroloških podatkov in nomograma Naunove sicer 
tndjr ?lani-no napovedati (na tem sloni napoved protifitoftorne službe), 
Hm ? metode praktično niso izvedljive za napoved nevarnosti na t. i. 
piavr • Jah- Raziskovalci zato mrzično iščejo bolj praktične načine za 
kuja JanJe nevarnosti in za napovedovanje časa preventivnega škrop-

gno
°d. novejših metod sta razvila nemška raziskovalca Ullrich in 

Slciij se imenuje phytprog. Gre za napravo, ki na podlagi meteoro- 
stj izdatkov (temperature, relativne zračne vloge, padavin) oz. omoče- 
etia ?v 'zračuna tedensko vrednost, izraženo v številu. Ko doseže vsota 

fftiji !" Vrednosti kritično število 150, se po 7 do 14 dneh začne epide- 
'"žicidf23 bolezni. Od kritične vrednosti naprej je treba škropiti s

*>ri0*a mag. Marta Ciraj so v preizkus te metode vključili letos po- 
P°lje Trebnje. Tam je bilo kritično (in prva obolenja) število 150

8E ŠIRI TROHNOBA? V sadnem vrtu se na dveh jablanah širi 
!jrav0 o’ ,ako da na deblu nastajajo vedno večje luknje. Sicer je drevje 
Nik p rvCim lahko zapolnim votla debla, sprašuje v »Nedeljcu« P. R. iz 
*b|a: ‘ Odgovor ponatiskujemo, ker je zanimiv še za druge sadjaije: Votla 
Vu Veje so poškodbe, ki nastajajo na starejšem sadnem drevju zaradi 
1 [v,. r s° veje odžagane preveč od debla stran, namesto tik ob njem. C ep 
Adtio '*!ne more zaceliti, ampak sčasoma začne trohneti. Veja mora biti 
J Voti a8ana lik ob deblu, rana pa zglajena in premazana s cepilno smo- 
S n-*} deb>°, ki je sicer zdravo, najprej očistimo, razkužimo s fungici-

pa zalijemo s cementno malto. ________ _____________ _
" ----------------------------- -

Mija .n° 22. junija, krompirjeva plesen pa seje v večjem obsegu pojavila 9. 
i 0reJ dobrih 14 dni kasneje. Tudi ta primer je potrdil, da se da fitofto- 
»V Vexad°voljivo napovedati in da bi kazalo to nemško metodo uporablja- 
\erj>ern obsegu. Še več, strokovnjaki so prepričani, daje moč s pomočjo 
%e Sj 58a varstva pred fitoftoro prihraniti vsaj eno škropljenje, to pa po- 

r°ške naprave in dodatnega opazovanja. . w .
Inz. M. L.

la svoj žiro račun, lasten obračun 
poslovnih rezultatov in seveda profita, 
ki bo ostajal samo zadrugi.

Predsednik Slovenske kmečke zveze 
v Krškem Toni Koršič pravi, da je to

največ, kar so lahko dosegli glede na 
obstoječo zakonodajo. Ko se bo ta 
spremenila in ko bodo na volitvah na
stopile tudi druge stranke, se utegne 
zgoditi, da bodo spremembe tudi zno
traj te zadruge.

Kar zadeva spremembe navzven, je 
treba omeniti, da znotraj zadruge ni več 
trgovine in storitev, zato pa ostaja v nji 
hranilno-kreditna služba. Zadruga je 
zahtevala, da se preseli s svojimi služ
bami v noveposlovne prostore, ki so že 
zgrajeni v Zadovinku. Se naprej pa 
ostaja odprto vprašanje, kam bodo šli 
pospeševalci. Za sedaj so še ostali v za
drugi, kaj lahko pa se zgodi, da bo tudi 
tu prišlo do sprememb.

J. SIMČIČ

Na kmetiji 
malo takih 
odpadkov

Občanovo mnenje o od
loku za odvoz smeti — 
Nepotrebno obdavčenje

Nekatere kmete v semiški okolici je 
zaskrbel občinski odlok o plačevanju 
komunalnega prispevka za odvoz sme
ti. Prispevek naj bi se plačeval od osebe 
na kmetiji. Sprašujem se, kakšne od
padke — smeti kmetija sploh ima. Kot 
je znano, semiško kmetijstvo še ni viso
ko agrotehnično razvito. Na naši kmeti
ji ni nič več smetja in odvečnih stvari, 
kot jih je bilo pred 20 leti. Vse upora
bimo, kar ne ljudje, pa živina. Nobene 
surovine ne zavržemo. Vse gre nazaj v 
reciklažo. Zato tega prispevka za kmeti
je nikakor ni mogoče obračunavati. 
Ekološke davke plačujemo kot vsi dru
gi občani. Res pa je. da mora tudi kmet 
danes biti bolj pozoren na vsako stvar, 
ki jo odvrže, kot je bil npr. pred 30 leti. 
Vsi vemo, kaj seje zgodilo s Krupo. Ta
ki primeri skrbijo tudi nas kmete. Otro
kom hočemo ohraniti tako okolje in na
ravo, kot smo jo sprejeli sami.

Vprašanje kmečkih odpadkov vidim 
samo v izrabljenih starih oljih in emba
laži in ostankih raznih škropiv. To pa bi 
lahko vedel vsak ozaveščen kmet, ki mu 
ni vseeno, kaj se meče v kraške jame. 
Kmet vsako leto enkrat ali dvakrat 
odda «uradno« odpadke v pripeljani 
kontejner. Vse drugo je za kmeta nepo
trebno obremenjevanje in dodaten da
vek. Dodatno ga bremeni tam, kjer to ni 
na mestu. Kmetu ni mogoče obračuna
vati odvoza smeti ne po številu družin
skih članov niti po kvadraturi prostora. 
Oboje je nepošteno obdavčenje. Vpra
šanja glede škodljivosti novih industrij
skih preparatov pa je treba rešiti v do
govoru s kmetijsko pospeševalno slu
žbo. Presenečenja, kakršno so doživeli 
na dravskem polju, si najbrž nihče ne

ALOJZ ŠUŠTARŠIČ 
Semič 30

PROIZVODNJA IN TRGOVINA
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/■ '—N . PROIZVODNJA I

\AB/
TOZD AGRO BLAGOVNI PROMET BREŽICE
Komisija za delovna razmerja

objavlja prosta dela in naloge

VODJE KOMERCIALE

Pogoji: višja ali srednješolska izobrazba ekonomsko-komercial- 
ne smeri z najmanj 3 — 5 leti delovnih izkušenj na podobnih 
delih in nalogah
Dela in naloge se objavljajo za nedoločen čas, s polnim delov
nim časom in 3-mesečno poskusno dobo.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju objavljenih pogojev po
šljite v roku 8 dni po objavi na naslov: Komisija za delovna raz
merja TOZD AGRO BLAGOVNI PROMET AGRARIA BREŽICE. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni najpozneje v 30 dneh po po
teku objavnega roka.

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL..
Ureja: Tit Dobersek

Nekaj železnih 
pravil pri 
izbiri vina

Nasveti mag. Skaze
Predpraznično pričakovanje je 

že v zraku in pripraviti bo treba 
slavnostne obede, ki ne morejo brez 
dobrega vina. Kako-je nasploh v 
tem pogledu z vinsko kulturo pri 
nas? Poglejmo, kaj pravi o tem vi
narski strokovnjak mag. Anton 
Skaza iz slovite ptujske kleti.

Na Slovenskem se prepletajo 
značilnosti alpske, panonske in 
primorske kuhinje, zato je tako pes
tra in bogata. Nanjo vplivajo tudi 
kuhinje sosednjih narodov, vendar 
ne smemo dovoliti, da bi bistveno 
spreminjale naravo slovenske ku
hinje. Naša naloga je, da te različne

• OBVESTILO VINOGRADNI
KOM — Kmetijski inštitut Slo
venije obvešča, da sprejema vzor
ce v analizo in ocenitev letošnjih 
vin na sledečih prevzemnih po
stajah:

— za bizeljsko-sremiški vino
rodni okoliš:
tov. Franc Šekoranja, gostilna 
»ŠEKORANJA« na Bizeljskem 
(vsak I. in 3. ponedeljek v 
mesecu)

— za belokranjski vinorodni 
okoliš:
tov. Anton Pezdirc, KZ Metlika, 
TOZD Vinska klet

Pri oddaji vzorca vina je po
trebno izpolniti naročilnico in 
predložiti obrazec R-3, prijavo 
letnega pridelka grozdja, mošta 
oz. vina za leto 1989.

jedi in pestro izbiro odličnih vin, ki 
jih premoremo, povežemo med se
boj. Izbrati k jedi primerno vino pa 
je zelo občutljiv del vinske kulture.

Samo strokovnjak za vino in 
hkrati strokovnjak za pripravo jedi 
lahko izbere k jedi pravo vino. Ker 
pa so taki strokovnjaki redki, se 
moramo opirati le nase in na svoje

PRIZNANJA ČEBELARJEM — 
Na občnem zboru sevniških čebelar
jev preteklo nedeljo so med drugim 
opozorili na uspešen boj dobre stotni
je čebelarjev, ki gospodarijo s prek 
2500 panji, zoper čebeljo kugo in va- 
rozo. Vse več preglavic pa povzroča 
poapnjena zalega, o čemer strokov
njaki zelo malo pišejo. Na zboru so 
podelili priznanja zaslužnim članom 
sevniškega čebelarskega društva. Naj
višje — red Antona Janše 2. stopnje 
— je predsednik ČD Franc Zagorc 
izročil Francu Reparju (na desni), red 
3. stopnje pa sta dobila Matija Jer- 
mančič in Bruno Piauštajner. (Foto: 
P. P.)

Sevničani se ne bojijo varoze
Zelo učinkovito zdravilo fluvalinat pri nas še zda^ni registrirano — Vsesplošen 

pojav poapnjene čebelje zalege, ki povzroči več škode kot varoza______
SEVNICA — S takimi dosežki pri zdravljenju čebel, sajeju medovitih rastlin 

in delu z mladimi čebelarji, kot se lahko pohvali sevniško čebelarsko društvo, to 
lahko stori le še redkokatero društvo. Tako je ugotovila tudi Minka Zupančič iz 
Krškega, ki jo slovenski in še posebej posavski čebelarji poznajo kot nadvse 
zagnano čebelarko, predvsem pri vzgoji prihajajočih čebelarskih rodov.

In čeprav postaja ta čas za čebelar- roza, povzročil čebelaijem obilo sivih
stvo (po besedah Zupančičeve na ne
deljskem občnem zboru sevniških čebe
larjev) najtežje ekonomsko vprašanje, 
ko po sorazmerno dobrih letinah v zad
njih 20 letih nastajajo vse večja cenovna 
neskladja med cenami medu in sladkor
ja, se zadržimo tokrat le pri zdravstve
nem varstvu čebel. Kot je povedal pred
sednik sevniških čebelaijev Franc Za
gorc, je splošen izbruh poapnjene 
čebelje zalege, ki dela več škode kot va-

Zoper varozo se je izkazalo kot zelo 
učinkovito zdravilo fluvalinat in če so 
ploščice tega, v nekaterih državah že re
gistriranega zdravila kakovostne, se 
nadležne varoze ni treba več bati, ugo
tavlja tudi komisija za zdravstveno var
stvo čebel pri sevniškem čebelarskem 
društvu. Komisijo vodi študent 4. letni
ka veterine Blaž Jene in prav njegova 
sedanja funkcija pri društvu in status

študenta sta se izkazala za posrečeno 
kombinacijo. Jene je namreč od prof. 
Senegačnika dobil prve informacije in 
ploščice tega zdravila, tako da so Sevni
čani pravzaprav orali ledino pri zdrav
ljenju varoze s fluvalinatom pri naših 
čebelarjih. Upajmo le, da bodo pristojni 
pri nas nekoliko prožnejši in hitrejši pri 
registraciji tako učinkovitega zdravila. 
Jene pravi, da so leta 1986, ko so kupili 
»dihurja«, dosti ceneje kot s folbexom 
zdravili verozo z dimljenjem, posamez
niki so poskušali tudi z omejitvijo zale- 
ganja, lani j>a je rešil sevmške čebele 
fluvalinat. Čebelarji so letos dobili 2100 
ploščic tega zdravila.

P. PERC

poznavanje hrane in vina. Sicer pa 
poznamo nekatera pravila o njuni 
medsebojni skladnosti. Tako pije
mo k navadnim jedem navadna 
namizna in mlada vina, k boljšim 
jedem pa kakovostna in vrhunska. 
Nadalje velja, da v primeru, če po
nudimo pri slovesnem obroku več 
vrst vina, le-te strežemo po istem 
vrstnem redu kot pri vinski pokuš
nji: najprej suha, bela vina, nato 
polsuha, polsladka, polsladka diše
ča, sladka, sladka aromatična in še
le na koncu vina posebne kakovo
sti. Bela vina strežemo pred rdečimi, 
mlada pred starimi. Vina ne streže
mo k močno okisanim solatam, 
prav tako ga ne ponudimo k slad
kim čokoladnim jedem in sladicam 
z veliko smetane.

Za aperitivi ponudimo suho belo 
ali peneče vino, lahko pa tudi vino 
posebne kakovosti: pozno trgatev, 
jagodni izbor ipd. K hladnim pred
jedem se podajo suha bela vina ali 
roseji, k mesnim predjedem suho 
belo vino (laški rizling, suhi rose) ali 
cviček, k pršutu gre malvazija, laški 
rizling ali beli pinot ter seveda teran 
oz. refošk. H kuhani šunki ali krači 
pijemo kakovostno suho vino, k to
plim predjedem se podajo srednje 
polna bela in rdeča vina, testenine 
pa lepo dopolnijo suha bela vina. K 
juham običajno ne strežemo vina, 
če pa že, je primemo lahko belo 
vino.

Za mesne jedi velja staro pravilo: 
k belemu mesu postrežemo bela vi
na, k temnemu mesu (govedina, 
divjačina) pa rdeča. Seveda je treba 
pri tem upoštevati, kako je posa
mezna jed pripravljena in kakšne 
začimbe so zanjo porabljene. K pe
čenim ribam ali ribam na žaru pri
poročamo polnejša suha vina, na 
primer polsuhi pinot ali sauvignon. 
Mešano meso na žaru dopolnjuje 
srednje polno rdeče vino, na primer 
frankinja ali merlot, k divjačini, fa
zanu ali divji raci priporočamo 
polna rdeča vina, barbero, refošk, 
kraški teran itd. Sladice dopolnimo 
z vrhunskimi polsladkimi belimi, 
dišečimi vini: tramincem, muškat 
otonelom ali rumenim muškatom. 
Primerno je tudi polsladko peneče 
vino.

(Dalje prihodnjič)

• Da bi prenehal piti, opazuj pijan
ca, dokler si trezen! (Francoski 
pregovor)
• Tisti, ki nimajo drugih velikih spo
sobnosti, se običajno hvalijo, da so ve
liki pijanci (Petofi)
• Voda za obraz — vino za dušo. 
(Italijanski pregovor)
• Dobro vino in lepa žena — to sta 
dva najlepša strupa (Turškipregovor)

ADLEŠIČANI: 
RAZVIJAJMO VSAJ 

TURIZEM!
ADLEŠIČI — Adlešičani predlaga

jo, naj bi se v njihovi krajevni skupnosti 
začel razvijati turizem, če že ni možnosti 
za industrijo. Za to pa bi bilo treba še 
marsikaj storiti. Do Kolpe razen v 
Žuničih namreč skoraj nikjer ni mogoč 
dostop z avtomobilom, zato bi bilo 
prav, pravijo v Adlešičih, da bi v občini 
začeli razmišljati o gradnji še kakšne 
ceste do reke. Zlasti še, ker z novograd
njami ne bi uničili kmetijskih površin, 
saj zemlja v njihovi krajevni skupnosti 
skoraj ni primerna za kmetijstvo.

Kumarice
povzročile

težave
Velik izpad so v Belsadu 

le delno nadomestili
Črnomelj — Kljub temu da do

bi Belsad skoraj vse sadje in zelenjavo iz 
bližnjih krajev, izdelke pa prodaja pre
težno v Sloveniji in na Hrvaškem in jih 
tako vse, kar se kuha na jugu države, ne 
prizadene, pa z letošnjo proizvodnjo ni
kakor niso zadovoljni. Zaradi pičle leti
ne kumar je bilo namreč konzerviranja 
kumaric le — polovico v primerjavi s 
prej. To pa hkrati pomeni, da so prodali 
prav vse kumarice in so tako rekoč brez 
zalog. Izpad proizvodnje so poleti delno 
nadomestili z vkuhavanjem rdeče pese 
in paprike, ki je niso imeli v načrtu. 
Zato so imeli velik izpad v dohodku, 
kljub višji ceni proizvodov, in tudi ne 
dohajajo več inflacije.

Sedaj v Belsadu predelujejo rdečo 
peso, kuhajo marmelade in omake. Su
rovin imajo dovolj, saj je bila letina sad
ja in rdeče pese dobra, na srečo pa gredo 
tudi izdelki dobro v prodajo.
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Široko so odprta vrata tujine
GIP Pionir na veliko cjradi na Poljskem in v Sovjetski zvezi — Po novem letu 
_________ enotno družbeno podjetje — Nova hranilno-kreditna služba

NOVO MESTO — »Po naših ocenah smo kot gradbeno podjetje vse letoš
nje leto poslovali sorazmerno dobro. Bili smo celo prezasedeni, tako da so za 
nas delala tudi druga podjetja. Prepričani smo, da bo glede na zasedene kapaci
tete uspešen tudi zaključek leta,« pravi direktor GIP Pionir Novo mesto Slavko 
Guštin, ki misli, da tudi vnaprej Pionir ne bi smel imeti težav, čeprav je zaradi 
jugoslovanske politične in gospodarske situacije težko govoriti o perspektivah. 

Za sorazmerno dobro poslovanje in računom. Uvajamo tudi nove enote po
za optimizem za naprej je razlog pred 
vsem v tem, da se jim je spet na široko 
odprla tujina, zlasti Poljska in Sovjetska 
zveza. Še posebno je pomembno, da se 
v tujino niso plasirali le kot gradbeniki, 
ampak tudi kot projektanti. Letos so se 
pogodili že za peti projekt za Sovjetsko 
zvezo, dogovarjajo pa se še za nove. 
Ponovno se začenja tudi nekaj del ob 
Jadranu, kar bo zelo dobrodošlo za za
poslitev Pionirjevih kapacitet pozimi. 
Posebne omembe je vredna tudi grad
nja velikega poslovnega centra na Reki.

V novo leto bo šel Pionir organiziran 
nanovo. »Na referendumu konec no
vembra so se delavci z veliko večino iz
rekli za predlog, da je Pionir enotno 
družbeno podjetje, v čemer vidim za
upanje vseh. Podjetje ne bo pomenilo 
centralizacije vodenja. Zdajšnji tozdi 
bodo postali enote samostojnega gos
podarjenja s še večjimi pooblastili in 
pristojnostmi pri poslovnem odločanju, 
nanje naj bi prenesli celo nekaj razvoja, 
priprave dela za večjo samostojnost, kar 
je zaradi različnih lokacij za Pionir po
membno, in za hitro prilagajanje trgu. 
Seveda pa bo podjetje nastopalo enot
no, z usklajeno poslovno politiko, enim

dejavnostih, na primer turizem in trgo
vino z gradbenimi materiali, predvsem 
zato, da bomo sposobni zaključiti ce
lotna naselja, ki jih gradimo za trg, za 
kar pri gostincih in trgovcih doslej ni bi
lo pravega razumevanja. Turistično iz
gradnjo bi podredili interesom tujcev, 
za kar je veliko zanimanja, le naše poli-

Slavko Guštin

Čigava je ta Jugoslavija?
Novomeški borci o novih političnih razmerah

NOVO MESTO — Na razširjeni seji 
občinskega odbora Zveze borcev Novo 
mesto v sredo, 6. decembra, so borci 
spregovorili predvsem o novonastalih 
političnih razmerah v Jugoslaviji po 
napovedanem in odpovedanem mitin
gu v Ljubljani in o posledicah, gospo
darskih ter političnih, ki jih prinaša

»Rašica« v 
Novem mestu
Zasebna trgovina

NOVO MESTO — Konec pre
jšnjega tedna je na Cesti komandanta 
Staneta v Novem mestu Danica Str
mec odprla novo zasebno trgovino, v 
kateri je na voljo tako rekoč celoten 
asortiment izdelkov tovarne Rašica iz 
Gameljn. »Čeprav je to zasebna trgo
vina, gre pravzaprav za industrijsko 
trgovino Rašice, tako, kot je v Ga
meljnah,« je povedala Strmčeva.

»Ko sem se odločila za trgovino in se 
šla o tem pogovaijat v Rašico, smo 
takoj našli skupen jezik. V Rašici že 
dalj časa ugotavljajo, da je Novo me
sto s svojim zaledjem veliko središče, 
a da tu prodajo zelo malo svojih iz
delkov, vsaj v primerjavi z drugimi 
regijskimi središči v Sloveniji. Prav že
leli so imeti svojo industrijsko trgovi
no v Novem mestu in očitno smo se 
našli ravno v pravem času.« Kot reče
no, ima Strmčeva v svoji trgovini na
prodaj celotno kolekcijo izdelkov Ra
šice. »Že sedaj imam okoli 2.500 
kosov, od tega je velika večina pulo-

ZALOŽENA TRGOVINA — V 
novi zasebni trgovini je na voljo 
celoten program tovarne Rašica.

veijev in jopic; to so izdelki prve klase 
pa tudi izdelki z napako, prodajam 
tudi volno iz Rašice, sčasoma pa bom 
ponudbo še popestrila. Cene prvo- 
klasnih izdelkov so za okoli 15 odst. 
nižje kot v drugih trgovinah, kjer pro
dajajo izdelke Rašice, izdelki z napa
ko pa so seveda ustrezno še cenejši.«

Trgovina, imenovali sojo Tada, je 
v prostorih stare hiše, kjer je bila še 
pred kratkim nerabna klet. Kako se 
znajo v teh časih mlajši ljudje obrniti, 
pove podatek, da je od zamisli, da bi 
tu odprli trgovino, do otvoritve prete
klo komaj pet tednov. Strmčeva je na 
otvoritvi zagotovila, da bo izbor v tej 
trgovini vedno tak, da bo zadovoljil 
vsak okus in vsak žep.

A. B.

enostranski sklep srbske SZDL, da pre
kine vse stike s Slovenijo.

V uvodni besedi je član predsedstva 
republiškega odbora zveze borcev Bog
dan Osolnik podrobneje razčlenil vpra
šanja, ki se s tem v zvezi porajajo, in po
jasnil stališča predsedstva, borci pa so v 
razpravi ocenili, daje bilo ravnanje re
publiškega vodstva v zvezi z mitingom 
pravilno, ter obsodili napade na pred
sednika Janeza Drnovška in zvezno 
vlado kot neutemeljene in žaljive, ena
ko tudi na Milana Kučana in Janeza 
Kocjančiča. Napade, ki prihajajo sedaj 
iz Srbije, bi se dalo primeijati z najtem
nejšimi časi stalinizma, v bistvu pa le ne 
gre za spor med slovenskim in srbskim 
narodom, temveč za dva različna poli
tična koncepta za demokracijo in poli
tični pluralizem in za njuna nasprotja. 
Ljudje se sprašujejo, ali je ta Jugoslavija 
še njihova, je bilo rečeno, hkrati pa po
udarjeno, da je lahko samo ena avnoj- 

t Juska Jugoslavija in daje treba jasno po
vedati, kdo rovari proti njej.

Še največ razprave pa je bilo ob vpra
šanju novih volitev in vlogi Zveze bor
cev v njih, v zvezi s tem pa tudi, kaj bo z 
Zvezo borcev sedaj, bo se bo SZDL 
oblikovala kot politična stranka. Borci 
so za premike na slovenski politični 
sceni, hkrati pa menijo, da priprave nji
hovega lastnega statuta potekajo pre
počasi. Čeprav je jasno, da borci ne bo
do več nastopali kot družbenopolitična 
organizacija, pa bi morali preko svojih 
kandidatov ali tistih, kijih bodo podpr
li, zagotoviti spoštovanje do tradicij 
NOB. Prav to pa od borcev terja aktiv
no vlogo na predvolilnih kandidacijskih 
zborih, kjer pa naj bi zahtevali tudi, da 
bi bilo med kandidati več žensk.

T. J.

Krvodajalske akcije se je 
udeležilo 86 ljudi

METLIKA — Novembrske krvoda
jalske akcije za potrebe novomeške 
bolnišnice seje iz metliške občine ude
ležilo 86 krvodajalcev, kar je veliko več 
kot v enaki lanski akciji, ko je šlo v No
vo mesto 46 krvodajalcev iz metliške 
občine. V Metliki so prepričani, daje to
liko večje število posledica novega za
kona, po katerem imajo prostovoljni 
krvodajalci vsakokrat, ko dajo kri, pra
vico do dveh zaporednih prostih delov
nih dnevov. Določila tega zakona so v 
svoje interne akte vnesli že v Beti in 
Kometu in prav to naj bi bilo odločilno 
za tako velik odziv na zadnjo krvodajal
sko akcijo.

Sicer pa je metliška občina po številu 
krvodajalcev glede na število prebival
cev med zadnjimi v Sloveniji. Podatki 
za lansko leto povedo, daje le 2,31 odst. 
prebivalcev metliške občine bilo krvo
dajalcev, v občini Novo mesto znaša ta 
odstotek 9,25, v Ljubljani pa že 11,8.

Pri metliškem Rdečem križu upajo, 
da se bo po novem zakonu bistveno iz
boljšalo tudi to razmerje. Daje to upa
nje upravičeno, kaže tudi zadnja krvo
dajalska akcija. Naslednja krvodajalska 
akcija bo 17. januarja v Metliki. Na slo
vesnosti 22. decembra letos pa bodo 
krvodajalcem, ki so dali kri petkrat in 
več, podelili priznanja.
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REZULTATI 
NATEČAJA ZA 

POKOPALIŠČE ZNANI
NOVO MESTO — Posebna 

komisija za ocenjevanje prispelih 
elaboratov za pokopališče v Srebr
ničah v Novem mestu je končala 
delo in razglasila rezultate. Prvo na
grado je dobil elaborat »Folio«, ka
terega avtor je profesor Dušan 
Ogrin iz Ljubljane s sodelavcema 
Davorjem Gazvodom iz Novega 
mesta in Matejo Doležal iz Ljublja
ne, arhitekturo pa je izdelal Aleš 
Vodopivec iz Ljubljane. Komisija 
je podelila tudi drugo in tretjo na
grado, štiri elaborate pa je predlaga
la v odkup. Na javni natečaj je pri
spelo 17 elaboratov, vsi pa bodo 
razstavljeni v dolenjski galeriji od 
26. januarja do 5. februarja 1990.

OKREPLJENO
VODSTVO

NOVO MESTO — Občinska skup
ščina je na seji 5. decembra dopolnila 
sklep o začasnih ukrepih družbenega 
varstva zoper Novolesov tozd Finalna 
predelava lesa. S tem je štiričlanskemu 
začasnemu kolektivnemu organu v toz
du »dodala« še tri člane: dipl. ekonomi
sta Jakoba Andoljška iz GIP Pionir., 
mag. ekonomije Boruta Koširja iz 
SOZD Uniles in ekonomista Stanrslava 
Šulna iz LB TDB.

KOMISIJA 
ZA PROUČITEV 

GRADBENE AFERE

Več krvodajalcev

NOVO MESTO — Zbori novo
meške občinske skupščine so 5. decem
bra sprejeli sklep o ustanovitvi, nalogah 
in sestavi komisije za celovito proučitev 
okoliščin skupščinskih razrešitev dveh 
funkcionarjev v letu 1987. Gre seveda
za «gradbeno afero« in razrešitev Bošt- 

na Kovačiča in Jožeta Preskaria. Cia-jana Kovačiča in Jožeta Preskarja. Čla
ni komisije so: Jože Bogovič, Janez 
Bratkovič, Daniel Brezovar, Gregor 
Golobič, Franc Plantan, Zvone Špelko 
in Martin Tomšič.

tično ozračje se mora ohladiti, da bo 
zanimanju sledil tudi tuji kapital. Nada
ljevali bomo z gradnjo v Stinicah, na 
Čatežu, imamo zemljišče na Braču, do
govarjamo se za Istro itd. Ustanavljamo 
tudi posebno organizacijo, kreditno- 
hranilno službo Pionirja, v katero se 
bodo kot delničarji vključevala tudi 
druga podjetja in posamezniki, interes 
je velik. Mislimo, da bo to prispevek k 
še hitrejšemu razvoju Pionirja in Do
lenjske v celoti,« pravi Guštin.

• Kar se tiče srbskega bojkota, Pio
nir naj ne bi bil preveč prizadet tudi v 
primeru prekinitve stikov, čeprav na
ta trg prodajajo harmonika vrata in 

elkeizdelke Keramike. Bolj se bojijo boj
kota uslužbencev, npr. v zvezi pri pa- 
prijih za dela v tujini, kjer vsako za
vlačevanje škodi. Imajo občutek, da 
se to že dogaja.

Hranilno-kreditna služba je eden od 
ukrepov za povečanje kapitala, brez ka
terega se jim v sedanjih pogojih bolj 
slabo piše. Pionir vse več gradi po si
stemu gradnje za trg, ki je zaradi po
trebnega financiranja zalog najtežja, 
druge rešitve zaradi zastoja v prodaji 
stanovanj in poslovnih objektov pa ni. 
Tako gradnjo po Guštinovih besedah 
zmorejo le finančno in kadrovsko moč
na podjetja. Poleg tega skušajo pridobiti 
tudi čimveč avansov, da ne bi bilo treba 
krčiti gradnje in podjetja.

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

Dedkov kamion v 
vseh krajevnih 

skupnostih
Urnik prireditev

NOVO MESTO — Glavni trg že 
teden dni nudi novoletno podobo in 
najmlajši že nestrpno pričakujejo pri
hod dedka Mraza. Novoletne prire
ditve za otroke se bodo pričele to so
boto in nedeljo v Domu JLA, ko bo 
dedek Mraz obdaril vse predšolske 
otroke iz novomeških krajevnih skup
nosti. V soboto, 16. decembra, bo ob 
9. uri program in obdaritev za otroke 
KS Bršljin, ob 11. uri za otroke KS 
Ločna-Mačkovec, ob 14. uri za otro
ke KS Drska I in ob 15.30 za otroke 
KS Drska II. V nedeljo, 17. decem
bra, bo ob 9. uri dedek Mraz za otroke 
KS Center in Mestne njive, ob 11. uri 
za otroke KS Gotna vas, Regrča vas in 
Šmihel, ob 14. uri za otroke KS Maj
de Šilc, ob 15.30 pa za otroke KS 
Kandija-Grm.

Novolestni tovornjak bo letos že 
tretje leto popeljal program in nasto
pajoče v sleherno krajevno skupnost v 
občini. V torek, 19. decembra, se bo 
ustavljal v naslednjih krajih: ob 15. uri 
na Otočcu, ob 15.45 v Kronovem, ob 
16.30 bo pri gostilni Žura v Šmaijeti, 
ob 17.15 v Škocjanu, ob 18.15 pa ga 
bodo lahko pozdravili otroci soseske 
ob Cesti herojev pred Mercatorjevo 
trgovino. V sredo, 20. decembra, bo 
tovornjak pred kulturnim domom v 
Gabrju, ob 15.15 v Brusnicah, ob 
16.16 v Orehovici, ob 17. uri na trgu v 
Šentjerneju, ob 18. uri pred kurilnico 
v naselju Slavka Gruma na Drski. V 
četrtek, 21. decembra, bo ob 13. uri 
pred šolo v Stopičah, ob 13.45 na 
Dolžu, ob 14.45 v Podgradu, ob 16. 
uri v Stranski vasi, ob 16.45 na Uršnih 
selih, ob 17.30 pa ga bodo lahko po
zdravili v Dolenjskih Toplicah. V pe
tek, 22. decembra, bo dedek Mraz ob 
15. uri na Dvoru, ob 15.45 v Žužem
berku, ob 16.30 pred domom KS v 
Straži, ob 17.15 v Prečni, ob 18. uri v 
Mimi Peči in ob 18.45 pred gasilskim 
domom v Kamencah za otroke iz KS 
Bučna vas.

J. P.

NOVOLETNE URE 
PRAVLJIC

METLIKA — Občinska Zveza prijate
ljev mladine Metlika je v novoletni pro
gram praznovanja uvrstila tudi ure prav
ljic za predšolske otroke od tretjega leta 
starosti naprej, ki ne obiskujejo vrtca. Ure 
pravljic bodo v soboto, 16. decembra, ob 
10. uri v Podzemlju, Rosalnicah, na Boža- 
kovem, v Drašičih, na Radoviči, Suhorju 
in v Metliki, pripravile pa jih bodo vzgoji
teljice metliškega vrtca.

NESKLEPČNI SESTOP 
Z OBLASTI

je priilo na sejo le 28, za sklepčnost pa 
.................................................... »Cd-je potrebna dvotretjinska večina, 

povedali« so predvsem delegati iz osnov
nih organizacij. Glede na to, da je bila 
seja konefrence na Miklavževo, bi mor
da pomagalo, če bi se prejšnji večer vod
stvo obrnilo na tega krščanskega do
brotnika in ga prosilo, naj jim prinese 
sklepčnost.

Komunisti
izvolili
komite

Programsko-volilna kon
ferenca organizacije ZKS 
Novo mesto — O poročilu

NOVO MESTO — 7. decembra je 
bila tu programsko-volilna konferenca 
organizacije ZKS Novo mesto. Udele
ženci so izvolili 25-članski občinski 
komite ZKS Novo mesto — doslej je 
štel ta organ 30 članov — in komite bo 
na eni naslednjih sej izvolil predsednika 
in sekretarja predsedstva OK ZKS No
vo mesto. Kandidata za predsednika sta 
člana novoizvoljenega komiteja Miro 
Berger, član KPO v GIP Pionir Novo 
mesto, in Jovo Grobovšek, direktor 
novomeškega Zavoda za varstvo na
ravne in kulturne dediščine, medtem ko 
kandidata za sekretarja ni, ker kandidat 
za to funkcijo Jože Florijančič na ome
njeni programsko-volilni konferenci ni 
bil izvoljen v komite.

Na maratonski konferenci so sprejeli 
poročilo o aktivnosti organizacije no
vomeških komunistov, ki je predtem 
sprožilo tudi nekaj polemičnih nasto
pov razpravljalcev. Nevenka Kulovec 
iz OO ZKS OŠ Milka Šobar-Nataša je 
npr. menila, daje vsebina poročila eno 
samo opravičevanje za nedelo, neučin
kovitost in neuspešnost in občinskemu 
partijskemu vodstvu očitala, da se ne 
odziva na pripombe in pobude iz 
osnovnih organizacij. Udeleženci so se 
dotaknili tudi gradbene afere. Jože Flo
rijančič je v odzivu na predhodna raz
mišljanja o tej temi odgovoril, da ne 
sprejema nobenih podtikanj na svoj ra
čun. Glede nekaterih pozivov članstva 
po več informacij za osnovne organiza
cije je Florijančič menil, da so v sedanji 
poplavi informacij taki klici malone ne
smiselni. O številu članstva v novomeš-

• O podobi Zveze komunistov in o 
razmerjih, v katera vstopa ta organi
zacija, so sicer razpravljali še mnogi 
udeleženci konference. Marjan Ristič 
je npr. vprašal, kaj je s komiteji za 
SLO. Dr. Željko Bošnjak je nastopil 
zoper togo pojmovanje delavskega 
jedra Zveze komunistov, Franci Šali 
pa je razpravljal, ali je strankarstvo 
res najboljša oblika izražanja ljudskih 
interesov in politične kontrole.

ki organizaciji je dejal, da je v drugih 
občinskih organizacijah osip večji.

Na konferenci so razpravljali tudi o 
dokumentih za 11. kongres ZKS, zlasti 
gost Lenart Šetinc pa je govoril o obsto
ječih dveh vizijah razvoja Jugoslavije in 
o najnovejši zaostritvi odnosov med 
Slovenijo in Srbijo. L. M.

METLIKA — Obljubljam sestop 
partije z oblasti se v Metliki očitno ude
janja v obliki nesklepčnosti komuni
stičnih sestankov. Nedavna programsko- 
volilna seja občinske konference je bila 
vseskozi na meji sklepčnosti; če so bili 
vsi v sejni sobi, so bili celo 0,4 člana nad 
potrebno sklepčnosto, če pa je šel eden 
pokadit cigareto, je do sklepčnosti tega 
organa manjkalo 0,6 člana.

Zadnja seja občinske konference, 
hkrati prva z novim občinskim komite
jem, na kateri so obravnavali dokumen
te za bližnji kongres slovenskih komu
nistov, pa je bila daleč od sklepčnosti 
Od 82 članov komiteja in delegatov jih

MIŠU
• Kričanje resnice na mitingih je 
magično obnašanje. (B. Bogdanovičj
• Danes, še posebej v Srbiji, živimo v 
civilizaciji laži (B. Bogdanovič)

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 16. decembra, bodo 

odprte v Novem mestu do 19. ure, 
na podeželju pa do 17. ure nasled
nje prodajalne živil:
• v Novem mestu: Market na Ce
sti herojev
• v Šentjerneju: Samopostrežnica 
Mercator
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Vrelec
• v Žužemberku: Market Do
lenjka
• v Straži: Samopostrežba KZ.
• V Novem mestu bo v nedeljo 
odprta od 8. do 11. ure prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4.

Smo za enake razvojne možnosti
Metliški komunisti podpirajo dokumente za bližnji kongres ZKS — Do sedaj je 
_______bila Bela krajina povsod odrinjena — Brez kandidata za člana CK

METLIKA — Novi predsednik OK ZKS Metlika Branko Matkovič je za 
predkongresno sejo občinske konference — bila je prejšnjo sredo — v uvodni 
besedi navrgel kopico aktualnih vprašanj, od zaostrenih razmer v državi do 
stanja v tej belokranjski občini, katere glasu zunaj občinskih meja ali celo sejne 
sobe skorajda ni slišati. Vsa vprašanja, ki jih je v svojem uvodu načel predsed
nik, pa so bila naravnana na osrednjo točko dnevnega reda — obravnavo do
kumentov za 11. kongres ZKS. »V stanju, v kakršnem smo, je ponuditi pro
gram ,Za evropsko kakovost življenja’ ne samo politično modro, ampak tudi 
nujno,« je dejal Matkovič.

podpore vsem dokumenotm za bližnji 
kongres še posebej podprli resolucijo o 
razvoju podeželja.

V razpravi, v kateri so dokumente za
bližnji kongres slovenskih komunistov 
načelno pa tudi'načelno pa tudi v konkretnih stvareh vsi 
podprli, pa je bilo slišati tudi precej kri
tičnih in celo očitajočih tonov. Metliški 
komunisti menijo, da bi moralo biti ko
nec ponižnosti in vdanosti, tako mora 
Slovenija jasno in glasno zahtevati, kar 
ji pripada v Jugoslaviji, prav tako pa 
metliška občina oziroma Bela krajina 
nasploh, kar ji gre znotraj Slovenije. 
»Vsako stvar, vse, kar imamo, smo si 
morali ustvariti sami, s svojim trdim de
lom. z lastnim znanjem in velikim

odrekanjem. Namesto da bi nam kje 
pomagali, so nas in nas še vedno raje 
odrivajo, pa naj gre to za katastrofalno 
slabo preskrbo z energijo, za infrastruk
turo, celo za odcep z bodoče avto ce- 

.Tuste,« je bilo slišati. Tudi zato so v Metli
ki odločno proti temu, da bi sprejemali 
posebno resolucijo o Mariboru, o me
stu, »ki je bilo med najbolj razvitimi v 
Jugoslaviji, pa se je samo zafuralo«. Za 
svojo občino in za Belo krajino ne za
htevajo nobenih posebnih ugodnosti, 
ampak zgolj pravico, da se razvijajo v 
enakih pogojih kot drugi, zato so poleg

Nekaj dlje so se v razpravi zadržali 
pri vprašanju, ali je združljivo članstvo 
v Zvezi komunistov z vernostjo člana in 
če bo ZK odprla vrata vernim, kako po
tem obravnavati tiste, člane, ki so jih 
pred časom zaradi verskih »prekrškov« 
izključili.

pri obravnavi možnih kandidatov za 
organe ZKS so se metliški komunisti 
odločili pri kandidatu za predsednika 
predsedstva CK ZKS za podporo dr. 
Cirilu Ribičiču, za sekretarja pa bo na 
volitvah njihov glas dobil Uroš Dular. 
Kritično pa so sprejeli dejstvo, da vsa 
Bela krajina nima niti enega kandidata 
za člana novega centralnega komiteja, 
medtem ko sta sedaj iz Bele krajine dva 
člana tega organa.

A. BARTEU

BUDNOST Medobčinsko študljj Vc°d|
središče ZKS je v Novem mestu prip^1 iin|,vjj 
okroglo jnizop prenovitvenih Prof^ iDa pa
ZK, SZDL, ZSMS, ZS in ZB. Iz M ^ su 
vedno budne SZDL smo zvedeli,
med poslušalci ena tretjina dri** iei{ 
UNZ. Razlog za tako veliko delegjkjj |lar Ven 
lahko splošna lekcija, kje se neha (gp[aV)
začne notranji sovražnik, 
tudi, da je bilo treba napo 

ZAVAROVANJE — Nu.v—2V 
ki je štiri leta plačevala tako imen«*’’ Jt, osnu 
življenjsko zavarovanje, je po Pr,eS fMne p, 
dobila na roke nekaj manj kot Bbiga>>n 
din, kar je manj kot en sedanji ob«*? Sv.Takc 
ljenjskega zavarovanja in komaj dow d) pred| 
skromen šopek nageljnov za mo«1* n

gf SLOVENŠČINA — V prilog pSijfi 
biltenu, kije izšel pred 16. rok0^,, "sineb< 
turnirjem v počastitev dneva JLA. . l nekolik 
drugim piše »Počasni predsednik tun1. tni]cov _ 
je naš Mirko Mirtič«. Mirko je res "%ni ^ 
vprašanje pa je, ali je počasen. »napoj 
je pisec hotel povedali, da gre za časOTflP|: _, 
predsednika, kar je druga pesem.

Ena gospa je slišala, da na '—-

gMSj,

C8
uf,sejpegati 
“Edinci 

“/prejel 
S\x 
psico, 

JJoobjai 
I* stv^ 
"»e biti

mirskih značk,
tovk. Če bi 
kakšen dan, 
morda prinesel sv. Miklavž.

t^oja!

DR. JOŽE PUČNIK igi
S'

.  _______ *»»ir
DK. JOZ.E rUd"1*’
V NOVEM MESTU fcVni r*

cembra, ob 19. uri bo v modri d'^ ^ Jj 
-----1 M„.„m mestu > j m ulhotela Metropol v Novem m®® J 

bodna katedra. Dr. Jože 
sednik Socialdemokratske zveze
nije in Demosa, bo nastopil v1 ™, pre< 
vprašanja »Bo opozicija zmaga*8, selili v;

Ptost«
Not
?°razi
Sev

V času od 24. novembra do 
bra so rodile: Jerneja Mlakar arej Aj, ?n‘

Škocjana — Simona, Andreja _
Drame — Gregoija, Majda Anč>®? < ?AS: 
Osrečja -Sandija, Tanja

Zn;
sPrejei

. Ll
Zameškega — Petro, Mirjana 
Križevske vasi — Simono, Julij*1? Na ^ 

Davosa. Lry%stataševič iz Ljubljane — Davorja, m c 
Tutfn iz Šedema — Bernarda, LuciJ.

ar iz Velikega Bana — Miho, »
?avlič z Rateža — Denisa, Dehnk*, iziti«iz Kohanjca — Martina, Manja11* 
Šmalčje vasi — Uroša, Ivanka Gbtr |j 1

škega — Adnjano, Milena 
Vrha pri Škocjanu —Marijo, 
Tkalčič z Belčjega Vrha — Miqf" ’ fi 
Verščaj Mosbruker iz Celja — Spf ’ ^ 
vlina Macele iz Bušinje vasi — M J „,
žica Novak iz Čelevca — BenjamAj^^ki

■v —- Boz* . vja Rujevčan iz Bubnjarcev —;
Ana Drčar iz Gomile — Marj*?8,. jjt ^ Jen 
jana Lindič z Mirne — Gregoija. (JJza 
Slak iz Krškega — Petro, Erna 1° » n"

~ • Kamene-Nik«? “fraz,— Padevski iz Dol. Kamene —.4J. ’atl 
Ernest, Mihelva Blatnik iz Ledeče Pas 
Aleksandro, Irena Bratkovič iz Tr^J^btt,

to za 
tli dv

deklico, Stanislava Gorenc iz ji'
_ deklim Irena Stroiin iz ZUŽ*n' 1? '

/\iCK2>aiiuru, irciia oraiKuviv
— Katjo, Apolonija Batagelj iz 
vice - dečka. Marica Adam iz ^dečka, Marica Adam 12 .''iveAbii? 
Nerajca —deklico, Vojka Fifolt iz^

deklico, Irena Strojin iz ± v ‘! 
- dečka, Silva Štepec iz Trebnji

deklico, Verena Tavčara iz Stf8^,-['jE^tn 
deklico, Stana Vasiljevič iz Ruhn^ JjM/

__ ___ ______ '-"ujt
IZ NOVEGA MESTA: Matejami*

dečka, Nada Kobe z Dolža — SddWi ^
»ti Ig

S"
ka Oberč iz Milke Sobar D ’
Ljudmila Kapiš z Mestnih njiv 10 Jjfi ^ 
Dijana Erbida iz Šmihela 80 Viek.lbi: 
Tatjana Lukman iz Gotne vasi
Cvetka Balkovec z Mestnih njiv 2^ j ||
ka. Čestitamo! N—

Brezov log 18 — Anjo, Žumra 
Partizanske 14 — Admira, Vanj8^ 
novič iz Adamičeve 25 — Tadeja, 

Oberč iz Milke Šobar 17

___________________________ _ I ?A

(Sprehod po Metliki;
^------------ ---------------

v/ circo

S'
Semiču, sicer črnom^iS

SKA OBČINA, je bilo tekmovanj« 
kranjskih petošolcev v znanju 
metnih predpisov. Zmagala je ,ep4.bAT 
ekipa metliške osnovne šole, za kaffjJJ ^ 
jela knjige Bela krajina avtorjev ^ffj|(0t 
Dularja in Mirka Kambiča. Tekibj^Hratj, 
je bilo dobro pripravljeno, osf^J-^Jtiešai 
so jsokazali dobršno mero teore *^drnn

'"gostilna KAPUŠIN S kR.a^ <r 
CA pripravlja za I. januar zabavni ,j1 
na katerem bo igral ansambel R°Tf|jt,lP Pot|e 

iNovega mesta. Vsi, ki bi se radi
njegovi glasbi, morajo rezervira« en & 
Kapušin obljublja bogato večerj0’.^lAosla 
ne igre, dobro vino in še kaj za S* pa^

PRI METLIŠKI ZVEZI
UEV MLADINE so se odločili z?"
letno akcijo, ki bo potekala kv
vom: Podari igračo prijatelju! .vj
zbiranje igrač, ki so se jih eni otrocri^ijjorgj

Enostavno bo treba . 
igračo na za to določeno mesto in 
bo opravljenja.

prinest, odr*J>^ 
:no mesto in “ J b,l0

'N'

Št. 50 (2104) 14. decembra



Črnomaljski drobir
JE PERJE — v nedavni televizijski 
f smo lahko prisluhnili ansamblu 
P. "erderberja iz Starega trga ob 
J® hvali napovedovalke na njegov 
z, ,a Pa je šla s hvalami le nekoliko 

sta na svoji koži občutila pred- 
J*|0Ija besedil Fani Požek in Toni 

Dekle je namreč pesmice pripi- 
Verderberjevemu ansamblu, to 

iJ,Prave avtorje žalitev, da ne reče- 
ri.hjlenje s tujim perjem.
SJBO ZDAJ? — Črnomaljska So-

postuzveza je že vsa v pripravah na
'Utek programa pa doživlja le

jine popravke. Nekateri ne vedo, 
l“8a »naličili«, da bi bil čim bolj do- 
L' 'ako so (očitno po zgledu komu- 
P^lagali, naj bi bil naslov pro- 

balistična zveza — Ljubljana 
J?.naj bi simboliziralo približevanje 
raškemu glavnemu mestu. Upajmo 
1 ih r°^ru®a brihtna buča — prav 
^ ‘oliko po zgledu prej omenjenih 

e otW°.v "7 omislila poleg napisa o 
rdal4iii nnizdaj & vrlega Belokranjca, ki jo 
cmOTml? P°1 nag peš brusi proti Ljubljani.

^.Minimalna celoletna članari- 
k j ie 6 l'P v dinarski protivredno-, c ..........

liasa”1 ®re a deoamo enoto, ki jo že 
^propagira Mladina, zanjo pa se je 
«iuniseji slovenske skupščine zavzela 
LcTpalha Vika Potočnik. Črnomalj- 

c'’. k> bodo sicer z odprtimi ro-
>ejeli t svojo organizacijo vsake-

* bo potrudil priti na občinsko 
“ Pr°sili, da to obvestilo ne 

"“javljeno v tej rubriki, ker gre za 
ItJ,1K- Kdo pa pravi, da tudi Drobir 

( J *bl,i resen?
—_ ________________^

djrebne iz Kočevja )
oj^’ MED VOJAKI

G?', decembra, bo ribniške vojake 
ih v 130 malih Šolarjev iz Ko- 
^ «jim bodo pokazali orožje in 

[ Ke ° bodo v domu JLA vrteli

W;S K,OSKI? — Poročali smo že o

■ Na dan

cvo- nai £• , med drugim predlagano tu- 
1 J oib‘u*Opili sedanje kioske po mestu, 

^*učtlnice tako za zaposlene kot za
r^Jti r,i“uPce"- To še posebno velja po- 
®v nsnagu, mrazu, dežju itd. Po enem
I* %li|fredl°g°v naj bi njih dejavnosti 

• ' Jbane prostore, po drugem naj
d J?*°re uredili v sedanji tržnici (li-; d ^jieoi ”, W1 v-uai y Mjuauji uunu yir i

1 hilo *t(k Zdaj pa smo zvedeli, da 
■j C*«?™ 'ahko za kiosk Držav- 

• Vj nje' hi mu je ponudila prostor

,na tudi že dokončna cena v di-

Sfež1 POSEBNO NAGRADO 
sijk?™)® nagrado gotovo zasluži tisti, 
£ m sedanje klopi v dvorani OK 
li nai« E .neudobne sedeže niso naleteli 

JslareJ5i sestankovalci.

Eniški zobotrebci
vil 'te«
fjlljkj ZIDU — Na vprašanje, če bo- 

hratkn<n-ie res glasovali o odcepitvi od
:nega, fašističnega, nacionali-“&A ' ° * ■aoutiuti.ga, tiaviuiiou

^‘nsPloh pokvarjenega in izkoriš- 
nsk ^.°^evja ter postavili zid na

jovorji^i* na Jasnici, so Ribničanje 
CevL n>so tako daleč, da se stiki s 
HVJ JJ* Celo izboljšujejo in da so prav- 

Vedno pozabljeni tisti časi, ko so 
'onra!ni toPom streljali na Kočevje, pa 
M' Zneslo in uhilo Q Rihničanov. nre-*1*Č**>ln ubilo 9 Ribničanov, pre- 

njrfhra Vese^° ugotovili, koliko mrtvih 
;OT šEl r\Me. v Kočevju. 
Mm,.L°CENl?—- -----------iM *iso CENI? — Eurotransovim šofer-
ret iitiaij ?'v?žnje po avtocesti v Srbiji zara- 
:hWoVMV?Eno tarifo kot za tujce, da reveži 
(iVj lt v če je Slovenija še v Jugoslaviji 
S»K,*Ujini"- huje pa seje počutil 
e fi postrS» v ^er v Nišu, kjer mu niso ho- 
ts>1 "j's hrano.
si’CnTl SLOVENC. ---------
OTjjo, Z “no zdravo razmišljajo, zagotav- 
'l' >ti ]eS ovensko vodstvo ohranjajo na
l/taov,, ”ePrestane zahteve iz Srbije po 
i/K „ ('dstopu. Če teh zahtev srbskih 
ll»HJvo e hi bilo, bi Slovenci svoje vod- 

^ VnaJ zamenjali, so prepričani

v---- --- -------- j

j fcl^VE — Kot že večkrat doslej, je 
i fhlike u°iZ9. november, rojstni dan re- 
^Ttajn, Erebnjem so praznične trenut- 
il^i c, ki Itl0VaH še posebej veličastno. Za-

i-'hitih Ui
VfijovjL '"ganizacij m ooune, sojini
'^'kral . m°ljubni zanos še rta rojstni 
i PATI?vine’ ‘E 1. decembra.
W Treh -T- Telegram, v katerem so 
ftktitu a!'jei povabljeni k skupnemu 
Pirat; Jz*ločitev slovenskega vodstva, so

|l ""H Sl,' ul“6*111 ncjtogn-s.j......
Sr ^iv Tr»iP.m in ga poslali prezgodaj.

^ krenit ban-icem je namreč, sodeč po ži
rij 1 ^hra x V mes,° ob Temenici že 30. no- 
|i1,11 Potlej ifrav ^Je Sfhski bojkot začel še- 
nir^hljantlko * decembra ni moglo biti 

tri samn* m'tlnga- Toda kdo bi gledal 
titiftoslav^'dan v.tem ^asu- k° nekateri v 

1 ita^j 'J' Premikajo zgodovino za stolet-J M42jj r-V.iiuvaju ^UUUVIIIU Ul 31UIVI-

sAjIci^^lEO — Romi in drugi prebi- 
.duvhfnekaterih območjih trebanjske

kot Des in Da Kn ti dvo-
a^itteater'h območjih trebanjske 

, rt'y la^L . 1 pes in mačka. Da so si ti dvo- 
Jrpiih vujJ? bilo dano zvedeti tudi občin- 

Joroa °n'm in nevladnim organizacijam 
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»Saj bi sodelovali, a ne smemo«
Da gre le za politični pritisk na srbske gospodarstvenike, vse bolj spoznavajo 

tudi črnomaljski gospodarstveniki — Bodo trgovali le s strateškim blagom?
ČRNOMELJ — Če bo prišlo do popolnega pretrganja odnosov Srbije s 

Slovenijo, kot so napovedali Srbi, bo to v črnomaljski občini povzročilo kar 
nekaj problemov, čeprav v kolektivih zatijujejo, da bodo pač iskali poti za pro
dajo izdelkov in nakup materiala drugje, predvsem v tujini. Pogoj pa je seveda 
realni tečaj dinarja. Hkrati črnomaljski gospodarstveniki opozarjajo, da bi mo
rali v Sloveniji odločno reči, kakšno bo nadaljnje sodelovanje med republika
ma, ne pa, da bodo Srbi trgovali le z zanje strateško pomembnim blagom.

bloke motorja za yugo, a jim bodo po-V Iskri kot največji tovarni v občini 
so doslej prodajali na srbski in črnogor
ski trg petino izdelkov, namenjenih 
domači prodaji, 5 do 10 odst. pa sojih 
posredno prodali. Tja še preko sloven
skih podjetij. Elektronska industrija 
Niš, Sloboda Čačak in Elektrotehna iz 
Beograda so javno povedale, da preki
njajo odnose s Slovenijo, torej tudi z Is
kro. Slednja pa je zahtevala, naj dajo 
uradno izjavo, kako bo z nadaljnjim 
sodelovanjem. Ker pa v teh kolektivih 
ne morejo čez noč zamenjati blaga ali 
dobaviteljev, so v Iskri prepričani, da 
njihova prodaja ne bo usodno upadla. 
Pošiljke repromateriala, ki so ga dobi
vali iz Srbije, pa so jim ustavili, vendar 
so ga že nadomestili z drugim. Iz Leba
nov so jim sicer sporočili, da so jim še 
pripravljeni dobavljati pošiljke, a bodo 
morali najprej povprašati na občini, če 
smejo.

To pa ni edini dokaz, da gre v Srbiji 
za politični pritisk na gospodarstvenike. 
V Belt so jim iz 21. maja sporočili, da bi 
tudi v bodoče radi še jemali njihove

zneje povedali, ali smejo. Konec prete
klega tedna seje iz Srbije vrnila tudi po
sebna delegacija Beltovih gospodarstve

nikov, ki pa ni dobila pravega odgovora, 
kakšno bo nadaljnje sodelovanje. V 
Beltu bodo izpolnili stare pogodbe, če
prav ne vedo, kakšno bo plačilo. Pošilj
ke iz Srbije se še niso ustavile, tudi zato, 
ker potrebujejo denar, Belt pa je reden 
plačnik.

Manjše sodelovanje s srbskim gos
podarstvom so imeli doslej še v Gore-

ČRNOMEU OBČINA 
OBRATOV

ČRNOMELJ — Z reorganizacijo 
podjetij, ki stopi v veljavo z novim le
tom, bo črnomaljska občina postala ta
ko rekoč občina obratov. Podjetja s se
dežem v občini bo skoraj moč prešteti 
na prste ene roke: Belt, Iskra, Gostin
stvo Bela krajina, Prevoz in delavnice, 
Komunala in še nekaj manjših, kot so 
Planina, Brivsko-frizersko podjetje, 
Valčni mlin. Okrog 2.000 ljudi pa bo 
zaposlenih v obratih s sedežem podjetja 
izven občine. Tako bodo v občini izgu
bili skoraj vsakršen stik z njimi, in ne 
bodo mogli vplivati na poslovanje, boji
jo pa se, da se bodo srečali z njimi le, ko 
bodo v težavah.

Hoja od Poncija do Pilata
Pobuda republiški skupščini: zakon o KS

ČRNOMELJ — Ko je na zadnji seji 
zborov tukajšnje občinske skupščine 
tekla beseda o tem, kaj je bilo in naj bi 
bilo narejeno v manj razvitih krajevnih 
skupnostih v občini, so se delegati 
obregnili predvsem ob to, kaj vse mora- 

I jo narediti v krajevnih skupnostih.
Delegat iz Semiča, ki sicer ne sodi 

med manj razvite, je dejal, da se iz poro

čila vidi, s čim vse se ukvaijajo v KS,

Obrenovški poziv pobra
timom v Trebnje — V 
Tesnilih odvečni delavci

TREBNJE — Predsedstvo občinske 
konference Socialistične zveze Trebnje 
je prejelo v začetku decembra iz pobra
tene srbske občine Obrenovac tele
gram, v katerem vodstvo obrenovške 
Socialistične zveze poziva trebanjsko 
občino, naj le-ta zavzame stališče, da 
slovensko republiško vodstvo v najno
vejši zaostritvi odnosov med Slovenijo 
in Srbijo ravna narobe. Poleg te infor
macije so na nedavni tiskovni konfe
renci v Trebnjem novinarjem posredo
vali še ocene o možnih gospodarskih 
posledicah napovedane srbske preki
nitve stikov s Slovenijo. »Tesnila« bi se 
znašla z uresničeno srbsko blokado v iz
redno kritičnih razmerah, saj polovico 
izdelkov prodajo preko srbskih partner-

»—'ii upoiin strani, rravijo 
Sega manj, če jim v prett 

ohi' ' P°luradno pošiljali iz
preteklosti 

•- novo-

Republiški 
sklad zoper 

blokado?

čeprav imajo za to nosilce (PTT, Ko
munalo, Elektro in še koga). V gradivu 
pa ni omenjeno, kaj so ti nosilci naredi
li. V KS morajo biti strokovnjaki za vse 
te dejavnosti, čeprav so vsem nalogam 
marsikdaj težko kos. Zato je Semičan 
predlagal, naj bi ugodnosti, ki sojih si
cer deležni ti nosilci, dobile KS, ki jih 
bodo koristno porabile.

V izvršnem svetu so sicer oporekali, 
daje bilo v KS veliko narejenega tudi s 
požrtvovalnostjo omenjenih inštitucij. 
To je potrdila tudi delegatka iz Tribuč, 
vendar je dodala, da morajo odgovorni 
v KS sami tekati od Poncija do Pilata.

Zato je dal sekretar občinske konfe
rence SZDL Zvone Butala pobudo, naj 
bi poslali republiški skupščini sklep, da 
bi sprejeli zakon o KS, s katerim bi bra
nili KS, ki jim državni organi nalagajo 
vedno nove naloge, sami pa se izogibajo 
odgovornostim. m. B.-J.

Ogrožena je voda
V občini ni primernega 

odlagališča odpadkov

• KOMUNISTI ODGOVARJAJO 
OBRENOVCU — Občinski komite 
ZKS Trebnje je na nedavni razširjeni 
seji, na kateri je med drugim obrav
naval dokumente za 11. kongres 
ZKS, oblikoval besedilo sporočila 
občinskemu komiteju ZK Obreno
vac. V njem so trebanjski komunisti 
obsodili enostransko srbsko prekini
tev odnosov s Slovenijo in pri tem 
poudarili, da podpirajo slovensko 
vodstvo ne le v odločitvi, da zakonito 
prepove miting v Ljubljani, ampak 
tudi v njegovi jugoslovanski politiki. 
Sporočilo so trebanjski komunisti 
sprejeli kot odgovor na poziv obre- 
novskega političnega vodstva, naj 
Trebanjci podpro srbsko blokado.

jev. Če poslej to naenkrat ne bo več 
mogoče, bo ta tovarna morala zmanjša
ti proizvodnjo in s tem število zaposle
nih. »Skoraj si ne predstavljam zagate, 
ki bi nastala z uresničeno blokado,« je 
menila Mojca Dule iz Tesnil. Hujših 
posledic se bojijo tudi v Elmi Čatež, kjer 
dobivajo iz Srbije predvsem barvne ko- 
vine in keramične izdelke, skupno 
okrog 30 odst. surovin in polizdelkov. 
Nabavne probleme bi rešili s preusme
ritvijo na drugo tržišče, boje pa se za 
prodajo, saj ima Elma zdaj v Srbiji peti
no kupcev. »Pohorje« Dob proda v Sr
biji 30 odst. izdelkov in tam tudi nekaj 
kupuje, zato bi ga blokada lahko precej 
prizadela. Trebanjski izvršni svet je z 
razmerami seznanil republiško vlado; 
njegov predsednik Maks Kurent je za 
ustanovitev posebnega republiškega 
sklada, s katerim bi omilili posledice 
blokade.

RIBNICA — Člani občinskega izvr
šnega sveta so na zadnji seji izrazili ne
zadovoljstvo z odgovorom komunale 
na delegatsko vprašanje o odlagališču 
odpadkov v Loškem Potoku in o (div
jih) smetiščih v Slemenih. Ob tem so še 
posebno poudarili, da je smetišče v 
Loškem Potoku stalna nevarnost za vo
dovodna zajetja, iz katerih bo še nekaj 
generacij Ribničanov in drugih dobiva
lo pitno vodo. Sklenili so, daje treba to 
odlagališče odpadkov najkasneje do 
pomladi ukiniti in smeti odvažati vsaj 
začasno na glavno odlagališče odpad
kov za Ribnico v Mali Gori.

Prav tako so menili, da ni nobena 
prava utemeljitev za odvoz smeti z ob
močja Sodražice v Loški Potok, ker je 
to smetišče 6 km bliže kot ribniško. Tu
di te smeti je treba voziti na ribniško od
lagališče. Za Slemena pa so sklenili, da 
je treba kupiti kontejnerje za vasi ali za 
več manjših naselij skupni ter tudi te 
smeti odvažati na ribniško odlagališče.

Nadalje so člani izvršnega sveta me
nili, da je treba natančno ugotoviti, 
kakšni odpadki so bili že doslej odlože
ni na smetišču v Loškem Potoku. Če so 
med njimi taki, ki so nevarni, bo treba 
zelo verjetno že odložene odpadke s te
ga smetišča odpeljati drugam, kjer ne 
bodo ogrožali pitne vode. Ponovno so 
ugotovili, da je vsa občina na kraškem 
ozemlju in da doslej v občini še ni pri
mernega odlagališča niti lokacije za no
vo primerno odlagališče. Zato so se 
strinjali z ureditvijo regionalnega od
lagališča.

J. PRIMC

• V semiški Iskri opozarjajo, da seje 
bati, da tujci ne le ne bodo pripravlje
ni sovlagati v naše gospodarstvo, 
ampak ne bodo podpisovali niti ku
poprodajnih pogodb, če bo šlo v Ju
goslaviji tako naprej. Razmere pri 
nas utegnejo že sedaj s pridom izkori
stiti tudi konkurenti naših proizvajal
cev, ki tuje kupce prepričujejo, naj se 
s pogodbami ne vežejo z Jugoslovani.

njevem tozdu, kije dobival elektromo
torje iz Djakovice. Skoraj zanemarljivo 
majhna pa je bila odvisnost IMV od 
dobavitelja iz Sremske Mitroviče.

M. BEZEK-JAKŠE

M. LUZAR

KAKŠNA JE »KLIMA« 
ZA SAMOPRISPEVEK?
ČRNOMELJ — Ljudje hočejo na

ložbe, žep pa je vedno bolj plitek. Zato 
bodo v črnomaljski občini pred more
bitnim ponovnim razpisom referendu
ma za samoprispevek — sedanji se izte
če konec junija 1990 — najprej 
pripravili razprave, da bodo ugotovili, 
če je družbena klima za ta korak sploh 
primerna. Črnomaljska občina naj bi 
dala 15-odstoten delež za novomeško 
bolnišnico, vendar v petih letih z 1,5- 
odst. samoprispevkom ne bi mogli 
zbrati tega denarja. Poleg tega pa imajo 
tudi doma velike težave z zdravstvenim 
domom, osnovnimi šolami, otroškimi 
vrtci in še čim. Največji problem pri 
vsem tem pa je denar: potrebovali bi 
60.000 milijard dinarjev, v petih letih 
pa lahko zberejo le 9.000 milijard.

Rešitev za 
Kovinarja: 
zBeltom

Kako v Evropo?

Še brez stalnega pro
izvodnega programa
ČRNOMELJ — Pol leta potem, 

ko so v Kovinarju sprejeli ukrep 
družbenega varstva, je moč reči, da 
so vidni tudi rezultati. Začasni ko
lektivni poslovodni organ z Jan
kom Gladkom na čelu je dosegel v 
kolektivu večjo disciplino in pro
duktivnost, s tem pa tudi poslovanje 
brez izgub. Kovinar se je izločil iz 
SCT. Se vedno pa iščejo stalen pro
gram dela. Gladek pa vidi sedaj, v 
prehodnem obdobju, rešitev v po
vezovanju z Beltom.

Gladek predlaga, da se program
sko povežeta Beltova strojna opre
ma in selekcija sedanjega programa 
Kovinarja. S tem bi bolje izkoristili 
zmogljivosti v proizvodnji, zlasti še, 
ker bi v Kovinarju morali začeti z 
dvoizmenskim delom, hkrati pa 
povezali znanje in strokovne službe 
v Beltu in Kovinarju. Toliko bolj, 
ker sedaj v Kovinarju kadrov, ki bi 
se ukvarjali z razvojem, tako rekoč 
ni. Pozneje bi v podjetju strojne 
opreme nastala dva programa, lah
ko pa tudi dve podjetji. Spodbudno 
je, da se za vlaganje zanimajo tudi 
Italijani, Francozi in Nemci.

Po Gladkovih trditvah je jedro 
kolektiva usposobljeno in zna dela
ti. Red, da ljudje delajo, pa je prav 
posledica ukrepa družbenega var
stva. »Samoupravljanje, kakršno so 
si predstavljali nekateri, nima nika
kršnega učinka. Zato smo predlaga
li razširitev pristojnosti začasnega 
KPO na pristojnosti, kijih ima de
lavski svet in komisija za delovna 
razmerja.« Gre predvsem za pre
meščanje delavcev na druga delov
na mesta v drugih delovnih organi
zacijah, če bi v Kovinarju primanj
kovalo dela.

M. B.-J.

Za kočevsko gospodar
stvo bo pot težka

KOČEVJE — Pot v Evropo ne bo lah
ka, posebno ne za kočevsko občino, so 
ugotovili na predkongresni seji OK ZK 
Kočevje 7. decembra, na kateri so raz
pravljali tudi o partijskem programu in 
statutu.

Predsednik občinske gospodarske zbor
nice Dušan Popovič je med drugim opo
zoril, da kočevsko gospodarstvo posluje z 
občutnimi izgubami, da ima 92-odstotno 
odpisano opremo, da tudi izvaža v glav
nem z izgubo, da je kadrovska zasedba 
slaba. Tudi družbena lastnina, za katero so 
se odločila vsa kočevska podjetja, ne 
spodbuja boljšega gospodaijenja. Mešana 
podjetja so skušala ustanoviti Tekstilana, 
Itas in LIK, a jim ni uspelo. V kočevskih 
podjetjih je za tako storilnost občutno 
preveč zaposlenih. Pot v Evropo pa ovira 
tudi predraga in premalo učinkovita 
država.

T udi ostali razpravljavci so poizkušali v 
programu »Evropa zd-j!« najti predvsem 
mesto svojega kolektiva in domače obči
ne. Ko so govorili o spremembah statuta, 
pa so poudarili, daje treba ZK organizirati 
tako, da bo delovala od spodaj navzgor. 
Opozorili so, da je treba razčistiti odnose 
med ZKS in ZKJ, saj vedno več komuni
stov poudarja, da želijo biti člani ZKS, ne 
pa ZKJ. Predlagali so, naj ne bo več me
dobčinskih svetov ZK.

Ko so razpravljali o možnih kandidatih 
za ZKS in ZKJ, so najprej ugotovili, da ni 
kandidatov iz občin Kočevje in Ribnica 
(ker jih pač sami niso evidentirali); da 
podpirajo kandidaturo Milana Kučasna 
pa tudi, da sta dobila največjo podporo 
kandidaturi Cirila Ribičiča (za predsedni
ka) in Sonje Lokar (za sekretarko ZKS).

J. PRIMC

Še vedno 500 ljudi preveč

PREDSEDNIK ČOLNAR, 
SEKRETAR HOČEVAR
KOČEVJE — Na volilni konferenci 

OK ZSMS Kočevje, ki je bila 8. de
cembra, so za predsednika OK ZSMS 
Kočevje izvolili Antona Čolnarja (do
sedanjega sekretarja OK ZSMS Kočev
je), za novega sekretarja Jožeta Hoče
varja; poleg tega pa so izmed 8 
predlaganih kandidatov za nove člane 
predsedstva izvolili tri, in sicer so to: 
Ferdinand Kuk, Boštjan Kocjan in Ja
nez Kovač.

število zaposlenih v gospodarstvu se občutno 
zmanjšalo, a je še vedno okoli 500 delavcev preveč

ZA OTROKE
Včeraj so se z igrico 

Ribnici

KOČEVJE — Kaže, da bodo v Ko
čevju šele te dni začeli resno razpravljati 
o presežkih delavcev, njihovi prekvali
fikaciji in sploh socialni varnosti. Pro
blemi bodo veliki, saj zajamčeni osebni 
dohodek ne zadošča za preživljanje, so 
ugotovili na zadnjem sestanku direktor
jev, ki gaje sklicala občinska gospodar
ska zbornica.

Nadalje so ugotovili, da seje produk
tivnost zvečala v vseh podjetjih, kjer so 
zmanjšali število delavcev tako, da so 
jih del dali domov na tako imenovano 
čakanje. Direktorji so še posebno po
udarili, da so največji problem invalidi 
in tako imenovani »štiriurniki«, in se

pravi delavci, ki delajo zaradi bolezni le 
po štiri ure. Seveda je nekaj firm, ki bi 
ljudi še zaposlile, vendar prave, se pravi 
s primerno kvalifikacijo in res delovne.

Letos je po podatkih za 9 mesecev v 
kočevskem gospodarstu zaposlenih 436 
delavcev manj kot v istem obdobju lani. 
Najbolj se je znižalo v Itasu (za 84 de
lavcev), GG (82), Trgoprometu in 
Opremi (po 32) Varnosti (18), Hotelu 
Pugled (13 delavcev) itd. Največ pa so 
jih nanovo zaposlili pri Komunali (6) in 
Tekstilani (4). Ni še znano, koliko je 
odvišnih delavcev v vsem kočeskem 
gospodarstvu.

. J. P

RIBNICA
Zvezdica zaspanika začele v 
Novoletne prireditve za otroke, ki se 
bodo končale 29. decembra s Smrkci. 
Vse prireditve, ki so skoraj vsak dan.
bodo v domu JLA. To so igrice, lut
kovni filmi, risanke, glasbene igrice in 
filmi. Vse so brezplačne. Od 22. do 29. 
decembra pa bo po vaseh v občini po
toval dedek Mraz in obdaril vse otroke 
z 200.000 din vrednim darilom (po ce
nah iz oktobra). Skupno bo obdarjenih 
okoli 1.100 otrok. Nadaljnjih okoli 300 
otrok, učencev L in 2. razreda osnovne 
šole, pa bo prejelo skupinska darila. Na 
obdaritvah na podeželju bodo pripravi
le program osnovne šole, v Ribnici pa 
tudi glasbena šola. Obdaritev po delov
nih kolektivih ne bo.

Kar četrtina otrok je od drugod
S preureditvijo so v stari trebanjski osnovni šoli dobili prostor za otroški vrtec 

—Trebanjski poziv k sofinanciranju — Kako drugje?______________
TREBNJE — Medlem ko občani poznajo družbene devizo, da mora pri nas 

kar najbolj zaživeti organizirano otroško varstvo, lahko marsikdaj ugotovijo, 
da omenjenemu geslu ni bilo vselej in povsod dano zrasti v resničnost. V 
Trebnjem, kjer je marca letos po takratnih podatkih čakalo na prostor v vrtcu 
138 otrok, bo ta razkorak po nedavni otvoritvi s treh novih oddelkov vrtca vsaj 
nekaj časa manjši.

Prostor za otroke so pridobili s 
preureditvijo dela stare osnovne šole v 
Trebnjem. Okrog 4 milijarde din 
vredno adaptacijo so začeli delati s 
predpostavko, da bo polovico denarja 
prispevala krajevna skupnost Trebnje 
in prav toliko skupnost otroškega 
varstva v občini, in načrte tako uresni
čujejo. Toda natančni pogled v seznam 
krajev, iz katerih vozijo otroke v vrtec v 
Trebnje, je pokazal, da je precej 
malčkov od drugod. Ko je bilo v 
trebanjsko vzgojnovarstveno orgariza-

cijo vključenih in vpisanih 407 otrok, 
jih je bilo 111 ali dobra četrtina iz 
drugih krajevnih skupnosti. Sledil je 
poziv krajevne skupnosti Trebnje, naj 
krajevne skupnosti torej prispevajo 
določen del sredstev za gradnjo vrtca v 
trebanjski šoli.

V zvezi s tem pozivom je delegat 
krajevne skupnosti Štefan na nedavni 
seji trebanjske občinske skupščine pove
dal, da krajevna skupnost Štefan trenut-

Omenjeno četrtino otrok od drugod 
se da pogledati še drugače. V Mokro
nogu, kjer bodo najverjetneje gradili vr
tec s samoprispevkom, so prostori za 
otroško varstvo preutesnjeni. V Veli
kem Gabru prostori, namenjeni vrtcu, 
komaj zadoščajo prostorskim standar
dom, najslabše razmere pa so v miren
skem vrtcu. Take razmere, v katerih v 
vseh krajih z vrtci ni dovolj prostora za 
vse prosilce, naslavljajo prošnje na tre
banjsko VVO. Venijar pa obstaja tudi 
še ustrezen vrtec v Šentrupertu.

M. LUZAR

DANES LOKARJEVA 
MED RIBNIČANI

O VARSTVU SPOMENIKA

POGOVOR O OKOLJU
TREBNJE — V soboto, 16. decem

bra, ob 16. uri bo v sejni sobi skupščine 
občine Trebnje javna tribuna »Ali bo
mo še zelena občina?«. Na javnem po
govoru, ki ga organizira OK ZSMS 
Trebnje, bodo sodelovali dr. Bogomir 
Koželj, Renato Repše, Zavod za var
stvo naravne in kulturne dediščine No
vo mesto, predstavnik mirovno razis
kovalnega tabora v občini Trebnje in 
trebanjski Zavod za urbanistično načrto
vanje.

TREBNJE — Predsedstvo občinske 
konference SZDL Trebnje je na nedav
ni seji med drugim obravnavalo občin
ske dolgoročne planske dokumente in 
pri tem glede teh načrtov ocenilo, da 
nakazujejo premalo konkretnih usmeri
tev. Predsedstvo je obravnavalo tudi 
vzdrževanje spomenika talcem v Treb
njem. Menilo je, da SZDL ne more pre
vzeti patronata nad spomenikom, saj 
kot družbenopolitična organizacija ni
ma namenskega denarja, pač pa bi mo
rala sredstva naknadno pridobivati. 
Predsedstvo zato vztraja, naj prevzame 
skrb za omenjeni spomenik posebna 
komisija za varstvo tovrstnih spomeni
kov, ki je že ustanovljena.

• Po ocenah poznavalcev so nove 
prostore trebanjskega vrtca gradili 
zelo varčno. Pohvalno je, da so orga
nizacijskemu delu vodstva SOV v 
tem smislu dodale svoje tudi vzgojite
ljice s prostovoljnim pospravljanjem 
prostorov po gradnji.

RIBNICA — Danes, v četrtek, 14. de
cembra, bo ob 16. uri v domu JLA Sonja 
Lokar, kandidatka za sekretarko ZKS, 
predstavila Ribničanom program ZKS 
»Evropa zdaj!« Odgovarjala bo tudi na 
vprašanja poslušalcev. K razgovoru so 
vabljeni vsi občani in ne le komunisti.

no ne razpolaga s sredstvi, ki bi jih lah
ko ponudila kot soudeležbo pri plačilu 
stroškov za vrtec v Trebnjem. Sploh pa 
je čudno, da zdaj iščete sredstva; ali ste 
se zaplanirali pri sestavi predračuna, je 
razmišljal delegat. Takim dilemam so se 
v občinski skupnosti otroškega varstva 
pripravljeni postaviti p#robu s podat
kom, da so predhodno izračuna«) 
stroški zelo blizu zdajšnjim, in daje od
stopanje v številkah v mnogočem po
sledica nepredvidljivih posegov v adap
taciji stare zgradbe.

ODLOČILNA
UČINKOVITOST

TREBNJE — V sedanjih slovenskih 
spremembah političnega organiziranja 
gre za to, da ni več pomembno, koliko 
neka organizacija ustreza kakih shemi, 
pač pa to, daje organizacija učinkovita, 
je na petkovi seji OK ZSMS Trebnje 
med drugim dejal Gregor Golobič. Na 
dnevni red te seje, ki jo bodo nadaljevali 
v kratkem, je ZŠMS Trebnje uvrstila 
tudi točko »razpustitev ZSMS Treb
nje«.
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K- IZ NkŠIH OBČIN
Brežiški

sindikalisti 
o prenovi
Veliko novosti

ČATEŽ — Pretekli petek je občinski 
sindikalni svet organiziral razgovor o novi 
vlogi svoje organizacije, na katerega so 
bili povabljeni vsi funkcionarji v brežiških 
sindikatih od leta 1946 do danes. Predsta
viti so želeli program neodvisnih sindika
tov Slovenije, statutarne spremembe in 
novo organiziranost v republiki, regiji in 
občini ter ustavne in zakonske osnove za 
delo sindikata.

Uvodničar, predsednik občinskega sve
ta Jože Tomc, je poudaril nekatere ele
mente prenove sindikatov. Kot je pove
dal, ima med njimi pomembno mesto 
prehod od individualne h kolektivni zašči
ti delavca. Pomemben element preob
razbe je tudi prehod iz politične na stanov
sko organizacijo. Ta naj bi preprečil 
današnje absurdne primere, ko funkcionar 
sindikatov na zboru združenega dela de
lavcem razlaga, kaj so njihovi interesi. K 
novi vlogi sindikatov bo prispevala tudi 
organiziranost na ravni podjetij in panog, 
ne pa na teritorialni osnovi kot sedaj.

Seznanili so se tudi s temeljnimi določi
li, ki naj bi jih vsebovala danes še sporna 
kolektivna pogodba. V njej naj ne bi bilo 
več določil o nekaterih dodatkih k oseb
nemu dohodku, kot so regres, dnevnice, 
kilometrina, dodatek za minulo delo, za 
prevoz, prehrano in za ločeno življenje. 
Razpravljalci se niso strinjali s težnjo po 
eni sami, jugoslovanski kolektivni pogod
bi. V Sloveniji naj bi se sklenila generalna 
kolektivna pogodba med Gospodarsko 
zbornico in sindikati, sledile pa bi ji po
godbe na nižjih ravneh. Tisti, ki vlagajo, še 
posebno tujci, bodo hoteli skleniti pogod
bo na ravni podjetja. Le tako bodo lahko 
natančno vedeli, koliko jih stane delovna 
sila in kakšne pogoje jim postavlja.

V bodoče naj ne bi bilo več osnovnih 
organizacij, ampak sindikat podjetja. De
lavci bodo izmed več kandidatov tajno vo
lili predsednika svojega sindikata, ki bo po
funkciji član občinskega sindikata.

V posavski regiji so že predvideni sindi
kalni odbori v kovinarstvu in elektroener- 
giji, v lesarstvu in gozdarstvu, kmetijski in 
živilski industriji, prometu in zvezah, v 
gradbeništvu, trgovini, zdravstvu in tek
stilni industriji. Tovarna »Videm« se bo 
povezovala neposredno v republiški od
bor, za številne druge dejavnosti pa bo ver
jetno potrebno poiskati povezavo z Do
lenjsko.

Medobčinski organi posavskih sindika
tov že eno leto delajo neprofesionalno, 
predvidevajo pa, da bodo zmanjšali tudi 
število zaposlenih na občinski ravni. V 
bodoče naj bi v regiji deloval le močen 
strokovni servis s pravno službo.

B. DUŠIČ

ZAHTEVAJO ŠTUDIJE
BREŽICE — V občini je vse pogo

steje slišati zahtevo, naj se izdela študija 
o vplivu delovanja nuklearne elektrarne 
Krško na zdravstveno stanje prebival
stva in še posebno otrok. Tako zahtevo 
so posredovali na protestnem ekološ
kem zboru in sprejel jo je tudi občinski 
izvršni svet. Občani namreč niso več 
zadovoljni z enostranskimi trditvami in 
informacijami predstavnikov NEK ter 
Mednarodne agencije za atomsko ener
gijo, na katero se sklicujejo.

V blokade so
srbska podjetja

prisiljena
SEVNICA — Ko je predsedstvo 

občinskega komiteja ZK v Sevnici 
govorilo o aktualnih problemih po 
odpovedi mitinga v Ljubljani, je 
ocenilo, da je temeljna zasluga, da 
do mitinga ni prišlo, odločnost slo
venskih političnih in državnih orga
nov.

Predsedstvo je ostro obsodilo 
enostransko prekinitev gospodar
skega sodelovanja s strani Srbije, 
kar bo zanesljivo imelo ekonomske 
posledice tudi v sevniških gospo
darskih organizacijah. Predsedstvo 
OK ZK je ob nekaterih zahtevah, 
predvsem iz Srbije, da naj predsed
nik predsedstva SFRJ dr. Janez 
Drnovšek odstopi, izrazilo držav
nemu poglavanju vso podporo.

Ko smo v nekaterih večjih sev
niških podjetjih vodilne može po
vprašali o posledicah srbske bloka
de, so sprva pojasnjevali, da so 
prihodnji odnosi precej »v megli« in 
da marsikateri dolgoletni poslovni 
partnetji bolj ali manj odkrito in z 
obžalovanjem povedo, da so bili v 
blokado pač prisiljeni zaradi priti-

• PAPIR IZ ROMUNIJE — 
Razmere so do kraja zmedene, je 
dejal eden izmed vodilnih delav
cev v TCP Videm. V TCP so na
mreč dobili teleks iz Politike, s ka
terim je ta časopisno založniška 
hiša odpovedala vse nakupe pa
pirja, hkrati pa so dobili tudi »ko
šarico« glede nabave nekaterih 
kemikalij. Vendar je bil prvotno 
teleks preklican! Hkrati manjši 
časopisi iz Velike Srbije prosijo ze 
dobave časopisnega papirja, med
tem ko Politika za sedaj uporablja 
papir iz Romunije. »Prosimo vas, 
da ne pišete o tem,« je dejal ome
njeni vodilni delavec.

ska srbskih politikov. V sevniški 
Konfekciji Lisca, ki ima obrat v po
brateni srbski občini Babušriica, 
bodo, kot vse kaže, zadržali dobre 
poslovne stike, vse drugače pa je v 
Jutranjki, Kopitarni in Stillesu, kjer 
so že pred razglasom srbske SZDL 
beležili zmanjšanje prodaje, in to 
predvsem zavoljo manjše kupne 
moči na srbskem tržišču. Res pa je 
tudi, da spadajo srbski kupci med 
najmanj solidne pri plačevanju iz
delkov sevniškega gospodarstva. 
Stilles je prodal na območju Srbije 
kot celote polovico serijske proiz
vodnje stilnega pohištva barok in 
bidermajer. Poleg tega je po bese
dah direktoija Lojzeta Ratajca Stil
les predvsem preko beograjskih 
firm opremljal posamezne objekte 
doma in v tujini. p. p.

V SEVNICI PROSLAVA 
OB DNEVU JLA

IZ NtkŠIH OBČIN il
Samo dobri lahko delajo za Elan
Livarna Dobova pošlje naročnikom 2 tisoč ton odlitkov na leto — Polovico proiz

vod nje gre posredno v izvoz — Imajo ateste za vrhunsko kakovost______
DOBOVA — V Livarni so za letos planirali 1800 ton odlitkov, vendar jih 

bodo do konca decembra izdelali 2 tisoč ton in s tem za 5 odst. presegli proiz
vodnjo, ki so jo v srednjeročnem programu načrtovali za leto 1990. Za prvo 
četrtletje prihodnjega leta imajo z naročili pokritih že 80 odst. zmogljivosti. Vse 
njihove pogodbe so dolgoročne.

Poslovno sodelovanje imajo vpelja
no z večjimi podjetji slovenske stroje
gradnje, nekaj tudi s strojno industrijo 
na Hrvaškem in razen tega z ladjedelni
cami ter vojaško industrijo.

Zelo tesno poslovno povezavo imajo 
že vrsto let z ljubljanskim Dinosom. In-

• Polovico proizvodnje Livarne 
Dobova gre posredno v izvoz. V tuji-

pravljalnica peska stoji in jo postopoma 
opremljajo. Za investicijo, ki bo dokon
čana do aprila prihodnjega leta, prispe
va vsaka stran 50 odst. sredstev.

Livarna je eno redkih podjetij v 
občini, kjer sprejemajo nove delavce v 
neposredno proizvodnjo. Število zapo
slenih so letos pomnožili za 5 odstot
kov, za prihodnje leto pa načrtujejo 10- 
odstotno povečanje.

Tržno obnašanje za ta kolektiv ni nič 
novega. Tako so naravnani že dolgo, 
zato jim ni žal naložb v izboljšave, v 
kvaliteto izdelkov. Samo to jim poma
ga, da se obdržijo na trgu, kajti livarskih 
zmogljivosti je pri nas precej. Kupci iš
čejo kakovost in čim cenejšega dobavi
telja, ki spoštuje roke, zato je ob manj
šem povpraševanju po teh izdelkih 
spričo stagnacije v strojegradnji točnost 
nezamenljiva prednost. Livarna Dobo
va si je do zdaj zagotovila ateste Jugo- 
registra za jadrnice in za izdelke, ki jih 
pri njih naročajo ladjedelnice.

J. TEPPEY

no jo prodajo njihovi odjemalci v svo
jih izdelkih. To so predvsem Elan Be
gunje, Metalna Maribor, Indos Ljub
ljana, Strojne tovarne Trbovlje ter 
ladjedelnice Split, Trogir in Pulj. Sa
mo za Elan Begunje so v Dobovi letos 
izdelali 300 ton stabilizatorjev za ja
drnice, vse z atestom Jugoregistra.

Referenduma zdaj še ne bo
Raje temeljite priprave kot nesporazumi

BREŽICE — Konec decembra se
občanom Brežic izteče plačevanje 5.

' a. C

teres je obojestranski, zato tudi skupaj 
investirajo v nadaljnji razvoj podjetja. 
Osnovni livarski program bodo zadrža
li, ker pa je slabo akumulativen, ga bo
do dopolnjevali s sorodno dejavnostjo. 
Kakšno, je za sedaj poslovna skrivnost. 

Na zunaj je širitev vsem na očeh. Pri-

SREČANJE Z 
ŽARKOM PETANOM

V BREŽICAH
BREŽICE — V četrtek, 14. decem

bra, bo na povabilo občinske matične 
knjižnice prišel na pogovor z bralci 
Žarko Petan, pisec televizijskih in gle
daliških iger, humorne proze, avtobio
grafskih romanov in aforizmov, po ka
terih ga mnogi že dolgo poznajo. Obeta 
se zanimiv večer.

občinskega samoprispevka. Čeprav so 
si v občini prizadevali, da bi utečeno 
prakso kar nadaljevali v novem letu s 6. 
samoprispevkom, bo ta vir sredstrev 
prekinjen vsaj za mesec ali dva. Refe
rendumski program in njegovo financi
ranje še nista dovolj jasno izdelana, pa 
tudi široke razprave o tem še ni bilo.

Po ugotovitvah dosedanjih razprav 
in po usmeritvah občinske skupščine 
naj bi tudi v prihodnje sredstva samo
prispevka namenili posodabljaju cest. 
Večji del bodočega referendumskega 
programa zajema modernizacijo ma
kadamskih cest in polaganja zapornega 
sloja asfalta, v programu pa je še dogra
ditev nižje stopnje osnovne šole Dobo
va z osmimi učilnicami, štirimi kabineti, 
sanitarijami, garderobami in knjižnico. 
Izredno pomemben je tudi delež, ki ga 
iz samoprispevka dobijo krajevne skup
nosti za svoje lastne programe.

Posebna komisija, ki ima na skrbi iz

vajanje programa 5. samoprispevka, bo 
v razširjeni sestavi dopolnila predlog. 
Poskušala bo zajeti dejanske interese 
občanov in tako razporeditev sredstev, 
ki jo bo večina pripravljena sprejete Ko 
bo program strokovno dodelan, bo šel v 
javno razpravo na zborih krajanov. Če 
se bo izkazalo, da ima podporo, bo 
skupščina sprejemala sklep o razpisu re
ferenduma za uvedbo 6. samoprispevka.

B D.

V TOREK BO POGOVOR 
Z VIKTORJEM ŽAKLJEM

BREŽICE — V torek, 19. decembra, 
se bo v Brežicah mudil Viktor Žakelj, 
podpredsednik republiške konference 
SZDL. Ob 14. uri se bodo občani lahko 
pridružili razgovoru z njim v trim kabi
netu Doma učencev. Pogovor bo tekel 
o aktualnih dogajanjih v Sloveniji in 
Jugoslaviji, o prenovi političnega in 
gospodarskega sistema ter o prenovi in 
programu Socialistične zveze.____

Počasna rast hotela za ostarele?
SPIZ še ni zbral denarja za krški dom upokojencev, ki ga že gradijo

KRŠKO — Novi dom upokojencev so v Krškem začeli graditi letos sredi 
junija. Gradbena in obrtniška dela naj bi bila opravljena konec maja prihodnje 
leto, vanj pa naj bi se vselili prihodnje leto septembra. Toda usoda krškega ho
tela za ostarele je za zdaj še negotova, saj obstaja resna bojazen, da skupnosti 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja zmanjka denaija.

SEVNICA — V sredo, 20. decem
bra, bo ob 18. uri v kulturni dvorani 
gasilskega doma osrednja posavska 
proslava ob dnevu JLA. V kulturnem 
sporedu bodo sodelovali oktet Boš- 
tanjski fantje, Silvester Mihelčič in 
Zvone Hribar. Vabljeni!

»Da, tudi nam je prišlo nekaj na uše
sa, da SPIZ-u manjka denarja, zato smo 
razmišljali, da bi malce zmanjšali tempo 
dela. Če pa bodo stvari normalne, tako 
kot smo se bili dogovorili, potem bi mo
rali dom upokojencev dejansko dogra
diti do maja prihodnjega leta. To seveda 
ne bo niti najmanj težko, saj smo sedaj 
nekako na polovici gradnje,« je povedal 
Valter Masnik, vodja gradbišča novega 
doma upokojencev.

Sicer pa je investitor doma krška sta
novanjska skupnost. Ta prispeva 40 
odst. denarja za novi dom, 60 odst. pa 
naj bi prispevala SPIZ. »Teh 40 odst. 
denarja, ki naj bi ga prispevali mi, je de
jansko kupnina za stari dom upokojen
cev,« pravi Peter Cesar, vodja delovne 
skupnosti SIS materialne proizvodnje. 
»To je tudi ves denar, kije bil doslej na

voljo. Z njim smo poskrbeli za komu
nalno opremljenost, medtem ko bo tre
ba denar za ostalo še zbrali. Seveda gre 
za velik zalogaj, saj bo ta dom po cenah, 
ki so veljale 1. oktobra letos, stal 28.000 
milijard dinarjev. Čeprav je te milijarde 
močno načela inflacija, gre vendarle /a

do roka, potem bi lahko rekli, da so 
imeli Krčani še srečo. Kajti na listi čaka
jočih pri SPIZ so bili šele na 14. mestu 
in bi se gradnja niti ne pričela, če ne bi 
TCP Videm kupila starega doma upo
kojencev. Zato bo TCP Videm septem
bra prihodnje leto nemara hotela, da se 
stari dom izprazni. J. S.

MITINGARJI NISO 
PROTI »VIDMU«

Zapisnik je razburkal duhove
Delegat sevniške Kopitarne Janko Blas zahteval zaščito »pred pritiski in diskva

lifikacijami v občinski skupščini Sevnica« — Vroče v sindikatu________
SEVNICA — Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta je bilo preslabo 

seznanjeno »s pritiski in diskvalifikacijami v skupščini občine Sevnica«, kot je 
označil razmere delegat sevniške M-Kopitame Janko Blas v prošnji in zahtevi 
občinskemu svetu ZSS Sevnica za »zaščito delegatov« pred takim početjem. 
Po Blasovem mnenju naj bi bilo to razvidno tudi iz poročila predsedstva SO 
Sevnica 20. novembra, ki »meji že na ponarejanje zapisnikov in sklepov«.

noče prevzeti odgovornosti, da bo Posavje 
slovensko smetišče, energetski bazen, žit
nica in še kaj, od tega pa še prihodnje ge-

Zaplet seje pričel, ko Blas kot eden iz
med overileljev zapisnika 25. skupnega 
zasedanja zborov, ki je bilo 29. januaija, 
ni hotel podpisati zapisnika, ker po njego
vem ta ni bil napisan tako, kot so bili v 
resnici oblikovani sklepi, in je bil postav
ljen pred izvršeno dejstvo, da zapisnik 
podpiše ali ne. Blas pravi, da pritiske in 
diskvalifikacije kot delegat občuti na 
razne načine že od nastopa v zboru zdru
ženega dela republiške skupščine in član
ka v Delu 15. junija, kjer je Blas pojasnje
val, zakaj tudi dobre pobude pogorijo. 
Blas je opozoril, da premalo osveščeni in 
usposobljeni delegati lahko postanejo tudi 
žrtev lokalnih interesov, kar je občutil tudi 
na lastni koži. To Blas utemeljuje z odlo
čitvijo posavske delegacije, da bodo z 
amandmajem smernicam za dolgoročni 
plan Slovenije terjali v zboru združenega 
dela republiške skupščine program čišče
nja Save in zagotovitev denarja tudi za Po
savje, torej od HE Vrhovo do meje s Hr- 
vatsko. In tedaj je posavske delegate 
presenetil in spravil v hudo zadrego teleks 
občine Sevnica, da amandma umika.

Blas zatrjuje, da to ni bil edini primer 
posavske neenotnosti in lokalnih intere
sov. Razume, da ni denarja, toda kot delet

neracije ne bodo imele nič. Blas meni, da 
ima Slovenija premalo posluha za Posav
je. »Zato me boli, če pogorijo tudi naši 
dobronamerni predlogi, odgovorni ljudje 
in funkcionarji pa se skrijejo za naše dele
gatske hrbte,« je dejal.

Blas opozarja tudi na neskladje oziro
ma kršitve poslovnika o delu občinske 
skupščine, ki ne pozna nikakršnega pre
gleda sklepov, ampak poročilo o izvršitvi 
sklepov. Na predsedstvu občinskega sin
dikalnega sveta je Blas razburjeno v brk 
povedal sekretarju občinske skupščine, da 
je on tisti, kije zakuhal vso to godljo. Ko je 
omenil, da ni pripravljen pisati »domače 
naloge« (zapisnika) za predsedstvo skupš
čine, saj se take zadeve rešujejo na skupš
čini, ki pa se ni sestala skoraj 4 mesece, je 
vzrojila predsednica Breda Mijovič, češ da 
nihče od delegatov ni pristojen razsojati, 
kdaj bo sklicana skupščina, in da »nismo 
otroci, da nas bo treba učiti, kako se piše 
zapisnik«. In še, da so razmere v Jugosla
viji malo preresne, da bi delegati sedeli za
radi nekega zapisnika. Županja je rekla, 
da je bil Blas po 25. seji SO pozvan, nai 
podpiše zapisnik oz. da svoje pripombe,

na 26. seji pa, da ga je vprašala, s čim se ne 
strinja. Blas ni dal niti pisnih pripomb niti 
se ni hotel udeležiti seje predsedstva 
skupščine. Blas je na to odvrnil, da je bil 
tedaj zadržan, a na predsedstvo tudi ne bi 
prišel, ker nanj niso vabili delegata Želez
nika, ki je tudi imel tehtne pripombe na 
zapisnik. Županja je zatem dejala, da bo
do zadnjič takole prilagajali svoje obvez
nosti Blasu in znova sklicali predsedstvo 
SO zaradi spornega zapisnika. Poprej je 
Mijovičeva še omenila svojo obremenje
nost s službo in nepoklicnim delom župa
nje, očitno razburjena pa je tudi ponudila 
svoj odstop. Zatem je demonstrativno za
pustila sejo predsedstva občinskega sindi
kalnega sveta.

P. PERC

BODO GRADNJO USTAVILI? — 
Pionirjevi gradbinci so dogradili dom 
upokojencev nekako do polovice. 
Zdaj čakajo na denar iz republiške 
skuposti pokojninskega zavarovanja. 
Če denar bo, to naj bi bilo znano 20. 
decembra letos, potem bodo dom do
gradili. (Foto: J. S.)

velik kup denarja, ki ga bo težko 
zbrati.«

Novi dom upokojencev bo resnično 
hotel. V njem bo prostora za 186 ležišč, 
bo najsodobneje opremljen, v celem pa 
bo imel več kot 450 kvadratnih metrov 
uporabnih površin. In če bo dograjen

Novo v Brežic
KDO BI RES UTEGNIL ZAMj Q

— Danes, ko je vsak novinar »»»-v 
kritično in zagovarjati tudi lastna 
se marsikje predstavnikom s™1"®., 
oeibaio. Drikrivaio prave inforn®’ogibajo, prikrivajo prave int0Vn |j,
pa se poskušajo vsiljivcev znebiti 
način. Nekateri pa novinarje kljun 
povabijo, a se pri tem ostalim op® Dri 
z besedami: »Upam, da nihčenebj^. ez,
m, Ker smo na lazguvui j ,
vinarje.« Mogoče ni bilo mišlj% likov 
zlonamerno, zveni pa tudi ne , pred 

V DROBTINICAH NAŠLI aitau 
V zaključku gledališke predstav« * ,arei 
joč Godota, ki smo jo gledali tu® ft 
cah, igralca mečeta drobtinice k®*^ slika 
gledalce, kot bi hranila g0'0*’?.!:,,) j niso 
je tak konec pozdravilo s Pr“er\a# Kuti, 
hom. Očitno so se Brežičani PreP"\j č/ov,
vlogi tistih, ki prav pri vseh stvare r ^

VIŠJE STANARINE

PRENOVA STARE 
SEVNICE

SEVNICA — V novembru je sub
vencija za 154 upravičencev, ki prebi
vajo v družbenih stanovanjih v sevniški 
občini, znašala 156.200.000 din. Sa
moupravna stanovanjska skupnost je 
zaradi inflacije in postopnega prehoda 
na ekonomske stanarine predlagala 
sevniškemu izvršnemu svetu, naj odobri 
povečanje stanarine v decembru za 
najmanj 64 ali največ 97 odstotkov. 
Vlada seje odločila za najmanjše mož
no povišanje — 64 odstotkov, tako da 
so sevniške stanarine zdaj nekje v zlati 
sredini slovenskih občin.

SEVNICA — Sevniški izvršni svet je 
obravnaval spomeniškovarstvena izho
dišča za prenovo starega mestnega jedra 
Sevnice, ki jih je izdelal celjski zavod za 
varstvo naravne in kulturne dediščine, 
ter ob osnutku programskih zasnov za 
športnorekreacijski center v Sevnici, ki 
ga je pripravil Savaprojekt iz Krškega. 
Glede prenove stare Sevnice bo nujno 
treba upoštevati, da bi čimbolj ohranili 
»prvotno urbanistično-zgodovinsko 
substanco naselja kot spomenika histo
ričnega urbanizma.« Pri športnorekrea
cijskem centru naj bi upoštevali smotr
no izrabo prostora.

'"S^SrSINDlKATltt; J 
PA DELAVCI? - Uradni sind*J ^ 
prenavljajo, še vedno pa jimgre "v

TITOV DRVAR — Srbska skup
nost v tem mestu je pretekli teden prire
dila miting v slogu protibirokratske re
volucije. Vendar v Krškem pravijo, da 
ni bil naperjen proti tamkajšnjemu toz
du TCP Videm. Za sedaj tudi ni vpraš
ljivo nadaljnje sodelovanje. Sicer pa v 
Krškem ne razpolagajo s podrobnejšimi 
informacijami, kaj se dogaja v Titovem 
Drvarju.

V TEKU JE VEČ 
RAZISKAV, KI JIH 

FINANČNO PODPIRAJO
BREŽICE — Občinska raziskoval

na skupnost sodeluje s svojimi sredstvi 
pri raziskavah na več področjih. V kme
tijstvu letos nadaljujejo z raziskavo o 
pridelovanju marelic in breskev ter z 
akcijo za pridelovanje jabolk, name
njenih industrijski predelavi. V okviru 
regijske zbornice podpira občinska 
skupnost projekt za sušenje sadja v Po
savju. Na področju kulturne dediščine 
sofinancira raziskavo Posavskega mu
zeja o obrti, raziskavo arheološkega 
območja Sv. Vid — Malence ter pri
pravo zbornika Posavje. Soudeležbo 
namenja tudi za izdajo monografije 
Kozjanskega odreda.

v nos, da slovenski demokrati P®1'j
lavce, naj ustanavljajo samotej^^ '
litike neodvisne sindikate. Boj » r., P
nad sindikati se je med sloveni jc
tičnimi organizacijami in zveza® J ®
že začel. In medtem ko se bo? j, nc 
ubadali s tem, čigav naj bo sin® J ebi

.. LŽU fr
ni e,
neji

\l BREŽlSKiofam
PORODNIŠNICE -

I V času od 1. do 10. decernb«^ 
žiški porodnišnici rodile: Mar|*jf 
šek iz Krajnih brd — Blažko, 
dinič iz Bregane — Ano, 
Maljukan — Drlača iz Brežic 
Mateja Živič iz Raven — Sonj?1 
Galič iz Samobora — F>enlvl. 
Hudorovec iz Roj — deklico- 

I kovč iz Trebeža — Mateja, Nao» 
iz Kraja Donjega — Barbaro, 6

| Senovega — Gregor* Slav£
vič iz Orešja — nuui^ ■■■ 
minka Mucak s Senovega ' J? lana,11 
Anica Polšak iz Krškega 
stina Kos iz Samobora — . f
Žana Beljak iz Savrščaka $ 
ženka Zakšek iz Krškega jj( 
Antonija Bratuša iz Stranja "
Marija Stopar s Senovega 
Čestitamo! J'0S'

—^^jul

|( Krške novig^
I GOLI OTOK — Če oni sW& 

nični Goli otok ne straši več v , ji 
straši Goli otok v nekaterih g»»jU 
je na konferenci ZK v Krškern ^ 
riš, očitno zrevoltiran zaradi s a -jj K( 
sov med Veliko Srbijo m Slo« 
hteval, naj pošljejo na Goli oto* ^ ^ 
ki so sprli jugoslovanske nar<~enefl! prj 
mimo o dobrih namenih °Wcnl ,tl o! g|0 
pravljavca, močno pa gre Go|M ifc-i 
todah, ki jih je simboliziral pra' J .
Kam bi z novim Golim otoko r S{

pravljati tovariša Hermana "reg^ tjjklei 
ve, kako preudarno izbira ^jjiev.T^n 
skuša vedno najti najboljšo

I CLrutLo nn v/ nitlltlKl .■ Jffl®OralSkratka, on velja v politiki za ^*ače| 
preudarnega moža. Zal pa mu p
gre od rok telefonija. Zadnje
škem namreč skoraj ni m08 , a||!^wn( 
telefonirati, saj je slišati po PfJ. jjlijaJjts)
sov naenkrat. Ljudje se
prisluškujejo nam z zastarelim |jv
valnimi napravami. . ^ (0

MILIČNIKI — Neki darm^pj 
Savaprojekta ni bilo jasno, P~ 1 £ 
ključu miličniki delijo kwn0. 
na napačno parkirana vozila- ^ 
jo po evropsko začudeno pof? p. 
pa nič. Pripombo je imel le nje® [J 
menil, da bo pritožba zagot°v 
sadove.______ ______

Sevniški pabe^jJ
RAZPOLOVLJENA S

je županji Bredi Mijovič tako z® j *k>
z zadnje razšiijene seje predseds' ■ j %
skega sindikalnega sveta v Sev® d K f 
skušali do konca »iz oči v mjjjjs) Ne 
menda sama želela, z delegatom j v 
Blasom razčistiti, kako in kaj * 
zahtevo sindikatu za zaščito 
pred pritiski in diskvalifikacijami! 
niški občinski skupščini. Če ne %e: 

pcS,r| čeva predčasno odšla, bi iz prv.e'\ sta 
| la nekaj ostrih pripomb na svoji' ^ 
| Delegat in vodja boštanjske deI Delegat m vodja PoStanjsKc ^ ^ 
I zbor krajevnih skupnosti AlffC“0 <jtl ^
I je menil, »da ni potrebno -'- ,^ ^ 
1 glasu, kot je to danes storila P®^f ^ 
| skupščine,« predenje demo®®* 1-aj*.
I pustila seio. in da če sekretar SDJi 1pustila sejo, in da če sekretar SO rii 
I ben strokovno organizirati del*,5 ■:{tl & 
I kotje pisanje zapisnikov, se ve,». ^ij' j« 
] narediti. Tu gre za vprašanje, a' ftinfjjtI narediti. Tu gre za vprašanje, a jjf jjj
I pošteni ali kaj tiči zadaj. Fanik*, p 0 
I pa se ni strinjala z »izgovarja®! Ib 
1 sednice SO o podvajanju del.. B J ft, Jcsedmee NU o podvajanju uei. m 

la mandat, je vedela, kaj jo cak*^

ZAHVALA — Na ponedeljkovi pred
kongresni seji sevniških komunistov 
(več o vsebini prihodnjič) so se izvrš
ni sekretarki P CK ZKS in kandidatki 
za sekretarko CK ZKS Sonji Lokar 
zahvalili za dolgoletno sodelovanje in 
pomoč. Predsednica OK ZK Sevnica, 
Breda Drenek-Sotošek, je Lokaijevi 
(na sliki levo) izročila knjigo Pomniki 
NOB na območju občine Sevnica. 
(Foto: P. P.)

I pa še predsednica občinskega ^
1 sveta razpolovljena«. Gre seV , jup 
| po novem tudi ona, tako ko 
| opravlja funckijo nepoklicno, j# 

MEZELENI — Da bližnjeSFokjl 
Iske volitve sevniški politiki Je„:jhO!»t 
I hudo zares, bi lahko sklepali po m v|jf« 
Ijemno dobri zastopanosti na pa*®
I podružnice Zelenih Slovenije & ? 
I Predsednik fronte Janko Rebe ^ a 
I razil podporo Zelenim in JinL|oS«i . 
I (vasj do volitev, ko so še pod m®. «1« * I listične zveze) določeno tehnic® ,0f i 
1 od prostora za sestanke, telefon > f 
I nja vabil. Po mnenju Rebe

DOLENJSKI UST
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can ^—
S Ob Oračevih akvarelih

Zadnja letošnja razstava v Garni hotelu
lina ni# 
idrne? 
onWcf
'ebio OTOČEC—Zadnji letošnji razstavljavec v tukajšnjem Gardni hotelu, ki 

j™k°t zanimivo razstavišče potrjen s 1. bienalom slovenske grafike pred 
-P«, | z^ga pol leta, je slikar Janko Orač iz Novega mesta. Narazslavi, kisojo 

aš* ^‘čajnih formalnosti odprli v četrtek, 7. decembra, je petnajst njego vih 
EJ | “gorelo v, vsi pa so na ogled prvič. Obenem je to prvi večji prikaz Oračeve 

|c ,koi,ne ustvarjalnosti samo v tej tehniki. Še več, slikarja smo do zdaj poznali 
I \Č~vsem P° akrilni tehniki in so bili ak vareli na njego vih dosedanjih raz-

S* ^ ^e ne kakšen dodatek. Kot pravi sam, bo poslej čedalje več delal v ak-
U(K v# tarjju, ker je ta tehnika še najcenejša.
luTihii akvarelov na pričujoči razstavi je zasnovanih ob motivih, kijih je
Obfi*1 ,ar odkril med razgledovanjem z vrta svojega novomeškega doma A to 

emi®s ®°,Panoramske upodobitve krajine, kot bi pričakovali, marveč le izrezi,
tepoz* w detajli iz nar a ve, vendar pa z dodatki arhitekture, ki opozarjajo na
reti 7* ; °'eško bližino. Prvič pa se v Oračevih akvarelih, kakor tudi sicer v Orače- 

*! slikarstvu, pojavlja figuralika človeške figure. Zase vznemirljive moti- 
'■ 7id hha{e s^ar odkril tudi zunaj svojega doma Našeljih je na poti do nekate- 
'n to tnit^lov’ k' borijo tako imenovano kulturno dediščino, in na koncu 
C "ari P°l'so nas,a^e upodobitve hmelj iškega grada
021 /. tem Pa Je treba še povedati, da je Orač v teh akvarelih ostal zvest svo-

dosedanjemu načinu intepretacije likovnega motiva da sta na vseh de- 
fptjova in slog oračevska. Nove pa so barve. Kot protiutež do zdaj prevla- 

zamolklim, temnim barvam se pojavljajo toplejše in vedrejše barve, 
fsih samo ena a ta v vseh možnih niansah od najtemnejših do najsvetlejših 

sebi' Se’ d° l0^rat nekoliko bolj prisluhnil vedrejšemu jazu v

ni^LZS,ava Oračevih akvarelov v otoškem Garni hotelu je, čepravje količi- 
,„jPonatov bolj skromna, prav gotovo ena takšnih, ki obiskovalca priteg- 

J° in prijetno vznemirijo.
I. ZORAN

Dvajset let plemenitega gibanja
20-letnico ustanovitve bo Glasbena mladina Slovenije proslavljala v glavnem 

prihodnje leto — Silvester Mihelčič iz Črnomlja izvoljen za podpredsednika
LJUBLJANA — Glasbena mladina Slovenije praznuje pomemben in raz

meroma visok jubilej: 20-letnico ustanovitve. Osnovali sojo decembra 1969, že 
takoj v začetku naslednjega leta pa je bila v polnem zagonu. Postala je gibanje, 
ki seje kmalu razširilo po vsej Sloveniji. Trenutno šteje 22 občinskih in medob
činskih organizacij. Med najbolj prizadevnimi sta v Novem mestu in v Beli kra
jini. Glasbena mladina s svojo razvejeno dejavnostjo pomembno oplaja in bo
gati naše kulturno življenje ter predvsem mladi generaciji omogoča srečanja z 
živo glasbo na visoki koncertni ravni.

Dvajsetletnico bo Glasbena mladina 
Slovenije obeležila z več prireditvami, 
ki se bodo v glavnem zvrstile leta 1990. 
Jubilejni koncert bo 24. maja, na dan

KNJIGARNA V BETI
METLIKA — Knjigama Mladinske 

knjige iz Novega mesta bo v torek, 19. de
cembra, od 9. do 13. ure pripravila proda
jo knjig v menzi v Beti. Tako »knjigarno v 
gosteh« pripravijo v Beti po dvakrat na le
to, poleg tega pa pred začetkom šolskega 
leta prodajajo še šolske knjige. Nasploh je 
sodelovanje novomeške knjigarne z Beti 
dobro in vsestransko koristno. V Metliki 
sedaj sploh ni knjigarne, v tej »knjigami v 
gosteh« je izbira knjig velika, knjige pa je 
moč kupiti pod ugodnimi kreditnimi 
pogoji.

Glasbene mladine Slovenije, v Cankar
jevem domu v Ljubljani. Pripravili bo
do tudi razstavo plošč, publikacij in fo
tografij Lada Jakše na temo delovanja 
Glasbene mladine. Podobni koncerti 
bodo še v nekaterih slovenskih kultur
nih središčih. V program praznovanja 
se bo vključila tudi revija Glasbene 
mladine.

>i°STEL:

?
iiY. SKI PEVCI — Moški zbor iz Kostela prepeva pet let, vodi pa ga Lojze Mihelčič iz Delnic. Pevci se pripravljajo 

koncert ob 5-letnici KŠD Kostel.

Kostelci pregnali kulturno mrtvilo
Ia mesec praznujejo prvi jubilej, 5-letnico svojega kulturnega društva

— Kostelci so že od nekdaj znani kot dobri pevci, muzikantje in 
Pes(r V.e<*r' ljudje. Včasih je tu delovalo več društev in kulturno življenje je bilo 

Cjl pfj ®ln živahno. Tako je bilo vse do vojne, po njej pa je bolj ali manj ostajalo le
.. n1 &I. okusih, da hi rrfivili npkdanip aktivnosti Pravo kulturno ?ivlipnip ni mo-

Društvene skupine so v teh petih le
tih kar precej nastopale doma, v domači 
občini in drugod. Za njimi so gostova-

JjV glo^^usih, da bi oživili nekdanje aktivnosti. Pravo kulturno življenje ni mo- 
jj^tevali *ut*' /a,°. ker so se ljudje iz ekonomskih razlogov množično

,i4>a pa seje tudi na Kostelskem 
'vjt, u,Je ustavilo in ljudje so spet začuti- 
' pfelen,° noreče je kulturno mrtvilo.
“TLT » to prekiniti. Leta 1984 je 
.(jljtif,; • elač zbral okoli sebe skupino 

a ustanovili so pevski zbor, ki je 
jvK p/*®1' pod vodstvom Iveta Stani- 

so dali zgled ostalim navdu- 
S*dpviw11' kma>u so se prvič predstavili 
ftPsku .tUdi člani gledališke in folklor
ni7 Križa'”6, s'cc*nja P04* vodstvom Cve- 

li v 0Laiz Kočevja. Sprva so vsi delova- 
gršl kopjlru dolskega kulturnega društva.
IS fe * decembra 1984 ustanovili 
- [j, Kostel, so postali člani le-tega.

:lu| nps’ °b 5-letnici KŠD, združeno 
lit lamh,, ,(‘‘1’. 35 Kostelcev v folklorni, 
tf PcvSL r®*> in gledališki skupini ter v 
' ^la min'- 2boru Z rednimi vajami je za

te je . r folklorna skupina, pričel pa 
klavirske harmonike, ki 

! (tlidj vrin- 0jze Mihelčič iz Delnic, sicer 
J ki sj . Ja kostelskega pevskega zbora, 
^ douiae IPiravlja na celovečerni nastop v 
ti ^ tj dvorani- S tem koncertom bo- 
J Ntum °“eležili 5-letnico oživljenega 
5 ^Urna *£* del°vanja. Seveda tudi fol

ij sledni„sklfP‘na ne počiva, saj jo v na
lit 'Tv., , .u čaka snemanje oddaje 

okviru cikla Slovenski ljudski

Razstava 10 x 10
.(tlavto^JANA — V Likovnem raz
il Vk s *j‘*larcf Jakopič v Ljubljani so v 
3 hiško’,' aecernbra, zvečer odprli umet- 
J setik l azslavo desetih slovenskih in de- 
*Kji„rva5kih slikarjev in kipatjev. To 
^Kuda-^jPobrovič, Ivan Kožarič, Ante 
jjficeii '\r° Murtič, Šime Perič, Ivan 

Stali’, VJe!'ceslav Richter, Ljubomir 
čves. : Ivica Šiško, Miroslav Šutej, 
korfti^honio, Janez Boljka, Bogdan 
Urjj ’ Lucijan Bratuš, Štefan Galič, 

rt Uri, ,vacki, Danilo Jejčič, Janez 
WJož» o L^ajze Logar, Janez Matelič, 

Vj^iPscal, Dušan Tršar in Jože

S STARO GLASBO 
PO EVROPI

J 8lash^!?HANA — Ansambel za staro 
3 vodj i, ji? INTERNATIONAL, ki ga 
j| !tt0v§Jub9anski glasbenik Klemen Ra
ji jo p_’lp ‘mel novembra uspešno turne
ji (svstrj-.VroPi- Nastopil je v Celovcu 
v 2j,dJSkl racli0 bo posnetke predvajal 
j ZU, čiusbra), Gradcu, Ljubljani, Pari- 
f ^aayrv,aas,lritbtu (Nizozemska) in v 
1 ^ so I*lechelnu (Belgija). Med firmami, 
ji ®UiotntrTIU mc(lnarodnemu ansamblu 
1 ttOvnU,0 “utogočile to turnejo, je tudi 
i Klcm c^a Krkin tozd Kozmetika.

hieser n Ramovš pa vodi tudi trio, ki ta 
J hano«. 8°stuje po Sovjetski zvezi (Ar- 

etlsk, Kijev, Kišinjev in Odesa).
> k.
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Igramo — pojemo
Nova slikanica prišla 
iz Zagreba — Pesmi 
prevedel Severin Šali

Pred kratkim se je na našem 
knjižnem trgu pojavila nova glas
bena slikanica, namenjena sloven
skim otrokom. Slikanica Igramo — 
pojemo je podobna tovrstni ediciji 
Pojoči škrat, ki sojo pripravili no
vomeški ustvarjalci, izdala pa Tis
karna Novo mesto. Pomeni, da tudi 
to sestavljajo barvne ilustracije, 
pesmi, note in elektronska minikla- 
viatura oziroma minipianino, na 
katerega je moč vse skladbice tudi 
zaigrati. Pobarvani krožci v slikani
ci ustrezajo enakim krožcem na 
tipkah klaviature in otrok lahko 
igra napisane melodije brez pozna
vanja not, kot tudi lahko zaigra 
lastne melodije. Prednost te edicije 
je prav gotovo v tem, daje moč iz
trošene baterije miniklaviature za
menjati z novimi.

Glasbeno slikanico Igramo — 
pojemo je izdalo založniško in tis
karsko podjetje Naša djeca-TOZD 
Založniška dejavnost v Zagrebu, 
natisnili pa so jo v firmi Pestalozzi 
— Verlag v Erlangenu, in sicer v 
3500 izvodih. Vseh pet pesmi za 
otroke je iz nemščine v slovenščino 
prevedel pesnik in prevajalec Seve
rin Šali iz Novega mesta. Prevajalec 
je dosegel popolno skladnost z glas
bo, kar je posebna odlika te glasbe
ne slikanice.

IZ.

nja v Dolini pri Trstu, Zagrebu, Vinici, 
Beltincih, na Rabu, v Cankaijevem 
domu v Ljubljani itd. V gosteh pa so 
imeli podobne skupine od drugod. Tes
nejše stike so navezali s podobnima 
društvoma na Rabu in v Dolini pri 
Trstu.

Za pomembno kulturno dejanje šte
jejo rekonstrukcijo kostelske ljudske 
noše. Pri oživljanju preteklosti so pokli
cali na pomoč znano etnologijo dr. Ma
rijo Makarovič iz Etnografskega muze
ja v Ljubljani, pri oblikovanju noše je 
sodelovala Ljuba Vrtovec, pri izdelavi 
pa plesalke. V kostelskih ljudskih nošah 
so se Kostelci prvič pokazali na lan
skem kostelskem kulturnem večeru. 
Kostelska noša, kakor jo je obnovila oz. 
rekonstruirala dr. Marija Makarovič, je 
natančno predstavljena v četrtem zvez
ku narodopisne edicije Slovenska ljud
ska noša v besedi in podobi, ki je pod 
naslovom Kostel izšel pred kratkim.

FRANC CIMPRIČ

Starešinič 
s Širokimi usti

Znani igralec iz Trsta, 
belokranjski rojak, go- 
stuje jutri v Kočevju
KOČEVJE — Igralec Stane Sta

rešinič bo jutri, 15. decembra, ob 
20. uri nastopil v restavraciji kočev
ske Name z monodramo Široka 
usta, delom pisateja Mihe Mateta, 
po rodu Ribničana, zdaj urednika 
pri Mladinski knjigi v Ljubljani. 
Predstava, polna humotja, sodi v 
okvir novoletnih prireditev v Ko
čevju.

Stane Starešinič je bil dolgo let 
igralec v Slovenskem stalnem gle
dališču v Trstu. Po rodu je Belokra
njec iz Vinice. Zdaj je že upokojen. 
Pravi, da je v svoji igralski karieri 
nastopal predvsem v tragičnih vlo
gah, čeprav sije želel komičnih. Ta 
želja se mu je uresničila šele po 
upokojitvi, in to prav z monodramo 
humorističnega značaja Široka usta. 
Z njo je do letos nastopil že okoli 
60-krat med zamejskimi Slovenci v 
Italiji (Furlanija-Julijska krajina, 
Beneška Slovenija), nato pa še po 
vsej Sloveniji. Povabljen je bil tudi 
na gostovanje k Slovencem v ZDA 
in Kanadi.

»Široka usta« so bila povsod pri
srčno sprejeta. Čeprav igra Stareši
nič v ribniškem narečju (ki se gaje 
prav za to monodramo naučil), ga 
poslušalci povsod razumejo. Pogo
sto je smeha in ploskanja toliko, da 
je prisiljen igranje za kratko preki
niti, dokler se veselo razpoloženje 
med gledalci ne pomiri. Še posebno 
uspešno je bilo njegovo nastopanje 
s tem delom po Primorski.

J. PRIMC

LETOŠNJI NOBELOVEC 
JE ŠPANSKI PISATELJ
Prejšnji teden so v Oslu in Stock

holmu podelili tradicionalne Nobelove 
nagrade. Letošnjo Nobelovo nagrado 
za književnost je dobil španski pisatelj 
Camilo Jose Cela, in sicer za več kot šti
rideset let uspešnega literarnega ustvarja
nja.

Praznovanje bo potekalo pod novim 
vodstvom Glasbene mladine Slovenije, 
izvoljeno prejšnji teden na programski 
volilni konferenci v prostorih ljubljan
ske glasbene šole Vič. Zdajšnji predsed
nik je violinist in dirigent Franci Riz
mal, profesor na srednji glasbeni in ba
letni šoli v Ljubljani, podpredsednika 
pa sta Polona Kovač in Silvester Mihel
čič, ravnatelj glasbene šole v Črnomlju. 
Dolenjska regija je tako že drugič dala 
svojega človeka v vodstvo omenjene 
republiške kulturne organizacije. Pred 
leti je bil predsednik Glasbene mladine 
Slovenije ravnatelj novomeške glasbe
ne šole Zdravko Hribar.

Novo vodstvo je med drugim dobilo 
nalogo ponovno vzpostaviti stike s ti
stimi občinami oziroma središči, kjer je 
kulturna dejavnost manj povezana z de
lom Glasbene mladine. Uvedli naj bi 
jugoslovanski abonma Glasbene mla
dine Slovenije, sodelovali na vsaoletnih 
Slovenskih glasbenih dnevih pa na 
Mladinskih kulturnih dnevih v Ljublja
ni, razširili glasbene matineje še zunaj 
Ljubljane in sploh skrbeli, da bi bila de
javnost Glasbene mladine še tvomeje 
navzoča v slovenski glasbeni kulturi.

I. Z.

ZANIMIVE SLIKE V 
RIBNIŠKEM DOMU JLA

RIBNICA — V tukajšnjem Domu 
JLA so na ogled dela akademske sli
karke Mire Uršič-Šparovec. Ob sreča
nju s temi deli je umetnostni kritik dr. 
Ivan Sedej zapisal, da se je slikarka po
leg alegoričnih podob lotevala tudi dru
gih nalog, med drugim avtoportreta, ki 
je sicer navzoč tudi na mnogih neport- 
retnih kompozicijah, pa krajine in ne
navadnih tihožitij. Zanimiva razstava 
bo odprta še do 20. decembra.

Še eno delo 
Dularjevega 

peresa
Pregleden prikaz 40-letnega 

dela muzejskega društva

METLIKA — Pesniku, pisatelju in 
publicistu Jožetu Dularju, med Belo
kranjci udomljenemu dolenjskemu ro
jaku iz Vavte vasi, ki bo ob koncu fe
bruarja 1990 praznoval 75-letnico du
hovno bogatega in plodnega življenja, 
se izpolnjuje želja, ki jo je izrekel pred 
leti, ko je kot dolgoletni ravnatelj Belo
kranjskega muzeja odhajal v pokoj: na
pisati še nekaj leposlovnih knjig in stro
kovnih publikacij ter biti s peresom 
aktiven, dokler bo to zmogel. In res se 
mu je do zdaj narodilo sedem knjig 
proze, troje pesniških zbirk in devet
najst publikacij s področja različnih 
strok, da ostalih del, povezanih z njego
vim imenom, niti ne omenjamo.

Izid zadnje, devetnajste strokovne 
publikacije Štirideset let Belokranjske
ga muzejskega društva (1949 — 1989) 
je slavil prejšnji mesec ob jubileju tega 
društva, katerega soustanovitelj je bil, 
od ustanovitve društva do leta 1980 ali 
polnih enaitrideset let pa tudi njegov 
predsednik.

Spet uspešno kot do zdaj sffiSSHEi
V Šentjerneju pripravili že 9. knjižni sejem — Gost 

sejma pesnik tone Pavček pride v šolo danes

AŽBETOVO PLAKETO 
DOBIL BOJAN GOLIA
AJDOVŠČINA — V Pilonovi gale

riji so v soboto, 9. decembra, odprli raz
stavo del članov Združenja likovnih 
skupin Slovenije. Tokrat sodeluje na 
tradicionalni razstavi, ki jo omenjeno 
združenje pripravlja vsako leto in vsa
kokrat v drugem kraju, le štirinajst av
torjev, med njimi tudi Boris Zajc, slikar 
iz Novega mesta. Ob tej priložnosti je 
Združenje likovnih skupin Slovenije že 
devetič podelilo Ažbetovo plaketo kot 
priznanje za uspešne mentorje nešola
nih likovnikov, dobil pa jo je akadem
ski slikar Bojan Golia iz Maribora.

ŠENTJERNEJ — Tu so v sodelo
vanju s knjigarno Mladinske knjige v 
Novem mestu tudi letos pripravili kra
jevni knjižni sejem, potekal pa je minuli 
teden od srede, 6., do vključno sobote, 
9. decembra, v kulturni dvorani OŠ 
Martina Kotaija.

Šentjernejski knjižni sejem je bil to
krat že devetič po vrsti, prvič, odkar ga

• Gost 9. šentjemejskega knjižnega 
sejma pesnik Tone Pavček se ni mo
gel udeležiti otvoritvene slovesnosti 
te prireditve, ker je bil zadržan zaradi 
obveznosti drugje. Srečanje z njim 
bodo pripravili danes v kulturni dvo
rani OŠ Martina Kotaija. Učenci te 
šole bodo pripravili priložnostni kul
turni program, na prireditev pa vabi
jo tudi krajane.

prirejajo, pa decembra. Prodajna raz
stava je obsegala blizu 500 naslovov 
knjig, razvrščenih na 20 panojih. Na 
ogled in naprodaj so bile številne novo
sti s področja literature za predšolske 
otroke, mladino in odrasle, pri čemer se 
je Mladinska knjiga potrudila, daje bil

SLADEOVA USPEŠNICA
Igralca Polona Vetrih in Ivo Ban, 

člana brame SNG v Ljubljani, uspešno 
nastopata v delu B. Sladea Ob letu oso
rej, ki ga je režiral Boris Kobal. S tem 
delom sta nedavno gostovala tudi v 
Novem mestu, in sicer v okviru gleda
liškega abonmaja, in v Krškem, januar
ja pa bosta tudi v Brežicah, kjer so v 
prenovljenem kulturnem domu spet 
uvedli gledališki abonma.

razstavljen res pester in žepom dosto
pen izbor.

Kot je piovedal vodja knjigarne Mla
dinske knjige iz Novega mesta Janez 
Brulc, je tudi letošnji šentjernejski 
knjižni sejem potekel enako uspešno 
kot prejšnji, in to tudi z vidika prodaje. 
Tokrat sp bili organizatoiji celo prese
nečeni nad prodajo, saj spričo krize, v 
kakršni smo, in še bolj zaradi finančnih 
težav ljudi niso pričakovali tolikšnega 
nakupa knjig. To pa je lep obet za pri
hodnje leto, ko bo šentjernejski knjižni 
sejem slavil 10-letnico.

I. Z.

ZNANSTVENIKI 
O VALVASORJU

Proslavljamo 300-letnice izida 
Valvasoijeve Slave vojvodine Kra
njske se je izteklo nadvse imenitno, 
za kar je poskrbela Slovenska aka
demija znanosti in umetnosti, ki je 
konec munilega tedna organizirala 
simpozij o velikem možu in njego
vem delu. Potem ko je kakih tride
set strokovnjakov najrazličnejših 
strok prečesalo tako rekoč vse Val
vasorjeve dosežke, je sledil še obisk 
na Bogenšperku, nekdanjem Valva
sorjevem gradu. Spomina na Jane
za Vajkarda Valvasorja pa s tem še 
ni konec: čez tri leta bo 300-letnica 
Valvasorjeve smrti in tudi to bo pri-' 
ložnost za najrazličnejše prireditve 
in dejanja, da bi z njimi še zavestne- 
je in trdneje ohranjali velikega mo
ža in njegovo delo vsak v svoji, vsi 
skupaj pa v narodovi zavesti.

kultura
in

izobra
ževanje

»Nagubane« slike
Tomaž Bricelj-Goetz se 
v razstavišču Pri slonu 
predstavlja kot slikar

NOVO MESTO — V razstaviš
ču Pri slonu se s svojimi deli pred
stavlja novomeški samouki slikar 
Tomaž Bricelj-Goetz. Uveljavil seje 
že na področju umetniške fotografi
je ter ob razsta vah doma in na tujem 
prejel več priznanj. Pred petimi leti 
je bilo v Novem mestu moč videti 
njegove fotografske stvaritve, s ka
terimi se je zaradi njemu lastne teh
nike približal slikarstvu. Fotografi
ja ni zadovoljila njegove sle po 
izvirnem in svobodnem izrazu, zato 
se je pred tremi leti preusmeril v sli
karstvo. Izbrani dosežki tega krat
kega obdobja so zdaj na ogled v 
omenjenem razstavišču Razstava 
bo odprta še do 20. decembru

Tomaž Bricelj-Goetz je razstavil 
devet slik. Takoj pa je treba po veda- 
ti, da te njegove v akrilu ustvarjene 
upodobitve niso zapisi konkretnega 
sveta, marveč prečiščen izraz du
ševnih doživetij. Z gubanjem platna 
in nanosom čistih barvnih lis je sli
kar ustvaril iluzijo prostora in giba
nju Slike so v dobesednem pomenu 
odprt prostor, saj niso zamejene z 
okvirji; figure prosto vstopajo in iz
stopajo s slik, to pa poudarja svo- 
bodnost in daje posebno dinamič
nost likovni kompoziciji

O svojem hotenju in delu pa avtor 
pravi »Fotografija mi je bila most k 
slikarskim rešitvam mnogoterih da
nosti v naravi V svobodnem likov
nem izražanju se predajam novim 
tokovom v likovni umetnosti ven
dar upoštevam zakonitosti slikar
stvu Težim k preprostosti v izrazu 
in vsebinskemu optimizmu«

Zato gotovo ni naključje, da v 
pričujočih delih tega slikarja nasto
pala sonce kot vir in morje kot zi
belka življenju

FRANCKA DULAR

Belokranjskega muzejskega društva od 
začetka do jubilejnega leta. Že s prvih 
strani zvemo, da so bile naloge društva 
zelo razvejene, med drugim so njegovi 
člani opravljali tudi dela, ki jih je kasne
je prevzel razvijajoči se Belokranjski 
muzej. Prirejalo je razstave, poskrbelo, 
da so pomembni Belokranjci dobili 
spominska obeležja, organiziralo je 
predavanja, strokovne ekskurzije ipd. 
Razvijalo pa je tudi publicistično de
javnost. S svojima podružnicama v Čr
nomlju in Semiču je ves čas skrbelo, da 
bi se kulturne in druge narodne vredno
te ohranile zanamcem.

V knjižici je polno imen, krajev, da
tumov in podrobnih opisov dogodkov 
in dejanj, ki jih je storilo Belokranjsko 
muzejsko društvo. Vse je na svojem me
stu, preveijeno in točno. Obenem je 
publikacija zelo berljiva, kar pa je pred
vsem zasluga Jožeta Dularja, kije znal s 
svojim preizkušenim pisateljskim pere
som tudi manj zanimive in suhoparne 
reči povedati v klenem in dokaj slikovi
tem, predvsem pa vsem razumljivem 
jeziku.

I. Z.

V BREŽICAH GOSTIJO 
»EMIGRANTA«

BREŽICE — V torek, 19. decembra, 
bo v dvorani Prosvetnega doma Brežice 
druga izmed štirih abonmajskih pred
stav. Tokrat se bosta predstavila igralca 
Pavel Rakovec in Tine Oman iz Prešer
novega gledališča v Kranju. Nastopila 
bosta v aktualni zgodbi »Emigranta« 
Stawomirja Mrožka. Zgodba je polna 
komičnih prizorov o dveh gastarbajter- 
jih in se dotika tudi osrednjih proble
mov našega prostora. Vsi, ki se ne mara
jo dolgočastiti v zimskih večerih, si 
predstavo s pričetkom ob 19.30 lahko 
ogledajo, saj imajo v brežiškem Zavodu 
za kulturo na razpolago tudi vstopnice 
izven abonmaja.

»NOVOMEŠKA
POMLAD«

SE ZAČENJA POZIMI
NOVO MESTO — Prve prireditve 

v okviru aktivnosti ob 70-letnici »no
vomeške pomladi« bodo že februarja 
1990 in bodo posvečene tudi sloven
skemu kulturnemu prazniku, nato pa 
bo dejavnost v najrazličnejših oblikah 
tekla vse leto in tudi kasneje. Organiza
cijski odbor, ki načrtuje vse to delo, je 
naloge nekako razdelil na kratkoročne 
in dolgoročne, saj gre pri »novomeški 
pomladi« pravzaprav za gibanje in no
vo obnašanje na področju kulture. Od
bor je na seji 11. decembra sklenil takoj 
predložiti občinski kulturni skupnosti 
denarne zahtevke za izpeljavo nekaterih 
prireditev in nalog.

PEVKE IZ ADLEŠIČ 
NA PREDSTAVITVI 

STRAJNARJEVE 
»LEPE ANE«

LJUBLJANA — Jutri, v petek, 15. 
decembra, bodo ob 11. uri v Cankaije
vem domu predstavili tri nove zbirke 
Inštituta za slovensko narodopisje ZRC 
SAZU. To so: Lepa Ana in Godčevske 
viže znanega muzikologa in raziskoval
ca ljudskega glasbenega izročila Julija
na Strajnarja ter Porabsko pesmarico 
avtoijev Marka Terseglava in Julijana 
Strajnarja. Glede na to, daje zlasti v Le
pi Ani obdelana belokranjski ljudska 
glasbena motivika, bodo na prireditvi 
nastopile tudi pevke iz Adlešič.

»ZDRAVLJENJE
ZEMLJE«

LJUBLJANA — V Moderni galeriji 
v Ljubljani bodo drevi ob 19. uri odprli 
razstavo, ki bo predstavila dejavnost 
akademskega kiparja Marka Pogačnika 
v zadnjih štirih letih. Razstava ima na
slov Krajinska skulptura in bo na ogled 
do 11. januarja 1990.

V KRKI: VEDUTE 
NOVEGA MESTA

NOVO MESTO — Danes, v četr
tek, 14. decembra, bodo ob 13. uri v 
avli Krkine poslovne stavbe v Ločni 
odprli likovno razstavo z naslovom Ve
dute Novega mesta. Dela, ki bodo na 
ogled tudi še po novoletnih praznikih, je 
posodil Dolenjski muzej iz svoje stalne 
zbirke.

• Umetnikova smrt ni naključnost, 
temveč zadnje ustvarjalno dejanje, ki 
kot da s snopom žarkov osvetljuje 
njegovo življenjsko poL (Mandelštam)
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SEMIČ:
KVIZ CESTA IN MI

SEMIČ — V tukajšnji osnovni šoli je 
bil pretekli petek kviz o znanju iz cestno
prometnih predpisov z naslovom »Cesta 
in mi«. S tem se je 9 belokranjskih osnov
nih šol vključilo v akcijo »-10%«. Najus
pešnejši so bili petošolci iz Metlike, sledili 
pa so jim Dragatušci in Viničani. V kul
turnem programu so se predstavili učenci 
belokranjskih osnovnih šol, kviz pa je vo
dil Toni Gašperič.

Odgovor na: »Šali se ne šali«
O pietetni nezaslišanosti in grdobiji župana — »Novinarji Mladine, prežvečite še, 

prosim, Jalovčeve izjave v novomeški gradbeni aferi!« — Morala pa taka!

PREKOPA: VEJE PA KAR 
NA CESTO

PREKOPA — Vaščani Dolnje Pre
kope so nam sporočili, da se sicer ne 
branijo dela in da so za videz svojega 
kraja in za vaško ulico pripravljeni mar
sikaj storiti, žali pa jih, če nekdo pride v 
njihovo vas in kar tako svinja okoli se
be, češ bo že kako. Tako so se prejšnji 
teden v vasi pojavili električarji, obža- 
govali drevje pod električnimi vodi, ve
jevje pa pustili za sabo, kamor je pač 
padlo, tudi na vaški ulici, daje bil pro
met zelo otežkočen. Kot so delavci ne
napovedano prišli, so tudi meni nič tebi 
nič odšli. Pa bi morali poskrbeti vsaj za 
prometno varnost, če jih že drugo ne 
briga, menijo vaščani.

TREBNJE — Po podatkih občinske 
organizacije Rdečega križa Trebnje so v 
občini posamezniki, organizacije in kra
jevne skupnosti prispevali za odpravo 
škode zaradi neurja v občini Laško 
142.658.440 din. Posamezni prispevki v 
tem skupnem znesku so bili taki: Tesnila, 
Komunala in CIK Trebnje so prispevali 
26.100.000 din, Dana Mirna, Iskra Mo
kronog in Gasilsko društvo Štatemberk so 
se vključili s prevozi v vrednosti 7.000.000 
din, občani KO RK Šentrupert, Knežja 
vas, Dobrnič, Trebelno, Čatež, Mirna, 
Šentlovrenc, Svetinje in Sela-Šumberk so 
dali aktivistom RK skupno 22.613.440 
din, razen tega so aktivisti RK in ponekod 
krajevne konference SZDL zbrali tudi ži
vila in krmo v vrednosti 86.945.000 din. 
V Selih pri Šumberku, Svetinjah, Šentlov- 
rencu, Veliki Loki, Omuški vasi, Mokro
nogu, na Trebelnem in Mimi so tako pri
spevali pšenico, koruzo, moko, sladkor, 
olje, testenine, zelje, solato, čebulo, največ 
pa krompitja za okrog 7 ton. V omenje
nem ni zajeta pomoč, ki sojo občani pri
spevali z enodnevnim zaslužkom v soli
darnostni sklad in ki so jo organizacije 
dale prizadetim neposredno.

OO RK Sevnica se je v posebnem do
pisu zahvalila trebanjski za nakazano po
moč 10.000.000 din.

V PP 007 Mladine 8. decembra po
skuša neki člankar nadaljevati zgodbo o 
novomeški mafiji. To pot je k njenim 
dejanjem prišteta tudi pietetna nezasli- 
šanost ali grdobija župana. Okrivljen je 
nepietetnega ravnanja z žaro pokojnega 
Božidarja Jakca. Ta seje namreč pripe
ljala v Novo mesto v ostarelem kombiju 
z venci vred, žalna delegacija pa v pe- 
tindvajsetici. Vse to je res, toda člankar 
ne ve in ne razmisli o naslednjih 
dejstvih:

1. Zupan je poskrbel, da se žara pre
pelje na dan pogreba s petindvajsetico.

2. Zastopnik Jakčevih je po žalni 
slovesnosti v Ljubljani vztrajal, naj se 
žara odpelje skupaj z venci, čeprav je bil 
opozorjen na drugačen dogovor s po
kojnikovo ženo. Toda vztrajal je pri 
svojem, češ da je sprememba sprejeta v 
soglasju s pokojnikovo ženo.

3. Ostareli kombi je bil v voznem 
stanju. Sam sem se pred kratkim z robo 
vred vozil prek 100 km. Tistega, ki toli
ko »moti«, kaj bi se lahko zgodilo z žaro 
in venci v takšnem avtu, še malo ne skr
bi, kaj bi se lahko zgodilo z voznikom, 
če bi bila nenadejana okvara (vžig elek
trične napeljave) usodnejša.

4. Ostarelega vozila za prevoz vencev 
' (ne pa tudi žare) ni določil župan, pač

pa začudeni šef občinske uprave in 
minister.

5. Odločitev o prevozu žare s kombi
jem je kljub opozorilu terjal zastopnik 
Jakčevih, in ne župan.

6. Ni lepo iz nesreče delati kapital. 
Če že morate sedanjega župana gnjaviti

V sklad za drage medicinske instrumen
te pri OORK so prispevali: Krajevna or
ganizacija Rdečega križa Ločna-Mačko- 
vec namesto cvetja na grob pokojne Pepce 
Miklič 400.000 din. Osnovna organizaci
ja sindikata Splošne bolnice Novo mesto
namesto venca na grob Janeza Berkopca

ulice1.500.000 din. Stanovalci Zagrebške ulice 
8 in 8a Novo mesto namesto cvetja na 
grob Mustafa Spahiča 1.600.000 din. Sta
novalci Zagrebške ulice 6 in 6a, Novo me
sto, namesto cvetja na grob Mustafa Spa
hiča 2.450.000 din. Jelka, Anica in 
Martina iz Rdečega križa Novo mesto 
namesto cvetja na grob Pepce Miklič
150.000 din. Stanovalci Zagrebške ulice 4 
in 4a v Novem mestu namesto cvetja na 
grob Mustafa Spahiča 1.400.000 din. 
Pepca Dežman iz Otočca namesto cvetja 
na grob Alojza Gorenca iz Strelaca
600.000 din. Delavci SNZ občine Novo 
mesto namesto cvetja na grob Mustafa 
Spahiča 3.100.000 din.

Pravopis za praznike drugič
Ponatis 361. izjave Jezikovnega razsodišča

Ker se iz leta v leto v istem času pona
vlja ista napaka, tudi Jezikovno razso
dišče ponavlja svojo izjavo št. 361, prvič 
objavljeno v Delu že II. 11. 1988. Gre 
za rabo ustrezne začetnice pri imenu 
novoletnega praznika: v slovenščini ga 
pravilno pišemo (po starem in po no
vem, pripravljajočem se Slovenskem 
pravopisu) z malo začetnico, torej novo 
leto, ne pa Novo leto. Tako je tudi pri 
imenih drugih praznikov, spominskih 
dni, koledarskih obdobij ipd. (npr. 
praznik dela, dan vstaje, dan žena, dan 
OZN, dan mrtvih/vsi sveti, božič, 
svečnica, veliki šmaren, pust, kvatre, 
kres, tridesetletnica osvoboditve, teden 
otroka idr.). Posebnost so tisti prazniki, 
katerih poimenovanja se začenjajo z 
osebnim lastnim imenom ali s svojilnim 
pridevnikom iz osebnega lastnega ime
na (npr. Prešernov dan, Marijino ozna
njenje). Velika odlika teh pravil je, da so 
preprosta ter — kakor kažejo zgledi — 
ideološko in politično nevtralna, zato 
jih lahko brez težav uporabljajo vsi slo
vensko pišoči, ne glede na nazorsko, dr
žavljansko ali starostno pripadnost. Za

drega nekaterih piscev pri zapisovanju 
takih izrazov je torej popolnoma odveč.

S podobno odvečno zadrego se neka
teri pisci obremenjujejo pri zapisovanju 
imen zgodovinskih dogodkov. V slo
venščini je tudi zanje uveljavljeno pravi
lo, da jih pišemo z malo začetnico, in si
cer ne glede na to, ali so po našem 
mnenju pomembni ali nepomembni, 
pozitivni ali negativni, iz bližnje ali iz 
daljnje preteklosti, resnični ali umišlje
ni, bolj ali manj znani. Pišemo torej: 
bitka pri Termopilah, preseljevanje na
rodov, odkritje Amerike, iznajdba ti
ska, tridesetletna vojna, velika franco
ska revolucija, oktobrska revolucija, 
prva svetovna vojna, pohod na Rim, 
ustanovitev OF, pohod 14. divizije, na
pad na Drvar, bandunška konferenca, 
podpis avstrijske državne pogodbe, 
drugi (2./H.) kongres jugoslovanskih 
psihologov, pristanek na Luni, veliki 
pok, vesoljni potop, propad zahodne 
civilizacije itn.

Naj povzamemo z zgledom: člani je
zikovnega razsodišča vam voščimo za 
novo leto.

(zaradi drugačnih kadrovskih politik), 
ga kar dajte, a ne tako, da povzročate 
bolečine tistim, ki jim je najtežje — 
sorodnikom!

In slednjič še glede afere, ki ji je no
vomeški župan zvezda, kakor pravi 
člankar Nevemkdo! Toliko ste pisali in 
žvečili vso zadevo, pa prosim prežvečite

Letos letovanje
Ali še drugo leto?

Knjiga napotkov 
partnerjem 

avstrijskih firm

Po nekaj letih so ribniški otroci spet le
tovali. 112 jih je z 8 tovarišicami preživelo 
10 lepih dni na Debelem rtiču. Otroci in 
starši so bili zadovoljni, toda zataknilo se 
je pri denarju za to letovanje. Glede na so- 
cialnos stanje udeležencev smo polovici 
otrok subvencionirali letovanje. Že takoj 
na začetku smo tvegali preveč, saj nam 
SIS niso potrdile finančne pomoči. Denar 
smo pobrali in nakazali akontacijo ter 
ostanek denarja vezali, potem so se začele 
podražitve. Junija smo sporočili staršem, 
da bo podražitev velika in da bodo razliko 
plačali septembra. Vseh doplačil, ki so bila 
nujna po podražitvi, v dveh mesecih ni bi
lo mogoče pobrati in žal smo primorani tri 
primere predati sodišču. OO RK ima 
skromna finančna sredstva. Kako bomo 
pokrili še za 5 milijonov din stroškov? Na 
razumevanje smo naleteli pri Društvu pri
jateljev mladine Ribnica, ki je prispevalo 
tolikšen znesek, Riko nam je omogočil 
prevoz. Kot tema, se zahvaljujemo tudi 
spremljevalkam, ki so za malo žepnine 
prevzele težko delo. Prizadevno so nam 
pomagali v MČRK v Loškem Potoku in 
Sodražici ter socialna delavka na ribniški 
šoli.

Otrokom je bilo lepo. Toda vprašuje
mo se lahko, kdo bo drugo leto imel moč 
za takšno bitko z mlini na veter.

NADA LAVRIČ 
sekretarka OO RK 

Ribnica

Izšla knjiga »Avstrija naš 
poslovni partner«

VESELA NOVICA
Že nekaj časa imamo na Malem Slatni- 

adbišče. Šolarji vsak dan gledamo
Prav gotovo je v Sloveniji precej gos

podarstvenikov, ki razmišljajo o raznih 
oblikah sodelovanja in povezovanja s po
djetniki iz sosednjih dežel; jutri in poju
trišnjem bo takih še več. Sedanjim in pri
hodnjim gospodarstvenikom, ki namera
vajo poslovati z Avstrijo ali s to našo 
sosedo okrepiti sodelovanje, je ustregla za
ložba Gospodarski vestnik, ki je izdala 
knjigo »Avstrija, naš poslovni partner«.

Avstrija je za jugoslovansko gospodar
stvo zelo zanimiva, uvaža trikrat več kot 
naše celotno gospodarstvo. Razen tega se 
je uveljavila v tranzitnih poslih, zlasti med 
SEV in EGS. Seveda ko predstavljamo 
Avstrijo kot gospodarsko sosedo, ne mo
remo mimo naših rojakov na Koroškem 
in njihovih gospodarskih ustanov. Gos
podarske institucije, kot je npr. Zveza slo
venskih zadrug s svojo banko in s svojimi 
podjetji, so neposredno vključene v bla
govno menjavo med obema državama. 
Razen tega obstaja še vrsta drugih podje
tij, katerih lastniki ali solastniki so koroški 
Slovenci, ki sodelujejo z našimi podjetji, 
vendar vseh ni mogoče predstaviti.

Naši gospodarstveniki so že dodobra 
spoznali, da se morajo vse bolj vključevati 
v mednarodno menjavo firm v tujini. Slo
venska podjetja v družbeni lastnini to na
logo kar dobro uresničujejo, saj so usta
novila v Avstriji več lastnih podjetij ali pa 
so solastniki kakih tridesetih podjetij. Zato 
je jasno, da stalno narašča zanimanje, ka
ko se ustanovi v Avstriji podjetje in kakšni 
pogoji poslovanja veljajo pri njih. V tej dr
žavi se da zelo hitro ustanoviti podjetje, 
ravno tako pa neuspešno podjetje hitro 
propade. Samo majhen in zanimiv poda
tek: od vseh podjetij jih je v Avstriji 41% s 
petimi zaposlenimi. To pomeni, da pre
vladujejo majhna podjetja.

V knjigi »Avstrija, naš poslovni part
ner« je 13 strokovnjakov, od tega 11 ko
roških Slovencev, predstavilo številne 
znane in manj znane možnosti za uspešno 
gospodarsko sodelovanje z avstrijskimi 
partneiji.

M. LIKAR

ku gradbišče, 
različne stroje, ki pripravljajo pločnik. 
Čeprav nas ropot moti pri učenju, smo ga 
veseli, ker bomo po pločniku varneje ho
dili v šolo in domov.

Pionitji OŠ Mali Slatnik

še Jalovčeve izjave, kije od vseh v aferi 
njbolj »gor plačal«, ne da bi bil za vso 
zadevo kriv, saj je bil žrtev (to je moje 
mnenje) dveh velikih mlinskih kam
nov! Torej direktor gradbenega TOZD 
Pionirje v preiskavi, kakor je zapisano 
v poročilu, ki ga je za novomeško 
skupščino pripravilo Višje javno tožil
stvo v Ljubljani, izjavil, »da gaje skrbe
lo le to, da s pogodbo ne bo zajedal v 
substanco«, daje torej stremel le za tem, 
da bi s pogodbeno ceno pokril dejanske 
stroške materiala in dela brez akumula
cije, ne pa da bi pri gradnji nastal dobi
ček. Za tako popuščanje se je odločil 
zato, ker je ocenil, da bi zavrnitev grad
nje oziroma pogojev zanjo imela škod
ljive posledice za delovno oziroma te
meljno oroganizacijo...« Namreč, kakor 
je zapisano v poročilu, »investitorja in 
njun nadzorni organ so ga med pogaja
nji po eni strani opozaijali na možnost 
škodljivih posledic zaradi zamude in 
napak pri gradnji objektov za TOZD 
TENEL, po drugi pa na možnost, da se 
Pionirju zaupajo pomembna gradbena 
dela, kar bi bilo zanj zaradi recesije v 
gradbeništvu zelo dobrodošlo«.

Ali ni na dlani, da sta se investitorja 
(Zajc in Kovačič) s Pionirjem »pogaja
la« s stališča moči in »možnih posle
dic«?! V tem je Jalovec popolnoma ja
sen, saj pravi, daje «razmišljal o tem, da 
bo kljub temu še določena razlika v 
škodo Pionirja, vendar sem jo dokon
čno dopustil iz razlogov, ki sem jih že 
navedel in jih tudi zdaj imenujem priti
ske s strani investitorjev (Jalovec, str. 
195 spisa). Vse skupaj je povzročilo v 
meni občutek podrejenosti in stiske, da 
sem klonil in pristal na ceno 5.000.000 
din (Jalovec, str. 196). Jalovec jo je ho
tel kasneje, ko so se gradbena dela že 
odvijala in so stroški krepko preraščali 
dogovorjeno ceno, popraviti. Obiskal je 
takratnega župana, toda brez uspeha. 
Tako je Pionir pogodbeno dogovorjena 
dela dejansko opravil sebi v škodo. Ja. 
morala pa taka! In temu se zdaj pravi 
politični obračun zaradi naprednih idej!

S spoštovanjem 
vaša zvezda

novomeške gradbene afere 
FRANCI ŠALI

PEČENI IZDELKI NA RAZ
STAVI — Svoje kiparske mojs
trovine, ki sojih mladi likovniki iz 
dolenjskih osnovnih šol oblikova
li v prostorih Keramike v Bršlji- 
nu, so razstavili v avli Doma JLA.

Banka nagrajuje
Nagrade osnovnošol

cem
NOVO MESTO — Ob dnevu 

varčevanja je Ljubljanska banka- 
Temeljna dolenjska banka razpisala 
že 5. medšolsko tekmovanje za naj
boljše literarno in likovno delo. Od
ziv med osnovnošolci je bil velik, saj 
je na natečaj prispelo kar 145 lite
rarnih in 129 likovnih izdelkov, med 
srednjimi šolami v dolenjski regiji pa 
seje prijavila le ena. V ponedeljek, 27. 
novembra, so v mali dvorani Doma 
JLA podelili priznanja avtorjem naj
boljših izdelkov. Med literarnimi so 
nagrade prejeli: dopisniki COŠ iz šole 
15 divizije Grm, dopisniški krožek 
OŠ Jančiča Mevžlja iz Mokronoga, 
Suzana Tir iz 3. razreda COŠ na Su
horju, novinarski krožek OŠ dr. Pavla 
Lunačka iz Šentruperta. Kristijan 
Ostanek iz 8. razreda OŠ 12. SNOUB 
v Bršljinu, Boštjan Kastelic iz 7. b OŠ 
Janez Trdina v Stopičah, Saša Mež
naršič iz 7. b OŠ Jože Slak-Silvo v 
Trebnjem, Tjaša Avguštin iz 8. c OŠ 
Loka v Črnomlju in Bernardka Barbo 
iz 8. r. OŠ v Brusnicah." Med avtorji 
nagrajenih likovnih izdelkov pa so br
li: Jožica Knez iz prvega razreda OŠ 
Jančka Mevžljavv Mokronogu, Nina 
Simčič iz 4. a OŠ Grm, Renata Žgonc 
iz 5. r. OŠ Šentrupert, Igor Hudoro- 
vac iz 5. r. OŠ Črnomelj, Jaka Godec 
iz 6. r. OŠ Žužemberk in Likovni kro
žek OŠ Črnomelj.

J. P.

Socialistična zveza ve, kaj hoče
Na rob nekaterim zapisom o našem spreminjajočem se političnem prostoru

V hitro spreminjajočem slovenskem 
(pa tudi v jugoslovanskem) političnem 
prostoru Socialistična zveza Slovenije 
spreminja svojo podobo. Priznavanje po
litičnega pluralizma in na tej osnovi nasta
janje novih političnih organizacij (zvez, 
strank, gibanj itd.) zahteva od nje, da se 
odpove svoji univerzalnosti. To pomeni, 
da ne more biti več organizacija vseh de
lovnih ljudi in občanov ter organiziranih 
socialističnih sil, temveč le tistih posamez
nikov in skupin, ki sprejemajo njen pro
gram in statut. (Do sedaj SZDL Slovenije 
ni imela lastnega programa). V javni raz
pravi sta ravno sedaj oba omenjena do
kumenta, sprejeta pa bosta na seji RK 
SZDL Slovenije v sredo, 20. decembra 
1989. Programski dokument nosi naslov 
»Z demokracijo in ustvarjalnostjo v boga
tejše življenje«.

Njegovo vsebino jasno izražajo že ne
kateri podnaslovi, na primer: Storimo vse 
za materialno in duhovno bogatejše živ
ljenje, Naš cilj je visoka raven človekovih 
pravic in temeljnih svoboščin, Postanimo 
pravna država, Jugoslavija mora postati 
država miru in napredka. Kmetijstvu vr
nimo vsestransko veljavo, Za varno sta
rost itd. V programu najdemo tudi vrsto 
navidez drobnih ciljev, a za človeka po
sameznika velikih in pomembnih. Prav 
gotovo sodijo med take zahteve po po
polni svobodi veroizpovedi (verska svo
boda pripadnikov JLA, radijski in televi
zijski prenosi maš o božiču in veliki noči, 
omogočiti verskim ustanovam dejavnosti 
v dobrodelne namene itd.). Naj omenim, 
da v OK SZDL nastajajo na osnovi pro
grama SZDL Slovenije konkretni pro
grami, upoštevajoč specifične razmere v 
vsaki občini. Sprejeti pa bodo po razpravi 
med članstvo Socialistične zveze in ne le v 
vodstvih. Od uresničevanja sprejetih pro
gramov Socialistične zveze bo v bodoče 
odvisna njena družbena vloga in položaj 
ter sodelovanje pri oblasti, saj bodo voliv
ci na tajnih in neposrednih volitvah spom
ladi 1990 izrekli podporo ali nepodporo, 
zaupanje ali nezaupanje posamezni orga
nizaciji (zvezi, stranki) oziroma njenim 
kandidatom.

Prepričan sem, da imajo kandidati So
cialistične zveze na spomladanskih volit
vah v enakopravnem tekmovanju z dru
gimi velike možnosti za zmago. Pa ne sa
mo zaradi programov, ki sedaj nastajajo

na različnih ravneh organiziranosti SZDL, 
ampak tudi zaradi njene vloge v preteklo
sti. Če velja za koga, velja za Socialistično 
zvezo, da ni nikoli delovala forumsko, da 
je bila vedno tam, kjer ljudje živijo, kjer' 
imajo probleme in potrebe po skupnem 
razreševanju le-teh. To je predvsem v KS. 
Tu mora Socialistična zveza v bodoče po
gnati še globlje korenine in biti človeku v 
oporu in pomoč v vsakodnevnih težavah. 
Socialistična zveza tudi nadaljuje in negu
je pozitivne tradicije OF, saj je bila, je in 
bo odprta za vsakogar, ne glede na druž
beni položaj nazorske, verske in druge raz
like. Socialistična zveza Slovenije s pred
sednikom Jožetom Smoletom ima po 
vseh anketah javnega mnenja v Sloveniji 
veliko zaslug za tako imenovano sloven
sko pomlad, za demokratizacijo, za spoš
tovanje človekovih pravic in temeljnih 
svoboščin in za suverenost slovenskega 
naroda.

Socialistična zveza bo svoje naloge pri

DELAVSKI SVET
ZDRAVSTVENEGA DOMA KOČEVJE
razpisuje

štipendijo na višji šoli za zdravstvene delavce 
— smer fizioterapija.
Rok prijave 8 dni po dnevu objave.
Kandidati naj pošljejo prijave v zdravstveni dom, Kočevje, 
Roška cesta 18.

OBVESTILO O 
PREPOVEDI

DO AGROSTROJ Ljublja
na prepoveduje odlaganje 
odpadkov na prostoru biv
še opekarne v Prelesju pri 
Šentrupertu. '
Kdor ne bo upošteval pre
povedi bo sodno prega
njan.

RAZPISNA KQMISIJA
SLUŽBE DRUŽBENEGA KNJIGOVODSTVA
V SR SLOVENIJIuzrPODRUŽNICA KRŠKO
razpisuje prosta dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi:

VODENJE EKSPOZITURE SEVNICA
Pogoji:
— ekonomist ali višji upravni delavec ali pravnik ali organizator 

dela
— 4 leta ustreznih delovnih izkušenj
— prenehanje pravnih posledic po 176. členu zakona o SDK
— družbenopolitična aktivnost

Za opravljanje navedenih del in nalog bo kandidat imenovan za 
4 leta.
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev in kratkim življenjepisom v 8 dneh po objavljenem raz
pisu na naslov:
Služba družbenega knjigovodstva v SR Sloveniji, podružnica 

ulij;Krško, Cesta 4. julija 42, Razpisna komisija.
Kandidate bomo o izidu razpisa pisno obvestili v 30 dneh po 
sprejemu sklepa o izbiri kandidata.

686/50

zahtevam
Zahtevam v imenu rodu, ki vas|*

sledil, da zaprete nuklearno eleBj 
Krško v najkrajšem možnem r0^

) uskladiščite jedrskeustrezno usKiaaiscue jeuia**
Kajti če pride do nesreče, b°motrfr^
noiK/^li rvi mi mlorli IzAT nfUTI Dv " . .najbolj pa mi mladi, ker nam bp 
prihodnost, od katere toliko p,,

i piuuuui»*j- «

GORAZD BALAS.

Verjemite mi, čeprav smo mlajši od
smo v marsičem preudarnejši m
nejši. GORAZD BALAV

novill> OS A«

NAGRADE
Predstavniki nagrajenih šol ali ^ 

ki so sodelovali na natečaju TetneJ^ 
lenjske banke, smo se na P°va“rLi: j 
novomeškem Domu JLA. Ogled® 
si razstavljene nagrajene Pr|sPev* ., r) 
sostvovali kratkemu, a prisrčnem ^ 
gramu novomeške folklorne g 
Dobrodošlico nam je zaželela Manj ^ 
Marija Gabrijelčič nam je P°verjt
lepe misli o našem slovenskem) .g
ustvarjalnosti. Po podelitvi prizna J 
se posladkali. Zelo sem bila
de, ki jo je prejel ^novinarski l(ra®j
naše šole je bil nagrajen tudi l»®i1i (
spevek, mladi kiparji 
znanje.

PavlahPavl? 1 Sentn

SREČNO, VIDEM!
Letos praznuje tovarna Videni 

50-letnico obstoja. Tukaj, kjer 
tovarna, je bil nekoč velik |IaV0 m, 
1937 je ljubljanski tovarnar Ftv**i 
odkupil to zemljišče in na njem2? ^ 
varno celuloze. Takratni lastnih j ^ 
raval postaviti obrat za proizvod^ 
vine in papirni stroj, vendar muj ^
preprečila. Med vojno je bila *9
škodovana. V povojnih letih seje . 
proizvaja vedno več kakovostn 
kov. Ob letošnjem jubileju so na P
v DKD Edvarda Kardelja v Kr5k°P 
- — - — — " rfOCtU Fbili Milana Kučana in mu iztp- ;hl 
-............... - tudiv PnŽelim, da bi naša tovarna til- j 
dosegala lepe uspehe in uspešno
Evropo ’92.

MATEJA 
OŠ Jurij Dalmati"

udejanjanju demokratične socialistične 
vizije razvoja slovenske in jugoslovanske 
družbe uresničevala kot popolnoma sa
mostojna družbenopolitična organizacija 
s svojim individualnim članstvom. Pri tem 
pa bo sodelovala enakopravno na različne 
načine z vsemi zvezami, združenji, gibanji 
itd., ki bodo to želeli. Taka podoba socia
listične zveze Slovenije je tudi zapisana v 
tezah za njen novi statut, kot tudi predlog, 
da se ne imenuje več Socialistična zveza 
delovnega ljudstva, ampak le Socialistična 
zveza. Ti predlogi so dobili v dosedanji 
razpravi vso podporo.

Menim, da že iz. napisanega sledi, da ni 
res, da Socialistična zveza ne ve, kaj hoče 
doseči in kaj hoče biti. Tak vtis skušajo 
namreč na vsak način nekateri vsiliti jav
nosti. Ne vem, ali smo aktivisti Sociali
stične zveze k temu kaj prispevali ali pa 
sodi takšno pisanje že v okvir predvolilnih 
bojev.

JURE PERKO

koncert f
Učenci OŠ Semič smo 6. noV5M0vii 

slušali koncert kitaristke Ane “
harmonikarja Silvija Vidoviča 
ca. Oba sta nastopila že na mn L 
ditvah in prejela veliko nagra9 
smo ob glasbi uživali, nekateri P1 
niki pa so nagajali in se sm

Zapel sije 
za devetdeset 

rojstni dan
France Breznik^

,i i*.France Breznikar seje rodil le13
Dragi nad Šentrupertom v šte'
družini. Še kot mlad fantje rad p1
vsakršnemu delu in se tako pr‘u . t(. 
skih in kolarskih del. Po odslu# -J 
čini je odšel za tri leta delat v rti ^ 
vrnitvi si je izbral življenjsko dr
Gorenji Dobravi pri Trebnjem- ^

France je delal z mojstrom ^ 
nom iz Šentruperta, pri pokojnem^ 
ju v Dol. Medvedjem selu, na VP' 
Trebnjem, pri mirenski Obnovi1 3 
nirju v Novem mestu, kjer jeiudl . J 
pokoj. Rad pove, da Pionir ne p°®0 j 
jih upokojencev, ampak jih v* I

Sicer France tudi po upokojitvami 
val doma, pač pa je nadaljeval2 jJI 
katerim seje prebijal vsa leta. Ta jjj 
ma izdeloval mline, kadi, štulce- 
lesene žlice, vrata in stole. Grablje r

redil»iluje še danes in jih je letos nar- „ 
e m0,.»Ne smem mirovati, čimveč ser

bati, zakaj če se bom ulegel, je
no, da bom kar obležal,« praVI'. |t 
tudi velikokrat gledat na njive i 
dom na kalepet. ^ (

Na tokratni rojstni dan Fran ^ 
nikarja smo bili na velikem ptdf^jiZ
pri Francetu tudi trebanjski UP° »elij 
Veselje bil obiska in smo s^uFaj!jin*» 
di nekaj pesmi. Čudili smo se, d3n lep90-lelnik tako dober spomin m ,, 
Ko je v takem vzdušju vesel m
sedel med hčerko in zeta, so se mu |,
svetile iskrice v očeh. Ob slove*3 let 
zaželeli še veliko zdravih in vt?elism
krogu domačih in da bi se še več* <
li ob njegovem rojstnem dnevu- $
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Jedrska ni 
na koleščkih

Od časa do časa se v sloven
ji* javnosti razvname pole- 
iM a 0 tem’ a'* potrebujemo 
rcarsko energijo ali ne. Kar 
adeva krško javnost, je že 
i°raj pravilo, da se polemike 
azvnamejo v jeseni, spomladi 

Pa nekako utihnejo. Izjema je 
j/*9 le letošnje leto, ko je JE 
hj| 0 pregrevala Savo in so 
J*® Polemike zaradi tega tudi 
Pomladi. Seveda sedaj ni mo- 

|nče trditi, da se bo vse skupaj 
^Ponovilo in ponavljalo. Seja 

občinske skupščine 7. 
®*embra je bila v nekem 
3l8*u le prelomna, saj na njej 

*So sodelovali le delegati te 
fTjVPščine, marveč tudi člani 
abora podpisnikov protest- 

3§a pisma proti razširitvi 
^‘adišča za RAO, ki so dali 
Kupnemu zasedanju dimen- 
*)° večstrankarskega parla- 
**enta. Delegati krške občin- 
Ke skupščine in opozicijske 

r e v boju z občinsko struktu
ri sicer niso zmagali, saj je bil 

p8butek sprememb srednje- 
°čnega in dolgoročnega pla- 
a sprejet, dosegli pa so, da gre 

H* osnutek v kar se da široko 
|avn° razpravo.
, ‘°da tako, kot ima vsaj »za- 
^aj« svoj »zato«, ima tudi spor 

polemika glede odlagališča 
pednje in nizko radioaktiv
en odpadkov [dalje RAO) svo- 

zgodovino. Ne bo odveč, če 
8* sPet osvežimo spomin, in to 
* Pomočjo pisanja v našem 
asniku, pa še to samo v zad- 
)in dveh letih. Tako v našem 

3®niku piše, da je JE Krško 
Pbila lokacijsko dovoljenje 

7® začasno skladišče RAO leta 
, y'6. Že tedaj je bilo jasno, da 
0 treba zgraditi trajno odla- 
|aliŠče, nalogo za njegovo iz- 
°radnjo pa je dobil Jugel, skup- 
‘°st elektrogospodarskih or
ganizacij Jugoslavije. Študije 
ri~itako odlagališče pa naj bi 
eial Inštitut za fiziko v Za- 

stebu. Toda odlagališča niso 
gradili ne država ne JUGEL, 

ne,rePublika Slovenija ne re- 
uublika Hrvaška. In tako so 
3aiani leta 1987 ugotavljali, 
a JE Krško pet let po urad- 

vph1 začetku obratovanja še 
Teuno nima kam z odpadki. 
‘ e8a leta se je JE Krško znašla 

brez dovoljenj, kar 
padeva skladiščenje odpadkov, 
jjvotna omejitev 5000 sodov 
la • a Prekoračena. Zapad- 
® )e tudi časovna omejitev pe- 
3 let. Tako dovoljenje je po- 
eklo konec leta 1986. Tako so 
3legati vseh treh zborov kr
te občinske skupščine v no- 
ernbru leta 1987 zahtevali, da 
dora biti odgovor o lokaciji za

odlagališče RAO znan do kon
ca leta 1988. Tedaj so delegati 
zagrozili, da v letu 1989 po 
rednem letnem remontu ne 
bodo dovolili zagona elektrar
ne. Epilog tedanjega pisanja o 
JE Krško je bil takle: »Sploh pa 
je vprašanje, kaj so ves ta čas 
počeli najbolj odgovorni med 
odgovornimi, ki v šestih letih 
komercialnega obratovanja JE 
Krško niso našli dovolj časa za 
gradnjo trajnega odlagališča 
RAO. Zdaj je treba ta vpraša
nja reševati hitro, improvizi
rano in verjetno z mnogo več 
hude krvi, kot če bi se vse 
skupaj odvijalo po normalnih 
poteh.« Tako je bilo zapisano v 
Dolenjskem listu 19. novem
bra leta 1987.

Seveda ni mogoče reči, da JE 
Krško ni nič naredila. Potem 
ko so jo pustili na cedilu zvez
na država pa potem še obe re
publiki ter nazadnje še JU
GEL, so leta 1986 ustanovili 
svojo službo za radioaktivne 
odpadke. Naloga te službe je 
bila izvesti pripravljalna dela 
za gradnjo odlagališča RAO. JE 
Krško je tedaj sklenila pogod
bo s skupino za oceno posegov 
v okolje (SEPO) pri Inštitutu 
Jožef Stefan. Le-ta je potem 
dejansko izbrala 39 možnih 
lokacij na območju Slovenije 
in pri tem upoštevala samo 
geotehnične podatke. A že te
daj se je v slovenski javnosti 
dvignil pravi orkan protijedr
skega razpoloženja, in z me
ritvami na terenu ni bilo nič. 
Kot zanimivost lahko še po
vemo, da je dr. Zvonko Lova- 
šič, ki je v JE Krško vodil to 
službo, medtem odšel v tujino, 
kot bi se naveličal čakati na 
trajno odlagališče za RAO. Lah
ko pa je bil vzrok njegovega 
odhoda tudi spor med SEPO in 
JE Krško. Ta je namreč samo
voljno izbrala prvih pet loka
cij, s čimer se SEPO ni strinjala. 
Kljub vsemu so se strokov
njaki iz Inštituta lotili izdelo
vanja metod in kriterijev za 
izbiro lokacij, kar bi moralo 
biti končano leta 1988. Toda 
prišlo je do nesporazuma gle
de plačil, SEPO je nehala delati 
in izdelava metod se je spet 
zavlekla za nekaj časa.

Marca letos je mag. Marjan 
Levstek, namestnik direktor
ja republiške uprave za jedr
sko varnost, povedal za Do
lenjski list, da bi moral biti 
interes vseh družbenih dejav
nikov, da se problem odlaga
nja teh odpadkov reši na naj
boljši možni način. Toda kako 
bo to vprašanje razrešeno tudi 
v praksi, Levstek ni mogel od
govoriti, ker je bilo tedaj še vse 
preveč stvari nejasnih, tako 
kot so nejasne tudi sedaj.

JE Krško se močno mudi. 
Očitno vgradnja posebnih po
lic v začasno skladišče pri 
elektrarni, stiskanje odpadkov 
in drugi podobni prijemi ne 
zadoščajo več. Kljub temu da 
republiški komite za varstvo 
okolja in urejanje prostora v 
izdani lokacijski dokumenta
ciji z 2. avgusta 1988 izrecno 
prepoveduje povečanje obsto
ječega začasnega skladišča za

ograjo JE Krško, prav tako tu
di gradnjo novega, gredo nu- 
klearci na krško občino. Tako 
vsaj piše na papirju, ki so ga 
delegati dobili od IS Krško 
pred famozno sejo vseh treh 
zborov občinske skupščine no
vembra letos: »Izvršni svet je 
na svoji seji dne 19.9.1989 iri 7. 
11.1989 obravnaval navedena 
osnutka sprememb in dopol
nitev družbenega plana obči
ne Krško, katera so na pobu
do NEK pripravile strokovne 
službe Savaprojekt Krško in 
ju preko občinskega komiteja 
za družbeno planiranje, raz
voj gospodarstva in urejanje 
prostora posredovale izvršne
mu svetu v obravnavo. V svoji 
pobudi je NE namreč opozo
rila, da bo zaradi nerešene 
lokacije trajnega odlagališča 
radioaktivnih odpadkov na
stal leta 1992 problem začas
nega skladiščenja njenih ni
zko in srednje radioaktivnih 
odpadkov, ker bo sedanje 
skladišče zapolnjeno.« (Pod
črtal avtor)

Po seji vseh treh zborov kr
ške občinske skupščine so se 
duhovi nekoliko umirili, zato 
smo povprašali glavne akter
je, kaj se bo zgodilo sedaj. Se
veda je prav, da damo besedo 
najprej mag. Krešimirju Finku 
iz JE Krško, ki ima na skrbi 
RAO. Fink pravi, da ga osebno 
zelo čudi tako obsežna in žolč
na javna polemika o RAO, ko 
pa so ti še najmanj nevarni. S 
tehničnega vidika je JE naj
bolj nevarna ob polni obre
menitvi, naslednja stopnja je, 
kadar elektrarna stoji, gorilni 
elementi pa se hladijo v vod
nem bazenu, najmanj nevarni 
pa so RAO. »Skratka, problem 
RAO je do kraja spolitiziran in 
celoten potek dogodkov me je 
močno presenetil. Sploh pa ne 
verjamem, da so v Krškem res 
nabrali 3000 podpisov. Če so 
ljudje dejansko tako proti nam, 
bo JE v resnici postala neva
ren objekt. Zato se zavzemam 
za to, da javna razprava o 
skladišču RAO ne poteka kot 
politični miting, marveč naj bo 
vsestransko podprta z argu
menti, predvsem pa naj bo od
krita,« meni Fink.

Po Finkovem mnenju grad
nja končnega odlagališča za 
RAO ni stvar JE Krško, marveč 
je to zadeva, s katero se mora
ta ukvarjati Slovenija in Hr
vaška. JE Krško bo seveda da
la denar za gradnjo, strokovno 
pomoč itd. Tako odlagališče pa 
je treba zgraditi v vsakem 
primeru, če bo JE Krško delo
vala ali ne. Širitev začasnega 
skladišča pa je slej ko prej iz
hod v sili. Sedanje skladišče bo 
polno že čez tri ali štiri leta. 
Ker končnega odlagališča ne 
bo pred letom 1996, se je mora
la JE Krško lotiti gradnje do
datnega skladišča. V prvi fazi 
bo skladišče zadostovalo za 
10.000 sodov in bo dovolj veli
ko za dobo 10 let. Del skladišča 
bo namenjen odlaganju dru
gih komponent ter za dva 
uparjalnika. Kdaj naj bi bilo 
zgrajeno skladišče? »Potek do
godkov bo lahko zelo hiter. Do 
konca leta 1990 bomo predlo
žili celotno dokumentacijo, iz
vedbeno dovoljenje bo nared 
spomladi leta 1991, potem pa 
bi se pričela gradnja,« je pove
dal Fink.

Zaradi načrtovanega širje
nja začasnega skladišča RAO 
pri JE Krško je bil zagotovo 
najbolj na udaru predsednik 
krškega občinskega izvršne
ga sveta Igor Dobrovnik. Toda 
po seji skupščine ni več nobe
nih dvomov: »Mi bomo skupš
činske sklepe v celoti realizi
rali. Ob upravnem postopku 
bomo na voljo tudi za javno 
razpravo, ki pa jo bo seveda 
izpeljala SZDL. Pripravili bo
mo material, ki bo dovolj te
meljil, iz katerega bo mogoče 
potegniti vse odgovore na od
prta vprašanja. V izvršnem 
svetu smo imenovali posebno 
delovno telo, ki bo do srede 
decembra pripravilo vse po
trebno za javno razpravo,« je 
povedal Dobrovnik. Za sedaj 
je javna razprava načrtovana 
do konca januarja prihodnje
ga leta, ampak v krškem izvr
šnem svetu je ne omejujejo s 
pretogo določenimi roki. Želi
jo si predvsem kakovostno 
razpravo, ne glede na to, koli
ko časa bo trajala. »To naše 
stališče in pa našo zahtevo za 
gradnjo trajnega odlagališča 
za RAO so povsem podprli tudi 
na seji družbenega sveta Re
publiške uprave za jedrsko 
varnost. Tako lahko rečem, da 
bo začasno skladišče začelo 
delovati po letu 1992 in do tre
nutka, ko bo dograjeno trajno 
odlagališče. To pa bo trajalo 6 
ali 10 let. In v tem pogledu se 
ne strinjam z opozicijo. Tudi 
če ugasimo JE Krško, jo bomo 
imeli še vedno tu. Hkrati pa 
bomo ob električno energijo, 
ob 500 delovnih mest itd. Se
veda se zastavlja tudi veliko 
vprašanj glede rente. Teh 3,5 
milijona dolarjev, ki jih dobi

mo iz JE Krško, je samo na
domestilo za izrabo stavbnega 
zemljišča. Po novi slovenski 
ustavi pa smo upravičeni tudi 
do rente. O tem bo že v krat
kem tekla beseda pri podpred
sedniku IS Slovenije Janezu 
Bohoriču «

Krški župan Zoran Šoln je 
tudi član družbenega sveta 
Republiške uprave za jedrsko 
varnost. Na seji tega sveta pre
tekli teden v Ljubljani je dejal, 
da Krčanom ni vseeno, kaj se z 
JE Krško in okoli nje dogaja, 
»če pa že je pri nas, potem ho
čemo, da ji zagotovimo nor
malne pogoje delovanja. JE 
Krško se v taki situaciji, ko 
nima kam z RAO, ni znašla po 
svoji krivdi. To je posledica te
ga, ker smo prepočasi reševali 
vprašanje trajnega odlaganja 
RAO. In IS je zaradi tega dal 
zadeve tudi na sejo občinske 
skupščine. Prvič zaradi tega, 
ker skupščina redno spremlja 
delovanje JE Krško, in drugič, 
da bi skupščina v skladu s svo
jimi pristojnostmi pomagala 
razrešiti ta problem. Vsi sku
paj pa moramo vedeti, da gre 
zgolj za začasno rešitev, da se 
kriteriji glede sevanja ne spre
menijo, da gre le za nizko in 
srednje radioaktivne odpadke. 
Rešiti pa moramo tudi vpra
šanje družbene rente.« Tako 
Šoln o pristojnostih skupščine 
in družbenopolitične skupno
sti.

Sicer pa tudi Solna moti spo
litiziranost, saj v takem ozrač
ju prihaja do terminoloških 
spodrsljajev, ko ljudje ne vedo 
več, ali govore o začasnem 
skladišču ali trajnem odlaga
lišču itd. »Sploh ne gre za to, 
da bi mi hoteli imeti tu trajno 
odlagališče. Gre samo za za

časno skladišče, s katerim že
limo omogočiti JE Krško ne
moteno in varno obratovanje 
do trenutka, ko bodo odpadke 
odpeljali v trajno odlagališče.« 
Šoln še dodaja, da bodo o teh 
problemih govorili tudi na seji 
sveta posavskih občin, kjer 
naj bi se dogovorili glede druž
bene rente, ki očitno postaja 
kamen spotike v odnosih med 
posavskimi občinami. »Vsa ta 
vprašanja odpiramo zavestno, 
kajti tudi na ta način bi radi 
vplivali na republiko in njene 
organe, da bi se hitreje lotevali 
gradnje trajnega odlagališča. 
V tem smislu imamo tudi pod
poro družbenega sveta Repu
bliške uprave za jedrsko var
nost.«

Peter Zigante je predsednik 
sveta za varstvo okolja pri 
občinski konferenci SZDL Kr
ško: »Sprijazniti se moramo s 
tem, da imamo JE tu in da 
elektrarna ni na koleščkih, 
kot pravi naš predsednik, da 
bi jo lahko odpeljali kam dru
gam. In ker smo prišli v polo
žaj, da moramo živeti z njo, 
moramo verjeti njenim stro
kovnjakom. Kakršnakoli po
tencialna nesreča, ki bi se lah
ko zgodila v prihodnosti, pa ni 
in ne bo odvisna od gradnje 
začasnega skladišča za RAO. 
Tudi zato je javna razprava o 
teh problemih več kot potreb
na, da bodo ljudje razčistili 
svoje pojme. Naj še nekaj re
čem o renti. Renta ne sme po
meniti razprodaje kakovosti 
našega življenja. Prašičja far
ma na Pristavi ne more z no
beno rento plačati svojega one
snaževanja, ker doslej še ni 
dosegla tehnološkega optimu- 
ma. Ko ga bo dosegla, pa se 
bomo lahko pogovarjali tudi o

renti. Podobno velja za TCP 
Videm in še za kakšno to
varno«

Ne bi bilo prav, ko besede ne 
bi dobil tudi Milan Venek, 
predstavnik Odbora podpisni
kov protestnega pisma proti 
razširitvi začasnega skladišča 
RAO. »Osebno sem se odločil, 
da odločno nastopim proti ši
ritvi skladišča RAO zato, ker 
se počutim že dovolj ogrože
nega z obstoječimi jedrskimi 
objekti in ker nočem prevze
mati nase odgovornosti za ne
umnosti in nesmisle, ki naj bi 
jih še počeli. Ne verjamem v 
varnost obratovanja jedrskih 
objektov na Balkanu. Zame 
sta slovenski narod in prostor 
premajhna, da bi se izpostav
ljala kakršnemukoli tveganju 
ali celo popolnemu uničenju. 
Ljudje, ki so se odločali za 
gradnjo JE Krško, so živeli v 
drugem času, zato se nevar
nosti jedrske tehnologije niso 
zavedali. To jih opravičuje. 
Naše generacije pa ne bosta 
opravičila niti čas niti nezna
nje. V javni razpravi, ki bo sle
dila, se, bomo člani Odbora za
vzemali za to, da se skladišče 
za RAO ne širi, hkrati pa za re
ferendumski način odločanja 
o tem, ali še hočemo uporabo 
jedrske tehnologije na tem 
področju. Dopustiti moreno 
tudi možnost, da se ljudje iz
rečejo proti uporabi jedrske 
tehnologije. Če se bodo izre
kli, potem bomo začeli posto
pek za postopno zaustavitev 
JE Krško.«

Zdaj bomo samo še počakali 
na javno razpravo v krški 
Občini. Ali bo še tako vroča, 
kot je bila na seji skupščine? 
Kdo ve?

J. SIMČIČ

Krešimir Fink Peter Žigante Milan Venek Igor Dobrovnik

Sv. Miklavž, 
najljubši 
svetnik 
Slovencev

Na novomeškem Glavnem 
trgu je bilo 5. decembra popol
dne (skoraj) toliko ljudi kot le
ta 1958, ko je bila na tem kraju 
slovesnost ob odprtju avtomo
bilske ceste in je govoril pred
sednik Tito. Tokrat je bil vzrok 
večtisočglave množice manj 
pomemben, vendar nikakor 
ne apolitičen. Novomeščane je 
po ne vem koliko desetletjih 
spet tudi javno obiskal sv. Mi
klavž. Z dovoljenjem vseh ob
lasti. Morda je ob obnovi sta- 
rožitnega običaja, ki je del 
narodove duše, vse povedala 
mamica z otročkom, rekoč: 
»Oba sva danes prvič videla 
Miklavža, vendar sem jaz sta
ra 30 let. Zakaj smo se morali 
toliko časa skrivati?«

Najbrž bo kmalu (ne samo z 
Miklavžem) skoraj vse druga
če, mi pa se tokrat vrnimo v 
preteklost in poglejmo, kdo je 
sploh ta Miklavž in kaj vse je 
doživel skozi stoletja. Nedvo
mno velja, da je v katoliškem 
delu srednje Evrope sv. Mi
klavž najbolj priljubljen zim
ski svetnik. Najbolj so ga vese
li otroci, saj Miklavž otroke 
obdaruje, poredne pa bolj za 
šalo kot zares prepusti svojim 
spremljevalcem parkeljnom. 
Sv. Miklavža imata že od 11. 
stoletja v velikih čislih tako 
zahodna kot vzhodna cerkev. 
Legenda ga predstavlja kot ve
likega čudodelnika in mogoč
nega zavetnika. Med drugim 
je zavetnik šolarjev in študen
tov, mornarjev in brodnikov, 
mlinarjev in žagarjev.

Miklavž je zgodovinska ose
ba. Tako je bilo ime škofu v 
Miri v Mali Aziji. Umrl je 324, 
njegove ostanke so leta 1084 
prenesli v Bari v Italiji. Potem 
se je njegovo češčenje blisko
vito širilo po Evropi. Izjemno 
prijazno so ga sprejeli Sloven
ci. Na Slovenskem mu je na
mreč od vseh svetnikov po
svečenih največ cerkva, blizu 
200. Sv. Miklavž je je tudi pa- 
tron ljubljanske škofije, po
svečena mu je ljubljanska ško
fija.

Kot pri več drugih svetnikih 
je cerkev tudi pri Miklavžu

povezala pogansko preteklost 
in običaje z nauki in cilji krš
čanstva. Zima je bila čas po
ganskih duhov, duše ranjkih 
so se vračale na ta svet in raja
le skupaj z demoni rasti. Cer
kev je v to vpletla Miklavža, 
dobrotni možiček iz legende 
je začel deliti oprijemljive du
hove, medtem ko so dovčeraj- 
šnji duhovi prinašali le blagos
lov za novo leto in letino. 
Vendar duhov in demonov ni 
bilo mogoče odpraviti. Našem- 
ljenci, ki so dotlej predstavljali 
rajnike in druge demone, so 
po krščanskem pojmovanju 
postali hudobni duhovi, hudi
či, po domače parkeljni. Prele
vili so se v spremljevalca svet 
niškega dobrotnika in izvrše
valci kazni nad porednimi 
otroki. Seveda zadeva ni po
tekala tako preprosto, kot smo 
opisali.

Mikiavževina, kakor imenu
jejo ponekod darove o miklav- 
ževem, je bila na začetku in 
potem še dolgo časa dokaj 
preprosta; jabolka in orehi — 
pa šiba, miklavževka. Danes je 
težko reči, ali so bili Miklav
ževi obhodi, pri katerih je Mi
klavž sam obdaroval pridne 
in pograjal poreodne otroke, 
prvotni ali pa se je prej razširi
la šega nastavljati Miklavžu 
zvečer peharje, krožnike, ško
renjčke, da je vanje nasul svo
je darove. Skoraj povsod, ko
der je hodil ali hodi Miklavž 
osebno, otroci tudi »nastavlja
jo«, se pravi, da Miklavž ob 
obisku ne izroči vseh darov, 
del prihrani za nočni obisk.

Sicer pa poglejmo, kako je 
Miklavžev obisk opisal naš 
priznani narodopisec Niko 
Kuret, katerega znanje in ved
nost smo tudi sicer uporabili 
pri oblikovanju tega zapisa. 
Takole pravi:

»Čim bolj se mrači, tam mir
nejši so otroci v sobi. Tisti, ki 
se ne zaveda posebnih pre- 
greškov, samo ponavlja mo
litvice, ki jih bo nemara moral 
povedati sv. Miklavžu, v srcu 
je miren in z veselim pričako
vanjem prisluškuje. Poredne- 
ži se kajpak nemirno prekla
dajo sem ter tja, skrbi jih, kako 
jih bo Miklavž ošteval, boje se 
parkeljnov, da bi jih kateri ne 
popadel in ne zbasal v koš ali 
pa odvlekel kam v sneg, mar
sikateri se stisne prav v kot na 
peči in upa, da bo tako ušel 
najhujšemu. Nekoliko zaskrb
ljena so tudi domača dekleta, 
treba se bo pravočasno skriti, 
se zakleniti, zakaj še bolj kot 
poredne otroke si parkeljni 
privoščijo dekleta, da jih na
mažejo s sajami.

Okoli osme ure se oglasi na 
cesti zvonček. Vmes rožljajo 
verige. Mati vstopi v sobo.

Otroci se brž stisnejo k njej. 
Oče je na vežnih vratih: Mi
klavžev sprevod je pred hišo. 
Treba se je pomeniti: kaj bo 
povedal Miklavž, koga bo po
hvalil, koga oštel, včasih imata 
oče ali mati že kar listek pri
pravljen, ki ga angel vloži v 
debelo knjigo. Tudi darove je 
treba izročiti, angel jih spravi 
v koš ali košaro. Medtem par
keljni razsajajo okoli hiše, ska
čejo, rožljajo z verigami, gle
dajo skozi okna, se podijo po 
veži in kuhinji pa iščejo dekle
ta, če so katera pri hiši. Na
vadno parkeljnov ne spuste v 
izbo. Samo, če je treba, jih Mi
klavž pokliče.

Glasno pozvoni zvonček. Vra
ta v izbo se na stežaj odpro, 
otroci se še bolj stisnejo k ma
teri. Angel v dolgi beli obleki, 
razpuščenih las, s svetlim obro
čem in zvezdo na čelu stopi 
čez prag. V rokah drži debele 
bukve. Njemu sledi mogočna 

ostava svetega škofa Miklav- 
a. Dolgo belo brado nosi in 

zlato škofovsko kapo ima na 
glavi, v duhovniški plašč je 
ogrnjen, na rokah ima bele 
rokavice in v levici drži dolgo, 
zlato, zakrivljeno škofovsko 
palico. Prijazno pogleduje po 
otrocih in počaka, da vstopi še 
drugi angel, ki nosi koš z da
rovi. Prvi angel mu poda buk
ve. Na glas bere, kako je ta ali 
oni priden, kako je ta ali oni 
poreden. Pri tem parkeljni za
rožljajo po vratih, pritiskajo 
na kljuko. Miklavž napove 
mir. Pohvali pridne, pokara 
poredne. Začne se spraševa
nje: otroci morajo odgovarjati 
na vprašanja iz katekizma, 
morajo povedati kakšno mo
litvico, morajo dati kak drug 
odgovor. Redkokdaj se zgodi, 
da grešni kozliček začne uga
njati trmo. Tedaj Miklavž po
kliče parkeljne. To otroško 
trmo hitro užene. Parkeljni 
morajospetven. Miklavž nato 
razdeli darove. Angel mu na
stavi koš. Pridni dobe težko 
pričakovane darove, za pored- 
neže pa ima Miklavž šibo, ki jo 
morajo celo poljubiti, preden 
jim jo izroči. Da to ne mine 
brez solza, je razumljivo, če
prav pozno, delajo trdne skle
pe, da mora biti prihodnje leto 
drugače... Miklavž blagoslovi 
otroke in krene spet skozi 
vrata. Njegov obisk je končan. 
V večini primerov otroci nato 
še .nastavijo’, ker je pridnim 
obljubil, da jih pride obiskat še 
ponoči...«

Tako Niko Kuret. Ali vse 
skupaj ne spominja na dedka 
Mraza? Še kar. Naša nova 
oblast je ravnala tako kot ne
kdaj cerkev. Torej: Razbij ma
lika, a svetišče pusti in postavi 
svojega svetnika na oltar!

Pripravil: M. B.



V neobvezen premislek
levizijskem merjenju sil tek
movala, kdo bo obljubil več 
političnih svoboščin, kdo bo več
ji demokrat. In vtis je bil, da mis- 
lita prekleto resno.

Zadnji dogodki so hrvaško 
partijo, ki se zdaleč ni tako 
enotna kot slovenska in ji je bila

Hrvaška, ki je doslej molčala 
ali pa največ šepetala, je dovoli
la uvedbo večstrankarskega 
plurahzma. To potezo je prvega 
dne kongresa potegnila ZK Hr
vaška, katere najrazličnejši po
daljški in vzvodi so še do včeraj

ali združenja, katerega ambici
je bi segale nad gobarjenje. Hr
vaški centralni komite je tako

sme imeti monopola na politiko, 
hkrati pa sprejel pobudo za 
resnično svobodne vohtve.

Lahko bi rekli, da se je hr
vaška partija spametovala tako 
rekoč minuto čez dvanajsto. 
Kajti na Hrvaškem se na naš 
način dogaja Češkoslovaška. Še 
v petek je predsednik hrvaške
ga državnega predsedstva Ivo 
Lat9tin z visoČin zavrnil sprejem 
delegacije dvanajstih pluralisti
čnih zvez in organizacij, potem

pa se je zgodilo tisto, kar se je 
moralo zgoditi. Samo v ponede
ljek je peticijo hrvaške alterna
tive, ki zahteva predčasne volit
ve, legahzacijo večstranarskega 
sistema, osvoboditev vseh poli
tičnih zapornikov in suverenost 
hrvaške države, podpisalo okoli 
100.000 ljudi. Zunanjo podob
nost s Češkoslovaško in prebu
jenim evropskim Vzhodom so 
tudi sveče, ki jih pred večerom 
prižigajo vsakršne svobode la
čni ljudje po najbolj osveščenih 
hrvaških mestih.

Lahko rečemo, da je hrvaška 
partija tak razplet dogodkov 
nekako pričakovala. Oba kan
didata za prvega moža ZK Hr
vaške (Ivo Družic in Ivica Ra
čanj sta že pred peticijo, ki je 
imela generalko v podpisovanju 
zahteve za vrnitev sjjomenika 
banu Jelačiču na nekdanje me
sto, in gorečimi svečami, ki jih je 
nemogoče spregledati, v gent- 
lemenskem in prijateljskem te-

vloga uspavane Trnuljčice pi- 
iušo, dokončnesana na kožo in dušo, dokončno 

prebudil. Če bi spala naprej, bi 
ekomai.

ji spa
kaj lahko zaspala za vekomaj.

Nedvomno je hrvaška upora
ba češkoslovaškega ljudskega 

askim ko-scenarija dala hrvaškim 
munistom tisti zadnji navdih, 
ki bo sprožil proces, tako dolgo 
tlačen in zaničevan. Nepošteno 
in slaboumno pa bi bilo v tej ev
foriji prezreti še eno bistveno 
postavko, ki je pripeljala do 
sprememb na Hrvaškem. To je 
dejstvo, da so tudi Hrvatje ozi
roma njihovi najvišji politiki (so 
tudi izjeme) dokončno spoznah, 
da Jugoslavijo pravzaprav ogro
ža nacisocializem v boljševiš- 
kem kožuhu. Pravo orožje zo
per to prazgodovinsko pošast je 
politični pluralizem. Nenavad
no je le, da se vse to na Hrvaš
kem ni zgodilo že prej. Vendar 
samo na prvi pogled. Senca leta 
1971 je dolga.

MARJAN BAUER

PREDSTAVNIŠTVO NOVO MESTO, Ob potoku 5, tel.: 068/22-772 
Delovni čas vsak dan od 8. do 16. ure, prvo in tretjo soboto v mesecu od 8. do 12. ure
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INl/l X KMETIJSKA ZADRUGA KRKA
TZO Kmetovalec NOVO MESTO

Kmetijski oskrbni center Graben 
odprt od 20. decembra dalje

120 m2 prodajnega prostora
800 m2 skladišča
3000 m2 odprtega skladišča

Kmetijski stroji, umetna gnojila, krmila, 
zaščitna sredstva, gradbeni material, 
vodovodni in toplovodni material, orodje, 
vijaki, barve, laki, les za ostrešja, deske itd.
Kupce v božičnem in novoletnem času čakajo 
prijetna presenečenja.

Kdaj beseda 
ne bo 
več konj?

»Organizacija javnosti, ki so 
jo z enostranskimi informaci
jami poskušali oblikovati v 
deželah realnega socializma, 
je v razpadu,« so ugotovili 
udeleženci okrogle mize o raz
voju neodvisne javnosti, ki je 
potekala v okviru Ziherlovih 
dni. Pri tem so poudarili, da je 
za dejansko demokracijo po
trebno zagotoviti neodvisno 
javnost, bolj svobodno novi
narsko poročanje in komenti
ranje ter javno kritiko sistema 
in predstavnikov oblasti. Že 
do sedaj so novo javnost obli
kovali iznajdljivi novinarji, ki 
so znali sporočati tudi med vr
sticami, intelektualci, ki so 
imeli boljši dostop do infor
macij in razvoj novih medijev 
obveščanja. Seveda pa je za 
razvoj neodvisne javnosti po
trebno uveljaviti ustrezno za
konodajo in še pred tem odgo
voriti na vrsto vprašanj.

Najprej si bomo morali priti 
na jasno o tem, kaj sploh je po
trebno urejati z zakonom na 
področju obveščanja, kako to 
narediti in kdo naj to ureja. Tu 
gre seveda za razmerje med 
zvezno in republiško zakono
dajo. Vprašanje je, koliko naj 
država posega v oblike delo
vanja javnih glasil. Ali naj pri 
tem ureja delovanje vseh občil 
ali pa samo tistih, ki so nacio
nalnega pomena? Mnogi se 
nagibajo k temu, naj bi pri 
slednjih zagotovili enake stan
darde za vse državljane, vseh 
javnih občil pa nikakor ne bi 
smeli nasilno enačiti.

Kaže namreč, da bo tudi pri 
nas potrebno uveljaviti raz
lične oblike lastništva in da 
bomo tudi mi imeli nacional
na, strankarska in zasebna 
sredstva obveščanja. Pri tem 
bo potrebno razčistiti, kako se 
bodo ti mediji vključevali v 
večstrankarski sistem in kako 
bodo spremljali volilni boj. Po
sebno bo treba obdelati tudi 
odnos družbe in države do 
urednikov, ki je že danes pro
blematičen.

Na področju svobode tiska 
in javnega izražanja so v Slo

veniji že dosežene nekatere 
pomembne spremembe. Konec 
septembra je slovenska skup
ščina sprejela spremembe in 
dopolnitve kazenskega zako
na naše republike, kjer so bile 
poleg ukinitve smrtne kazni 
sprejete tudi nekatere vidnej
še spremembe pri kaznivih 
dejanjih zoper čast in ime. Z 
19. oktobrom, ko so dopolnila 
zakona stopila v veljavo, se je 
krog oseb, ki so zaščitene pred 
žalitvami, zelo zožil. Pred kaz
nivimi dejanji zoper čast in 
ime so zaščiteni državni or
gani in družbenopolitične 
skupnosti ter vojaške in urad
ne osebe, če je dejanje žalitve 
vezano za njihovo delo v teh 
skupnostih. Tudi za kaznivo 
dejanje sramotitve narodov in 
narodnosti ni več mogoča 
splošna obdolžitev, temveč le 
taka, ki je povezana z razža
litvijo, obrekovanjem in z ža
ljivo obdolži tvijo.

Novinar, znanstvenik ali kak 
drugi javni delavec ima mož
nost dokazovanja resnic in 
nasprotnih argumentov. Kaz
novan je samo v primeru, če 
mu na sodišču dokažejo, da je 
žalil s točno določenimi na
meni. Uradni pregon je pred
viden, če kdo žali uradne ali 
vojaške osebe, a prične se lah
ko samo z dovoljenjem žalje
ne osebe. Tako npr. avtorja 
razvpite Miloševičeve osmrt
nice v tedniku Mladina ni mo
goče uradno preganjati zaradi 
žalitve, vse dokler sam Milo
ševič ne da posebnega dovo
ljenja za pregon. Z uradnim 
pregonom je zaščiten le eden, 
tj. najvišji predstavnik repu
bliških in pokrajinskih orga
nov, in še to samo v zvezi s 
svojo funkcijo. V vseh ostalih 
primerh žalitve je možna le

zasebna tožba obrekovanega
In kar je najpomembnejše prj 
teh spremembah — sodiš«
mora dokazati, da je avtor 
imel namen zaničevanja, dru
gače ga ne more obtožiti.

S spremembami republiške
ga kazenskega zakona je od
pravljena tudi kazen za širje
nje lažnih obvestil, medte® 
ko širjenje alarmantnih vest 
še vedno šteje za prekršekz®: 
per javni red in mir. Nekater 
že napovedujejo, da bo skupš
čina spremenila tudi to določi
lo, saj je nejasno in niti ne lo
čuje več med resničnimi i 
lažnimi alarmantnimi vestni

Na žalost pa zakonske spi® 
membe v naši republiki m 
dovolj, da bi lahko dejans 
zaživele, saj je potrebno 
marsikaj razrešiti tudi 
zvezni ravni. Komisija P 
skupščini SRS je priprav" 
predlog celotnega zveznes 
kazenskega zakona, ki so s 
slovenski delegati prem® 
skupščini SFRJ. Njegova us« 
da je bila že na začetku neg 
tova, saj so se takoj P°JaV j. 
nasprotovanja nekaterim Pre 
logom o korenitih spreirip 
bah na področju P0!'uC„Pt 
kaznivih dejanj, dejanj zop 
oborožene sile ter dejan) P 
114. in 133. členu. Danes,kol
že jasno, da so ravno ustav,
spremembe v naši rePutlci0. 
jedro spora med Srbijo in« 
venijo, pa je podporo k°r3 , 
tim spremembam še tezje P 
čakovati. Dogodki med ned. 
nimi prazniki so nam . 
vedeti, da je Jugoslavija še 
leč od demokratično in P^3fl 
no urejene države, od s 
hodnega obveščanja in od 
odvisne javnosti. pušlC
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GRADBENO INDUSTRIJSKO PODJETJE NOVO MESTO

Idealne točke za vašo investicijo
na atraktivnih lokacijah v Novem mestu

j AVTOBUSNA POSTAJA 
1^0», / lokali za gostinsko, 

^trgovsko in
'^30 sto ritveno dejavnost

DRSKA 
paviljon trgovina

% INFORMACIJE:
7 GIP »PIONIR« TOZD TKI, KETTEJEV DREVORED 37,

tel. (068) 21-826, 23-686, telex: 35710 yu pionir, telefax:(068) 23-213
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Varstvo okolja 
in občina Novo mesto

Po dveh letih so delegati no- 
vomeške občinske skupščine 
sPet dobili v roke poročilo o 
Problematiki varstva okolja v 
°bčini Novo mesto. Osnovna 
ugotovitev v njem je, da se 
razmere na področju varstva 
°kolja od leta 1987 naprej ne 
Poslabšujejo, se pa tudi izbolj
šale niso. Vsi sklepi, ki so bili 
8Prejeti v ta namen pred dve- 
®a letoma, niso bili uresniče
ni kasnijo predvsem tiste na- 
*°ge, ki zahtevajo izgradnjo 
določenih objektov in naprav, 
kazlog je seveda tako pomanj
kanje denarja kot tudi ustrez
aj1 rešitev. V tem času pa so 
ode narejene številne študije 
ln raziskave, ki so podlaga za 
Pripravo kvalitetnih sanacij- 
skih programov.

Republiška služba za var- 
®tvo zraka že od leta 1976 na 
jotovžu v Novem mestu meri 
-k-urne povprečne koncentra
te žveplovega dioksida (SOa) 
n dima. Poleg tega j e bilo nare
kih več dodatnih meritev. V 
“j"zoni 1986/87 sta bili dodatni 
*J)erilni mesti v Mali Bučni va
ri ‘n na meteorološki postaji v 
^nvem mestu. Izmerjene vred
nosti S02 in dima nikjer niso 
nosegie dovoljenih maksimal- 
I'b koncentracij, pokazalo se 
|eidaje zrak z S02 najbolj one
snažen na območju Kandije. V 
kurilni sezoni 1988/89 so bile 
°Pravljene dodatne meritve 
onesnaženosti zraka z S02 in 
nimom v Kandiji ter s prašni- 
j 1 delci v Bršljinu, Straži in 
neskoveu. Maksimalna koncen- 
racija S02 in dima ni presegla 

novoljenih vrednosti, tudi pra- 
°nih delcev nikjer ni bilo ned 
aovoljeno mejo. Jasno je tu, da 
®o v Novem mestu trije večji 
Sji onesnaževanja zraka z 
pA, ki pridelajo 70 odstotkov 
,e[ne emisije S02, in sicer: Kr
ka, IMv in Novoteks. Gre za 
količino nad 100 ton letno, vsi 
onugi onesnaževalci v občini 
kupaj pa prispevajo še okrog 

tQn. Novo mesto je po kvali- 
j ti zraka v tretjem območju 
‘nje zato potreben sanacijski 
Program. Dejansko je važno 
nkrepanje pri industrijskih 
nnesnaževalcih. Najboljša ša
sija bo zamenjava sedanjih 
goriv s plinom (ki naj bi ga po 
Zadnjih vesteh dobili v Novo 
nuosto že prihodnje leto, ne pa 
“file enkrat v srednjeročnem 
nbdobju 1991—95), ter ogre
vanje sosesk s toploto iz in- 
Qnstrijskih toplarn. Tovrsten 
načrt je izdelan za porabo 
Energije iz »Krke«, s katero 
naj bi se greli vsi uporabniki 
nb Cesti herojev in v mestnem 
jedru. Seveda gre za zelo za
devne naloge, predračun za 
Pnnifikacijo je okrog 12 mili- 
°nov dolarjev, za toplifikacijo 

Krke pa dobra 2 milijona 
‘Park. Realizacija posebno sle
dnje naloge je odvisna od mož
nosti združitve sredstev za 
Primarni vod toplovoda, od 
katerega je sicer odvisna upo- 
jjaba objektov na Novem trgu, 
ki so bolj ali manj v gradnji, 
podatkov o ostalem onesna
ževanju, na primer od prome- 
:ai ni, umirajoči gozdovi, kjer 
”re tudi za vplive onesnaže
vanja na daljše razdalje, so po
sebno poglavje. Zaenkrat v 
Noveniji še ni dogovorjeno 
nui, ali je varstvo gozdov le 
jjkrb gozdarjev ali je to obveza

Za varovanje okolja je iz
rednega pomena tudi ustrez
no ravnanje z odpadki, da se 
preprečijo ali vsaj čimbolj 
zmanjšajo negativni vplivi na 
okolje. Tovrstne rešitve v no
vomeški občini zaostajajo za 
začetnimi načrti. V zadnjih 
dveh letih je deležen posebne 
pozornosti in skrbi problem 
komunalnih odpadkov od od
voza do njihovega odlaganja, 
čeprav imajo predvsem pre
bivalci v bližini smetišča Les
kovec oz. v krajevni skupno
sti Brusnice še vedno precej 
pripomb k smetišču in njego
vemu upravljanju, je to po re
publiških ugotovitvah ena naj
bolj urejenih deponij v Slove
niji. Največji, da ne rečemo 
edini, problem pri obratova
nju smetišča je čiščenje iz
cednih vod. Komunala ima na
logo problem urediti do konca 
leta 1990; pred dvema meseca 
bi zadeva po predračunu stala 
okrog 3 milijarde dinarjev. 
Komunala je na podlagi občin
skega odloka izdelala tudi pro
gram širjenja dejavnosti zbi
ranja in odvoza komunalnih 
odpiadkov v občini, saj je sedaj 
vključeno v organiziran od
voz le 11,4 odst. naselij v obči
ni z 52 odst. prebivalcev. S šir
jenjem odvoza pa so problemi, 
zaradi dragih kant in odvoza 
se ljudje temu upirajo. Pro
gram širitve organiziranega 
odvoza komunalnih odpadkov 
pa je tudi eden od ukrepov za 
odpravo črnih odlagališč, ki 
jih je registriranih 66, dejan
sko jih je verjetno še več in 
več ali manj vse pomenijo 
stalno pretečo nevarnost za 
našo podtalnico. V občini še 
vedno ni določen nosilec zbi
ranja in odvoza sekundarnih 
surovin po sistemu odvoza 
komunalnih odpadkov, kar bi 
verjetno zmanjšalo črno odla
ganje.

Se najmanj je bilo narejene
ga na področju odlaganja po
sebnih odpadkov. Posledice pre
počasnega reševanja tega pro
blema so opazne v slabšanju 
kvalitete vodotokov in izvirov 
ter v kopičenju sodov z njimi 
na tovarniških dvoriščih. Vse 
se je ustavilo pri študiji dolo
čitve lokacije posebnih odpad
kov druge kategorije. Sedaj 
vsi čakajo na realizacijo repu
bliškega koncepta reševanja 
problema, dejansko pa bodo 
morali proizvajalci odpadkov 
tudi v primeru, ko bo(če bo) 
zgrajena centralna deponija, 
poskrbeti sami vsaj za začas
no varno skladiščenje svojih 
odpadkov. Kot beli dan pa je 

-jasna nujnost uvajanja tehno
logij, ki bodo proizvajale čim 
manj čim manj nevarnih od
padkov, obstoječe stanje pa je 
nujno potrebno sanirati. Kdor 
tega stroška ne bo mogel vra
čunati v ceno izdelka, pač ne 
bo mogel prav dolgo proizva
jati. Tu ali pri kateremkoli 
problemu varstva okolja je 
treba žal še enkrat poudariti, 
da moramo biti varovalci oko
lja vsi, vedno, z vsakim ravna
njem, z vsako odločitvijo in 
povsod, na delovnem mestu, 
doma, v krajevni skupnosti, 
od česar smo pa zdaj še daleč.

Zelo pomembno je seveda 
tudi varstvo voda. Glavno bre
me onesnaženosti v občini

nosi reka Krka, poleg nje pa še 
Bršljinski potok, Kobila in Su- 
šica. Krka sodi v glavnem v 
drugi kakovostni razred, po
nekod, posebno pod Novim 
mestom, ki ima nekaj velikih 
onesnaževalcev, pa celo že v 
tretjega. K izboljšanju stanja 
naj bi prispeval sporazum o 
njenem varstvu, ki so ga pod
pisale vse občine ob njej (gro
supeljska žal ne, kar pa bi bilo 
nujno, saj njeni onesnaževalci 
zaradi kraškega terena svinja- 
jo Krko praktično že pri izvi
ru), oz. akcije na osnovi tega 
sporazuma. Problem odpadnih 
voda se sicer rešuje s čišče
njem. V novomeški občini tre
nutno deluje 6 čistilnih na
prav, od tega tiste, ki imajo 
opravka s komunalnimi in teh
nološkimi odplakami, manj 
uspešno. Poseben problem je 
seveda osrednja novomeška 
čistilna naprava, ki kljub ne
kaj sanacijam še ne deluje, kot 
je bilo predvideno. Rešitev je 
— pravijo poznavalci — teme
ljito predčiščenje »Krkinih« 
odpadnih voda, prva faza za to 
naj bi bila končana v letu 1990. 
Pripravljene so tudi izboljšave 
na objektu za dehidracijo bla
ta. Nasploh je vse bolj očitno, 
da bo reševanje problema čiš
čenja odpadnih voda dolgo
trajno. Od 333 naselij v občini 
jih ima vodovod 248, kanali
zacijo 21, čistilno napravo 5. 
Vodo iz vodovoda dobiva 94 
odst. prebivalcev, na kanali
zacijo so priključena naselja z 
49 odst. prebivalcev in le 42 
odst. odplak gre preko čistilne 
naprave. V izdelavi je posebna 
študija, kako v kakšnem nase
lju reševati problem odplak; 
zaradi razdrobljenosti vseh ne 
bo mogoče priključiti na kana
lizacijo. Posebno pereče je one
snaževanje virov pitne vode; 
čiste vode za pitje v občini 
zmanjkuje. Voda v mnogih 
vaških vodovodih je slabe kva
litete, Komunala je izdelala 
program njihove sanacije. Še 
vedno je v teku leta 1986 pri
četa naloga »Dolgoročna pre
skrba s pitno vodo v porečju 
Krke«; nekateri njeni rezulta
ti se že uporabljajo v praksi, 
študija pa bo dala tudi odgovor 
glede obsega zaščitnih pasov 
vodnih virov, kar bo vplivalo 
na poselitveno politiko in na 
posamezne posege v prostor. 
Raziskati bi bilo treba tudi 
vpliv uporabe gnojil in raznih 
preparatov v kmetijstvu na 
onesnaženost, piše v poročilu, 
in pripraviti ustrezne ukrepe.

Vedno več ljudi je izpostav
ljeno tudi hrupu, ki tudi spada 
med onesnaževalce okolja, naj
večji grešnik za hrup pa je 
promet. Meritve v letu 1987 na 
13 merilnih mestih v občini so 
pokazale določene prekorači
tve dovoljenega hrupa; naj
večje prekoračitve so bile v 
Novem mestu pri OŠ Katja Ru- 
pena, v Kandiji in pri bolnišni
ci. Vsem tem krajem pa se obe
ta še povečanje prometa! Lani 
je bil sicer izdelan program za 
sanacijo hrupa v Novem me
stu, delajo še študije o možno
sti ureditve prometa v mestu, 
toda vse izboljšave so spet po
vezane z denarjem, ki ga že 
tako ali tako manjka še za ve
liko bolj nujne naloge. Vse ne
rešene stvari so kot naloga (z 
nosilci in roki izpeljave) zaje
te v 24 točk predloga aktivno
sti, ki ga je sprejela novomeš
ka občinska skupščina. Dejan
sko vse skupaj čaka veliko 
neodložljivega dela in kazati 
bi dodalo, da o varovanju oko
lja ni dovolj učiti le otroke, to
vrstno izobraževanje je še ka
ko potrebno tudi odraslim.

Z. L.-D.

informacijski inženiring
— izdelava programov
— prodaja računalnikov
— servis računalnikov
— organizacija .svetovanja
— seminarji
— avtomatizacija procesov

Preverite našo kvaliteto in 
nizke cene !

INFORMACIJSKI inženiring 
Kandijska 5 (SDK)
68000 Novo mesto
Tel. 28 081 Fax. 21 490

Opekarna 1 ovo mesto 
Zalog 21
68000 Novo mesto 
Tel. 84 644

Informacijski inženiring vam želi vesele božične in novoletne praznike

V pregledu zgodovine tis
karstva na Dolenjskem obrav
nava Tončičeva knjiga dejav
nost tiskarn v Novem mestu, 
Kočevju in Krškem, posebej 
pa vlogo tiskarn in tiskarstva 
med NOB na Dolenjskem.

VZPON Z DNA
Pri Slovenski matici je izšel 

prevod zelo zanimive knjige. 
Za nas je zanimiva že zato, ker 
govori o Slovencih, še posebej 
pa zato, ker je njen avtor Ne
slovenec. Gre za zgodovinsko 
študijo Vzpon z dna, ki jo je 
napisal James Davis, profesor 
zgodovine na pensilvanski 
univerzi.

V knjigi je obnovil, kolikor 
se je dalo na osnovi arhivskih 
pisnih virov in ustnih izročil 
(profesor je poročen s Sloven
ko), življenjski tok šestih ge-
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neracij revnih slovenskih 
kmetov in delavcev iz družine 
Žužek s tržaškega Krasa. K 
življenju je torej obudil tisto 
plast ljudstva, ki ne vodi slav
nih vojsk, ne piše pesmi, ne 
vlada in ne poseduje velikih 
bogastev, marveč so to pre
prosti ljudje, ki žive tako kot 
večina drugih in zaradi tega 
ostajajo za zgodovinarje več 
ali manj le »statistična abs
trakcija«. Vendar je mogoče iz 
analize usode teh ljudi zgradb 
ti vednosti, ki omogočajo bolj
še razumevanje nekaterih po
membnih družbenih spre
memb v razvoju vsega čalo- 
veštva.

Avtorja je slovenska rodbi
na pritegnila predvsem zato, 
ker mu je nudila zanimivo 
možnost spremljati prehod iz 
delno še fevdalno urejene 
družbe v industrijsko, in to v 
razmeroma kratkem razdob- 
lju. Na Slovenskem je bil pre
hod razmeroma pozen, a hkra
ti tako nagel, da se je v živem 
izročilu ohranilo pričevanje o 
starem in novem. Vzpon dru
žine Žužek od kmečkili pod
ložnikov do samostojnih kme
tov, polproletarccv in delav
cev so spremljale vse liste 
spremembe, ki so značilne za 
prehod v nove družbene od
nose.

Za nas pa je knjiga pomemb
na tudi kot potrjevanje slo
venske identitete v zahodnem 
civilizacijskem prostoru, ka
mor pač sodimo.

M. MARKF.LJ

ŠESTERICA IZ
PREŠERNOVE
DRUŽBE

Kot je že vrsto let običaj, so 
pri Prešernovi družbi v začet
ku decembra, okoli Prešerno
vega rojstnega dne, predstavi
li knjižni paket redne zbirke 
za prihodnje leto. Vsebuje štiri 
leposlovne, eno strokovno 
knjigo ter obvezni Prešernov 
koledar.

Koledar 1990 je zasnovan 
tradicionalno. V njem je kole
darski del, ki ga spremljajo re
produkcije barvnih slik Fran
ceta Pavlovca, ter bralni del, ki 
ponuja pestro in zanimivo bra
nje. Zabeleženih je več zani
mivih obletnic: 1400 let od na
selitve Slovencev, poltisočlet- 
nica Idrije, 60-letnica strelja
nja rodoljubov v Bazovici in 
15-letnica osimskih sporazu
mov. Med aktualnimi prispev

ki je zapis o kosovskem vpra
šanju, o nacionalni problema
tiki v ZSSR, o onesnaževanju 
doma in po svetu ipd. Pozor
nost je posvečena tudi zna
menitim Slovencem, kot sta 
Hugo Wolf in nedavno premi
nuli umetnik Božidar Jakac, o 
katerem je pripravil zapis Mil- 
ček Komelj. V literarnem delu 
se pojavlja vrsta znanih imen 
slovenskih literatov od Kra
karja do Tomšiča.

Tokratni prikaz sto sloven
skih znamenitosti je name
njen kmečkemu stavbarstvu. 
Ivan Sedej je napisal poljuden 
prikaz Sto najlepših kmečkih 
hiš na Slovenskem. Izbor je 
podredil časovnim in regio
nalnim okvirom ter prikazal 
naše kmečko stavbarstvo sko
zi čas in po pokrajinskih tipih. 
Besedilo spremljajo Primoži- 
čeve barvne fotografije.

V literarnem delu knjižnega 
paketa bodo gotovo zbudili 
pozornost Stihi mojih dni Ja
neza Menarta. Gre za obširen 
avtorski izbor iz dosedanjega 
dela tega nedvomno zelo pri
ljubljenega in branega sloven
skega pesnika, ki je pred 
dvema mesecema praznoval 
60. rojstni dan. Izboru je avtor 
dodal nekaj še neobjavljenih 
pesmi ter epigramov. Pesniške 
zbirke so v knjižnih paketih 
Prešernove družbe redkost, 
Menartove pesmi pa so tako 
priljubljene, da gotovo spada
jo vanjo.

Vladimir Kavčič je lani pre
jel nagrado RS ZSS in Prešer
nove družbe za roman Pesnik 
in policistka, zdaj je knjiga 
tudi natisnjena in uvrščena v 
redno zbirko. Pisatelj se je v 
tem delu lotil aktualnega do
gajanja in v okviru pripovedi o 
odnosih med politiko in kul
turo (novinarstvom) odprl ne
katera bistvena vprašanja ča
sa in človeka. Kot je dejal sam, 
je s tem delom stopil na po
vsem novo pisateljsko pot.

Aktualnega dogajanja se po 
svoje loteva tudi Polona Škr
injar v sodobni povesti čas za 
roparice, v kateri riše polom 
življenja, ki se ruši pod priti
ski notranjih silnic junakov, 
pa tudi zaradi neusmiljenega 
sedanjika in razvrednotenih 
medčloveških odnosov v naši 
družbi sploh. Pisatelj Potrč je 
povest ocenil kot »najbolj ne- 
smilečno pisanje, ki sem ga 
kdaj prebiral o našem življe
nju«.

Za mlajše bralce je Prešer
nova družba poskrbela z mla
dinsko detektivko Detektivi v 
zeleni katri, ki jo je napisal 
Brane Dolinar. Mladim pozna
ni pisatelj je napisal napeto 
zgodbo o razkrinkanju mafij
cev, ki se klatijo po našem 
Bledu, da bi prišli do tajnih na
črtov za novo jugoslovansko 
nuklearko, a jim načrte pre
križata dijaka, ki tu delovno 
preživljala počitnice.

Omenimo še, da so knjige 
prijetno in enotno oblikovane, 
za kar st; je potrudil Julijan 
Miklavčič.

M. MARKELJ

O TISKARSTVU NA 
DOLENJSKEM

Razvoj tiskarske dejavnosti 
na slovenskih tleh je pregled
no in tehtno predstavljen v 
knjigi Tiskarstvo na Sloven
skem, ki jo je leta 1968 izdal 
Branko Berčič. Delo seveda 
omenja tudi tiskarne v Novem 
mestu, Kočevju in Krškem, 
podrobneje pa o tiskarstvu v 
teh krajih ne govori. Znatno 
več prostora je Dolenjska do
bila v knjigi Partizanske tis
karne na Slovenskem, ki jo je 
leta 1972 izdal Jože Krall. Tis
karska dejavnost na Dolenj
skem je deloma omenjena še v 
nekaterih tiskih, to pa je v 
glavnem tudi vse, kar je bilo 
do zdaj moč prebrati o njej. 
Samo oziroma posebej o tis
karstvu na Dolenjskem pa do 
zdaj ni še nihče pisal. Na prvo 
tako delo smo morali čakati 
vse do letos, napisal pa ga je 
prof. Ludvik Tončič, kustos 
Dolenjskega muzeja. Gre za 
knjigo Tiskarstvo na Dolenj
skem, ki sta jo skupaj izdala 
Tiskarna Novo mesto in Do
lenjski muzej, izšla pa je v po
častitev 170-letnice tiskarstva 
v Novem mestu.

Prof. Tončič si kot pisec 
omenjene knjige ni naložil 
lahkega dela, zlasti še, ker svo
jega pisanja ni mogel opreti na 
že znano in dognano, ampak 
je moral opraviti kar pravcato 
raziskavo. Kot kaže, se mu je 
posrečilo priti do vseh po
membnih virov in zbrati pra
ve podatke za zgodboo tiskar
ski dejavnosti na Dolenjskem 
od začetkov do današnjih dni. 
V spis je vpletel tudi Valvasor
jevo bakroreznico na Bogenš- 
perku, za katero je delal tudi 
Novomeščan Janez Koch, zna
ni slikar in risar tiste dobe. 
Uvodoma pa je obrazložil tudi 
razvoj tiskarstva v svetu in na 
Slovenskem.

Knjigo o tiskarstvu na Do
lenjskem smo torej dobili. Zdaj 
se kar samo od sebe ponuja 
Vprašanje, kdaj bo tej sledila 
knjiga o založništvu pa še 
knjiga o časnikarstvu v do
lenjski deželi. Tudi ti dve deli 
bi nam lahko povedali veliko 
zanimivega.

I. ZORAN

SLOVENSKI
KOLEDAR

Med koledarji za prihodnje 
leto je posebne pozornosti vre
den Slovenski koledar ’90, ki 
ga vsem rojakom po svetu in 
doma pošilja Slovenska izse
ljenska matica. S 37. letnikom 
stopa koledar v obdobje, ko 
bolj kot kdaj poprej velja, da se 
uresničuje zamisel skupnega 
slovenskega kulturnega pro
stora. Koledar tako skuša ob 
matični prikazati tudi življe
nje in tVornost tako imenova
ne »druge Slovenije«, kar se 
odraža tako v vsebini kot v iz
boru avtorjev. V tem pogledu 
je most, ki vodi na vse bregove 
slovenstva in skuša povezati 
tudi doslej odrezane in malo 
poznane otoke slovenstva v 
svetu.

Kot običajno je razdeljen v 
koledarski, publicistični in li
terarni del. Na koncu je dodan 
tudi angleški del s prispevki, 
napisanimi v angleškem jezi
ku. Koledarski del bogatijo

barvne slike in kratki opisi 
primerov dediščine bivalne 
kulture pri nas. Publicistične
mu delu dajejo ton zapisi o 
naši zgodovinski dediščini, kot 
so gradovi na Slovenskem ali 
halštatske izkopanine iz No
vega mesta in pa seveda zapisi 
o nekdanjem in sedanjem žit- 
ju in bitju Slovencev po svetu. 
Posebej zanimivi so prispevki, 
ki osvetljujejo politično in kul
turno dejavnost Slovencev v 
svetu. Literarni almanah je 
vsebinsko dovolj pester, med 
avtorji pa so poleg domačih 
tudi ustvarjalci iz vseh kon
cev sveta, kjer slovenska lite
rarna tvornost še živi.

Slovenski koledar ’90 ponu
ja torej obilo zanimivega in 
poučnega branja za bralce do
ma in po svetu.

MiM

KNJIŽNI I KLIMAMI
•V zbirki Studia humanita- 

tis je izšel prevod filozofskega 
dela Jargena Habermasa Struk
turne spremembe javnosti.

•Prešernova družba je izda
la zanimivo knjižico za ljubi
telje narave, in sicer Janeza 
Gregorija Petje naših ptic. Knji
žico spremlja kaseta s posnet
ki ptičjega petja.

•Starosta slovenskih barma
nov in bivši svetovni barman- 
ski prvak Jože Falik je pri 
Kmečkem glasu izdal priroč
nik Koktajli, v katerem je med 
drugim tudi 400 receptov o 
mešanju pijač.

•Tehniška založba Sloveni
je je med bralce poslala tri no
vosti. Dve knjigi prinašata kla
siko znanstvene fantastike: ro
man Roberta Stevensona Dok
tor Jekyll in gospod Hyde ter 
Julesa Verna V 80 dnevih 
okrog sveta, tretja knjiga pa je 
slovenska izvirna noviteta, 
Marjana Tomšiča Veter več
nosti.



Prišel je 
čas okrog 
Božiča

»Oče, mati, že gredo!« Dre
mavica, ki je pričela ob pozni 
uri in ob toplem zapečku lega
ti na otroške oči, je zopet izgi
nila. Tam zunaj v mrzli zimski 
noči, polni migetajočih zvezd, 
so se beli, hladni utripajoči 
zvezdni svetlobi pridružile no
ve lučke. Bile so bolj rumen
kaste barve in žive. Čedalje 
več jih je bilo in tam od Trške 
gore in Starega grada so se 
razvrščale v drobne potočke 
svetlobe, ki so počasi prodirali 
v dolino. Tudi na drugi strani 
Krke, proti Gorjancem, jih je 
bilo videti. V mrzlo noč se je 
kdaj pa kdaj zamolklo oglasila 
detonacija možnarja.
»Čas je, gremo k polnočnici,« 

je dejal oče in skupaj z materjo 
sta pograbila šop trsk, ki jih je 
prej oče skrbno nacepil, in se 
na čelu družine odpravila iz 
hiše. Ognjeni potočki so se že 
zgrnili v dolino. Družinski gos
podarji so hodili spredaj, v ro
ki visoko držeč gorečo trsko, 
da je soj na široko osvetljeval 
snežno gas, za njimi pa je v 
gosjem redu stopala družina. 
Ko je trska v roki dogorela, so 
hitro pritaknili drugo. Čolnar
jeva družina se je pridružila 
tej ognjeni povorki, ki se je 
zgrinjala proti farni cerkvi v

Šent Petru. Mraz je vztrajno 
grizel v drobna bitjeca, ki so 
sledila vodičem v koloni, ven
dar jim ni mogel do živega. 
Preveč radoživega pričakova
nja in vznesenih doživetij ve
čera je bilo v njih. Najprej po
poldne postavljanje jaslic, po
tem sveži vonj kadila v vseh 
prostorih kmečke hiše, spre
vod, molitev in petje za mater
jo, ki je z blagoslovljeno vodo 
poškropila vsa poslopja okoli 
domačije, pa še posebej živino 
v hlevu in v svinjakih. In nato 
težko pričakovani trenutek. 
Pehar orehov, lešnikov in su
hega sadja, ki ga je mati stresla 
po sveže poribanem podu, da 
so se sadeži razkropili na vse 
strani, otroci pa za njimi, da bi 
jih nabrali čimveč. To je bila 
poslastica za otroke, kajti dru
gega ta večer ne bodo dobili, 
saj velja post, dokler se ne vr
nejo od polnočnice. No, kak
šen košček potice morda. Tudi 
starejši co zdržni. Oni imajo 
na mizi lonec kuhanih suhih 
češpelj, politih z žganjem, da 
modrikasti plamen nad lon
cem visoko zaplapola, če pri
taknete vžigalico.

Da, to so spomini. Pripove
duje jih devetdesetletna Fran
cka Klinar, najstarejša prebi
valka Ločne pri Novem mestu. 
Spomini na Božič, kakršnega 
ne bo nikoli več. Tudi če so se
daj zapihali drugačni vetrovi 
in se ljudem svoje izpovedi in 
starih običajev ni treba več 
sramovati, se tista stara idila 
ne more več ponoviti. Čas je 
neizprosen. Tudi pri Francki, 
ki je ob začetku tega stoletja

koračila v tisti procesiji za go
rečo trsko od Lešnice priti 
farni cerkvi vsa krhka in drob
na, sedaj pa vsa zgubana od let 
in napornega dela najraje po
sedi ob topli peči. Vmes je sko
raj devetdeset let, veliko za 
eno življenje, pa vendar malo 
za življenje rodu. In Francka 
pripada trdnemu rodu, kajti 
rodila se je pri Čolnarjevih na 
Lešnici, kjer je sedanji rod že 
enajsti dokazani s tem priim
kom, že sedem rodov nazaj pa 
so bili gospodarji sami Janezi. 
Rodila se je pet mesecev pred 
koncem prejšnjega stoletja, ko 
je končala osnovno šolo, pa ji 
je mati kupila singerico, šival
ni stroj, ki ga še sedaj kdaj pa 
kdaj požene.

»Dvanajst goldinarjev ali šti
riindvajset kron so dali mati 
zanjo, pa je do danes ni še ni
hče razen mene popravljal,« 
pohvali Francka svojo življenj
sko sopotnico, s katero je še 
pred devetimi leti za vnukinjo 
Metko sešila poročno obleko; 
pa tudi sedaj se še loti manjših 
šivanj. Vid ji namreč kar dobro 
služi, in če se dobro počuti, ji je 
prava malenkost brez očal 
vdeti šivanko, da ne govorimo 
o tem, da sproti prebere vse 
časopise, ki pridejo k hiši, in 
da živo spremlja na radiu in 
televiziji vsa aktualna politič
na dogajanja.
»Ja, mati so še trdni, da je 

kaj,« pravi hčerka Zofka, ki 
skupaj s sinom živi s Francko 
na srednje veliki kmetiji v 
Ločni. »Kadar imamo koline, 
mora biti vedno vse po njeni 
komandi. Še vedno je glavni 
mesar pri hiši.« Francka pa 
samoumevno prikima in prida: 
»Ko sem bila še majhna, so me 
pri kolinah poklicali oče k sebi 
in me hoteli vedno imeti pri 
roki. Tako sem se naučila pra
šiča prav razkosati, pripraviti 
vse potrebno za klobase, pra
vilno stvari začiniti, skratka 
vse, kar je treba pri tem poslu 
znati. Zato, Če hočem da so 
klobase po mojem okusu, mo
ram kar sama vse opraviti, 
čeprav sedaj pri devetdesetih 
že vidim, da bom morala na
učiti še koga drugega, hčerko 
ali vnuka.« Seveda mi je Fran
cka ob razgovoru ponudila en 
tak polsuhi izdelek. Moram 
priznati, da je bil okusen.

T. JAKŠE

Včasih 
za reveže, 
zdaj
za bogate.
Posavje je sadjarska pokra

jina, kjer je imela včasih vsaka 
kmetija svojo sušilnico. Suše
nje sadja je bilo razprostra
njeno od Obsotelja do Krškega 
in Sevnice, zato so prek regij
ske zbornice obudili zamisel, 
da bi si kmetije s tem ustvarja
le dopolnilni vir dohodka, ven
dar ne s socialnimi krhlji in 
hruškami, ampak samo z iz
branim, kakovostnim sadjem, 
ki daje ob pravilni tehnologiji 
po okusu in videzu zares vr
hunske izdelke.

Napovedi, da bo območje iz
koristilo bogastvo tovrstnih 
surovin in že to jesen ponudi
lo tržišču 30 ton posušenega 
sadja, je bila preuranjena. Na 
voljo so samo vzorčni izdelki. 
Za to, da bi zamisel izpeljali do 
konca, je zmanjkalo denarja, 
časa in moči.

Strokovno je doslej največ 
prispeval inž. Lojze Pirc iz Kr
škega, ki je preskusil sušenje 
na soncu in v sušilnici, za ka
tero uporablja trajno žarečo 
peč. Sam jo je izoliral, da se to
plota širi samo v zaprt prostor 
za lese nad pečjo. Na šestih le
sah, ki merijo skupaj 3 kva
dratne metre in pol, naenkrat 
suši po 30 do 40 kilogramov 
sadja. Količina je odvisna od 
debeline plodov.

Inž. Pirc je sadjar in si je 
uredil sušilnico v poslopju ob 
svojem nasadu v Veliki vasi. 
Dela se je lotil temeljito. Sušil 
je veliko vrsto sadja, oluplje
nega in neolupljenega, slad
kanega in nesladkanega, cele 
in narezane plodove, da je 
lahko primerjal kakovost po
sušenih sadežev. Sproti je pre
skušal tudi temperaturo, za 
vsako vrsto sadja posebej, da 
bo tehnologija čimbolj dovr
šena. Temperatura, pri kateri 
dene sušit jabolčne krhlje, se 
pri koščičastem sadju ne ob
nese, začeti mora z manjšo 
vročino. Prednost njegove su
šilnice je, da jo lahko razstavi 
in po delih prenese, kamorkoli 
želi. Preprosta je in poceni, saj 
v peči kuri z drvmi, teh pa je 
na vsaki kmetiji dovolj.

V poletnih mesecih suši sad

je na soncu, kjer doseže tem
peraturo 70 do 80 stopinj Čel- 
zija. Pomaga si s pločevino in 
črno folijo, na katero postavi 
lese s sadjem, in tako izkoristi 
brezplačno sončno energijo.

Sadje za sušenje mora biti 
ravno prav zrelo, ne preveč ne 
premalo, da je okus zares sla- 
ten. Takrat se tudi najlaže lu
pi. Alojz Pirc se je odločil za 
lupljenje, saj se je prepričal, da 
so olupljeni plodovi okusnejši 
in lepši. To velja za jabolka, 
hkruške in breskve. Edino sli
ve so enako dobre z olupkom 
ali celo boljše. Tudi marelic in 
češenj ni treba lupiti, ampak 
samo razkoščičiti. Nasploh pa 
je s češnjami križ. Težko je 
najti primerno sorto, zato je 
sadjar Pirc preskusil najmanj 
pet vrst, preden je našel prvo. 
Suhe češnje so zelo okusne 
kot rezine in lepo popestrijo 
ponudbo sadnih specialitet.

Posebnost sadja iz Pirčeve 
naravne in umetne sušilnice 
je ohranjena svetla barva. Sad
je stabilizira z uporabo žve
pla, kar so poznali že bizeljski 
slivarji, le da so njegove meto
de drugačne. Krhlji in hruške, 
ki so jih kmetje včasih sušili, 
so bili precej temni in so že 
med rezanjem oksidirali. K 
boljšemu okusu sadja po se
danjem načinu gotovo pripo
more tudi skladiščenje. Posu
šene sadeže so do pred krat
kim hranili v hladilnici Agro
kombinata v Krškem skoraj 
pri nič stopinjah. Ravno toliko 
jih je bilo, da jih bo tovarna Vi
dem lahko razdelila nekate
rim tujim poslovnim partner
jem kot specialiteto iz posav
skih zemeljskih darov.

Za vrhunsko kakovost se 
bodo morali na kmetijah torej 
zelo potruditi. In če so morda 
sprva mislili, da bodo za te 
namene lahko porabili slabše 
sadje, je zdaj popolnoma jas
no, da ne, da morajo biti plo
dovi čimbolj debeli, da so pri
vlačni za oko.

Marelicam — te so letos v 
Posavju obrodile —■ bodo mo
rali obvezno dodajati sladkor, 
ker so sorazmerno kisle, pri 
sušenju pa se kislost še stop
njuje. Sladkor natrosi inž. Pirc 
v prepolovljene sadeže, pa ne 
samo v marelice, ampak tudi v 
breskve in hruške. Dodaja ga 
celo prinelam. Prinele so po
sušene, olupljene in razkošči- 
čene slive. Na Bizeljskem so 
jih pred vojno sušili za Italija
ne. To domačo obrt so dokon
čno opustili v drugi polovici 
petdesetih let. Postopek lup- 
ljeja, razkoščičevanja, žvepla- 
nja in sušenja je 1981 rekons
truirala z bizeljskimi kmetica
mi Ivanka Počkar iz Posavske
ga muzeja. O slivarjih je tedaj 
pripravila razstavo; to opravi
lo in običaje, povezane z njim, 
pa je popisala v strokovni pu
blikaciji, ki jo je izdal Posavski 
muzej v Brežicah. Inž. Pirc je k 
že znanim prinelam dodal ori
ginalno zamisel. Temni obroč
ki iz olupka so zelo dekorak- 
tivni in dajejo prinelam popol
noma nov videz ter svojstven 
okus.

Med hrušakmi so najokus
nejše sorte konferans, vilja
movka, dobra lojzka in mas
lenka. Sadove jablan je natrgal 
na plantaži, ker so debelejši in 
suhi krhlji iz njih bolj izbrano 
delujejo. Drobni plodovi imajo 
zanikrn videz in za luksuzno 
sadno zbirko ne pridejo v po
štev. Skrbno sušeno sadje je 
torej drago, saj se nekdanje 
delo podvoji ali celo potroji. Za 
eno družino je dovolj ena peč 
z enako zmogljivostjo, kot je 
Pirčeva. Več sadja ne bi mogli 
posušiti, ker potrebujejo pri
dne roke za lupljenje, sladka
nje, pozneje pa za sestavljanje 
prerezanih polovic v prvoten 
sadež. Po Pirčevih napotkih bo 
prihodnje leto navajala kmeč
ke družine na sušenje sadja 
mentorica aktiva kmečkih že
na in pospeševalka temeljne 
kooperantske organizacije 
Marica Živič z Zdol. Za izdelo
vanje sušilnic njegovega tipa 
so se ponudile strojne delav
nice Agrokombinata.

Jeseni je bilo sadje iz veli- 
kovaške sušilnice razstavlje
no v Mariboru in nato v Ljub
ljani. Privlačno delikateso so 
ljudje hitro opazili in pri Agro
kombinatu so komaj sproti 
odgovarjali na telefonske že
lje po nakupu. Za letos so jih 
razočarali, ker je suhih dobrot 
iz kakovostnega posavskega 
sadja komaj za poskušnjo.

J. TEPPEY

Mokronog 
med sanjami 
in resnico

Kar zadeva arhitekturno ob
likovanje slovenske krajine 
nudi druga polovica letošnje
ga novembra vsaj tri dogodke, 
ki jim je omenjeno ustvarjanje 
skupni imenovalec. V Ljublja
ni so predstavili knjigo o pro
storskih posebnostih posamez
nih slovenskih regij. Piran je 
imel v gosteh arhitekte, ki so v 
žarišče svojih poglobljenih de
bat postavili našo deželo in v 
njej dobre in zgrešene arhi
tektonske in gradbeniške po
sege. Tretji dogodek, napove
dan za 25. december ob 18. uri, 
je po temle izboru javna tri
buna v Mokronogu. Njen na
slov »Mokronog — prostor, 
arhitektura, detajli« razkriva 
ali pa vsaj obeta očiten stik s 
prej opisanima dogodkoma. 
Tak stik utegne v očeh stro
kovnjakov zbledeti, vendar ta
ko pričakovanje še dopušča 
nekaj več besed v zvezi z 
moKronoškim jav
nim pogovorom. Po eni strani 
so upravičene zato, ker mo- 
kronoška javna tribuna v kra
ju očitno nima veliko starejših 
sester. Po drugi plati tribuno 
velja omeniti, ker so tako re
koč na njen predvečer v mo- 
kronoški Iskri uredili manjšo 
fotografsko razstavo na isto 
temo. Turistično društvo Mo
kronog, absolvent na ljubljan
ski FAGG Renato Repše, ki je 
doma v Podborštu pri Šent
janžu, in vsi drugi pripravljal- 
ci javnega razgovora so se to
rej v dneh pred dogodkom 
močno trudili. Ko so to počeli, 
so imeli pred očmi vprašanje, 
koliko napačni posegi v arhi

tektonski prostor Mokronoga 
ukinjajo njegove razvojne 
možnosti. O tem vprašanju je 
po pogovoru z organizatorji, 
zlasti z vodilnim človekom 
mokronoškega turističnega 
društva Markom Kapusom in 
Renatom Repšetom, ostalo ne
kaj zapisanega v novinarjevi 
beležnici in del tega vsebuje 
tale sestavek.

Če bi po vzorcu prej ome
njene knjige o posebnostih 
posameznih predelov naše de
žele skušal kdo narediti knji
go z značilnimi kraji, vanjo 
očitno ne bi mogel vgraditi kaj 
tipično mokronoškega. Po 
mnenju Renata Repšeta na
mreč Mokronog nima več zna
čilnosti, ki bi ga delale za arhi
tekturno posebnost, čeprav je 
v tem pogledu kraj vpreteklo- 
sti premogel nekaj tipičnih 
potez. »Trg Mokronog je da
nes (širše prostorsko) tipičen 
sestav starega in novega, pri 
čemer je meja v oblikovalskih 
posegih očitna, saj novi posegi 
ne glede na lego oziroma kon
tekst okolice drastično preki
njajo osnovno temo (t. j. arhi
tekturna določila). Tako ima
mo na eni strani novo naselje 
pod Žalostno goro (izrazita 
enoličnost in nedomiselno 
vkljapljanje v okolje brez na
vezave na strukturo jedra Mo
kronog) , na drugi strani pa po
seg v staro tkivo jedra (stano
vanjski blok). Novo ne pozna 
ničesar, kar bi povezovalo... 
Novi posegi v tem smislu de
gradirajo tudi dosežke starej
ših obdobij (srednjeveško je
dro)... Velja dodati, da se tipič
ni (dolenjski) kranjski motivi 
izgubljajo v povprečnosti (be
ri enakosti) novoveških hiš.« 
To so zapisali o rezih v mo- 
kronoško krajevno podobo 
pripravljalci javne tribune v 
posebnem sporočilu. Tako ob
likovani sedanji Mokronog je 
po Repšetovem mnenju lep 
primer tistega, kar danes lah
ko vidimo v prenekaterem 
slovenskem naselju: na staro 
jedro se navezuje novo, a to 
nima pravega odnosa do sta
rega.

Zaradi takih pomanjkljivo
sti v prostorskem urejanju, ne 
samo v urejanju Mokronoga, 
Repše vztraja pri vprašanju, 
kako se počutijo v takih nase
ljih njihovi prebivalci. »Vstav-

Ko nismo 
nič vedeli, 
je bilo 
bolje

Medtem ko se okrog rožen- 
dolskih hiš v dolini še vlečejo 
meglice, pa so hiše na gričih že 
obsijane z jutranjim soncem. 
Tudi Trojetova, v kateri vse 
dni prebira knjige in pestuje 
svoje spomine na življenje v 
začetku tega stoletja Veroni
ka Troje, ena najstarejših čr
nomaljskih občank. Da ne bi 
koga spravila v zadrego, že 
kar na začetku pove, da se kaj 
malo spominja dogodkov zad
njih let, saj je imela pred pri
bližno desetletjem pretres mo
žganov in od takrat veliko 
pozablja. Zato pa so neizbrisni 
spomini na mlade dni. Še več, 
spominja se celo življenja svo
jega starega očeta, ki je imel 
prodajalno v Semiču, za kate
ro je robo nosil v nahrbtniku 
peš iz Novega mesta.

Veronikin oče je, preden se 
je poročil, delal v ameriških 
rudnikih. Ker pa je bila mati 
bolehna in je grozilo, da bo po
trebno grunt na Potokih pri 
Rožnem Dolu prodati, se je vr
nil domov, daje rešil domačijo. 
»Danes živi na Potokih okrog 
20 ljudi, takrat pa je bilo samo 
pri naši hiši 10 otrok. Jaz sem 
bila tretja po vrsti, danes pa 
imam živo le še eno sestro,« 
pove Trojetova, ki se je rodila 
leta 1900. Dve leti je hodila s 
tablico pod roko in kredo v 
žepu v šolo v Semič, poldrugo 
uro hoda v eno stran. Ko se je 
pozimi vračala domov že v 
temi, so jo starši že od daleč

klicali v strahu, da se ji ni kaj 
zgodilo. »Potem so odprli šolo 
tudi v Rožnem Dolu, kjer sem 
končala še naslednja dva raz
reda. No ja, računati, brati, pi
sati in nekoliko na zemljevide 
gledati sem se pa le naučila. To 
jc za takrat tudi zadostovalo, 
saj jc bilo najpomembnejše, da 
smo znali delati na kmetiji.

Vendar naše življenje, kljub 
temu da smo bili v rožnodol
ski dolini kot v nekakšnem 
loncu odrezani od sveta, le ni 
bilo vedno dolgočasno. Eno
ličnost, ki bi jo danes imenova
li tudi vaško idiliko, so najprej 
razbili graditelji železnice. Ži
vo se še spominjam, kako so 
delali tunel. Ko so predrli hrib, 
so nas delavci peljali skozi 
predor. Luknja je bila še tako 
majhna, da smo se s težavo 
splazili skoznjo. Ko pa je pri
peljal v Belo krajino prvi vlak, 
smo morali vsi v belih oblekah 
čakati na postaji v Rožnem Do
lu. To je bilo veselje!« se smeji 
Trojetova.

Le leto dni po tem veselju pa 
se je začela prva svetovna 
vojna in velike muke za tam
kajšnje ženske. Moške so po
brali v vojno, ženske pa so 
morale namesto njih opravlja
ti dva dela. Veronika je že kot 
petnajstletno dekle cele dne
ve kosila travo po okoliških 
dolinah in strminah. Sicer pa 
tiste prave vojne vihre na sre
čo niso kaj prida občutili. Vse 
drugače je bilo v drugi vojni. 
Na Veroniko se je začela ne
sreča zgrinjati že leto pred 
vojno, ko ji je za kostno jetiko 
umrla hči, na pragu svodobe 
pa je izbuila še 17-letnega sina. 
Najstarejša hči je pozneje od-

barsko kulturo prodira vtt 
bolj konfekcijski pristop 11 
sprašujem se, če so ljudje s ta-t' * UUUJVlil UV., j W VJ uu »j “ —; ( . «|
kim načinom oblikovanja ® Tom
gradenj zadovoljni. V hiš*" 
namreč živimo daljše obdoV 
in kako živimo, če so obliko
vane enolično in dolgočasno,'
pravi.

Za dokaz »konfekcijskega* 
dodajanja novega Mokronog« 
staremu je mladi arhitekt po
pravljen izbrskati iz ntokrn 
noškega trškega središča j ( 
obrobja otipljive primere. i 
če bi to storil, bi si nemara 
tem nakopal očitek vesti, 
zdajšnji prebivalci določeni 
stavb niso krivci. Mokronog! 
nastajal v duhu časa in takoj 
njegova podoba rezultat vpr
vov ekonomskopolitičnih >Jfj
teresov, arhitekture in javno
sti. Poenostavljeno bi se dalo 
sožitju teh treh dejavnike
povedati, da je bilo dolga 1eu 
nepremožnemu povprečne® 
človeku praviloma bolj m® 
mar, če arhitektom ni uspe* 
prepričati lokalnih pobu* 
da mora prostorsko ureja® 
smiselno združiti stara spo* 
nanja z novimi idejami in te 
nološkimi dosežki. Povedano
bilo tudi tema razprav na 
javni tnbuni.To pogovoru 
kronog kajpak ne bo čez
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šla v Rim, tako da je doma os 
le sin.

bili»Med drugo vojno so o» . 
okolici Italijani in partJZa,e 
Prvi so prihajali v naše n
podnevi, slednji ponoči, 
jani so nas neprestano str*-

ostsfvali in z železniške P1 
streljali povprek in počez- 
smo si upali na polja. Pone*1. j 
so imeli pri hiši mlade fan’® s
Hi 1 q H Ir Holnli <-> niitrflh. ®bi lahko delali na njivah,-^, 
se bali Italijanov. Raje so r 
ves dan doma metali kar 
Tudi sama sem nekoč ves0,,,, 
preležala v nekakšni jami>o50 
mov pa si nisem upala, ker • 
bili v bližini Italijani,« tako* 
vo pripoveduje Trojetova,11 
bi se dogajalo včeraj. 
tudi kočevarskih vasi v sos 
čini se spominjam. Ko so k 
čevarji odhajali, so prišli tud„uevtu ji uuuajau, sopi i»>*u 
Rožni Dol povprašat ljudi, 
bi šli z njimi. Moj mož je bil■ bil1?;
koj pripravljen iti, meni pa 
bilo prav nič do poti v nezu j 
no. Med Kočevarji so bili td 
takšni, ki bi radi ostali, a n’ 
smeli.«

Svoboda je prinesla s se
,j,ol

tudi veliko revščino,
Trojetova nerada govori- ,r j 
vendar je bilo v tej revšc
tudi marsikaj takšnega, čeh1. 
se sedaj smeji. Tako si )e L,
vojni kupila na karte blag0,9 
krilo. Ko pa ga je prvič opr“-g 
ni imela več kaj potegni’’ ^ 
vode. »Blago« je bilo namre% 
papirja, ki se je v vodi seva ^ 
razmočil. Kljub vsemu 
pa pravi, da je bilo nekdaj l®*! 
živeti. Da pa ji je bilo kdaj 'eX. 
še, kot ji je danes, je prepr’L
na le takrat, ko ji je dolgčas- .j.
pa ji je le malokdaj, saj v k®ž
gah, ki jih še vedno bere - ^
naočnikov, najde obilo raz*, 
drila. »Nekoliko spreml)a 
tudi, kaj se dogaja po Jugo* f 
viji in svetu, pa si mislim. »H. 
bo, pa bo,« saj tako ni nič
visno od mene. Ko nismo ib1 •{ 
radia in televizije, nismo ” 
vedeli, kaj se godi po svetu 
je bilo kar boljše kot sedaj." ^ 
prepričana. Veronika ima ’u 
svoj recept za dolgo življeh); 
»človek ne sme živeti v PFj 
obilju, jesti pa mora domaCv.’ 
ne kupljeno hrano. Pa zdra,j 
nikov se mora izogibati!« 't*1 
Veronikina mama, nekaj bj 
tov in sestra je dočakalo vi*~j 
ko starost. Če so se tudi 
držali njenega recepta, sic?,.
ne vemo, res pa je, da jim 
ljenje, tako kot Trojetovi. ^
prizanašalo.

M. BEZEK-JAK^j
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8hu so prvič presadili hkrati tri or- 
r^srce, pljuča in ledvice. Prejemnik 
,^nov je 26-letna Cindy Martin. 
J^obili smo dva avtomobila leta. 17 
realiziranih novinarjev iz 17 evrop- 
jrjuržav je izbralo za avto leta citroen 

*t, pred mercedesom SL in fordom 
,7; Jugoslovanski novinarji pa so za 
v',.ieta izbrali yugo florido. Citroen 
jcfbil šele tretji, za florido in subaru- 
f01'egacyjem.
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l&u-ovost postaja vse bolj po-

M. SELIMOVIČ 
ji;“! 8° človekovo prekletstvo. 
Jfio nam zgolj zato, da bi v 
J1]0 nesmrtno dušo vtihotapili 
fobije in ničnosti tega sveta. 
v D. NENADIČ
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Rojena je v osamljenem srcu
a|0 znani sindrom erotomanija muči osamljene ljudi in lahko vodi v nasilna 
_______ ravnanja — Pogostejši je, kot so doslej menili strokovnjaki__________

^odba o ljubezni neke 53-letne 
CKntčarke v eni od univerzitetnih 
vtauT^h knjižnic bi bila povsem 
Cj anja, če je seveda ne bi našli 
ffne v strokovnem glasilu kanad- 
u, Psihologov in če ne bi služila dr.

fra^u Steinu kot primer za malo 
toJ141)! s‘ndrom, ki mu pravijo ero- 
Hre?niJa- Zanimanje zanj se je na- 

v zadnjem času povečalo, saj 
pr. ° °ži ugotavljajo, da je ta pojav 
Qle^Pogostejši, kot jc stroks. doslej

,„i hff!Sl naJPrej poglejmo zgodbo. Ni- 
,St tv,,1 vedel nič o skrivni ljubezenski 

k0 • l> hi se je spletla med knjižničar- 
nj. ® nekaj let starejšim profesoijem, 
^ ""n nadrejenim. Dolga leta je 
tim | Prikrita, vse dokler ni profesor 
j^-.Toje knjižničarko zelo potrlo 

Poiskala je pomoč psihiatra, da bi ji 
stiskal Prehr°diti hudo duševno 
“Pal ^Jemu Je tudi kot prvemu za- 
pT a 0 skrivni ljubezenski zvezi in 
hi_e .la, da se je morala obdržati v 
J,°sii. vendar pa je samo smrt pre- 
, ucda, da se ni profesor ločil od svoje

B poročil z njo. 
rSinir*— w

A

^r-mterje potrto žensko z ustrez- 

av%njem odkril zanimivo stvar

zdravili spravil do nekoliko 
-■ počutja, hkrati pa med

jknjtžničarka si je vse skupaj lepo 
dj lsl'lu. Poizvedovanja so pokazala, 
vil Pr°fes°r in knjižničarka razen 
nistanc>Stni^ pozdravnih fraz sploh 
bj j n'holi spregovorila, kaj šele da 
je ?ela skrivno ljubezensko razmer- 
jjj ^fnokovnjaku je kmalu postalo 
'Pan*?' ludi, da gre za primer eroto-

fr„ hrotomanijo je kot prvi opisal 
ra P°shi psihiater Gaetan de Cle- 
blrvt au'1 *eta 1921. Označil jo je kot 
p° prevaro, daje človek ljubljen. 

Src r0t0rnan'Ja * r°di v osamljenem 
lje u. *n iz tihega razočaranja nad Živ
ki nlern- Prizadene pasivne osebnosti, 
TinVs S'c.er ne hužejo znakov psihoz. 
Sria - a žrtev erotomanije je ženska v 

anJ>h letih, ki živi odmaknjeno in

osamljeno življenje. Skoraj pravilo
ma so erotomani neporočeni in imajo 
zelo neredno ali pa sploh nikakršno 
spolno življenje. Pogosto v erotoma- 
niji sploh ni nič erotičnega. Gre bolj 
za izdealizirane romatične ljubezni 
kot za spolno privlačnost. Značilno 
za žrtve erotomanije je, da se vanje 
navadno «zaljubi« kdo, kije po druž
benem položaju in sploh nad njimi, 
naj bo to šef, znana osebnost, celo 
kraljevske glave skrivoma »ljubijo« 
tihe in neopazne ljudi. Erotomanka 
sledi svojim sanjskim spoznanjem, 
ljubi svojega nesojenega izbranca, ob 
njegovih skrivnih in le nji prepoznav
nih znakih, da ljubi, tiho trpi, ker ji 
ljubljeni in ljubeči ne more odkriteje 
izpovedati ljubezni. Ves čas pa seveda 
natanko ve, da jo izbranec strastno 
ljubi, in upa, da bo nekega dne prišlo 
do bistvenih sprememb. Seveda se 
lažna upanja podirajo in erotomanka 
je vse bolj zagrenjena. Kadar je ero
tomanija še posebno močno izražena, 
lahko svojo žrtev popelje na kazniva 
pota, do nadlegovanja, nasilnih de
janj in cjo do umora.

Psihiatri so dolgo menili, daje ero
tomanija redka. V vsej strokovni lite
raturi je navedenih vsega 100 prime
rov. Vendar pa so v zadnjem času za
čeli sumiti, da ima stroka v tem prav. 
Jonathan Segal, psihiater iz Palo Al
ta, je v članku, kije izšel v American 
Journal of Psychiatry, zapisal, da je 
erotomanija precej bolj razširjena, 
kot je splošno strokovno prepričanje. 
Popravlja tudi mnenje, da je eroto
manija skoraj izključno vezana na 
ženske. Tudi moški niso imuni.

Navedimo primer, ki ga navaja dr. 
Robert Goldstein, direktor newyor- 
škega sodnomedicinskega psihiatrič
nega inštituta. Poročen in v ničemer 
nenavaden poslovnež s Floride, gos
pod C., je proti koncu svojih srednjih 
let na plovbi preko Atlantika srečal 
prikupno pravnico, s katero se je za 
kratek čas zapletel v družaben pogo
vor. Po tem pogovoru seje trdno pre-

§uet v številkah

. EVROPSKE BELE HALJE
Mriit pnUTtktT u uegt rtrmiia

Tokratni graf prikazuje, kako je z zdravstvenim varstvom prebival
ca v Evropi in za primerjavo še pri nas, kakor se tovrstna razvitost 
°?raža v posebnem pokazatelju, številu prebivalcev na enega zdrav
ja. Manjši ko je stolpec, višja je zdravstvena razvitost posamezne 
države, saj pride na enega zdravnika manj ljudi. Med evropskimi 
dražavami je na prvem mestu naša soseda Italija. Jugoslavija, še po- 
?®bno Slovenija, se v tem pogledu kar dobro drži, saj sta za nami tako 

Hika Britanija kot Irska. V podatkih so med zdravnike všteti tudi 
^bozdravniki.

pričal, da ga ženska strastno ljubi in 
enako strastno seje vanjo zaljubil tu
di sam. Prepričan je bil tudi, da ima 
ženska čarobne moči. Potem seje za
čela trnova pot erotomana. Začel je 
pravnico nadlegovati, in čeprav gaje 
ta jasno in nedvoumno zavrnila, ni 
odnehal. Povsem je opustil svoje po
sle, zapustil je družino in se preselil v 
New York, da bi bil bližje svoji ljub
ljeni. Ker je bil »ljubimec« vse bolj 
vsiljiv, je pravnica vložila tožbo zara
di nadlegovanja. Psihiatri, ki so pri
mer dobili v presojo, so seveda ugo
tovili, da mož ni več odgovoren za 
svoja dejanja. Namesto na sodišče so 
ga spravili v psihiatrično bolnišnico. 
Erotomanija mu je povsem razrušila 
življenje in kariero.

In kakšna so upanja za ozdravitev 
od erotomanije? Ne prav velika. Psi
hiatri so nekaj uspeha dosegli z antip- 
sihotičnimi drogami. Kljub zdravlje
nju pa erotomanija lahko traja dolga 
leta ali pa kar vse življenje.

MiM
(Vir: Newsweek)

Kozmetika je stara
Ljudje se lepšajo že do- 

brih 5 tisoč let
Ženske in moški se ličijo že dobrih 

5 tisoč let. Stari Egipčani so se barvali 
z mineralnim hematitom, Sumerijci 
so imeli raje rumeno okro, medtem 
ko so stari Grki najraje uporabljali 
kabuki, belo barvo, na katero so na
našali rdeče vzorce. Kozmetika in le
potičenje je torej starodavna umetel
nost in spada med tiste stvari, za 
katere lahko mirne duše rešemo, da 
niso nič novega na svetu.

Vrsta arheoloških izkopavanj je 
postregla z dokazi o starodavnosti 
kozmetike. Izraelski strokovnjaki so 
bili prvi, ki so se načrtno lotili pred
stavitve razvoja kozmetike skozi ti
sočletja. V Jeruzalemu so pripravili 
prvo tovrstno razstavo na svetu. Na 
nji je mogoče videti najrazličnejše 
starodavne kozmetične pripomočke 
in recepte, od tistega, s katerim so si 
stari Egipčani pomagali proti pleša
vosti (uporabljali so mešanico levje, 
krokodilje in nilskokonjske masti), 
do recepta Neronove žene, ki sije ko
žo naredila voljno in mehko s kopel
mi v mleku oslic.

Razstava je tudi pokazala, da je bi
la kozmetika velik posel že od najsta
rejših časov civilizacije. Nekateri 
kozmetični pripravki in dišave so bili 
prava dragocenost, ki so jo lepote 
željni morali enakovredno odtehtati v 
zlatu. Samo zamislite si, koliko zlata 
je za kozmetiko zmetal biblijski kralj 
Salomon. Imel je 700 žen in 300 pri- 
ležnic, vse pa so hotele biti lepe!

Prava sreča je darovanje, sa- 
mopozaba. Izročanje čemu po
membnejšemu od nas.

M. SELIMOVIČ

Živeli je mogoče le, dokler si 
pijan od življenja; ko pa se iz- 
trezniš, moraš videti, da je vse 
samo prevara in celo neumna 
prevara.

L. N. TOLSTOJ

Odpisani boks?
Varovala niso dovolj

Boksu sicer lahko rečejo pleme
nita borilna veščina, prej ko slej pa 
ostaja grob in nevaren šport. Zdrav
niki, ki so nekoliko temeljiteje po
gledali v glave boksarjev in ta šport 
poznajo tudi po poškodbah, ki jih 
prinaša, so dolgo vrsto let opozarja
li, da je ta športna panoga vredna 
zelo resnega premisleka. Posebno 
jih zaskrbljujejo poškodbe možga
nov, ki se z leti nabirajo in mladega, 
telesno razvitega in čilega športnika 
intelektualno upočasnijo, povzro
čajo izgubljanje spomina in težave 
pri govorjenju, zmanjšujejo pa tudi 
sposobnost koordinacije. Boksarji 
tudi umirajo prej kot njihovi vrst
niki.

Po tragični smrti mladega ama
terskega boksarja Josepha Strickle- 
na, ki je pred dvema letoma in pol 
podlegel poškodbam, dobljenim v 
ringu, seje zganil ves boksarski svet. 
Olimpijski komiteje sprejel določi
lo, da morajo na olimpijskih igrah 
boksarji obvezno imeti zavarovano 
glavo. Toda nadaljnje raziskave so 
pokazale, da tudi varovalna boksar
ska naprava ne varuje možganov 
pred poškodbami zaradi udarcev. 
Mogoče je celo obratno. Zaradi va
rovala na glavi se okrepe rotacijske 
sile, kar povzroči, da možgani ob 
udarcih v glavo še močneje udarja- 
jao ob lobanjo.

V Veliki Britaniji zato Britansko 
zdravniško združenje vodi akcijo 
seznanjanja mladine z nevarnostmi 
boksarskega športa. Videti je, daje 
akcija uspešna. Članstvo v boksar
skih klubih je občutno upadlo. So 
to znamenja, da bo veščina nekega 
dne morda celo izginila iz športnih 
aren?

Samozadovoljevanje je edino 
spolno dejanje, ki ima kaj opra
viti s kulturo, saj prihaja le iz 
domišljije.

A. MORAVI A

»Greva v slaščičarno?« mu 
obvladano predlagam, ko se 
snideva. Strinja se. Potem 
greva eden ob drugem, kot 
da ni nikoli bilo ničesar med 
nama. Veva pa, da bova go
vorila o tem, da bova po
spravila ostanke.

»Samo brez očitkov,« si ti
ho dopovedujem, medtem 
ko se na poti do lokala pogo
varjava vsakdanje reči. Ho
diva drug ob drugem, a sva si 
tako daleč. Vsak pestuje svo
je misli. Občutek imam, da 
sem na poslovnem sestan
ku. Obveznost, brez čustev. 
Samo problem, ki ga je treba 
rešiti.

Stopiva v prazno slašči
čarno. Seveda za mizo, proč 
od tiste, kjer sva običajno 
posedala. Tam je še čutiti to
pel stisk rok, nežne poglede, 
slast poljubov. Tam je še 
ljubezen.

Presedem se, ker ne mo
rem gledati najine nekdanje

Oživeli so lovci na glave
Govorice o pohodu lovcev na glave — Trupla brez 

glav — Magična moč posušenih človeških glav
Če so otroci na otoku Borneo pre

več razigrani, jih starši skušajo pomi
riti z grožnjami, češ da bo prišel »pen- 
gait« in jih bo odnesel. Ta beseda ima 
čarobno moč; ob nji se zdrznejo tako 
otroci kot odrasli. Kako tudi ne, saj je 
to domačinska beseda za lovca na 
človeške glave!

Tega krutega običaja na Borneu že 
dolgo ni več, vsaj uradno ne. Nekateri 
raziskovalci sicer menijo, daje v od
maknjenih in neraziskanih pragoz
dovih še mogoče naleteti na redke 
primere, da pripadniki divjih plemen 
love ljudi, jim odsekajo glave in jih 
posuše, posušene človeške glave pa 
uporabljajo kot zelo močne uroke. 
Glave naj bi imele izjemne čarobne 
moči in služile v več namenov, med 
drugim tudi kot varstvo za večje pod
vige, naj bo to gradnja velikih mostov 
ali odpiranje rudnika. Povpraševanje 
po magičih stvareh nikoli ne pojenja, 
še posebno ne, kadar so na obzorju

Nova britvica
Tovarna Gillette prva iz
delala britvico z vzmete

nimi rezili
Britje je za milijone moških po sve

tu vsakdanje opravilo, ki pa ni vedno 
in za vsakogar prijetno. Da bi to po
stalo in bi britvica gladko rezala vsa-

krizni časi. V sultanatu Brunei, ki je 
del Bornea, so se v zadnjem času ne
navadno hitro razširile govorice o 
lovcih na glave in povzročile pravo 
paniko med delom prebivalstva 
Bornea.

Neki prerok je napovedal, da bo 
zmanjkalo nafte, naravnega boga
stva, ki daje Bruneiju poglavitni do
hodek. Čeprav so strokovnjaki pove
dali, da ima Brunei dovolj nafte še za 
nadaljnjih najmanj 30 let, pa, kot se 
širijo glasovi, poskušajo odgovorni 
zagotoviti radodarnost narave tudi na 
prastar način, s človeškimi glavami. 
Med ljudmi se širijo grozljive vesti, da 
je na pohod za človeškimi glavami 
krenila cela četa lovcev na glave, ki 
naj bi do konca februarja nabrala 
okrog sto človeških glav.

Govorice so se še okrepile, ko je 
policija odkrila blizu Kota Kinabalu 
tri obglavljena trupla. To je bilo olje 
na ogenj. Med domačini seje razširil 
paničen strah. Ljudje po prvem mra
ku ostajajo doma, starši nočejo poši
ljati otrok v šole. Policija razlaga, da 
gre za zločin, ki nima zveze z lovci na 
glave, ki da jih sploh nikjer ni več. Po 
njihovem naj bi zločinci truplom 
odrezali glave le zato, da bi zabrisali 
sledove. Toda kdo bo ljudem govoril, 
kaj je kaj, ko si enkrat mislijo svoje!

Krvave ceste
ko brado, bolj trdo ali mehkejšo, in
dustrija britvic izumlja nove in nove 
modele brivskih naprav. Najnovejši 
izdelek med njimi je »personalizirana 
britvica«, kot je slovita firma Gillette 
naslovila svoj najnovejši model. Gil
lette ima prijavljenih kar 18 v svetu 
uveljavljenih patentov, za najnovejši 
izum pa trdi, daje od vseh dosedanjih 
najbolj revolucionaren.

Gre za izmenljivo britvico z dvema 
reziloma — nekaj podobnega je Gil
lette sicer ponujala že dozdaj — ven
dar pa je bistvena novost novih brit
vic v tem, da sta obe rezili vzmeteni in 
se tako sproti prilagajata brivni povr
šini. To pomeni, da se britvica priredi 
vsaki bradi. Zamisel je preprosta, 
vendar izdelava takih britvic hkrati 
zelo zahtevna. Gillette je problem 
vzmetenja rezil rešil s tehnologijo la
serskega varjenja.

Nove britvice bodo prišle na 
evropsko tržišče (in v nam bližnje 
avstrijske ter italijanske trgovine) že 
januarja prihodnje leto.

EUROPA
turistična agencija 
BREŽICE

SILVESTROVANJE 
V BUDIMPEŠTI

30. 12. 1989 — 2. 1. 1990

Prevoz z modernim in udob
nim avtobusom. 
Namestitev v hotelu B kate
gorije.

Trije polni penzioni. 
Svečana večerja.

Cena za osebo 260 DEM, 
plačljivo v dinarjih.
Želimo vam srečno pot!

Prijave in informacije daje 
EUROPA, turistična agencija 
Brežice, po telefonu (0608) 
61-006.

Ceste po vsem svetu jemljejo dokaj 
hud krvavi davek. Ponekod večji, drug
je manjši. Ta čas pa je najbrž najbolj ne
varno voziti po južnokorejskih cestah. 
Tako vsaj kažejo podatki, ki sojih zbra
li tamkajšnji prometni strokovnjaki. 
L ani je na cestah J užne Koreje vsak dan 
umrlo 32 ljudi, ranjenih pa je bilo 788, 
kar predstavlja 87-odstoten porast v 
primerjavi z letom poprej. V povprečju 
je cesta pobrala 23,5 žrtve na 100.000 
prebivalcev.

Kaj je vzrok nenadnega porasta ne
sreč? Strokovnjaki pravijo, da so krivci 
v prvi vrsti novopečeni vozniki. Korejci 
so v blagostanju, do katerega so se v 
zadnjih letih dokopali s pridnim delom 
in usmeritvijo v izvoz, začeli na veliko 
kupovati nove avtomobile in delati 
vozniške izpite. Če so pred petimi leti 
kupili v povprečju nekaj manj kot 
130.000 novih avtomobilov letno, je 
zdaj to število nekajkrat večje. Samo 
domača avtomobilska tovarna Hyun- 
dai je prodala lani 600.000 avtomobi
lov. Vsak dan se na cestah pojavi v po
vprečju 2000 novih voznikov.

Neizkušenost in nestrpnost, značilna 
za nove voznike, seveda opravita svoje. 
Dodatno pa k nesrečam prispeva še al
kohol. Anketa je pokazala, daje na juž
nokorejskih cestah vsak peli voznik pod 
vplivom alkohola. In to kljub temu da 
so kazni stroge. Komur namerijo v krvi 
več kot 0,05 odstotka alkohola, mora 
takoj v zapor.

JUGOPRESLEY
Kult Elvisa Prešlega, kralja 

rockandrolla, je trdoživ. Tako še 
vedno v ZDA vsako leto priredijo 
tekmovanje posnemovalcev slav
nega pevca. Impersonatorjev, kot 
jim pravijo, nikoli ne zmanjka. 
Letos so se posnemovalci pomerili 
v Las Vegasu, zmagovalca pa je 
tisk opisal takole: »Ni bilo mogo
če verjeti očem, kar so videle. 
Menda ni človek vstal iz groba. 
Kakšna neverjetna podobnost! 
Čudežna!« Naslova prvaka in 
občudo vanja je bil deležen A ndri- 
ja Sebič. Po imenu je razvidno, da 
gre za potomca izseljencev jugos
lovanskega rodu.

mize.
Naročim sok z vodko, on 

samo kavo. Vodka me neko
liko poživi.

Sediva brez besed. Gledam 
v točko na zidu. On gleda 
svojo. Paziva, da se najina 
pogleda ne srečata. Pokadim 
cigareto skoraj do filtra in jo 
živčno ugasnem. V soku je 
premalo vodke, da bi me 
omamila. Naročim še enkrat.

»Zakaj si me poklicala?« 
me končno vpraša.

Malo počakam, potem po
časi rečem: »Še vedno nisem 
dobila menstruacije!«

»In kaj zdaj?« reče. Obvla
dan je in hladen. Najbrž je 
slutil, za kaj gre, in je bil 
pripravljen.

»V ponedeljek grem na 
pregled vode. Menda je treba 
plačati, če hočeš imeti izvid 
še isti dan.«

»Koliko pa stane?«
»Ne vem. A najbrž ni ma

lo.«

\
SLOVO

»Denar ni problem!« sa
mozavestno reče.

»Upam, da mi verjamš, da 
ni bilo namenoma.«

»S tem tako ne bi nič 
dosegla.«

»Vem.... vem.«
Nasmehnem se. Njemu je 

videti, da bi rad čimprej od
šel. Mudi se mu proč.

čez čas odločno vstane: 
»Grem. V sredo se vidiva in 
urediva.«

»Zdravo.«
»Zdravo.«
V nedeljo zvečer dobim 

menstruacijo. Srečna! Toda 
ne bom mu takoj telefonira
la. Šele v sredo bo zvedel. 
Tako ga bom lahko še enkrat 
videla. Prinesel mi bo nazaj 
mojo kaseto, jaz mu bom vr
nila knjige, ki mi jih je po
sodil...

Brez sentimentalnosti, pro
sim. Moj bog, vseeno jokam!

TONČKA
_________________ J
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Prodajali so smrdljive klobase
Odkritje posavskihjnšpektorjev v hladilni vitrini s temperaturo plus 15° Celzija 

______ — Še druga živila s pretečenim rokom uporabe
BREŽICE — Že res, daje diskotna prodaja namenjena tudi nekoliko plitkejšim 

žepom potrošnikov, toda to še nikakor ne pomeni, da se lahko na prodajnih policah 
znajdejo tudi stvari, ki sodijo domala na smetišče, kot seje v letošnjem poletju pripe
tilo v brežiškem »Diskontu« Emone Posavje, trgovini na debelo in drobno Brežice. 
Na zatožno klop so morali pred dnevi sesti predstavniki trgovske organizacije kot 
tudi poslovodja omenjene prodajalne Jože Koprivc.

30. avgusta letos so prodajalno »Dis- zatem še nekolikanj podrobneje pobr-

OB ŽGANJE, KASETOFON, ZVOČ
NIKE IN ODEJO — V času med 9. in 
10. decembrom je neznan storilec vlomil v 
zidanico pri Kuzarjevem Kalu, last 54- 
letnega Stanislava Kosca iz Češče vasi. 
Možakar je ugotovil, da mu je neznanec 
zmaknil 6 litrov žganja, radiokasetofon z 
dvema zvočnikoma in odejo, vse skupaj 
vredno 15 milijonov dinaijev.

OSTALA BREZ KURJAVE — Žu- 
žemberški miličniki so bili konec minule
ga tedna obveščeni, da je nekdo blizu Lo
pate kradel drva. Tatvino je prijavila 
58-letna Marija Tomšič iz Kočevja, ki je 
imela ob lokalni cesti izven Lopate sprav
ljenih kakih 12 kubičnih metrov drv. V 
času med 1. in 30. novembrom je nekdo 
drva odpeljal neznano kam. Kako in s 
čim, ni znano. Škode je za 24 milijonov 
dinaijev.

IZGINILO KOLO — 18-letni Adam 
Mustafič iz Dolnje Nemške vasi se je 7. 
decembra ob 17.30 pripeljal z ženskim ko
lesom znamke Uniš pony na Cesto Gub
čevih brigad v Trebnjem in tam vozilce 
pred blokom tudi pustil. Ko seje čez nekaj 
ur vrnil pred blok, kolesa ni bilo več. Mu
stafič pravi, da je oškodovan vsaj za deset 
milijonov dinarjev. Predrzneža, ki se je s 
kolesom odpeljal, možje postave še iščejo.

kont« obiskali sanitarni in veterinarski 
inšpektorji medobčinskega inšpektora
ta v Krškem in imeli kaj videti. V hla
dilni vitrini — le mimogrede: tempera
tura v njej je bila po ugotovitvah 
inšpektorjev kar -f 15° Celzija — so 
našli 7,28 kilograma ljubljanske salame 
in 1,25 kilograma planinske salame, ki 
za prodajo nista bili primerni. Obema je 
odstopal ovoj, pod njim je bila smrdeča 
tekočina, pa tudi na prerezu sta imeli 
neprijeten vonj, za nameček ju je izdaja
la še sivorjava barva. Ko so inšpektorji

Pobeglega 
voznika 

prfleK doma

skali po prodajnih policah, so našli 8 jo
go desertov, izdelek Ljubljanskih mle
karn, katerim je rok uporabe potekel že 
pred petnajstimi dnevi. Prav tako so v 
taisti trgovini odkrili devet sirnih nama
zov z okusom marelice, ki so prav tako 
izdelek Ljubljanskih mlekarn, katerim 
je rok uporabe tudi že krepko potekel 
enako kot 11 komadom sveže polno
mastne skute v zavitkih po 100 gramov.

Trgovci se zaradi teh odkritij niso ke
sali, trdili so celo, da klobase niso smr
dele, le na oko resda niso bile lepe (!). 
Prav tako so v svoj zagovor povedali, 
daje bilo tiste dni v prodajalni manj de-

Hudo ranjeni Magda in 
Angela Martinčič

PREHITRO 
V OSTER OVINEK

KALCE — NAKLO — 6. decembra 
ob 01.05 je prišlo na cesti med Krškim in 
Kostanjevico do hude prometne nezgode. 
21 -letni Franc Pene z Velikega Slatnika se 
je peljal z osebnim avtom iz Drnovega 
proti Kostanjevici, zaradi prevelike hitro
sti pa je v kraju Kalce Naklo v ostrem 
ovinku izgubil oblast nad vozilom. Zape
ljal je s ceste, kjer seje avto prevrnil. Hudo 
ranjen je bil v nezgodi 24-letni sopotnik 
Jože Goršin iz Velikega Slatnika. Alkotest 
pri vozniku je pozelenel nad polovico.

VELIKA LOKA — 46-letni Stanis
lav Ceglar iz Goljeka pri Trebnjem seje 
6. decembra ob 17.45 peljal s tovornja
kom po regionalni cesti iz Štefana proti 
Čatežu. Pri Veliki Loki je na ravnem de
lu cestišča zapeljal na levo stran, takrat 
pa je nasproti pravilno po svoji desni 
strani pripeljala z osebnim avtom 19- 
letna Magda Martinčič iz Kamnega Vr
ha pri Litiji. Z vozilom seje sicer umika
la skrajno desno, toda do nezgode je 
navzlic temu prišlo. Po nesreči, v kateri 
se je voznica hudo ranila, enako tudi 
njena 40-letna sopotnica Angela Mar
tinčič, Ceglar svojega tovornjaka ni 
ustavil, temveč je z njim odpeljal naprej 
do čateške Elme, vozilo tam parkiral, 
sam pa odšel domov. Na domu so ga 
miličniki tudi našli.

Obe poškodovanki so z rešilcem 
prepeljali v novomeško bolnišnico, kjer 
sta ostali na zdravljenju, dodajmo pa še, 
da je bilo materialne škode za vsaj 30 
milijonov din.

Z MOTORJEM 
V AVTOBUS

DROŽANJE — 14-letni Jože Ž. iz 
Drožanja se je 11. decembra ob 14.30 pe
ljal na kolesu z motoijem po lokalni cesti 
skozi domačo vas. Fantje vozil kar po levi 
strani ceste in prezrl, da mu nasproti vozi 
avtobus. V levem ovinku je vanj trčil in se 
pri tem hudo poškodoval. Odpeljali so ga 
v celjsko bolnišnico, kjer je ostal na 
zdravljenju.

PO PETIH DNEH 
PODLEGEL RANAM

KORITNICA - 30. novembra ob 
20.15 je 46-letni Alojzij Kočevar iz Jele- 
nika pri Krškem pešačil po cesti skozi Ko
ritnico. Možakar sije za pešpot izbral sre
dino vozišča, kar je bilo zanj usodno. 
Nasproti je namreč takrat z osebnim av
tom pripeljal 22-lelni Darko Keške z Dol
ge Rake, kije trčil v pešca. Kočevarje bil 
v nezgodi hudo poškodoval in so ga prepe
ljali na zdravljenje v brežiško bolnišnico, 
od koder pa je 5. decembra prispela ža
lostna novica, da je hudim poškodbam 
podlegel.

SANKCIJE PROTI 
UNIČEVALCEM CEST
ČRNOMELJ — V krajevni skupno

sti Petrova vas se pritožujejo, da so 
nemočni pri opozoriiih krajanov, ki pri 
oranju njiv, vlečenju hlodov in podob
nem uničujejo asfaltne poti. V primeru 
nepravilne uporabe poti je sicer pristoj
na ukrepati medobčinska cestna inšpek
cija, v Črnomlju pa pripravljajo tudi 
občinski odlok, ki bo podrobno urejal 
razna vprašanja glede uporabe in 
varstva krajevnih poti. Odlok bo v 
obravnavi, ko bo noveliran republiški 
zakon o prekrških. Ne glede na to pa je 
moč povzročitelja škode, kije sam noče 
odpraviti, prijaviti preko medobčinske 
cestne inšpekcije javnemu tožilcu zara
di poškodbe družbene lastnine.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Jože Vdovi s Kuzarjevega kala je 
ob koline. Nekdo je v noči na 10. de
cember stopil v svinjak in odnesel že 
lepo rejenega stanovalca. Očitno pa 
mu je zdravnik prepovedal uživanje 
večjih količin svinine, zato je s seboj 
vzel še enajst kokoši
• Podobne sorte predrzna tatvina se 
je pripetila tudi Jožetu Murglju na 
Gorenjih Kamencah. Neznanec je 8. 
decembra okoli 22.30 vlomil v kletne 
prostore njegove stanovanjske hiše in 
si za žrtev izbral zamrzovalno skrinjo. 
Ponudba je bila dokaj pestra, kot v 
kakšni dobro založeni mesnici Zmi
kavt je v noč odnesel blizu 20 kilo
gramov govedine. Dober tek!
• Za razliko od gornjih dveh pa se na 
Dolenjskem najdejo tudi manj po, 
žrešni tatovi Eden takih je v noči na 
10. december vlomil v kletne prostore 
stanovanjske hiše A ntona Mežnaršiča 
v Češči vasi Lotil se je plastičnega so
da in iz njega vzel 5 kilogramov kisle
ga zelja. Skromnost je lepa čednost.
• Nekdo je ugotovil, da mu doma 
manjka stolov, cene v trgovini pa mu 
očitno niso ustrezale. Ubral je drugo 
pot. Sredi delovnega dne je vlomil v 
skladišče gotovih izdelkov Novolesa v 
Pogane ih in iz njega odnesel deset sto
lov. Kako mu je kaj takega uspelo, ni

Med drobtinami železni opilki
V pol kilogramu krušnih drobtin iz krške pekarije najdenih vsaj 500 železnih opil- 
___________________ kov — Peki in tehnologija pred sodiščem

KRŠKO — Vse kaže, da so se posavski inšpektoiji le prebudili iz nekajletnega
sna, o čemer se lahko najbolje prepričajo tamkajšnji trgovci, v primeru pred nami pa 
so to spoznali tudi peki. Predstavniki Živilskega kombinata Žito Ljubljana, tozd Pe
kama Krško, in tamkajšnja tehnologinja Ankica Jelinčič so morali te dni zaradi pri
jave krških inšpektoijev stopiti pred sodnike.

Ne brez razloga so letošnjega 5. julija primer, po neljubem odkritju pa so tudi
stopili tržni in sanitarni inšpektorji v 
prodajalno številka 7, last Mercator 
Agrokombinata v Krškem, in tam vzeli 
za analizo in superanalizo vzorec drob
tin. Na rezultate ni bilo potrebno dolgo 
čakati, preiskavo vzorca je opravil no
vomeški Zavod za socialno medicino in 
higieno, rezultat analize pa je pokazal 
nevsakdanjo ugotovitev. V polkilogram
skem vzorcu drobtin so namreč našli — 
verjamete ali ne — vsaj 500 železnih 
opilkov, katerih največji primerki so 
merili od 0,5 do 0,7 milimetra. Kasnej
ša preiskava je pokazala, da so krški pe
ki 16. maja letos dobavili omenjeni 
prodajalni Mercator Agrokombinata 
najmanj 35 kilogramov krušnih drob
tin, ki so vsebovale železne opilke. Prav 
tako so inšpektorji ugotovili, da so peki 
naredili še eno napako: na ovoju ni bilo 
navedenih osnovnih podatkov o suro
vinah, iz katerih je bil izdelek narejen.

nemudoma reagirali. V pekarni so na
mreč montirali elektromagnet, s kate
rim sedaj ločijo opilke od drobtin (!). 
Novih potrošnikov si s take vrste ukre
panjem ne bodo pridobili, veliko bolje 
bi bilo odgovoriti si na vprašanje, od 
kod sploh opilki v drobtinah, in napako

odstraniti. V nasprotnem naj skupaj z 
drobtinami prodajajo še magnete. Tr
govci bi temu rekli vezana trgovina.

No, sodišče v to smer ni razpravljalo, 
senat je le opravil svojo nalogo. Zaradi 
dejstva, da je bilo s prodajo takšnih 
drobtin ogroženo zdravje kupcev, so Ži
to, tozd Pekarna Krško, obsodili na pla
čilo 7 milijonov dinaijev kazni, tehno
loginja Ankica Jelinčič pa jih bo morala 
odšteti 300.000. Seveda, če bo sodba 
tudi pravnomočna. B. BUDJA

predvsem ne o tipu kruha in peciva, iz 
kakaterega so bile drobtine.

Krivci niso imeli kaj tajiti, odrekli so 
se celo superanalizi, kajti izvidi novo
meškega zavoda so bili očitno dovolj 
prepričljivi. V svoj zagovor so krški pe
ki dodali le to, da gre gotovo za izjemen

DOLGO BO KADIL
ČRNOMELJ — Črnomaljski milični

ki so bili pred dnevi obveščeni, da je ne
znan storilec med I. in 4. decembrom 
vlomil v tovorno skladišče na črnomaljski 
železniški postaji. Skladišče je last TTG 
Gostinstvo Novo mesto, bife Črnomelj, iz 
njega pa je izginilo kar 150 zavitkov raz
ličnih cigaret. Škode je vsaj za 6 milijonov 
dinarjev. Po starem davku.

Vse kaže, da od želje in dolgo
ročnega cilja, po katerem naj bi bila 
v Avto-moto zvezo Slovenije včla
njena vsaj četrtina avtomobilistov v 
republiki, ne bo nič. Dogaja se celo 
nasprotno, podatki za letos kažejo, 
da se je v društva vključilo kar prek 
dva tisoč voznikov manj kot lani. 
Pravi vzrok temu je težko odkriti, če

Sedem štruc 
kruha za 
članarino

V avto-moto društvih 
le petina voznikov

mu bo kdo poslej pripisoval člana
rino, ki naj bi za plitkejše žepe po
menila precejšen izdatek, tega vsaj 
doslej ni mogel. Članarina je bila 
vse do pred dnevi simbolična, daleč 
pod vrednostjo uslug, kijih je prina
šalo članstvo v AMD.

Od prvega decembra prinaša 
plačevanja članarine nekaj novosti

Ne le, da se je cena dvignila na 700 
tisočakov, ampak bo vsak mesec 
sproti tudi valorizirana. To zna že 
tako redke vrste amedejevcev še 
razredčiti in zato mora biti v pri
hodnjem letu osnovna naloga druš
tev približati svoje delo tistim, zavo
ljo katerih AMD tudi obstajajo. 
Vprašanje je, koliko voznikov ve, da 
prinaša članstvo 10-odstotni popust 
pri kasko zavarovanju osebnih av
tomobilov, pravico do enega brez
plačnega prevoza v prometni ne
zgodi poškodovanega vozila iz kate
regakoli dela Jugoslavije in do 100 
kilometrov oddaljenega mesta v 
A vstriji, Italiji ali Madžarski Tu so 
še popusti pri storitvah vlečne služ
be, brezplačni pravni nasveti, mož
nost nakupa garantnega pisma pri 
potovanju v tujino, brezplačna na
stavitev žarometov in kontrola delo
vanja zavor, popusti pri testiranju 
motorja in podvozja vozila, pri za
menjavi gum, polnjenju akumula
torja, pri turističnih storitvah, me
haničnih delavnicah in še bi lahko 
naštevali

Veliko ali malo za sedemsto tiso
čakov, kolikor danes stane že sedem 
kilogramov kruha?

B. BUDJA

lavk in daje bil poslovodja preobreme
njen z delom, zato je živila s pretečenim 
rokom uporabe pozabil izločiti iz pro
meta. Seveda izgovori take vrste sodni
kov niso mogli omehčati, navsezadnje 
je bilo ogroženo zdravje potrošnikov. 
Emoni Posavju je senat novomeškega 
temeljnega sodišča, ki mu je predsedo
vala Marija Kastelic, izrekel enotno ka
zen 5 milijonov dinarjev, poslovodji 
Jožetu Koprivcu pa 160.000 din de
narne kazni. Sodba še ni pravnomočna.

Omenimo naj ob tem še, da so inš- 
jsektorji tistega dne v brežiškem »Dis
kontu« odkrili še več drugih pomanjk
ljivosti, predvsem slabo higieno, tako 
da so za dva dni, dokler pač pomanjk
ljivosti niso bile odpravljene, celo pre
povedali prodajo. B. BUDJA

NEKAJ TUDI 
VINJENIH

KRŠKO — Minuli četrtek so tudi 
na posavskih cestah opravili akcijo, 
katere namen je bil preveriti, koliko 
vinjenih voznikov sedi za volani av
tomobilov. Posavski miličniki so v še
stih urah, kolikor je akcija trajala, 
ustavili 322 vozil in ugotovili kar 123 
kršitev. Za razliko od njihovih dolenj
skih kolegov so za volanom našli tudi 
vinjene voznike, odkrili pa še precej 
drugih napak. Sodniku za prekiške so 
podali dvanajst predlogov in izrekli 
84 mandatnih kazni.

Z MOTORJEM V 
PEŠAKINJI

TREBNJE — 24-letni Franc Tomažič 
z Roženpolja pri Dobrniču seje 5. decem
bra ob 17.20 peljal na kolesu z motorjem 
po regionalni cesti iz Trebnjega proti Ste
fanu. Med vožnjo po Rimski cesti je pri hi
ši št. 21 dohitel pešakinji, ki sta šli ob des
nem robu proti Štefanu. Ker je vozil 
preblizu desnemu robu ceste, je navzlic 
zaviranju trčil v pešakinji in ju zbil po ce
sti. 46-letna Marija Šket iz Pristave in nje
na 11-letna hčerka Valerija sta se pri tem 
huje ranili in so ju odpeljali na zdravljenje 
v novomeško bolnišnico. V nezgodi je bil 
laže ranjen tudi Tomažič, vendar zdrav
niške pomoči ni iskal.

ALKOTEST NITI ENKRAT POZELENEL — V šestih urah četrtkove ak 
cije dolenjski miličnikov ni bil na cestah novomeške, trebanjske, metliške111 
črnomaljske občine najden niti en voznik, ki bi bil globlje pogledal v koza 
rec. Nekateri pravijo, daje za Dolenjce takšen izid akcije prav sramoten- N 
posnetku je patrulja metliških miličnikov, poleg nje je v akciji na dolenjsk' 
cestah sodelovalo še trinajst posadk v modrih uniformah. (Foto: B. B.)

Treznih glav za volanom
Neverjeten rezultat akcije: štirinajst patrulj n' 

odkrilo enega samega vinjenega voznika^
NOVO MESTO — Skoraj za

gotovo bo imela akcija, ki sojo 7. 
decembra izvedli dolenjski milični
ki, posebno mesto med tovrstnimi 
ugotovitvami in spoznanji. Repu
bliški sekretariat za notranje zadeve 
seje tega dne odločil pripraviti vses
lovensko akcijo, katere cilj je bil 
preveriti, kolikokrat sta z voznikom 
za volanom alkohol in utrujenost. 
Analize prometnih nezgod so na
mreč kazale, da alkohol s čedalje 
večjimi koraki stopa po lestvici 
vzrokov takšnih in drugačnih ne
sreč, tudi na dolenjskih cestah niso 
bili redki primeri, ko je alkotest 
vozniku pokazal celo po tri promile 
alkohola v krvi.

alkotestom so sicer preizkusili šes 
najst sumljivih šoferjev, toda 
nobenem alkotest ni pozelenel n® 
polovico. Tisti, ki bolje P°zn^ 
Dolenjce in njihove navade ali 
vade, pripisujejo takšen dose®* 
dvema možnostma: neverjetno o 
ključje in očitno dobra obveščeno* 
ter sodelovanje med vozniki- ■ 

Toda moti se, kdor misli, da n1 
ličniki tega dne niso imeli dovoljae 
la. Ustavili so kar 648 vozil in «8, 
tovili 285 kršitev takšnih ali drug®', 
nih predpisov. Z drugimi beseda«”- 
kršil je domala vsak drugi voznjjj
Zopier 38 šoferjev so bili P0^

Samo na dolenjskih cestah je bilo 
tega dne med 10.inl6.urona tere- 
nu kar 14 miličniških patrulj. »Naše 
ugotovitve kažejo, da vozniki ne iz
birajo ure, ko sedejo vinjeni za vo
lan. Včasih je bilo takih primerov 
največ zvečer in ponoči, sedaj se al
kohol prevaža tudi podnevi,« je 
pred pričetkom akcije razlagal Dar
ko Poštrak. inšpektor novomeške 
UNZ, ki ima na skrbi promet na 
Dolenjskem. Pa se je moral proti 
večeru krepko ugrizniti v jezik. Ver
jamete ali ne. štirinajst miličniških 
patrulj, ki so .delovale’ na najkritič- 
nejših točkah, ni v šestih urah tega 
dne odkrilo niti enega samega vi
njenega voznika na Dolenjskem. Z

predlogi sodniku za prekrške, 
skoraj zagotovo piomeni tudi 
vozniškega dovoljenja. Ob te«1 L 
bilo izrečenih še 210 denarnih 
(zneskov iz vsem razumljivih 
gov ne bomo omenjali, zapiši mo
da sojih šoferji plačevali z n as m 
kom na obrazu), bodisi zaradi 
pripenjanja z varnostnim PaS? 
prevelike hitrosti itd.. 82 vozni® 
pa je bilo tudi opozorjenih. Navz 
temu da o alkoholu za volanom 
ga dne ni bilo ne duha ne sluha, 
možje postave iz raznih drugih 
logov štiriindvajsetim šoferjem Pf\ 
povedali nadaljnjo vožnjo, šesti 
pa zaradi tehnične neprimerno5 
vozila odvzeli tudi prometna do5«" 
Ijenja. Za šest ur kljub vsem 
preveč! g B,

I
Klil
►no
tev,

P>P
Obl;

Grožnja z zaporo prometa
Novomeška občinska skupščina zahteva pospešeno 

izgradnjo avto ceste in večjo skrb za ceste
NOVO MESTO — Novomeška 

občinska skupščina je na seji pretekli 
teden sprejela predlog sprememb druž
benega plana občine do leta 2000 in 
osnutek sprememb plana za obdobje 
1986—1990. Zaradi nerešenega pro
blema priključka iz nove avto ceste na 
Novo mesto in na cesto za Belo krajino 
trase avto ceste s spremljajočimi objekti 
še niso mogli vnesti v občinski družbeni 
plan.

Republiška skupnost za ceste kljub 
večkratnim intervencijam občini na
mreč še ni dostavila strokovnih podlag, 
potrebnih za vnos v plan. Ker gre že za 
enoletni zamik, je občinska skupščina 
sklenila od republiškega izvršnega sveta 
zahtevati, da poskrbi, da bo republiška 
skupnost za ceste v najkrajšem času do
stavila občini te preverbe, da bo ta stvari 
uredila, kot je treba in traso avto ceste 
zarisala v družbeni plan. Po zadnjih in
formacijah pa je le nekako usklajeno, 
da naj bi za priključevanje z avto ceste

UČINKOVITI
MILIČNIKI

KOČEVJE — V slabi uri po prija
vi, da stanovalci v Kidričevi ulici 3 iz 
neznanega vzroka ne morejo spreje
mali televizijskih programov prek 
skupne antene, so miličniki že ugoto
vili vzrok »izpada«. Do njega je prišlo 
v soboto nekaj po 18.30. Ze stanoval
ci so ugotovili, da je nekdo odrezal 
okoli 12 m kabla pri skupinski anteni, 
miličniki pa so kabel odkrili pri enem 
od stanovalcev, ki ga je montiral na 
svojo zasebno anteno. V vsesplošnih 
krajah in prisvajanjih v državi to niti 
ne preseneča, pohvalo pa zaslužijo 
učinkoviti miličniki.

na Novo mesto bila dva priključka, pri 
Karteljevem in pri Lešnici.

Novomeška občinska skupščina je 
sklenila od republiškega izvršnega sveta 
tudi zahtevati, da naredi vse potrebno 
za pospešeno izgradnjo avto ceste 
Ljubljana- Zagreb. Obstoječa magis
tralka je tako dotrajana, da vsak me
sec terja preveč človeških življenj in 
problema ni mogoče več odlagati. 
Onemogočen je tudi gospodarski raz
voj jugovzhodnega dela Slovenije. Za
radi izredno slabih magistralnih in re
gionalnih cest v novomeški občini in 
stalnega povečevanja prometa na njih, 
ki se zaradi večletnega zaostajanja raz
voja cestnega gospodarstva preusmerja 
z magistralke Ljubljana—Zagreb, je 
občinska skupščina še zagrozila, da bo, 
če pristojne institucije temu problemu 
ne bodo posvetile dovolj pozornosti, 
primorana zapreti promet na cestah, ki 
peljejo skozi Novo mesto. Utemeljitev? 
Na območju mesta so ob najbolj pro
metnih cestah šole, bolnišnice in druge 
javne ustanove in ob njih ni zagotovlje
na prometna varnost ne zaščita pred 
prekomernim hrupom. Sprejeta je bila 
tudi pobuda, da je treba republiko so
očiti z nujnostjo posodobitve celotne
partizanske magistrale, 
obupnem stanju.

ki je tudi v

Z. L.-D.

Denar raje 
razmetal 

kot odnesel
Nenavaden nočni viojj 
v Črnomlju — Vzel "

uro
ČRNOMELJ — Raznih $ 

mov smo nekako že kar vajenV(,iin 
ta, ki seje v noči na minulo nedf 
10. decembra, pripetil v Pr0"?Lji.. h 
Mercatorja-KZ Črnomelj, J 
stvo TZO Črnomelj, je vendaf j
lčiii nn«phnpoQ IČ P' ..

I

je lep plen. Ob pregledovanje^ 
nih predalov je namreč nalet«1 
na škatlo, spravljeno v omari,v J 
teri je bilo kar okoli 8 milijon05V 
naijev gotovine. Toda kdo ve, 
zlikovca tisti hip pičilo, da den®jU 8t 
ni vzel s seboj, pač pa gaje razi« ■ d( 
po tleh. V spomin na vlom je K
vzel le žensko ročno uro, P°P, jvj!' 
tudi nekaj pijače. Uživanje j| 
gaje pripravilo do tega, daje nt°jj 
na malo potrebo. Opravil jo je 5 ^ 
bifeja, mesta odvajanja preko(«e.. 
telesne tekočine namreč ni bilo
ko določiti. Trgovci so kljub 
neznanemu vlomilcu hvaležni, e,ti i
z drugim jih je oškodoval le * 
milijonov dinaijev.

V ŠOLI OB DENAR
NOVO MESTO — 16-letna Mateja L. 

iz Šentjerneja je dijakinja srednje gostin
ske šole v Novem mestu. 6. decembra je 
imela popoldansko prakso v kuhinji. Pred 
odhodom tja seje razred v garderobi pre
oblekel, skupaj z oblačili pa je Mateja tam 
pustila tudi šolsko torbo. Ko se je okoli 
16.30 vrnila v garderobo, je ugotovila, da 
je torbo nekdo odprl in iz nje ukradel de
narnico z 870 tisočaki gotovine tei meseč
no avtobusno vozovnico. Mateja je oško
dovana za 1,200.000 din, tatu pa še iščejo.

TRČIL ZARADI PREVELIKE HI
TROSTI — 52-letni Mirko Bečaj iz Obr
ha pri Metliki je 7. decembra ob 11.45 pe
ljal tovorni avtomobil po lokalni cesti iz 
Štarega trga proti Tančni Gori. Ko je pri
peljal po klancu navzgor v Vrhgoro, je 
opazil, da mu nasproti divja osebni avto
mobil, za krmilom katerega je sedel 39- 
letni Alojz Snedec s Perudine. Bečaj se je z 
vozilom sicer umikal v desno, vendar mu 
nezgode ni uspelo preprečiti. Snedec je tr
čil v desni prednji del tovornjaka in se pri 
tem huje poškodoval. Z rešilcem so ga 
prepeljali v novomeško bolnišnico, kjer je 
ostal na zdravljenju. Na zviti pločevini je 
bilo za 100 milijonov dinarjev škode.

HUDO RANJENA SOPOTNICA 
5. decembra zjutraj ob 5.40 je 33-letni

voznik tovornjaka Mcdžid Djukič 
zaradi okvare ustavil vozilo na deš®1. pč 
magistralne ceste Ljubljana —Zag1?, pr 
Ruhni vasi. Na avtomobilu je 
žgane luči in smerne kazalce, 55 
avtomobilom pa je postavil v8f„e/ 
trikotnik. Toda vseeno je prišlo d°\jVi 
če. Za tovornjakom je namreč 
tem z osebnim avtom pripeljala ftI 
Gabrijela Krošelj iz Loga pri Sevfl'.y 
radi prevelike hitrosti avtomobil®iuv»> J'| v t vunv IIIIIVOII uviuimk*" jjpr I
gla pravi čas ustaviti, pač pa seje , 
tovornjak, pri čemer seje njena ‘Tj/
sopotnica Jožefa Marušič iz Log® ^10 
ranila in se zdravi v novomeški bol® ,

Gmotna škoda na obeh vozilih r 
ocenjena na 105 milijonov dinarje'’’

DOLENJSKI UST
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Odločitev jutri zvečer

Ob 19. uri prireditev »Izbiramo najboljše šport- 
_ nike Novega mesta« — Tesna odločitev

NOVO MESTO — V petek zvečer 
“do v novomeški športni dvorani 
P°“ Marofom znana imena letošnjega 
Smrtnika, športnice in najboljše ekipe 
, vega mesta. T radicionalna priredi- 
Sr6 k° Pr‘dela ob 19. uri, že sedaj pa 
bhko zapišemo, da bo odločitev iz- 
tcdno tesna. Po tem, kar je pokazal 
P°gted v do ponedeljka prispele gla
snice, je kandidatov, kot smo tudi 
Predvidevali, več. Pri moških so naj
gosteje omenjena imena Srečka 
”‘lvarja, Bore Joviča, Vesmina Kaj- 
J^oviča in Alojza Pavliča, pri dekle-
H- st? to kolesarki Marija Krnc in 
JJjrtina Sajevec ter atletinji Mateja 
Odovč in Hribarjeva, medtem ko se 
Jtod društvi pojavljajo imena KD 

OK Pionir, AK Iskra Tenel in 
AMD Novo mesto.

Na končno odločitev bo torej po- 
N-ono počakati do jutri — komisija 

60 svoje delo opravila šele danes — 
P°>eg bralcev Dolenjskega lista in po- 
Ssalcev Studia D bodo svoje glasove 
°dali še lelesnokulturni delavci No- 

Ve?a mesta. Organizatoiji jutrišnje 
Prireditve, ZTKO in TKS Novo me- 

Dolenjski list in Studio D, obljub
ijo, da v športni dvorani tisto pol
drugo uro nikomur ne bo dolgčas. Za 
10 bo poskrbel tudi tonski studio Sra

ka. Mlajši obiskovalci bodo zagotovo 
prišli na svoj račun ob poslušanju 
Romane Kranjčan in njene skupine 
Bolhobend, saj je njihova kaseta že 
prava uspešnica, za ljubitelje narod
nozabavne glasbe pa bodo igrali an
sambel Ivana Puglja, Dolenjci, Jože 
Šeruga in Toni Verderber. Ob njih bo 
za humor in glasbo poskrbela še ekipa

• Že ob 17. uri pa bo jutri v mali 
dvorani podelitev tradicionalnih 
bronastih, srebrnih in zlatih Bloud
kovih značk ter plaket kot tudi pri
znanj najboljšim novomeškim šport
nikom. Slavnost bo združena z 
vsakoletnim novoletnim sprejemom 
pri predsedniku občine.
• Sobotna večerna prireditev »Iz
biramo najboljše športnike Novega 
mesta« bo hkrati prinesla tudi pred
stavitev rally teama IMV-Renault 
in njihovih vozil.

Modre kronike, kantavtor Karli Gra
dišnik, ljubitelji slovenske ljudske 
glasbe pa bodo lahko prisluhnili ci- 
tram vse bolj uveljavljene Tanje Zajc. 
Dodajmo še, da bosta jutrišnji pro
gram v športni dvorani pod Marofom 
vodila Irena Vide in Janez Pezelj.

t -dA NI POSEBNO CVETELA — Čeprav seje minulo nedeljo in ponedeljek 
Cev K0l,le^' športni dvorani pod Marofom nabralo kar precej kupcev in prodajal- 
K ’ *uPGj na letošnjem tradicionalnem smučarskem sejmu, ki ga organizira SD 
Pa ni'-ni *o veliko. Nekaj so k temu gotovo krive zadnje s snegom skope zime, nekaj 

PMtkejši žepi. No, navzlic temu je lastnika menjalo kar precej smuči, panceijev in 
f|1- (Foto: B. B.)

ŠAHOVSKI KOTIČEK
(lru- kvalifikacijskem dvoboju za vstop v 
itd sJpvensko ligo —zahod je na ob- 
(J„jA dolenjske šahovske zveze ekipa 
Dbg Kopsa iz Višnje gore v Starem trgu 
kted a ' Premagalo gostitelje s 4,5:1,5. 
H *>evi so se končala letošnja ligaška 
O.. Izkupiček dolenjskih ekip je 
"jihov Pričakovanji, sicer pa poglejmo 

rezultate. Kočevci so kot novinci 
kn 1!ed 25- in 30. novembrom nastopili 
""kurenci najboljših slovenskih moš-'1$$Uio^jj ,tno so bili nasprotniki zanje pre- 

gj.- 50 zadnje mesto in ta: ’ uavojiu so tu., zadnje mesto 
- iC? v dru8° republiško ligo.

"I je bii?1 "• novembrom in 2. decembrom 
Pine h V *>ostojni prvenstvo zahodne sku- 

v ekin ru8e slovenske lige. Nastopilo je 15 
lil* stA^ed njimi tudi GIP Pionir Novo me- 
1(1' - Ribn- kl»is Kops iz Višnje Gore in ŠD 

ytstn'Ca' P^em delu tekmovanja je bil 
rti? ' naslednji: 1, GIP Pionir Novo 
Oni, *’ 2. Kodeljevo (Ljubljana) 7 ... 5. 
' v£?j?(VišniaGora)6-|3.Ribnica4- 
lig0/^ključne l*)Je za vstop v I, slovensko 
Ob v 56 uvrstile štiri prvouvrščene ekipe: 
Fr0 , °v°meščanih in Kodeljevem še 
Nov» pn Nova Gorica. V polfinalu je 
dvo? .Dcrricn Novomeščanom predala 
ge^ s T ker ni imela popolne ekipe, v dru- 
de|je rečanju pa je Fronta premagala Ko- 
je j, 0 *3.S:2,5. V srečanju za prvo mesto 
|W0 DIP Pionir z enakim rezultatom 

a8al Fronto in se tako uvrstil med

Novolesovci 
so znova v 

?eyarnih vodah
Sggaška—Novoles 95:90

■/, goVa.le v zadnji minuti je bil odločen zma- 
V ke kr?"v srečanju 10. kola prve republiš
ki Sostit pka.rske lige v Rogaški Slatini med 

Dvnk?1 'n novomeškim Novolesom. 
j stili n clliP’ ki želita kar najhitreje zapu- 

Sel i?p Varru-‘ vode na dnu lestvice, je prine- 
fi krar naicno košarko, več sreče pa so to- 
: |?meli igralci Rogaške.
“ Qbiz,ZU'talJc bil vseskozi izenačen; že po 

i?red dUJC korak z gostitelji držal Brodnik, 
Novino razPoložen pa je bil v soboto še 

Toda to je bilo za tretjo prven-
ta- ® Zmapn nrpmaln iorstli ’ ~

ž|r>asn L, adlnca Voha lztržlh dragoceno 
tiso ' N°vomeščanom v uteho ostaja, da 
pr 'Mi slabo, priložnost osvojiti tretji 
ko .nslVeni par točk pa imajo v soboto, 
Medv!?«^ prihaja ekipa Colorja iz 
Veta- r0, poraz bi jin uvrstil med naj- 
tri^n^ndidate za izpad, zato bo pomoč s

er.... .

najbolje republiške ligaše. Novomeščani 
so nastopili v naslednji postavi: Damjan 
Plesec 4,5 točke iz 6 partij, Zdravko Voš- 
pernik 2 (2), Marjan Kastelic 5 (6), Emil 
Luzar 3 (5), Vinko Istenič 1,5 (2), Jože 
Pucelj 0,5 (3), Suzana Materni 3,5 (6) in 
Maks Rozman 4,5 (6).

BOŽIČNO-NOVOLETNO
BRCANJE

. ŠENTJERNEJ —NK Tabor Zidaki iz 
Šentjerneja bo 23. in 24. decembra v dvo
rani osnovne šole pripravil tradicionalni 
turnir v malem nogometu. Prijaviti se je 
moč na dan žrebanja, ki bo 21. decembra, 
do 8. ure v gostilni Majzelj. Prijavnina 
znaša 1,500.000 din. Najboljšo ekipo ča
ka 10 milijonov dinarjev nagrade, drugo
uvrščeno 5 milijonov in tretjouvrščeno 2 
milijona dinarjev. Posebni nagradi čakata 
tudi najboljšega strelca in vrataija, vse do
datne informacije pa je moč dobiti na dan 
žrebanja po telefonu 42-014 med 17. in 
20. uro.

BIZJAK
REPUBLIŠKI PRVAK

MARIBOR — Minulo soboto in nede
ljo, 9. in 10. decembra, je bilo v hotelu 
Areh na Pohorju letošnje republiško po
samično prvenstvo v goju. Udeležilo se ga 
je 12 igralcev, naslov prvaka pa je zaslu
ženo pripadel Novomeščanu Igorju Bizja
ku. Poglejmo vrstni red: 1. Bizjak (Novo 
mesto) 6. 2. Klemenčič (Ljubljana) 5, 3. 
Matoh (Novo mesto) 4... 7. Harlander, 10. 
Jukič (oba Novo mesto). Pravico do na
stopa na državnem prvenstvu sije pribori
lo šest prvouvrščenih igralcev, prva rezer
va pa je Harlander.

RIBNIČANI
ZMAGOVALCI

DELNICE — V počastitev dneva re
publike in dneva JLA so bile v Delnicah 
že pele športne igre delavcev, zaposlenih v 
štabih teritorialne obrambe, postajah mi
lice in JLA. Tekmovalci iz Ljubljane, Vi
ča, Grosupljega, Cerknice, Ribnice, Ko
čevja, Delnic in Čabra so se pomerili v 
malem nogometu, šahu, streljanju in keg
ljanju, skupni zmagovalec iger pa je bila 
ekipa garnizije Mirko Bračič iz Ribnice, ki 
je zmagal kar v treh disciplinah.

NA STARTU 276 
TEKAČEV

KOČEVJE — Na tradicionalnem ulič
nem teku odposlancev Kočevskega zbora 
se je zbralo 276 tekmovalcev, povečini 
učencev in dijakov osnovnih in srednjih 
šol občine. Nastopili so v sedmih starost
nih kategorijah, najstarejši udeleženec te
ka pa je bil Zakrajšek.

Prvi poraz na domačem parketu
Hud spodrsljaj novomeških odbojkarjev v 8. kolu A 2 lige — Le slab dan ali daljša 

kriza? — Serija zmag deklet LIK Kočevje se nadaljuje_____________
Če smo še pred tednom zapisali, daje bila slabša igra odbojkaijev novomeškega 

Pionirja posledica nervoze, ker je pač šlo za derbije danes že na dlani, daje novo
meška ekipa precej od forme ob pričetku prvenstva. To je potrdilo sobotno srečanje 
8. kola I. zvezne A 2 lige, ko sta se v športni dvorani pod Marofom pomerili vrsti 
Pionirja in Jedinstva Interplet; njun prvi dvoboj na začetku prvenstva v Brčkem se 
je končal z gladko zmago Novomeščanov.

niz. Toda roko na srce; le kdo je od novink 
v ligi pričakoval, da se bodo borile za vrh 
prvenstvene lestvice?

B. B.

Potemtakem je bilo pričakovati, da bo
do pionirjevci, katerih želja je uvrstiti se na 
prvo ali drugo mesto, ki vodita v A 1 ligo, 
vknjižili nov par prvenstvenih točk. Toda 
kakih 900 gledalcev je po poldrugi uri bo
ja razočarano zapuščalo tribune športne 
dvorane. Ne le da so Novomeščani zabe
ležili prvi poraz na domačem parketu, bolj 
zaskrbljuje njihova igra pred odločilnimi 
srečanji prvenstva. Vsega deset minut — 
po pet v tretjem in četrtem nizu — so igra
li, kot znajo in zmorejo, to pa je bilo za 
uspeh proti zelo dobri ekipi Jedinstva In
terplet premalo. Moštvo je očitno v krizi, 
in kar je najhujše: v soboto ni bilo igralca, 
ki bi zmogel nase prevzeti breme odločit
ve. Doslej je bil to praviloma Boro Jovič, 
toda tudi njegova igraje bila v soboto da
leč od tiste, kot smo je vajeni, odrekel je 
Povšič, enako Martič, prav tako je eno 
najslabših partij v soboto odigral Bojan 
Brulec. Ob takšnem razpletu je bil poraz 
seveda neizbežen. Trener Dorosz Leszek 
je poskušal z mladimi — ta poteza se je 
obnesla v tretjem setu, ki so ga Novomeš
čani dobili — vendar preokreta niso zmo
gli. Blok, doslej najmočnejše orožje No-

• Danes ob 17. uri se bodo novomeški 
odbojkarji, ki se po sobotnem spodrslja
ju pripravljajo za veliki derbi v Maribo
ru, odigrali v športni dvorani pod Ma
rofom prijateljsko srečanje z ekipo 
zagrebške Mladosti Monterja.

vomeščanov, je povsem odpovedal, igra v 
polju je bila zmedena. Upajmo, daje bil to 
samo slab dan pionirjevcev. Kajti že v so
boto jih čaka izredno težak nasprotnik, 
ekipa mariborskega Stavbaija, ki se želi 
pred svojimi gledalci Novomeščanom 
oddolžiti za poraz v prvem delu. Maribor
čani so favoriti, zlasti ob takšni formi Pio
nirja. Slišati je, da tej botruje predvsem 
slab finančni položaj kluba, da igralci red
no ne dobivajo povrnjenih niti potnih 
stroškov. Upajmo, da bodo v klubu kos 
problemom, kajti bila bi prava tragedija 
na ta način izgubljati z muko in trdim de
lom pribotjeni ugled, ne nazadnje tudi za
voljo tistih tisoč in več najbolj vnetih pri
vržencev odbojke, ki vselej do zadnjega 
kotička napolnijo trubine novomeške

KOŠARKA
NOVO MESTO — ZTKO Novo me

sto bo tudi letos pripravila tradicionalno 
rekreacijsko ligo v košarki. Liga bo pote
kala v zimskem času med vikendi, vsi za
interesirani pa naj prijavijo svoje ekipe do 
22. decembra na ZTKO Novo mesto ali 
po telefonu 22-267.

TURNIR
RIBNICA — NK Ribnica in tukajšnja 

ZTKO pripravljata 16. decembra tradi
cionalni turnir v malem nogometu. Žre
banje bo 14. decembra ob 18. uri v domu 
TVD Partizan, prijavnina pa znaša 
1,500.000 din. Organizator obvešča, da 
bodo trem prvouvrščenim ekipam poleg 
pokalov izplačane še denarne nagrade v 
višini 50 odstotkov zneska, zbranega s pri
javnino. Vse ostale informacije je moč do
biti na telefon (061) 861 -126 ali 862-000.

ZMAGI PREDDVORA 
IN KAMNIKA

NOVO MESTO— Minule dni je bilo 
v Novem mestu namiznoteniško prven
stvo delavcev domov starejših občanov. V 
ženski konkurenci so nastopile tri ekipe, 
zmagal pa je Preddvor pred Novim me
stom (Petrovič, Legan, Nadj in Bobnar) in 
Kamnikom. Pri moških je sodelovalo pet 
moštev, vrstni red pa je naslednji: 1. Kam
nik 1,2. Hrastovec, 3. Kamnik II, 4. Pred
dvor in 5. Novo mesto (Lončarič, Primc in 
Terček).

športne dvorane. Konec koncev: prav nič 
še ni izgubljeno, sistem tekmovanja je tak, 
da se bodo prve štiri uvrščene ekipe po 
koncu tekmovanja po dvokrožnem siste
mu pomerile še med seboj. Seveda bodo 
prvenstvene točke iz ligaških obračunov 
štele, zato je sobotni poraz tako boleč.

V izredni formi pa so ta čas odbojkarice 
LIK Kočevja. Njihova serija zmag se je 
nadaljevala celo v soboto, ko jim je v goste 
prišla edina neporažena ekipa prvenstva,
Željezničar. Osiječanke, bivše prvoligaši- 
ce, so tokrat morale priznati premoč iz
redno borbenih Kočevk. Drama seje raz
pletla šele v petem nizu, ki so ga zasluženo 
dobile gostiteljice in se tako z dna prebile 
pod sam vrh prvenstvene lestvice. Torej ni 
sedaj odveč misel, da bi se Kočevke, če se
veda ne bi bilo tistih spodrsljajev na startu 
bojev za točke, lahko letos celo borile za 
naslov. To sta pokazala tudi sobotna igra 
in rezultat.

Za konec pa še skok v žensko republiš-

SSinK'T jh £ “ vrgel SLA“? ,NP™0 - Ob nepravem času so si novomeški odbojkarji privoščili
kar na četrto mesto. Derbi v Mislinji je bil spodrsljaj. Doma jih je v soboto ugnala ek.pa Jedinstva Interpleta, s katero so v
precej bolj izenačen, kot kaže rezultat (3:0 prvem delu prvenstva opravili brez težav v gosteh. Blok, doslej prvo orožje Novo-
za gostiteljice), z nekaj več športne sreče bi meščanov, je tokrat povsem odpovedal, Brulec, Goleš in Prah (na posnetku) tudi v
Novomeščanke lahko osvojile tudi kakšen tej akciji niso mogli ustaviti napada gostov iz Brčkega. (Foto: B. B.)

Šentjernejčani prvaki med ŠŠD
Na OŠ Martina Kotarja delajo najbolje v Sloveniji — Uspešna tudi druga šolska 

športna društva novomeške občine —Nastopili na 107 tekmovanjih
Rupena, na 57. OŠ Ivana Kovačiča iz 
Mirne Peči, na 77. OŠ Milke Šobar- 
Nataše, na 93. mestu OŠ 29. oktober iz 
Šmarjete, na 126. XII. SNOUB Bršljin, na 
138. OŠ Baza 20 iz Dolenjskih Toplic, na 
183. OŠ Janeza Trdine iz Štopič, 195. OŠ 
VIJ. korpusa Žužemberk in na 196. mestu 
OŠ Vinka Paderšiča-Batreje iz Brusnic. 
Sodelovalo je 227 slovenskih osnovnih 
šol.

In kako je bilo med srednjimi šolami, 
kjer je sodelovajo 43 društev? SŠPTNU je 
bil četrti, DESŠ trinajsti, SŠGT šestnajsti 
in SŠTZU dvajseti. Se nekaj posamičnih 
izidov: OŠ Baza 20 je med starejšimi pio
nirkami osvojila prvo mesto v Sloveniji, 
OŠ Grm je bila med mlajšimi pionirji tret
ja, odbojkarji gimnazije so bili tretji, ena
ko njihove vrstnice v atletiki. Omenimo še 
Center tehničnih šol, katerega dijaki so bi
li prvaki v košarki in atletiki, mladinke pa 
tretje v košarki. Za novomeško občino, če 
upoštevamo pogoje dela, vsekakor hvale 
in pozornosti vredni rezultati.

B. B.

NOVO MESTO — Ni naključje, da novomeški osnovnošolci in srednješolci po
segajo po prvih mestih na raznih športnih tekmovanjih, pa najsi gre za območna, 
regijska ali republiška prvenstva. Na dlani je, da imamo na Dolenjskem nekaj zares 
dobrih, zagnanih in požrtvovalnih zanesenjakov, ki tako rekoč iz nič vzgajajo obe
tavne športnike. Le da potem največkrat pri obetih tudi ostane, kajti s pogoji, kot jih 
imamo za vrhunsko vadbo danes, je kaj več skoraj nemogoče narediti. A to je že 
druga zgodba.

V novomeški občini je danes dvajset 
šolskih športnih društev, 15 na osnovnih 
in 5 na srednjih šolah. Letos so nastopila 
kar na 107 tekmovanjih, bodisi daje šlo za 
občinska, območna, področna, regijska ali 
republiška prvenstva. Mladi novomeški

V soboto že 
16. turnir 

za Jan JLA
Rokometna sobota v 

športni dvorani
NOVO MESTO — Čeprav urad

nega potrdila ni. je rokometni turnir v 
počastitev dneva JLA, ki ga vsakolet
no pripravljata RK IMV Novo mesto 
in komanda novomeške garnizije, za
gotovo eden najstarejših v J ugoslaviji, 
posvečen temu prazniku. Letošnji je 
že šestnajsti po vrsti, potekal pa bo, 
kot smo na kratko že zapisali, v sobo
to, 16. decembra, v novomeški šport
ni dvorani pod Marofom.

Razpored tekem je takšen: ob 8. uri 
se bosta pomerili ekipi JLA in selekci
je rokometnih sodnikov Dolenjske, 
ob 9. uri bo tekma med dekleti IMV 
Novo mesto in Lisce, ob 10. uri bo 
svečana otvoritev tumiija, ob 10.20 
moško srečanje med IMV in Treb
njim ter ob 11.20 še tekma igralk 
Olimpije in Krajine. Popoldanski del 
bo prinesel dokončne odločitve. Ob 
14. uri bo moška tekma za tretje me
sto, ob 15. uri ženska, ob 16.00 finale 
v moški in uro kasneje še finale v žen
ski konkurenci.

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

0
odbojka

I. ZVEZNA A 2 LIGA, moški, 8. 
KOLO: PIONIR —JEDINSTVO 
INTERPLET 1:3 (-6, 8, -5,-11)

Pionir: Jovič, Povšič, Berger, Tra- 
vižan, Smrke, Petkovič, Kosmina, 
Goleš, Martič, Mestnik, Prah, Brulec.

LESTVICA: I. Željezničar 14, 2. 
Stavbar MTT 12, 3. Spartak 10, 4. 
Pionir 10, 5. Jedinstvo Interplet 6 itd.

pari prihodnjega kola: Stavbar 
MTT — Pionir, Jedinstvo Interplet
— Spartak, Željezničar — Strumica 
itd.

II. ZEZNA LIGA, zahod, ženske
— 9. KOLO: LIK KOČEVJE — 
ŽELJEZNIČAR 3:2 (8, -8, -8, 13, 
11)

LIK Kočevje: Uran, Letnar, Vid
mar, Turk, Škufca. Ibrahimovič, 
Klun, Briški, Hočevar, Drobnič.

LESTVICA: 1. Željezničar 16, 2. 
Partizan Tabor 12, 3. LIK Kočevje 
12, 4. Pulj 12 itd.

Pari prihodnjega kola: LIK Kočev
je — Poreč, Maglič -Željezničar itd.

I. SOL, ženske, 9. KOLO: MIS
LINJA — PIONIR 3:0 (12, 11, 12) 

Pionir: Kučera, Koncilja, Brulec, 
Šteblja, Ostrovršnik, Barun, Podolski,

Plut, Žunič.
LESTVICA: L Mislinja 14, 2. 

Krim 12,3. Celje 12,4. Pionir 12,5. 
Topolšica Kajuh 12 itd.

Pari 10. kola: Pionir — Celje, Ro
goza — Mislinja, Krim —Fužinar id.

košarka
1. SKL, moški, 10. KOLO: RO

GAŠKA — NOVOLES 95—90 
(49:44)

Novoles: Kek 15, Brodnik 29, Bajc 
12, Novina 23, Lučev 10, Gavranovič
1.

LESTVICA: 1. Celje 20... 10. No
voles 13, 11. Rudar 12,12. ID Ježica
12.

V prihodnjem kolu igrajo Novo
meščani doma z vrsto Colorja Med
vod.

2. SKL-center, moški, 10. KO
LO: KOVINA LITIJA —UNITEH- 
NA TREBNJE 96:93 (42:54)

Unitehna Trebnje: Kamin 2, Kotar' 
10, Vaupotič 24, Erčulj 8, Skube 24, 
Bevc 6, Bunc 20, Grandovec 1.

V naslednjem kolu so igralci Uni- 
tehne prosti, v 12. kolu pa gostujejo 
pri vrsti Šehtjuija.

športniki in športnice so z vrstniki merili 
moči v atletiki, rokometu, malem in veli
kem nogometu, odbojki, namiznem teni
su, streljanju, šahu in v gimnastiki. In nji
hov izkupiček? Na prvem mestu velja 
omeniti Šentjernej. Očitno je, da se v 
osnovni šoli Martina Kotarja dela najbo
lje, letos so postali celo zmagovalci repu
bliškega tekmovanja slovenskih šolskih 
športnih društev. Mentor ŠŠD Janez Ku
helj je brez dvoma lahko ponosen na 
opravljeno delo ne le zavoljo rezultatov 
— omenimo le naslov republiških prva
kov mlajših pionirk v atletiki, 3. mesto sta
rejših pionirk na istem tekmovanju, na
slova občinskih in območnih prvakov v 
ženskem rokometu, izvršne košarkarje in 
nogometaše, da ne naštevamo naprej — 
pač pa tudi zaradi zgledne organiziranosti. 
Očitno je, da telesna kultura v tej šoli ni 
pastorka, njihove pomoči je nemalokrat 
deležna celo novomeška ZTKO. Ko bi le 
bilo povsod tako! Resda po rezultatih še 
ne, zato pa nemavra po zagnanosti in priza
devnosti lahkovŠentjernejčanom ob bok 
postavimo še ŠŠD iz Mirne Peči in njiho
vega mentorja Mirana Jermana, med ti
stimi ki zaslužijo pohvalo, sta še OŠ Grm 
in OŠ Katja Rupena.

Sicer pa poglejmo letošnje uvrstitve šol
skih športnih društev novomeške občine v 
republiških okvirih. Na prvem mestu je, 
kot že rečeno, OŠ Martina Kotarja Šent
jernej, na 21 .je OŠ Grm, na 26. OŠ Katje

NOVA ZMAGA 
SEMIČANOV

SEMIČ — V 3. kolu tretje republiške 
strelske lige so člani SD Semič imeli v go
steh ekipo SD Ingrad iz Celja. Belokranjci 
so zmagali s 1.438 proti 1.416 krogov in 
so tako še naprej drugi na lestvici, čez šti
rinajst dni pa jih čaka gostovanje v Ljub
ljani proti ŠD Poštar.

I. STONIČ

PREPRIČLJIVA 
KOSOVA ZMAGA

SEVNICA — Na rednem mesečnem 
hitropoteznem šahovskem turnirju ŠK 
Milan Majcen za november je zmagal Kr
čan Toni Kos, kije premagal vse nasprot
nike. Zbral je 7 točk, Kolman 5, Lazič 4 
itd. V skupnem seštevku enajstih letošnjih 
turnirjev je vrstni red naslednji: Povše 78 
(9 tumiijev), Kranjec 65 (8) Lazič 61 
(11), Derstvenšek 56 (10), Kolman 50 
(10) itd.

J. BLAS

BREŽIŠKE TELOVADKE 
USPEŠNE

BREŽICE — Pred dnevi so se brežiške 
telovadke pomerile z vrstnicami TVD 
Partizan Ruše. Brežičanke so bile boljše 
tako ekipno kot posamično, ko so si prva 
tri meta razdelile Ana Marija Cetin, Tina 
Gerjevič in Andreja Ošina. Istega dne so 
se pomerili še telovadci Brežic in DTV 
Partizan Železničar. Nekaj dni kasneje pa 
so brežiški telovadci nastopili v Zagrebu; 
zmagal je Damir Panič, medtem ko je bil 
Gregor Gruičič peti. „

B. ŽNIDARŠIČ

OBČINA JE PRVA
KOČEVJE — Končano je občinsko 

prvenstvo v bridgeju za letos. Zmagala je 
občinska skupščina s 7 točkami, 2. LIK, 3. 
Prosveta, 4. Medobčinski računalniški 
center (vsi po 6 točk), 5. je Ljubljanska 
banka (4), zadnji pa Melamin, kije osvojil 
le točko.

SPORTM KOMI SI \R

Petsto 
tisočakov za 
leto garanja

Sramotna nadomestila 
mentorjem po šolah
Brez ljubezni do Spona ni ne dobre

ga tekmovalca ne dobrega trenerja. 
Toda če dobi trener ali mentor za leto 
dni svojega dela. odrekanj, potovanj le 
pičlih 500 tisočakov ali v skrajnem 
primeru največ 2 milijona din letnega 
nadomestila, kot se to dogaja mentor
jem Šolskih Sponnih druStev v novo
meški občini, potem se Se taka ljube
zen sčasoma ohladi In bojazen je. da 
se bo kmalu zgodilo, da bodo sramot
no nizka nadomestila za stroSke od de
la odvrnila Se tistih nekaj zagnancev 
in vztrajneiev, ki jim ni vseeno, kaj bo 
z dolenjskim Športom jutri

Začuda si to vpraSanje postavlja le 
ozek krog ljudi kol da je telesna kul
tura le stvar tistih, ki jo vodijo in z njo 
neposredno živijo. Še posebej potreb
no si bo na to vpraSanje odgovoriti se
daj, ko se sistem financiranja telesne 
kulture spreminja. Novo mesto je bilo 
že doslej glede na obseg in razvitost 
tekmovalnega ter rekreacijskega Špor
ta in seveda rezultatov daleč zadaj r> 
primerjavi z ostalimi slovenskimi me
sti Prispevna stopnja za telesno kultu
ro v dolenjski metropoli je danes 0,33 
odstotka od bruto osebnega dohodka, 
v Kranju ali denimo Celju, po obsegu 
in rezultatih sorodnih občinah, je ta 
stopnja kar 1,7 odstotka. NovomeSki 
lelesnokulturni delavci so celo izraču
nali, da bi jim že dvig prispevne stop-/j 
nje od 0,33 na 0,43 reSil domala vse 
probleme. Stadion bratstva in enotno
sti bi bil dokončan in urejen, denarja 
bi ostalo celo z » času in razmeram do
stojna nadomestila mentorjem šolskih 
športnih društev.

Toda eno so pobožne želje, drugo 
resničnost. In če se slednja že danes ne 
bo spremenila, bomo imeli ne le za 
vselej nedokončan stadion, pač pa tu
di šolarje na cesti, namesto v telovad
nicah in na igriščih. Kajti nobena lju
bezen ni večna, še posebej ne taka, ki 
ti skrb, zvestobo in odrekanje vrača z 
udarci

B. BUDJA
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1 TELEVIZIJSKI SPORED *
m

PETEK, 15. XII.
9.45 - 12.40 in 15.30 - 23.40 TELE

TEKST
10.00 VIDEOSTRANI 
10.10 TV MOZAIK
10.10 TEDNIK
11.00 SLOVENCI V ZAMEJSTVU
11.30 DOMOVINA, nemška nadalje
vanka, 5/11
12.30 VIDEOSTRANI
15.45 VIDEOSTRANI .
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA 
19.17 NAŠE AKCIJE
19.30 DNEVNIK 2
20.05 OTOKI BOGINJE OGNJA, angl. 
dok. oddaja
21.00 ULICE SAN FRANCISCA, ame
riška nanizanka, 7/13
21.50 DNEVNIK 3
22.10 LJUBEZEN IN SMRT, ameriški 
film
23.30 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 19.00 Vide- 
omeh (ponovitev) —19.30 Dnevnik —
20.00 Žarišče — 20.30 Koncert simfonič
nega orkestra Slovenske filharmonije — 
22.10 Skupščinska kronika — 22.40 
Kolesarjenje (ameriški kratki film) — 
23.05 Videonoč

TV ZAGREB
8.20 TV koledar — 8.30 Daljnogled —
9.00 Šolski program —12.30 Poročila — 
12.40 Prezrli ste, poglejte — 13.35 Kvizo- 
teka (ponovitev) — 14.55 Poročila —
15.00 Noč in dan (ponovitev) — 17.15 
Dnevnik 1 — 17.35 Daljnogled — 18.05 
Številke in črke — 18.25 Narodna glasba 
— 19.10 Risanka —19.30 Dnevnik 2 —
20.00 Zakon v Los Angelesu — 20.55 
Show mora biti (zabavnoglasbena odda
ja) — 21.40 Dnevnik 3 - 22.00 Kronika 
11. kongresa ZK Srbije — 22.20 Kulturni 
magazin —23.25 Noč in dan — 1.40 
Poročila

SOBOTA, 16. XII.
7.45— 1.10 TELETEKST
8.00 VIDEO STRANI
8.10 OTROŠKA MATINEJA

11.25 TELEVIZIJA: DOBRI, UMA
ZANI IN ZLI, angl. dok. serija
12.15 MLADINSKI PEVSKI FESTI
VAL CELJE 89, ponovitev 8. oddaje 
12.40 AKTUALNO, ponovitev
13.50 VIDEOGODBA, ponovitev
14.35 DEČEK PO IMENU CHARLIE 
BROVVN, ameriški film
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 RISANKA
16.55 KOŠARKA PARTIZANJU- 
GOPLASTIKA
18.30 NA PRAGU 21. STOLETJA, avs
tralska dok. serija, 14/17
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3 x 3
20.30 KRIŽKRAŽ
22.05 DNEVNIK 3
22.25 KRONIKA 11. KONGRESA ZK 
SRBIJE
22.45 ANASTAZIJA, 4., zadnji del ame
riške nadaljevanke
23.35 V VETRU PREPLAHA, francoski 
film

1.00 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM

TV ZAGREB

NEDELJA, 17. XII.

DOLENJSKI UST

19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 LJUBEZEN NAM JE VSEM V
POGUBO, drama TV U, 2/3
21.10SUPER 3x3
22.45 DNEVNIK 3
23.15 VIDEO STRANI

16.00 Satelitski programi — 19.00 Kako 
biti skupaj — 19.30 Dnevnik — 20.10 
Filmske uspešnice: Sinjebradec (ameriški 
film) — 22.10 Satelitski programi

11.50 Prezrli ste, poglejte -12.55 Deset let 
pozneje (ameriški film) —- 16.05 Kritična

DRUGI PROGRAM
10.00 Danes za'jutri in igrani film —
13.00 Športno popoldne — 19.30 Dnev
nik 2 — 19.55 Da ne bi bolelo: Otrok gre 
v bolnišnico — 20.15 kartoteka Zemlje 
(angl. dok. serija, 2/13) — 20.45 Včeraj, 
danes, jutri — 21.00 Poezija — 21.35 
Športni pregled — 22.20 Satelitski pro
grami

TV ZAGREB
9.20 Poročila — 9.30 Nedeljski program 
za otroke — 11.00 Kmetijska oddaja —
12.00 Izobraževalna oddaja — 13.00 Se
rijski film — 13.50 Nedeljsko popoldne 
— 16.30 Potopis —17.05 Igrani film — 
19.08 TV sreča — 19.30 Dnevnik —
20.00 Balkan ekspres (9. del) — 21.00 
Zadnji val (avstralski film) — 22.40 
Dnevnik — 23.05 Noč in dan — 1.05 
Poročila

PONEDELJEK, 18. XII.
23.20

8.50 TV koledar 9.00 Izbor iz šolskega 
programa — 10.35 Herman in gospodarji 
vesolja (risanka) — 11.00 Zakon v Los 
Angelesu (ameriška nanizanka, 3/22)

točka 16.50 Dnevnik 1 17.05 Na
rodna glasba 17.35 Pesem (5. del nada
ljevanke) 18.25 Švenk (dok oddaja) 

19.10 Risanka 19.30 Dnevnik 2 
20.15 Pozitivna ničla (6. del humoristične 
nanizanke) — 21.10 Rally žvečilna kro
glica (ameriški film) — 22.55 Dnevnik 3 - 
23.10 Kronika 11. kongresa ZK Srbije 
23.30 Zabava vas Prijavo kazalište — 
0,10 Noč in dan 2.30 Poročila

'9.45 — 13.30 in 16.05 
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI 
10.10 MOZAIK
10.10 UTRIP
10.25 ZRCALO TEDNA 
10.40 TV MERNIK 
10.55 OČI KRITIKE
11.25 SUPERGIRL, ameriški film
16.20 VIDEO STRANI
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK, ponovitev 
18.15 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2
20.05 RAZBITA VAZA, drama TV ZG
21.20 OSMI DAN
22.00 DNEVNIK 3
22.20 ČLOVEK IN GLASBA, 4. oddaja
23.10 VIDEO STRANI

DRUGI PROGRAM
16.30 Satelitski programi — 17.50 Boj za 
obstanek: Leteče prikazni (poljudnoznan
stvena oddaja) — 18.15 Svet športa 
—19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Žarišče —
20.30 Kakovost med zmožnostmi in ho
tenjem — 20.55 Rock koncert - 21.25 Sa
telitski programi

TOREK, 19. XII.
9.45 — 11.35 in 15.10 — 23.20 

TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI
10.10 MOZAIK — ŠOLSKA TV 
15.35 TUJI JEZIKI, ponovitev
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 MOZAIK — ŠOLSKA TV, po
novitev
17.55 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
19.05 RISANKA
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 LEPOTEC Z OTOKA, 4. del fran
coske nadaljevanke
21.00 AKTUALNO
22.05 DNEVNIK 3
22.25 ZVEZDNI PRAH, zabavnoglas
bena oddaja
23.10 VIDEOSTRANI

DRUGI PROGRAM
17.00 Satelitski programi — 18.00 Be
ograjski TV program —19.00 Naša pe
sem — 19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Žarišče 
— 20.30 Žrebanje lota — 20.35 Shakes
peare: Vesele Windsorčanke (angl. film)

SREDA, 20. XII.

7.55 — 23.15 TELETEKST 
8.10 VIDEO STRANI
8.20 OTROŠKA MATINEJA 
9.45 SVETOVNI POKAL V ALP

SKEM SMUČANJU, SLALOM (M), 
prenos 1. teka
10.45 ANASTAZIJA, ponovitev zadnje
ga dela nadaljevanke
11.30 KMETIJSKA ODDAJA
12.30 ANSAMBEL ZRELO KLASJE
12.55 SLALOM (M), 2. tek
13.45 VELIKO SEDLO. 7. del nada
ljevanke
14.55 KOLO SREČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK I
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE 
16.50 ŠE SE DOGAJAJO ČUDEŽI, 
italijansko-ameriški film
18.15 ANSAMBEL NIKA ZAJCA 
19.00 TV MERNIK 
'•4.30 DNEVNIK 2

DRUGI PROGRAM

ČETRTEK, 21. XII.

16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 MOZAIK — POLSKA TV, po
novitev
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE
18.45 CICIBAN, DOBER DAN -
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 DOMOVINA, 8. del nemške 
nadaljevanke
21.50 TEDNIK 
22.40 DNEVNIK 3
23.00 KOMEDIJA NA SLOVENSKEM 
ODRU

ČESTl1^

ČETRTEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna,
10.30 Novice, 11.00 Studio D včeraj, da
nes, jutri, 12.00 Predstavitev Dolenjskega 
lista, 12.30 Novice, 14.30 Novice. 15.15 
Pesem tedna, 16.30 Novice, 17.00 Vse 
manj je dobrih gostiln. 18.00 Kronika,
18.30 Biba, TV spored danes.
PETEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D. Pesem tedna,
12.30 Novice, 13.30 Športna oddaja,
14.30 Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 
Novice,, Minute s klasiko, 17.00 Tema.
17.30 Želeli ste, poslušajte! 18.00 Kroni
ka, 18.30 Biba, TV spored danes.

SOBOTA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Izbor pesmi
tedna, 10.30 Novice, 10.45 Na sončni in
senčni strani Gorjancev, 11.00 Lestvica 
novosti, 12.30 Pionirska oddaja, 13.30 
Čestitke in želje naših poslušalcev, 14.30 
Novice, 15.15 Pesem tedna, 16.30 Novi
ce, 17.00 Strižemo zastonj, 18.00 Kroni
ka, 18.30 Biba, TV spored danes.

NEDELJA:
8.00 Začetek programa, 8.15 Pesem ted
na, 8.30 Kmetijska oddaja, 9.30 Kronika, 
obvestila, 11.00 Mali oglasi, 12.30 Čestit
ke in želje naših poslušalcev

PONEDELJEK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna, 
10.30 Novice, 11.00 Želeli ste, poslušajte, 
ponovitev oddaje, 12.30 Novice, 13.30 
Športna oddaja, 14.30 Novice, 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Lestvica na- 
rodno-zabavneglasbe, l7.10Tema, 18.00 
Kronika, 18.30 Biba, TV spored danes.

TOREK:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna. 
10.30 Novice, 12.30 Novice, 13.30 Pogo
varjamo se z .... 14.30 Novice. 15.15 Pe
sem tedna, 16.30 Novice, Minule s klasi
ko, 17.00 Tema, 18.00 Kronika. 18.30 
Biba, TV spored danes.

SREDA:
8.00 Marketing program Studia D, 10.00 
Redni program Studia D, Pesem tedna.
10.30 Novice, 11.00 Prispevki iz gospo
darstva, 12.30 Novice, 13.30 Glasbena 
ura, 14.30 Novice. 15.15 Pesem tedna.
16.30 Novice, Čestitke in želje naših po
slušalcev, 17.00 Strokovnjak v studiu.

9.45 _ 11.40 in 15.30 — 23.45 
TELETEKST
10.00 VIDEOSTRANI 
10.10 MOZAIK
10.10 OD OCEANA DO STREHE 
SVETA
10.50 OSM1.DAN
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev
16.30 DNEVNIK 1
16.45 POSLOVNE INFORMACIJE
16.50 MOZAIK, ponovitev
18.20 SPORED ZA OTORKE IN 
MLADE
19.20 DOBRO JE VEDETI
19.30 DNEVNIK 2
20.05 FILM TEDNA: POLJUB ŽENE 
PAJKA, ameriški film 
22.15 DNEVNIK 3
22.35 SVET POROČA
23.35 VIDEOSTRANI

VARLJIVA IN 
MINLJIVA SLA V A

SEVNICA — Teletekst ljubljanske 
televizije med drugim objavlja vsak te
den tudi »najpopularnejšo osebnost ted
na«. Ko so znanci in prijatelji našega 
novinarja Pavla Perca kolegu čestitali, 
ker je bil pretekli leden na televizijskih 
zaslonih teletekst priobčil, daje najbolj 
priljubljena osebnost tedna novinar Pa
ve! Perc, je bil Pa vle prepričan, da gre za 
neslano potegavščino. Ko so mu potem 
dokazati, da je teletekst v resnici to ob
javil, je le komentiral, da tako kot mno
gokrat kolajne ne pripno na prave prsi. 
tako tokrat tudi varljiva in minljiva sla
va ob omenjenem izboru gledalcev tele
teksta TV Ljubljana opozarja na spor
nost kriterijev za sestavo raznih »naj« 
lestvic in podobnih neumnosti.

17.00 Satelitski programi — 18.30 Studio 
Maribor 19.00 Napadalnost in razdi
ralnost - 19.30 Dnevnik 20.00 Žariš
če — 20.30 Ekvinokcij — 21.55 Satelitski 
programi

9.45 — 11.55 in 15.30 — 0.40 
TELETEKST
10.00 VIDEO STRANI
10.10 MOZAIK — ŠOLSKA TV 11.25
KAKOVOST MED ZMOŽNOSTMI 
IN HOTENJEM 
15.55 ŽARIŠČE, ponovitev

BREZ SLOVENSKE 
RESNICE

KOČEVJE — Ni res, da je Sloven
cem potreben miting resnice, ker niso 
seznanjeni z doganji in razmišljanji f 
južnem delu države. Vsaj za prebivalce 
občine Kočevje, ki sprejemajo program 
RTV Ljubljana na 8. kanalu, to ne drži. 
Ta kanalje pogosto vok vari in tudi zdaj 
že več dni ne dela. Tako televizijski na
ročniki lahko spremljajo le prvi pro
gram TV Zagreb in drugi program TV 
Ljubljana, na katerem so pretežno po
ročila z južnih delov države. Tako osta
jajo v Kočevju brez slovenske resnice, z 
izjemo liste, da plačujejo najdražjo slo
vensko televizijsko naročnino.

P-c

Ljubljeni gredo na okrepčilen oddih.
V Dolenjske toplice, v Šmarješke toplice ali v Strunjan.

Z darilnim bonom poklonite zdrave in sproščeni' 
dni, ki se bodo obrestovali še celo leto Odločne'' 
»katero zdravilišče?- bo odvisna od man|ših ■>" 
večjih tegob, ki tarejo vaše ljube.

Vi

bi

DOLENJSKI TOPLICE
so znane po vodi s temperaturo človeškega telesa 
tradiciji zadravljenja revmatičnih obolenj in boli" 

čin v križu.

rmuNi BiT/tr
NOVOLETNO PRESENEČENJE

KRKA ZDRAVILIŠČA

ŠMARJEŠKE TOPLICE
imajo prijetno toplo vodo, ki blagodejno vpliva n 
zdravljenje bolezni srca in ožilja, visokega prit iška 
in tegob psihosomatskega izvora.

ZDRAVILIŠČE STRUNJAN '
seveda pomeni morsko vodo, morski zrak in mo' 
sko blato, ki učinkuje zdravilno pri živčnih obole
njih, boleznih dihalnih organov in poškodba 
gibalnega sistema.

POJASNILA DOBITE
TELEFONSKO ALI OSEBNO 
V RECEPCIJAH ZDRAVILIŠČ 
068/65-230

DOLENJSKE TOPLICE_ _ _
06873-230

Šmarješke toplice

06675-881

ZDRAVILIŠČE STRUNJAN
068.85-150

HOTEL GRAD OTOČEC < p KRKK
V VSEH POOBLAŠČENIH 
TURISTIČNIH AGENCIJAH

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA SKUPNOST 
OBČINE NOVO MESTO 
Novo mesto, Novi trg 6/11

Številka: 2-35/89

Na podlagi 29. člena statuta Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Novo mesto (SDL šl 
14/83) je odbor za gospodarjenje s stanovanjskim skladom v skladu z določili 30., 31. in 32 cie 
Pravilnika o dodeljevanju stanovanj in stanovanjskih posojil pri Samoupravni stanovanjski skupno 
občine Novo mesto (SDL št. 14 89) sprejel naslednji

PREDNOSTNE LISTE UPRAVIČENCEVZAPRIDOBITEV SOLIDARNOSTNIH 
STANOVANJ ZA MLADE STROKOVNJAKE

Zap Priimek in ime 
št

Naslov Zaposlitev Štev Štev 
druž dosež 

čl. točk

Uprav, do vrste
stanovanj

1. GORIČAR Brigita Nm. Trdinova 14b SDK Novo mesto 4 980 2 1 2-s. do 70 k
2 1 2-s. do 70 z
2-sobno do 58 ^ 
2-sobno do 58 j" 
2-sobno do 58 ^

2 Stupar Dušan Nm, Belokranjska 81 SŠTZU Boris Kidrič 4 845
3 AVBAR Bogdan Nm. Cegelmca 60 Obč štab za TOZ Nm 3 830
4. ČAMPA Irena Nm. Šegova 14 VVO Novo mesto 3 830
5 REMEC Tatjana Nm. Mestne nj 7 ZC-TOZD Spl, bolmš. 3 825
6 KOVAČIČ-PAJ Jožica Nm. Ul talcev 9a IMV-TOZD J i

2-sobno do 58
2 1 2-s. do 70 1
2-sobno do 58 "L 
2-sobno do 58 m 
2-sobno do 58 j
2 1 2-s. do 70 J" 
2-sobno do 58 
2-sobno do 58 m 
2-sobno do 58
2 1 2-s. do 70 
2-sobno do 58 
2-sobno do 58 m,
2 sobno do 58 f1. ^
2-sobno do 58 ^ 
2-sobno do 58 & [j 
2-sobno do 58 JjL i

1 1 2-s do 45 rrf 1 
2-sobno do 59 1
2-sobno do 58 ^ H

1 1 2-s. do 45
1 1 2-s. do 45 J
2 1 2-s. do 70 ^
1 1 2-s. do 45 J 
2-sobno do 58 ^
2 1 2-s. do 70 ^ 
2-sobno do 58 f"
2 1 2-s. do 70 j" 
2-sobno do 58
2 1 2-s do 70 * 
2-sobno do 58 •*£ 
2-sobno do 58 v',

1 1 2-s. do 45 
2-sobno do 58 m, i 
garsonj do 32 L
garsonj. do 32* 
garsonj. do 3211, 
qarsom, do 32 h1, |
1 1 2-s do 45 UT |

REVOZ 3 815
7. VESELIČ Boris Nm. Slakova ul 6 KRKA, tov. zdravil 4 795
8 PILIČ Brigita Nm. Sl Gruma 2 ZC-TOZD Spl. bolmš. 3 755
9 DJUKIČ-MIKUČ Jožica Nm. Nad mlini 43 M ERC AT OR-Standard 3 755

10 OKLEŠČEN Darko Nm, Gor. Kamence Sr kmet. š. GRM Nm 3 755
11 GNIDOVEC Jože Nm, Šegova 18 KRKA, tov. zdravil 4 750
12 VIRC Karmen Nm. like Vašte 15 IMV-TOZD REVOZ 3 750
13 MIJAJLOVlC Stanislav Nm. Volčičeva 40 ZC-TOZD Spl, bolmš. 3 725
14 SALMlC-POJATINA Zdenko Nm, Pod Trško g. 14 Zav. za v. nar. in kul. d 3 725
15. BALABANlC Pavle Nm. Jerebova 3 UNZ Novo mesto 4 720
16 ŽERAJIČ Cvetka Nm. Šmihel 11 KRKA. tov, zdravil 3 710
17. MEDIC Vinko Nm. M. Podljuben SŠTZU Boris Kidrič 3 705
18 ŠMALC Marjan M. peč. G. Podboršt 4 IMV-TOZD REVOZ 3 705
19 GABRIČ Vitoslav Nm, M. Kozine 36 OŠ Gubč. brig., Otočec 3 700
20 REDLING Darinka Nm, Zagrebška 12 NOVOLES 3 695
21. DULAR Miran D T . Roška c 17 IMV-TOZD REVOZ 3 685
22 KASTELEC Brane Nm, D. Težka v. 8 a IMV-TOZD ADRIA 2 685
23 BRULC Janja Nm, Ragovska 1 a SOB Novo mesto 3 660
24 POTOČNIK Marjeta Štj., Stara v 30 VVO Novo mesto 3 660
25 KUŽNIK Ivana Nm, Mačkovec 12 Stud. knj. M, Jarca 2 645
26 AŠ Samo Nm. Gubčeva 9a NOVOLES 2 630
27. BLATNIK Bojan Nm, Ragovska 6 UNZ Novo mesto 4 610
28. JARC Suzana Nm, C. brigad 20 NOVOTEKS 2 605
29 Stupar Metka Nm. Sl. Gruma 50 IMV-TOZD REVOZ 3 600
30 OCVIRK Franc Str., Pod vinog. 1 OŠ Baza 20, D T 4 600
31. CEROVNIK Marjetka Nm, Sl. Gruma 32 VVO Novo mesto 3 585
32. JENIČ Olga Nm, D, Bučarja 8 OŠ M Šobar Nataša 4 585
33. TROHA Tihomir D. T., Podturn 38a Dom za uč, M. Šilc 3 585
34. JAKOBČIČ Jasna Nm, Ragovska 10 a SŠTZU Boris Kidrič 4 560
35 LAMBREŠČAK Željko Nm, Šolska 6 IMV-TOZD REVOZ 3 520
36 FELBABIČ Josip Nm, Partizanska 14 ZC-TOZD Spl, bolmš. 3 510
37. MITIČ Ljiljana Nm, Majde Šilc 19 OŠ IV. divizije Nm 2 505
38 HOČEVAR Srečko Nm, Kristanova 34 SOB Novo mesto 3 50C'
39 CELIČ Katarina Nm, Trdinova 5 Gozdno gospodarstvo 1 470
40 TISOV Verica Nm. Pristava 4 VVO Novo mesto 1 455
41. FURLAN Milena Nm, Šmihelska 15 EMONA GLOBTUR 1 445
42. CVITKOVIČ Lea Nm, Kristanova 26 KRKA, tovarna zdravil 1 445
43. ŽETKO Ivan Nm, Partizanska 11 a Temeljno sodišče Nm 2 430
44 BREGAR Martina Nm, Koštialova 39 KRKA, tovarna zdravil 1 425 qarsoni do 32 1,1
45. ŠKODA Brigita Nm, Nad mlini 42 IMV-TOZD ADRIA 1 420 qarsoni do 32 |1
46 KOŠMRLJ Andrej Nm, Žabja vas 9 KRKA. tovarna zdravil 1 420 qarsonj do 32 "T ,
47. BUKOVEC Zdenka Nm. Šmihel 64 IMV-TOZD REVOZ 1 405 qarsoni do 32 "T |
48 JUDEŽ Irena Nm, Šukljetova 3 IMV-TOZD REVOZ 1 400 qarsoni do 32"’.
49. SIMONIČ Igor 

JERNEJČIČ Marica
Nm, Pod Trško g, 33 KRKA, tovarna zdravil 2 320 1 1 2-s do 45 hrt, |

50 Nm, Šmihel 63 KRKA, tovarna zdravil 1 255 garsdo32<1>, |[
51 LEBEN Marjana Nm, V brezov 1, 43 a NOVOTEKS 1 185 gars do 32 'jj.

Zoper razvrstitev upravičencev na prednostni listi imajo pravico do pritožbe vsi prizadeti in nepU' | 
zadeti občani in organizacije z območja občine Novo mesto v roku petnajstih dni po objavi na zbO'

ai ijor\c oiNupi i\_/ou udgii ig i vuv w muotu

Predsednic^
odbora za gospod, s stanovanjskim skladom

ŠTEFKA AS. I r

Št. 50(2104) 14. decembra



j »Žlahtni gospodje! Jest sim le en 
krnet - ampak za norca se ne pustim 
deržati! De bi vi še taki gospodje bili, 
obluba more še dones dokončana 

biti!«

Tako odločni kot oče Jaka 
v Linhartovi ŽUPANOVI MICKI smo 
bili pred dvesto leti Slovenci. Kako 

smo pravzaprav živeli v letu 
francoske revolucije?

Oglejte si razstavo Narodnega 
muzeja v Ljubljani

NARODNI MUZEJ LJUBLJANA

in odkrili boste 
korenine slovenskega 

samozavedanja in kremenitosti.

Razstava bo na ogled 
do 15. januarja 1990.

SVOBODA, BRATSTVO, 
ENAKOST 

1789 
1989

GESLO ZA DANAŠNJO 
RABO!

©labod
tovarna oblačil Novo mesto 

T°2D LIBNA Krško
a Podlagi sklepa delavskega sveta TOZD z dne 9.12.1989 

Opisuje

jAVNO licitacijo
a odprodajo rabljenega osnovnega sredstva

JpMBl VOZILO
ionska IMV, TIP 1600 BR, reg. St. NM 689-87, leto proizvodnje 
Je1, prevoženih 59860 km, vozilo je v voznem stanju 
KLICNA CENA 125,000.000 din

Hgteeija bo dne 21.12.89 ob 12. uri v prostorih LABOD, TOZD 
^°NA Krško, Cesta 4. julija 28, Krško. Pred začetkom licitacije 
fv0rajo kandidati plačati 10% varščino od izklicne cene. 
jOmetni davek plača kupec.
, avedeno osnovno sredstvo bo prodano po načelu »ogledano- 
uP'jeno«. Ogled bo možen na dan licitacije od 7. do 10. ure.

ELEKTROTEHNA
DO SET

Ugodnost 
v Elektrotehni 
Novo mesto

0 popust za nakup z 
gotovino za
— lestence (ACK, Sijaj, EM)
— bela tehnika
— električno ročno orodje

V NOVO LETO 
Z NOVOLESOVIM DARILOM

Za vse, ki si želijo prihraniti skrb in nervozo je novoles iz Novega mesta 
pripravil posebno ugodno novoletno prodajo. Privlačne ugodnosti boste de
ležni ob nakupu iz:

— programa pohištva (stoli, mize, jedilnice, spalnice itd.)
— programa kopalniške opreme (kopalne kadi, kuhinjska korita,

tuš kadi, kopalniško pohištvo, tuš kabine, toaletne omarice).
— programa polizdelkov (predali, samonosne police, izdelki iz

masivnega lepljenega lesa)
— programa akrilne galanterije in
— otroškega programa AJDA

OD 18. DECEMBRA DO 31. DECEMBRA 1989 
Pogoji nakupa:

40% popust 
obročno 
odplačevanje
svetovanje
arhitekta

.ad'

dO

qA O0

„0

V'

V°°

.

telefon:
Salon novoles Novo mesto 068/25-091 
Salon Kolpa san Metlika 068/58-273 in 58-292.

Mercator 
Agrokombinat
TOZD POLJEDELJSTVO-MESO KOSTANJEVICA

na podlagi sklepa komisije za delovna razmerja z dne 4. 12. 
1989

objavlja
prosta dela in naloge:

1. vodja čistilnih in namakalnih naprav
2. osemenjevalca

Delovno razmerje se združuje za nedoločen čas, s polnim de
lovnim časom. Delovne naloge se opravljajo v delovni enoti 
Farma prašičev na Pristavi pri Leskovcu.
Poskusno delo bo trajalo 3 mesece.

Pogoji:
1. VKV ključavničar, izpit za upravljanje s traktorjem, 1 leto de

lovnih izkušenj
2. srednja izobrazba veterinarske ali druge ustrezne smeri in 1 

leto delovnih izkušenj pri opravljanju enakih ali podobnih del 
in nalog.

Kandidati naj pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljejo na naslov: Mercator-Agrokombinat Krško, Krško, Ce
sta krških žrtev 52, kadrovski službi. Rok za vlaganje prijav bo 
trajal 15 dni po dnevu objave. Kandidate bomo obvestili o izbiri v 
roku 15 dni po končanem zbiranju prijav.

Skrb, delo in trpljenje — 
bilo tvoje je življenje

ZAHVALA

V 61. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
in skrbni mož, oče, dedek in brat

JOŽE 
KOŠMRLJ

Mali Slatnik 15

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
pomoč, podarjeno cvetje ter vsem, ki ste ga spremili na njegovi zadnji 
poti. Posebna hvala delovnim organizacijam G1P »PIONIR«, TOZD 
MKI Novo mesto, Novoteks IVS Novo mesto, bivšim sodelavcem 
IMV TOZD Commerce, ZBMS, dr. Mijočevi za zdravljenje med nje
govo boleznijo, F. Avscu za poslovilni govor ter gospodu župniku za 
lepo opravljen obred.

Žalujoči vsi njegovi

Lesni kombinat

novoles
n.sol.o. Straža,
Na žago 6 
DSSS - KSS
POPRAVEK RAZPISA
V razpisu prostih del in nalog, 
objavljenem v Dolenjskem li
stu dne 7.12.1989, je pri raz
pisanih delih in nalogah pod 
št. 1,2,3,4,5,6 in 7 pomoto
ma izpadlo besedilo:
— ali z delom pridobljene de
lovne sposobnosti. Slovenija

Moja dežela.

Skrb, delo m trpljenje, bilo tvoje 
je življenje. Mnogo težkih si bolečin 
prestal, a zdaj boš v grobu mimo spal

ZAHVALA

V 70. letu st rosti nas je po hudi bolezni 
nepričakovano zapustil naš dragi mož, oče, 

stari oče, brat in stric

KAROL 
KRANJC
iz Klenovika 10, Škocjan

Iskrena hvala vsem, ki ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, nam 
kakorkoli pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokoj
nika v lepem številu pospremili k zadnjemu počitku. Posebej se zahva
ljujemo osebju nevrološkega oddelka, sosedoma Kunstlju in Smrekarju 
in gospodu župniku za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat prisrčna 
hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

^0(2104) 14. decembra 1989
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tedenski koledar
Četrtek, 14. decembra — Dušan 
Petek, 15. decembra — Kristina 
Sobota, 16. decembra — Albina 
Nedelja, 17. decembra — Lazar 
Ponedeljek, 18. decembra — Radovan 
Torek, 19. decembra — Urban 
Sreda, 20. decembra — Evgen

LUNINE MENE
20. decembra ob 0.54 — zadnji krajec

kino
BREŽICE: 15. in 16.12. (ob 20. uri) 

ameriška komedija Kakršen oče, takšen 
sin. 15. in 16. 12. (ob 22. uri) ameriški 
erotični film Režiser pornofilma. 17. 
(ob 18. in 20. uri) in 18.12. (ob 20. uri) 
hongkonški karate film Tiger v akciji. 
19. 12. (ob 19.30) Prešernovo gledališ
če: Emigranta. 20.12. (ob 20. uri) ame
riška grozljivka Strašne sanje v ulici 
brestov.

ČRNOMELJ: 14. 12. (ob 19. uri) 
ameriški akcijski film Siloviti udarec. 
15.12. (ob 19. uri) ameriški film Osum
ljeni. 15. 12. (ob 21. uri) japonski ero
tični film Oiran. 17. 12. (ob 20. uri) 
hongkonški akcijski film Kokain ne 
opravičuje. 19. 12. (ob 19. uri) hong

konški akcijski film Večno zmaji.
KRŠKO: 24.12. (ob 20. uri) italijan

ska komedija Super lepotec. 15.12. (ob 
22. uri) ameriški erotični film Najboljša 
učiteljica. 17. 12. (ob 18. uri) ameriški 
akcijski film Nindža III. 19. 12. (ob 20. 
uri) italijanski akcijski film Rush. 20. 
12. (ob 17. uri) risanke ter (ob 18. uri) 
francoska komedija Gadje maturirajo. 

NOVO MESTO — DOM JLA: Od
15. do 17. 12. (ob 17. in 19. uri) ame
riška komedija Moonstruck. Od 18. do 
20.12. (ob 17. in 19. uri) ameriška ko
medija Arizona junior.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 14. in 15. (ob 18. in 20. uri) ter
16. in 17.12. (ob 20. uri) ameriška »no
ra« policijska komedija Dragnet. Od 
15. do 17.12. (ob 22. uri) ameriški ero
tični film Skrivnostni Bethovven. 16. in
17. 12. (ob 16. in 18. uri) ter 18. in 19. 
12. (ob 18. in 20. uri) premiera — ame
riška komedija Trije moški in otrok. 20. 
12. (ob 18. in 20. uri) premiera — ame
riška drama Obtoženi.

SEVNICA: 14. in 15. 12. ameriški 
akcijski film Maščevalec. 16. in 17. 12. 
ameriški akcijski film Človek na Nišanu 
—James Bond — 007. 19. in 20. 12. 
ameriški erotični film Jack in Juli.

KRMELJ: 16. 12. ameriški akcijski 
film Maščevalec. 21.12. italijanski ero
tični film Jack in Jill.

službo dobi
V dimnikarstvu potrebujem delavca za 

stalno zaposlitev. Informacije Matjan Mi
helčič, Dol. Težka voda 31, tel. 068/43- 
736.

službo išče
USLUŽBENKA sprejme kakršnokoli 

delo na domu v popoldanskem času. Lah
ko je šivanje. Tel. (068) 65-344. (P50-64 
MO)

IMAM proste kapacitete za plansko, 
okroglo in ostro brušenje. Faletič, Marti
nja vas 40 pri Mokronogu, tel. (068) 49- 
243. (3935-SI-50)

stanovanja
TRISOBNO STANOVANJE (76 m2)

v Sevnici prodam. Plačilo po dogovoru. 
Tel. (0608) 82-235, popoldne. (P50- 
6MO)

MANJŠE STANOVANJE v središču 
Brežic vzamem v najem ali odkupim. Pla
čilo v DEM. Tel. 99497112624924, zve
čer. (P50-4MO)

GARSONJERO ali manjše stanovanje 
išče mlad par. Naslov v upravi lista. 
(3936-ST-50)

STANOVANJE v Novem mestu ali 
bližnji okolici išče mamica s sinom. Po
nudbe pod šifro »POMLAD 1990« 
(3980-ST-50)

IŠČEM manjše stanovanje ali sobo. 
Tel. 22-841. (P50-76MO)

motorna vozila
PRODAM MITSUBISHI COLT,

letnik januar 89, 29000 km, garancija za 
motor 2 leti, za pločevino 5 let. Čena 
19500 DEM. Inf. na tel.: 061/789-074.

Z 128 1,1 GX, maj 1988, rdeče barve, 
prodam. Tel. 85-986, Velike Brusnice 52. 
(Ček-MV-50)

JUGO 45, letnik 1988, in čmo-beli te
levizor prodam. Bele, Na tratah 1, Novo 
mesto. (ček-MV-50)

Z 101, letnik 1980, prodam. Jože Sa- 
šek, Jugotje 3, Brusnice. (3957-MV-50) 

NISSAN SUNNY, letnik 1988, pro
dam. Tel. 26-884. (3958-MV-50)

R 4 GTL, letnik 1987. prodam. Tel. 
26-760. (3959-MV-50)

LADO 1200 S, staro tri leta, in_126 P, 
star dve leti, ugodno prodam. Jože Črtalič, 
Rakovnik 1, Šentjernej. (3969-MV-50) 

ZASTAVO 128 skala 55, letnik 1988, 
prevoženih 15000 km, prodam. Brane Fa- 
leskini, tel. (068) 84-587. (3970-MV-50) 

LADO RIVA 1300, letnik 1988. pre
voženih 8000 km, prodam. Telefon: (068) 
65-067, po 12. uri. (Ček-MV-50)

GOLF diesel letnik 1986, prodam. 
Ogled od petka popoldne dalje. Ivan 
Novak, Telčice 8, Škocjan, tel. 76-421. 
(P50-50MO)

R 4, letnik november 1986, prodam. 
Vinko Radišek, Orehovo 59, Sevnica. 
(P50-49MO)

ZASTAVO 126 P, letnik 1981, dobro 
ohranjeno in registrirano do novembra 
1990, prodam. Vovk, Zbure 27, Šmarješ
ke Toplice. (3971-MV-50)

GOLF DIESEL letnik 1984, garaži- 
ran, prvi lastik, 82000 km, prodam, tel. 
57-739. (3973-MV-50)

ZASTAVO 750, letnik 1979, prodam. 
Tel. 25-715, popoldne. (3974-MV-50) 

JUGO CORAL 45, 6/89, 3000 km, 
prodam. Tel. (068) 85-118. (3975- 
MV-50)

R 4, letnik 1982, in Z 101, letnik 1979, 
prodam. Tel. 65-289. (3976-MV-50) 

ZASTAVO 128, letnik avgust 1986. 
prodam. Tel. 22-540 po 15. uri.

LADO 1300, letnik 1986, prevoženih 
39.000 km, prodam. Tel. (068) 20-338, 
popoldne. (P50-38 MO)

LADO 1200, letnik 1979, prodam. 
Tel. (0608) 32-641 po 15. uri, dopoldne 
(0608) 31-103. (P50-40 MO)

NISSAN SUNNY 1,6 SLX, letnik 
1988, prodam. Tel. (0608) 67-578. (P50- 
35 MO)

Z 128, oktober 1986, prodam. Tel. 
(0608) 32-891. (P50-27 MO)

JUGO 45, nov, višnjeve barve, prodam 
10% ceneje. Tel. (068) 42-413. (P50- 
25MO)

Z SKALA 128, registrirano do junija 
1990, prevoženih 12.000 km, staro 18 
mesecev, prodam. Tel. (068) 45-150 po 
14. uri. (P50-24 MO)

CADI GOLF, september 1984, in 126 
P, julij 1987, ugodno prodam. Tel. 47- 
192. (P50-28MO)

Z 101, letnik 1978, prodam za 2300 
DEM. Tel. (068) 22-928. (P50-29 MO) 

Z 101, letnik 1975, traktor Fordson in 
mini moriš prodam. Tel. 21-575. (P50-30 
MO)

Z 101,letnik 1976, registrirano dojuni- 
ja 1990, ter prikolico za osebni avto (no
silnost 400 kg), prodam. Tel. (0689 52- 
522. (P50-33 MO)

Z 101 GTL, letnik 85, prodam. Tel. 
26-622.

R4 GTL, letnik 86, prodam. Zupančič 
Jože Kristanova 24, tel.: 26-123.

PRODAM R4, letnik 83. Kastelec 
Marjan, Gotna vas 7.

128 GX, letnik 87, prodam. Tel.: 
26-416.

Z 101, letnik 1982, prevoženih 56.000 
km, odlično ohranjeno, prodam po ugod
ni ceni. Franc Blažič, Družinska vas 22, 
tel. 73-587. (3960-MV-50)

R 18, letnik 1984, prva registracija 
1985, prodam. Tel. (068) 25-833, popol
dne. (ček-MV-50)

ZASTAVO 101, letnik 1984, prodam. 
Pavlin, Češča vas. (3961-MV-50)

JUGO 55 A, letnik 1987, in novo cen
tralno peč 35 KW prodam. Tel. 86-181. 
(3962-MV-50)

ZASTAVO 750, letnik 1984, dobro 
ohranjeno, prodam. Tel. 26-694. (3962- 
MV-50)

LAIJO RIVO 1300, novo, registrirano 
do oktobra 1990, opremljeno, prodam. 
Tel. (0608) 82-607. (P50-23MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1984, registrira
no do decembra 1990, servisirano, garaži- 
rano, prodam. Cena 4100 DEM. Infor
macije na tel. (068) 23-662. (P50-46MO)

DOLENJSKI LIST
IZDAJA: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črnomelj, Krško, Met

lika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. Predsednik: Nace 

Štamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko zasnovo In 

uredniško politiko. Predsednik: Anton štefanlč.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan 

(odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer (urednik Priloge), Mirjam 
Bezek-Jakše, Bojan Budja, Anton Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, Martin Luzar, 
Milan Markelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in Ivan 
Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. Devizni račun: 
52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB — Temeljna dolenjska banka Novo 
mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 35.000 din, naročnina za 2. polletje 
250.000 din; za delovne in družbene organizacije 580.000 din na leto; za tujino 
40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 450.000 din, na prvi ali 
zadnji strani 900.000 din; za razpise, licitacije ipd. 500.000 din. Mali oglasi do de
set besed 350.000 din, vsaka nadaljnja beseda 35.000 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
uredništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in 
fotolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006. Nenaročenih rokopisov in 
fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za informiranje 
SR Slovenije (št. 23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne plačuje temeljni 
davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafi
ka, Novo mesto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

Z 101, letnik 1984, registrirano do 
oktobra 1990, prodam. Jože Nučič, Stre- 
lac 7, Šmarješke Toplice. (3968-MV-50)

Z 128, letnik 1988, bele barve, zaščite
no, garažirano, prodam. Andrej Jožef, 
Ločna 12, Novo mesto. (P50-42MO) 

JUGO CORAL 55, letnik 1988, pro
dam. Tel. 24-249. (3965-MV-50)

JUGO SKALA, star 16 mesecev, pro
dam. Informacije v soboto na tel. 22-820. 
(3967-MV-50)

Z 101, letnik 1978, registrirano do ma
ja 1990, prodam. Bašelj, tel. 65-360, ali na 
naslov: Soteska 25, Straža. (ček-MV-50) 

Z 101 GTL, december 1986, 36000 
km, prodam. Marko Simonič, Sela pri 
Semiču 14 a, Semič, tel. 56-360. 
(P50-44MO)

JUGO 45, letnik 1984, prodam. Tel. 
27-116, popoldne. (P50-45MO) 

ZASTAVO 128, julij 1987, rdečo, 
nujno prodam. Tel. (068) 84-567, po 15. 
uri. (ček-MV-50)

ZASTAVO 128, stara 3 leta, poceni 
prodam. Lobetova 19, Novo mesto, tel. 
26-330. (401 l-MV-50)

Z 128, letnik 1987, registriran do de
cembra 1990, prodam. Tel. 84-190. 
(P50-55MO)

Z 128, staro dve leti, prodam. Černič, 
tel. 24-703. (P50-95MO)

Z 101 GTL, letnik 1983, registrirano 
do decembra 1990, prodam. Andrej Div
jak, Dol. Prekopa 19 a, Kostanjevica. 
(P50-94MO)

LADO 1300 S, dobro ohranjeno, let
nik 1982, in FORD eskort, starejši letnik, 
prodam. Tel. 51-917. (P50-58MO) 

GOLF bencinar, letnik 1982, ugodno 
prodam. Tel. 21-374. (P50-59MO) 

JUGO 55, star eno leto, prodam. Mat
jaž Pegam, C. oktobrskih žrtev 8, Šentjer
nej, tel. dopoldne (068) 42-020 ali popol
dne (0608) 62-035. (P50-60MO)

Z128, november 1984, prodam. Dam
jan Zulič, Kristanova 26, Novo mesto. 
(3978-MV-50)

JUGO 45 koral, februar 1989, pro
dam. Tel. 25-823. (3979-MV-50)

JUGO AX, prvič registriran januaija 
1988, zelo poceni prodam. Drage 1, 
68331 Suhor. (398l-MV-50)

DYANO, obnovljeno, prodam. Tel. 
22-896. (3982-MV-50)

Z 850, letnik oktober 1983^ prodam. 
Janez Stopar, Dobravica 9, Šentjernej. 
(P50-61MO) '

JUGO CORAL 45, letnik 1988, pro
dam. Tel. 23-293, Jože Pureber, Prečna 
26. (P50-96MO)

Z 101 GTL 55, letnik 1987, prodam. 
Tel. 21-910, popoldan. (4016-MV50) 

FIAT UNO 45, letnik 1985, prodam. 
Tel. 42-824. (3984-MV-50)

ŠKODO, letnik 1986, prodam. Milan 
Negovanovič, Zagrebška 18, Novo mesto. 
(3985-MV-50)

ZASTAVO 128, letnik 1988, prodam. 
Tel. 23-107. (3987-MV-50)

JUGO AX 45, star dve leti, prodam. 
Tel. 22-851, Novo mesto. (3989-MV-50) 

R 4 GTL, december 1987, prodam. 
Tel. (068) 73-503. (P50-89MO)

Z 128, letnik november 1986, prodam. 
Tel. (0608) 67-478. (P50-90MO)

JUGO KORAL 55, pet prestav, star 6 
mesecev, prodam za 7.200 DEM. Tel. 47- 
579. (P50-91MO)

JUGO 55 AX, letnik 1988, prodam. 
Tel. 28-036. (P50-92MO)

JUGO KORAL 45, maj 1988, dodat
no opremljen, prodam. Tel. 25-834. 
(4015-MV-50)

R 4 GTL, letnik 1988, prodam. Tel. 
(068) 25-781. (4014-MV-50) 

ZASTAVO 750, letnik 1981, potreb
na kleparska dela, še registrirana, prodam 
za 400 DEM. Tel. 85-423. (4013-M V-50) 

126 P, letnik 1984, odlično ohranjen, 
ugodno prodam. Marinka Oštir, Savska 
pot 9, Čatež, 68250 Brežice, (pol. MV-50) 

JUGO 55, letnik april 1989, prodam. 
Tel. (0608) 31-815 int. 460, dopoldne, 
(pol. MV-50)

PRODAM ali menjam JUGO 45 AX. 
letnik 1988. Jože Tomše, Krška vas 31. 
(pol.-MV-50)

DIANO, registrirano, letnik 1979, za 
protivrednost 800 DEM. Tel. (0608) 69- 
530 int. 371, Milan, do 15. ure. (4018- 
MV-50)

JUGO 45, letnik 1985, prodam. Tel. 
24-987, popoldne. (4023-MV-50)

Z 750, letnik oktober 1984, garažirano, 
prevoženih 34.000 km, prodam. Marjana 
Kozine 62, Novo mesto. (P50-102 MO) 

PRODAM 126 P, letnik 1986, prevo
ženih 21000 km. Turk Brigita, Šranga 42, 
Mirna Peč. (P50-98MO)

R 18 in WOLKSWAGEN JETA, oba 
letnik 1981, prodam. Informacije na tele
fon 73-133. (P50-97MO)

Z 101, letnik 1982, prodam. Tel. 26- 
669. Informacije po 19. uri.

FIAT 126 P, letnik 1982, motor APN, 
star 20 mesecev, in spojleije za jugo pro
dam. Peter Simončič, Vratno 6, Šentjer
nej. (3990-MV-50)

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1986, re
gistriran do decembra 1990, prodam. Ja
nez Jarc, Veliki Lipovec 17,68361 Dvor. 
(399 l-MV-50)

Z 101, letnik 1987, prodam. Anton 
Mohar, K Roku 132, Novo mesto, tel. 27- 
276. (3992-MV-50)

ZASTAVO 750, letnik 1985, prodam. 
Tel. 65-098, popoldne. (3993-MV-50)

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. Franc 
Jerman, Jelše 3, Otočec. (3998-MV-50) 

GOLF, letnik 1988, prevoženih 36.00*0 
km, prodam za 16.500 DEM ali menjam 
za starejši letnik. Tel. 27-149. (3999- 
MV-50)

R 4 TL, letnik 1979, prodam. Možna je 
tudi zamenjava za drug avto ali traktor. 
Anton Martinčič, Tomažja vas 12,68275 
Škocjan. (4002-MV-50)

UGODNO PRODAM zadnje steklo 
za Z 101, zadnja leva vrata s steklom, dva 
varnostna pasova, luči (okrogle). Tel. 
(068) 21-134 int. 29 od 6. do 14. ure. 
(Ček-MV-50)

VVARTURG, letnik 1988, prodam. 
Bukovinski, Dobova, tel. (0608) 67-466. 
(P50-65 MO)

KADETT diesel, junij 1984, 5 vrat,

ugodno prodam. Tel. 27-434. (P50-66 
MO)

JUGO KORAL 55, marec 1989, pro
dam za 7.700 DEM v dinarski protivred
nosti. Tel. 26-315, popoldne. (P50-68 
MO)

ODSTOPIM vrstni red za R 5 kam
pus. V račun vzamem rabljen avto. Pro
dam R 4 GTL, letnik 1983. Jože Erpe, 
Drganja sela 46, Straža. (4004-MV-50) 

JUGO 45 A, letnik 1986, in moško 
športno kolo senior, popolnoma novo, 
prodam. Tel. 84-734. (4005-MV-50)

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. Tel. 
26-206. (P50-70 MO)

Z 750 prodam. Smolenja vas 16 A, 
Novo mesto. (P50-72 MO)

Z 750, letnik 1982, ugodno prodam. 
Tel. (068) 85-196. (ček-MV-50)

126 P, letnik 1988, prevoženih 6.000 
km, prodam. Cveto Šali, Lebanova 41, 
Novo mesto, tel. 25-901, dopoldne. (P50- 
53 MO)

JUGO 55 in 126 P, oba nova, prodam. 
Tel. 84-266. (P50-54 MO)

JUGO KORAL 45, april 1988, pro
dam. Tel. 76-088. (P50-73 MO)

OPEL KADETT, letnik 1982, pro
dam ali zamenjam za golfa. Tel. 21-078. 
(4006-MV-50)

R 4, letnik 1984, prodam. Tel. 73-094. 
(P50-74 MO)

R 4, letnik 1984, prodam. Tel. 22-820 
— dopoldne —ali na naslov: Drago Ta
borski, Cankarjeva 13, Novo mesto. 
(P50-75 MO)

126 P, letnik 1979, prodam. Tel. 65- 
070. Prodam tudi VOLVO 340 GL, letnik 
1988. (4007-MV-50)

GOLF JGL, letnik 1982, prodam. Ve
sel, Mali Podljuben 6, Novo mesto, tel. 
(068) 86-208. (P50-80 MO)

R 4, letnik 1988, prodam. Brudar, Iva
na Roba 25, Novo mesto, tel. 21-294. 
(ček-MV-50)

AUSTIN 1300 z rezervnimi deli pro
dam. Tel. (068) 51-649. (P50-81 MO) 

JUGO 55 AX, star 18 mesecev, 13.000 
km, prodam. Tel. 22-986. (P50-82 MO) 

126 P, letnik 1984, prodam. Tel. 86- 
179. (P50-84 MO)

JUGO 55, star 9 mesecev, prodam. 
Tel. 40-357. (P50-85 MO)

Z 128, letnik 1984, registriran do sep
tembra 1990, prodam. Tel. 23-843. 
(4009-MV-50)

GOLF diesel, letnik 1984, S paket, 
prevoženih 86.000 km, ugodno prodam. 
France Hosta, Sela 6, Šentjernej. (P50-87 
MO)

LADO SAMARO, letnik 1989, pro
dam. Tel. 26-129 vsak delavnik od 7. do 
16. ure. (4010-MV-50)

MZ — ETZ 250, letnik 1987, prodam 
ali zamenjam za avto. Milenovič, Cerklje, 
tel. 69-192. (P50-5MO)

126 PGL, letnik 1988, prodam. Tel. 
26-197, popoldne. (P50-8MO)

LADO KARAVAN, dobro ohranje
no, letink 1986, prodam. Tel. (0608) 31- 
178. (P50-10MO)

JUGO 45 in BMW 316 prodam. Tel. 
(0608)82-908, popoldne. (P50-11 MO) 

Z 128 — dobava v decembru, izjemno 
ugodna cena in dajatve — ODSTOPIM. 
Informacije na tel. 25-130, popoldne. No
vo mesto. (3939-MV-50) 

ZASTAVO750, letnik 1979, prodam. 
Jože Grubar, Gor. Vrhpolje 77, Šentjer
nej. (3942-MV-50)

DIANO, letnik 1978, karambolirano, 
celo ali za rezervne dele, prodam, Miran 
Črtalič, Dobrava 1, 68311 Kostanjevica 
na Krki. tel. (0608) 60-129. (3943- 
MV-50)

ZASTAVO 750, letnik 1979, prodam. 
Kristan, Ratež. 21, Brusnice. (3946- 
MV-50)

TAM 2001 kiper.letnik 1976, prodam. 
Tel. 52-918, popoldne. (P50-19MO) 

FIAT 750, dobro ohranjen, prodam. 
Janez Dragan, Hernja vas, Otočec. 
(3953-MV-50)

Z 101,letnik 1977,prodam. Zadkovič, 
Cegelnica 69, 68000 Novo mesto. 
(P50-20MO)

prodam
PRODAM nov električni oblič Bleck 

en Decker in motor APN 6, dobro ohra
njen. Jože Stopar, Orehovec 10, Kosta
njevica. (P50-7MO)

TELICO, brejo 8 mesecev, in novo 
trajno žarečo peč prodam. Šiška, Jurka 
vas 1, telefon 85-469, po 15. uri. 
(3951-PR-50)

GARAŽNA VRATA, nova, prodam. 
Tel. 24-795. (P50-9MO)

HLADILNO SKRINJO LTH (2101) 
in prikolico za osebni avto, kovinsko, s 
pokrovom, prodam. Telefon (068) 49- 
018, zvečer. (3939-PR-50)

ŽREBCA, polkrvnega arabca, starega 
dve leti, prodam. Tel. (0608) 81-850, od 
14. do 15. ure. (P50-21MO)

kupim

1
N

KOTNI ŠANK s stoli in trajno žarečo 
peč prodam. Tel. (068) 27-787. (P50-93 
MO)

ST3POSAMEZNE kose pohištva (rab
ljeno) zaradi selitve ugodno prodam. Tel. 
(063) 27-510. (P50-43 MO)

IZHODNO stopnjo 2 x 600 W pro
dam. Tel. (068) 51-515. (P50-47 MO)

KOTEL za žganjekuho, 60 1, dobro 
ohranjen, prodam. Tel. (0608) 31-341. 
(P50-62 MO)

NOVO STREŠNIKOVO garažo in 
LADO RIVO 1300, letnik 1988, pro
dam. Irena Bojovič, Ragovska 9 a, Novo 
mesto. (ček-PR-50)

DEBELINKO in poravnalko prodam. 
Janez Cimermančič, Juma vas 10. (4000- 
PR-50)

PRODAM 6 mesecev brejo telico si
mentalko. Jože Turk, Ostrog 27. (4003- 
PR-50)

5 m3 hrastovih plohov prodam. Janez 
Kramarič, Grabrovec 29, Metlika. (P50- 
69 MO)

BAS KITARO ibanes s kovčkom, sta
ro 5 let, prodam. Tel. (068) 25-544. (P50- 
71 MO)

ROLAND 700 osemkanalni sekven- 
cer, ritem mašina roland TR 606, bas ma- 
šina roland TB 303, modul yamaha TX 
81 Z, prodam. Tel. (068) 51-228 ali (068) 
52-318. (ček-PR-50)

RABLJEN barvni TV gorenje, hladil
nik (210 1) gorenje, malo rabljen, in dva 
jogija, malo rabljena, prodam. Tel. 22- 
074. (P50-77 MO)

OTORŠKO posteljico prodam. Tel. 
23-964. (P50-78 MO)

PRIKOLICO za osebni avto, avtora
dio, dva nova plašča za R 4 in zastekljeno 
okno s polkni (80 x 120) prodam. Drago 
Primc, Brod 36, tel. 26-979. (P50-79 
MO)

PLINSKO pečico ugodo prodam. Tel. 
23-964. (P50-86 MO)

NJIVO v izmeri 24 arov, k. o. Go® 1 M 
vas, prodam. Pokličite na telefon 25 .jsc
ali 21-323! (P50-26MO) ^

PARCELO s starejšo hišo in 
njakom v bližini Sevnice poceni pro«"’!^. 
Tel. 76-395. (3944-PO-50)

kmetijski stroji
TRAKTOR Universal, 3000 delo^ 

ur in prašiča (180 kg) prodam. Jaf^ II 
bodol, Mirna Peč. (3952-KS-50) |

NAKLADALKO, novo, nerabni 
17 m3, ugodno prodam. Tel. (060*1, I 
549. (P50-12MO) J

PRODAM nov železni gumi v« 
traktor, 16-colski, nosilnost do 8 ton- J 
na po dogovoru. Ogled vsak dan on j 
ure dalje, v soboto in nedeljo ves 
Franc Šmrekar, Podbukovje 12, “ I 
Krka. (P50-15MO) J*,

ZETOR 7045 (oba P°Sona) 
ali zamenjam za manjši traktor. 17 Tr.l|®aiic 
tudi silokombajn SK 80. Jože K**0, Mn 
stenik 15, Mirna. (3947-KS-50) ., it Wdel 

NOVE TRAKTORSKE gum«ir, 
prodam 10% ceneje. Tel. 42-919, por^n*1 
dne. (P50-18MO) .. Art

TRAKTORSKI čelni nakladalnik^ I 
850 prodam. Tel. (061) 871-156. |
KS-50) L

'2 STRAKTOR Univerza! (pogon na4 k 
lesa) in traktor zetor 5211 proda™ ' ^ 
Bartelj, Jablan 41, Mirna Pec 
31 MO) « v *>

TRAKTOR FERGUSON 35 '
brem stanju (nove gume in kabina) H 
dam. Tel. (068) 46-503. (P50-34M<Jt 

NOVO KABINO za ferguson 5°".

SIEMENSOV televizor (kombinacija 
z uro in radiom) prodam. Tel. 85-962. 
(P50-88MO)

KRAVO za zakol prodam. Vidmar, 
Gumberk 4, Otočec. (4012-PR-50)

HARMONIKO (Be, Es, As, Železnik) 
in hohner atlantic IV, prodam. Tel. 65- 
501. (4013-PR-50)

UGODNO prodam kultivator hond 4 
KW, rabljen 1 sezono, in univerzalni mlin 
UM 6, skoraj nov, ter dobro ohranjeno 
otroško posteljico z jogijem. Tel. (068) 
65-067, po 12. uri. (P50-88MO)

ELEKTRIČNO KITARO FRAMUS
prodam. Tel. (0608) 82-074. (P50-41MO)

20 m3 (bukev in hrast) prodam. Cena 1 
M za 1 m3. Tel. (068) 88-814. (P50- 
36MO)

PRODAM vso gostilniško opremo s 
hladilno točilno mizo, pomivalno mizo, 
ameriški biljard, juke box »Jupiter«, hra
stove in macesnove stenske obloge, hra
stov parket, stole in mize. Naprodaj sredi 
januarja. Telefon (068) 76-115. gostilna 
Marinčič, Škocjan. (P50-37MO)

POMIVALNI STROJ Zanusi Kon
čar, malo rabljen, ter nov namizni vrtalni 
stroj do izvrtine 13 prodam. Cena po do
govoru. Telefon 44-635 od 17. do 22. ure. 
(P50-39MO)

ELEKTRIČNI ČEVUARSKI bru
silni stroj prodam. Informacije na tel. 
(068) 44-673, po 19. uri. (P50-32MO)

12 m' suhih smrekovih plohov debelin 
8 cm, 5 cm, 3 cm prodam. Tel. 43-538. 
(3955-PR-50)

luks prodam. Kralj, Dragomlja vas 
68331 Suhor. (3956-KS-50)

ITALIJANSKI traktor, prvi ™ ®dpJ 
pogon, 30 KM, prodam ali ™e.nia»! 
dogovoru za golf diesel. Tel. (060 
207. (P50-51MO) Tet

TRAKTOR DEUTZ proda™ 
76-163. (3997-KS-50) . _ m-

KOSILNICO BCS 127 prodam-3 
kelj, Vihre 2, Mirna Peč. (4008-K>3“/ 

TROSILEC gnoja, nov, prodam j ^ 
Tramte, Zloganje 27, Škocjan. 
90MO)

razno
LEKTORIRAM vse pisne

izdelke

Tel. 24-795. (P50-9MO) . ..&•
VEČJI GOSTINSKI LOKAV "Jj. 

savju oddam v najem. Informacije Pzjj 
dne na tel. (0608) 81-289. (P50-l^ u.

GARAŽO v Bršljinu 43 m j1™^ 
me za PGL prodam. Tel. 
(P50-20MO)

INŠTRUKTORJA FRANCO^

Najl
tudi
iadi

za prvi letnik gimnazije potrebuje™®-. 
(068) 27-290, dopoldne. (P50-58!^! 2’1

KLAVIATURISTA za ansa™1
četno. Tel. 44-833. (P50-56MO)

manj*V NAJEM dam garažo in še f 
prostor. Prodam tudi novo prikoh
osebni avto. Tel. 21-204. (3963-RA-

preklici
. MARIJA DOLAR, Gor. Brez™ , 
Šentjernej, prepovedujem vožnjo1 »p 
v gozdu pare. št. 1104/31 (ZA SCc|' . 
k.o. Mršeča vas. Kršitelje bom sodn 
ganjala. (394I-PK-50)

SREDNJE veliko kmetijo med Sevni
co in Brežicami kupim. Tadej Župnik, 
CKŽ 17, Krško. (P50-22MO)

čestitke
16. decembra bosta praznovala s ^ 

poroko Francka in Ivan Križe- v'js,nJ'Ss, 
in mnogo sreče še naprej jima želi 
na Marica z družino.

VIKEND zidanico z vinogradom pro
dam na Semiški gori. Voda, elektrika, do
stop z vsakim vozilom. Tel. (061) 487- 
057. (3977-PO-50)

STAREJŠO HIŠO z vrtom v Črnom
lju prodam. Tel. 57-739. (P50-63 MO) 

HIŠO-LOKAL v Posavju (400 m2), 
800 m2 vrta In parkirišča, prodam. V hiši 
je telefon, se nahaja na tranzitni cesti. Tel. 
25-009. (ček-PO-50)

HIŠO z vrtom v Črnomlju prodam. 
Tel. (0401) 75-542 od 14. do 17. ure, ra
zen sobote in nedelje. (P50-67 MO) 

STARO HIŠO v Jami pri Dvoru pro
dam. Tel. 65-221. (P50-83 MO) 

VIKEND — zidanico, lepa lega, vino
grad, sadovnjak 8 km JZ od Črnomlja 
pod vasjo Grič, prodamo. Tel. (061) 225- 
874. (4017-PO-50)

l

Moja deže&

VEČ PARCEL, primernih za vikend, 
vinograd na Trški gori, kad (cca 1000 1), 
mizo za namizni tenis in obdelan kamen 
prodam. Izdelujem tudi okrasne kozolčke. 
Tel. 85-015. (ček-PO-50)

IZOLACIJE — SERVIS
ZAMRZOVALNIKOV!
VIKTOR PAJEK
Ptujska cesta 89, 62000 Man™"
tel. (062) 305-150, 413-606,
non-stop
Generalno popravljamo in obna ^ 
mo ohišja zamrzovalnih a paraj0 ■ ^
di takih, ki se jim življenjska °o8V 
izteka, če točijo, rosijo, od zunaj ■rzieica, ce točijo, rosijo, ou «""J .„(• 
nijo. Prihranite 50% elektrike. ZJj 
jeno delo dobile garancijo- D* 
na območju, kamor seže D° ,n ni
list. Ob triletnem uspešnem . v
vašem območju dobi vsaka stra”jjii-

Sf
h

■P

decembru ob popravilu zamiz°. » 
ka novoletno darilo. Cenik ston^j,, h 
giblje od 3.900.000 do 6.750.00«

Polje, kdo bo tebe ljubil, 
kadar jaz bom v grobu spala ?

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame, stare mame, sestre, tete, prababice in tašče

v v

ANE ŠUŠTARIČ
roj. Štrucelj,

iz Breznika pri Dragatušu

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste z nami sočustvovali, naITl 
kakorkoli pomagali, darovali vence, cvetje in sveče, pisno in ustno izrazili sožalje ter našo mamo v tak0 
velikem številu pospremili na zadnji poti. Posebna hvala gospodu župniku za lepo opravljeni obred, pevkah1 
iz Doblič za zapete žalostinke in sindikalni organizaciji in sodelavcem IMV Črnomelj ter ZB Dragatuš za 
izrečeno sožalje in podarjene vence. Se enkrat vsem in vsakemu posebej iskrena hvala!

Žalujoči: vsi, ki smo jo imeli radi

> V
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^ARAN v zakonu, osamljen, 
V« tujino, dobro preskrbljen, 
jjsimpatično zvesto prijatelji- 
jSiena slika s telefonom. Šifra: 
rA SE V DECEMBRU«.

obvestila
SNEGOBRANE za opečno, salonitno 

in betonsko kritino izdeluje in po potrebi 
tudi montira obrtna delavnica Daneta 
Mižigoja, Krško, tel. (0608) 31 -513 in 31- 
637. (P45-98MO)

«ancei

ZAHVALA

V 95. letu starosti je umrla moja draga 
mama, babica in teta

NEŽKA 
BIZJAK

iz Rožnega Dola 3

se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in
,-"~m za pomoč, podaijeno cvetje in spremstvo na zadnji poti. Za- 

.Lijemo se tudi Domu ostarelih občanov Črnomelj in internemu 

. Jmf • Splošne bolnišnice Novo mesto za skrbno nego. Hvala tov. 
Ka9u za poslovilne besede in kaplanu za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njeni

m.Pf 
S-50) 
i Fran« 

(P5*

ZAHVALA

12. novembra je umrla naša draga

VERONIKA PRESKAR

Nepšes

roj. Millar
Dvorec 10, Brežice

IjZ se zahvaljujemo vsem, ki ste ji pomagali pri zdravljenju. Hvala
ža<^nj^ern’' ^ Ste z nam' sočustvovali. j> podarili cvetje in jo spremili na

^ Martin, hčerka Rozika z družino ter sinova Martin in Jože z 
družinama

ZAHVALA

V 80. letu starosti nas je za vedno zapustil 
naš oče, stari oče in brat

JOŽE 
LUZAR

_________ iz Velikih Brusnic

iskrena zahvala sorodnikom, sosedom in znancem za izrečeno so- 
silstm sPremstvo na njegovi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo Ga- 
jjtentu društvu za spremstvo in govor ob odprtem grobu, gospodu 
pjjcjjcu za lepo opravljen obred, Domu starejših občanov v Šmihelu 

•tozd Kozmetika ter ZZB NOV za podarjeno cvetje in izreče-
00 sožalje.

el#»------
esi91

'joči: hčerka Marija, sin Martin z družinama in sestra Pepca

ZAHVALA

Ob smrti naše drage mame, stare mame 
in prababice

MARIJE
MATKOVIČ

v
roj. Žvab
iz Kvasice 6

^»Jlepše zahvaljujemo sem sorodnikom in prijateljem, ki so nam iz- 
Poii' Žalje’ darovali cvetje in našj> drago mamo pospremili na zadnji 
5q'»osebna zahvala za pomoč Zvabovi mami, DO Belt Črnomelj, 
g. .Kovinar Črnomelj, osnovni šoli Črnomelj in vzgojnovarstveni or- 

^oiji Loka. Zahvala velja tudi župniku za lepo opravljen obred.

i-Žalujoči: vsi njeni

i V

. M
^ 'M

M

V vinskih goricah star hramček stoji, 
nemo te čaka, a tebe več ni

ZAHVALA

V 72. letu nas je nepričakovano zapustil 
naš dragi mož, oče, stari oče, brat, stric in

boter

JOŽEF 
ŠKEDEU

Gorenje Mraševo 4

risrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in 
p: n9ein za podaijeno cvetje ter izrečeno sožalje, sodelavcem DO 

‘Qnir;tozd MK1, Mizarstvu Bobič ter vsem, ki ste našega očeta po- 
remili k zadnjemu počitku. Hvala tudi pevskemu zboru Ruperč Vrh 

ob^anljiv° zapete žalostinke ter gospodu kaplanu za lepo opravljeni 
red- Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

V 82. letu starosti nas je po težki bolezni zapustila naša dobra mama, 
sestra, teta, babica in prababica

MARIJA MUHIČ
iz Jurne vasi 2

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
so nam stali ob strani in naši mami poklonili lepo cvetje. Posebno za
hvalo pa smo dolžni dobrim vaščanom za vsestransko pomoč. Hvala 
tudi gospodu župniku za opravljeni obred.

Vsi njeni

ZAHVALA

V 74. letu starosti nas je po težki bolezni 
zapustila naša draga sestra in teta

ANTONUA 
ŠPRAJCER

iz Tuševega Dola

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem za iz
rečeno sožalje, podarjeno cvetje in vsestransko pomoč. Posebna zahva
la osebju Zdravstvenega doma Črnomelj za lajšanje bolečin, Mariji 
Dragoš in Dragici Hiti za poslovilne besede, pevcem za zapete žalostin
ke ter gospodu kaplanu za opravljen obred.

Žalujoči vsi njeni

ZAHVALA

V 57. letu nas je po hudi bolezni zapustil 
naš dragi mož, oče in stari oče

JOŽE
BENČINA

iz Hudenj 7

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in drugim za 
darovano cvetje in izrečeno sožalje, obenem pa se zahvaljujemo osebju 
pljučnega in kirurškega oddelka bolnice Novo mesto za skrb in nego ter 
gasilcem in kaplanu za opravljen obred.

Žalujoči: žena Ana, hči Jože z družino in ostalo sorodstvo

Zakaj si moral nam umreti, 
ko pa s tabo je bilo lepo živeti? 
Odkar utihnil je tvoj glas, 
žalost, bolečina domujeta pri nas.

ZAHVALA

V 61. letu starosti nas je po težki bolezni za 
vedno zapustil dragi mož, očka, dedek, brat, 

stric in svak

RUDI
RETEU

iz Koštialove 28

Prisrčno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih pomagali, darovali cvetje in 
pokojnega pospremili na zadnji poti. Prisrčna hvala osebju internega 
oddelka, g. proštu za opravljen obred in sosedu Modicu za poslovilne 
besede.

Žalujoči: vsi njegovi

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le mimo k njemu pristopite 
in spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA

Po kratki in težki bolezni nas je v 61. letu za 
vedno zapustil naš dragi oče, stari oče, brat 

in stric

MARJAN 
OBERČ

iz Osrečja 29

Zahvaljujemo se vsem, ki ste mu darovali cvetje in vence ter ga pospre
mili na zadnji poti. Zahvaljujemo se tudi poškodbenemu oddelku bol
nice Novo mesto in nevrološkemu oddelku v Ljubljani, sosedom, so
rodnikom in prijateljem za izrečeno sožalje. Iskrena hvala vaščanom, 
Jožetu Nučiču za poslovilne besede ob odprtem grobu in gospodu žup
niku za lepo opravljeni obred.

Vsi njegovi

Zate, ki si kot otrok odšel 
in zapustil to dobro, toplo domače 
ognjišče, in trato pred hišo, 
zate, Simon, ti stihi pojo.

Zdaj veter lahno šumi tu mimo, 
kjer zadnje so tvoje besede 
zvenele, kjer zadnje stopinje so 
tvoje hitele.

ZAHVALA

4. decembra je v hudi prometni nesreči 
prenehalo biti srce mladega, komaj 7- 
letnega ljubega sina, bratca, vnuka in 

pravnuka

SIMONA 
KRALJA

iz Dragomlje vasi 24

Iskreno se zahvaljujemo za nesebično pomoč in tolažbo v najtežjih tre
nutkih našega življenja vsem sorodnikom, prijateljem in vaščanom 
Dragomlje vasi. Enako se zahvaljujemo vsem, ki so darovali vence, 
cvetje in malega Simona pospremili na zadnji poti, še posebno pa učen
cem in kolektivu OŠ Suhor za poslovilne besede, gozdaijem, KZ Met
lika, lovcem za podaijene vence in cvetje. Gospodom župnikom prisrč
na hvala za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: oči, mamica, sestrica, stara mama, stari ata, babica

ZAHVALA

Ob nenadni izgubi našega dragega

JOŽETA
HROVATA

(Fištrovega iz Rebri pri Žužemberku) 
Malgajeva 4, Ljubljana

ki nas je v 52. letu po hudi bolezni mnogo prezgodaj zapustil, se iskreno 
zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem, znancem in vsem, ki 
ste mu darovali vence, cvetje in sveče ter ga v tako velikem številu 
spremili v njegov poslednji dom. Zahvaljujemo sc zdravstvenemu oseb
ju na Golniku za lajšanje trpljenja v času bolezni, sodelavcem in OOZS 
Kom. podj. Ljubljana in drugim za izkazano pomoč ter vsem, ki ste z 
nami sočustvovali in pokojnika poslednjič počastili na njegovem domu. 
Posebna hvala GD Reber za organizacijo pogreba in ostalim GD; tov. 
Papežu za lep govor, pevcem in gospodu župniku. Hvala vsem za vse!

Za njim žalujemo: žena Marija, sinova Jože in Andrej, bratje Fran
ce, Viktor, Tone, sestre Pavla, Marija, Ana, Jožefa, svaki in svaki

nje, nečaki in nečakinje ter ostalo sorodstvo in prijatelji

Niti zbogom nisi rekla, 
niti roke nam podala, 
smrt te vzela je prerano, 
a v naših srcih boš ostala.

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je nepričakovano za
pustila naša draga

PEPCA 
MIKLIČ

Ločna 39/a

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, znancem in vaš
čanom, ki ste nam kakorkoli pomagali, nam izrazili sožalje, darovali 
cvetje ter pokojno spremili v tako velikem številu na njeni zadnji poti. 
Posebna hvala Kosovim in Jermanovim, kirurgiji bolnice Novo mesto, 
Pekarni in skladišču Žito Ločna, tovarni Krka in sodelavcem Biokemi
je, Petrolu Otočec, RK ZZB in KS Ločna-Mačkovec, govorniku za po
slovilne besede, pevcem za zapete žalostinke in proštu za opravljen 
obred.

Vsi njeni

* **

ZAHVALA

Ob smrti našega dragega očeta, starega 
očeta in brata

IZIDORJA
VRŠČAJA

Ježičkovega Dorča 
iz Nestoplje vasi 2 pri Semiču

se prisrčno zahvaljujemo sosedom, znancem in prijateljem, ki so nam v 
težkih trenutkih kakorkoli pomagali, nam izrekli sožalje in našega dra
gega ata v tako velikem številu pospremili k zadnjemu počitku. Hvala 
osebju bolnice Novo mesto in osebju zdravstvenega doma Črnomelj, 
GD Kot, OO ZZB Kot, DU Semič, pevskemu zboru iz Črnomlja ter 
govornikom Martinu Pečavarju, Nežki Bezek, Jožetu Regini, Ivanu 
Križanu, Matiju Špringerju ter praporaščakom. Hvala vsem, ki ste grob 
našega ata zasuli s cvetjem, in gospodu kaplanu za lepo opravljen 
obred.

Vsi njegovi



Zmajarji so pustošili v Kobilah

%_______
Četrt stoletja svoje poklicne 

kariere je diplomirani inženir 
gozdarstva Marijan Hladnik iz 
Brežic posvetil gnojenju in ureja
nju gozdov, drevesničarstvu ter 
nastajanju topolovih nasadov na 
površinah, ki niso primerne za 
kmetijsko obdelavo. Na prostra
nem območju brežiškega Gozd
nega gospodarstva so tako osno
vali prve intenzivne nasade iglav
cev in meliorirali večje sklope 
izčrpanih, zanemarjenih zasebnih 
gozdov. Po Hladnikovi zaslugi so 
dobili p Posavju tudi prve dreves
nice s sadikami za pogozdovanje 
in okrasne nasade.

V tako deja vnost ga je usmerja
lo prepričanje, da je za Slovence 
vsak kvadratni meter zemlje nad- 

, vse dragocen, zato ga mačehov
sko ravnanje z njo vedno znova 
prizadene.

»Ko smo v Brežicah pred leti 
iskali podjetja, ki bi bila priprav
ljena vlagati v pogozdovanje za
puščenih površin,« se spominja 
Hladnik, »smo bili nadvse veseli 
odziva Tovarne celuloze in papir
ja iz Krškega. Prva je spoznala, 
da brez naložb v gozdarstvo ne bo 
mogla naprej, saj lesa vedno pri
manjkuje. Celuloza je velika po
rabnica manjvrednega lesa in pri
čakovali smo, da bo njenemu 
zgledu sledila tudi industrija, ki 
predeluje najboljše, kar premore
jo gozdovi Pa smo se razočarali, 
saj še do danes ni pokazala za io 
nobenega posluha«

Gozdarski strokovnjak Hlad
nik je od 1975 do 1988 vodil tozd 
Hortikultura, projektiranje in

gradnje in se tako posvečal do
polnilni dejavnosti, s katero še 
danes gospodarijo brez izgub. V 
Vrbini so pod njegovim vodstvom 
zasadili tudi dvesto hektaro v topo
lovih plantaž. To so delali v času, 
ko so bila za gozdarstvo zlata leta, 
njihov kolektiv pa si je že iskal 
kruh zunaj njega in s projektira
njem, nizkimi gradnjami ter hor
tikulturo posegal v konkurenco 
na tržišču. Hladnikov cilj je bil, da 
bi v celotnem podjetju delala peti
na ljudi v hortikulturi, ker bi tako 
uspešno konkurirali pri sezon
skem urejanju okolja ter pokrili 
potrebe polovice Slovenije in dela 
Hrvaške. Podpore za tako idejo ni 
dobil, zato je odšel drugam, če- 
pra v seje po tolikih letih težko po
slovil od svojega dela. Z delovno 
klimo v novem okolju Tovarne 
Videm se pohvali, saj mu omogo
ča uresničevanje vseh zamisli, ki 
so v interesu gozdarstva in papir
ne industrije.

Inženirja Hladnika poznajo v 
Brežicah kot zagovornika zdra
vega življenja in borca za čistejše 
okolje. Ogorčen je, da se tako lep 
košček slovenske zemlje z dvema 
rekama, termalnimi vrelci, vino
gradi in neštetimi drugimi lepo
tami spreminja v smetišče. Krona 
vsega pa je jedrska elektrarna s 
svojo potencialno nevarnostjo, ki 
je toliko večja zaradi znane jugos
lovanske površnosti in nediscipli
niranosti Ljudje se niti ne za veda- 
jo, kam vse to pelje in kaj 
zapuščajo bodočim rodovom.

»Majhna udeležba na nedav
nem protestnem shodu dokazuje, 
kako so zmanipulirani in otope
li« je dejal z obžalovanjem brez 
upa v izpolnitev zahtev, ki jih bor
ci za okolje naslavljajo na repu
bliške vrhove. »Splošno poslab
šanje bivalnih razmer je mojo 
družino odvrnilo od namere, da bi 
gradili hišo p Brežicah. Dom smo 
si uredili v Beli krajini kjer preži
vimo vsak konec tedna. Počutim 
se bolj Belokranjca kot Posavca, 
najbrž tudi zaradi prisrčnosti in 
odprtosti tamkajšnjih ljudi med 
katerimi se že dolgo počutim 
doma.«

J. TEPPEY

Spet grob in samovoljen poseg v zaščiten gorjanski gozd — Zmajarji na golo po- 
sekali 20 arov gozda — Padli tudi dve posebej zaščiteni bukvi

NOVO MESTO — Še preden je 
grob in samovoljen poseg na Gorjancih, 
znan kot ratraška cesta oziroma ne
kakšna smučarska tekaška proga (o tem 
smo podrobno pisali v našem časopisu), 
dobil sodni epilog, že so gozdarji zgro
ženi odkrili novo opustošenje gorjan
skega gozda. In spret gre za pustošenje 
zaščitnega gozdnega kompleksa Kobil.

Gozdni kompleks Kobilje že dalj ča
sa zaščiten kot gozd s posebnim name
nom in ima glede zaščite skoraj tak po

ložaj kot pragozd. Zaradi tega, ker so 
Kobile zaščitene in se v teh gozdovih ne 
gospodari, tja bolj preredko kot sicer za
ide tudi revirni gozdar na svojih obho
dih. Ko je bil tam na obhodu letos 
spomladi, je bilo še vse v redu, pri na
slednjem obhodu pa je na začetku Ko
bil pod Špilerjevo špico na nadmorski 
višini okoli 900 m videl, daje nekdo na 
golo posekal gozd na površini 20 arov. 
Gre za družbeni gozd v oddelku 27 b, k. 
o. Vrhpolje. Posekano je bilo 70,36 m3 
listavcev, in sicer 14 bukev v bruto iz
meri 29,84 m3, 25 hrastov v izmeri

ZA POŽIVITEV 
GRADU IN MOTELA

19,96 m*3, 15 cerov v izmeri 13,97 m3

TREBNJE — Tu so v pretek predsta
vili elaborate za urbanistično ureditev 
območja trebanjskega gradu in motela, 
prispele na javni natečaj, ki gaje avgu
sta letos razpisal zavod za urbanistično 
načrtovanje Trebnje skupaj s Putnikom 
Trebnje in sozdom Združena cestna 
prodjetja Slovenije. Med 5 prispelimi 
elaborati je ocenjevalna komisija dode
lila prvo nagrado predlogu avtorjev Bo
ruta Simiča in Janeza Žeijava, druge ni 
predelila, tretjo nagrado je prejela Tia 
Dadjura s sodelavci.

in 17 dreves drugih listavcev v izmeri 
6,59 m3. Drevje leži na sečišču tako, 
kot je padlo ob sečnji. Seveda je bilo pre
sekano samovoljno, brez vednosti in 
dovoljenja GG Novo mesto, tozd Goz
darstvo Novo mesto. Takega dovolje
nja, jasno, nihče tudi ne bi dobil, saj je 
kompleks Kobil, kot rečeno, zaščiten in 
izvzet iz gospodaijenja.

Jože Kruljac, gozdarski inšpektor pri 
novomeški Upravi inšpekcijskih služb, 
je o ugotovitvah gozdaijev obvestil 
UNZ Novo mesto. »Gre za izredno 
grob in samovoljen preseg v gozdni pro
stor, kar predstavlja pustošenje gozda in 
je kaznivo dejanje,« je med drugim v 
svojem dopisu zapisal inšpektor Kru
ljac. Delavci oddelka milice iz Šentjer
neja so zadevo raziskali. Izkazalo seje, 
da so v zaščitenih Kobilah samovoljno 
pustošili P. F. iz Novega mesta, S. J. iz 
Vrhprelja in M. T. iz Cerovega Loga, vsi

voljno posegli v tuj gozd in povzročili 
veliko škodo, ampak so pustošili pre za
ščitenem gozdu in spremenili videz tega 
dela gorjanskega gozda. Vso stvar ima 
sedaj v rokah tožilstvo.

»Pri tem nezaslišanem pustošenju so 
presekali tudi dve bukvi, katerih ena 
meri 5,88 m3, druga pa celo 6,72 m3. Ti 
dve bukvi sta bili kar dvakrat zaščiteni: 
kot vsa drevesa v Kobilah in še posebej 
kot drevesa, katerih prsni premer meri 
več kot 120 cm. Vsa taka drevesa v 
družbenem sektorju so posebej zaščite
na in jih tudi gozdarji ne smejo preseka
ti,« je zgrožen inšpiektor Kruljac. »Daje 
že tako huda zadeva še hujša, gre za 
sečnjo na golo v veliki strmini na jugo
zahodni strani, kar je še posebno pusto
šenje, saj je malo možnosti, da se bo tam 
gozd lahko obnovil.«

A. BARTELJ

OBIŠČITE NOVOLETNI 
st JEM NA 
GLAVNEM TRGU 
V NOVEM MESTU 
VSAK DAN MED 9. IN 
20. URO.

trije člani zmajarskega kluba Krila iz 
Krškega. Pod Špilerjevo špico so na
mreč postavili vzletišče za prelete z zma
jem, pri vzletanju pa naj bi zmajaije 
ovirale krošnje dreves, zato so na lastno 
odgovornost tistih 20 arov gozda prese
kali do golega. S tem so ne samo samo-

NOVO V OTOŠKI 
DISKOTEKI

OTOČEC — V otoški diskoteki bo v 
četrtek, 14. decembra, na večeru evergri- 
nov gostoval plesni par Lambada, v sobo
to bo na ogled revija modnih pričesk. Tudi 
silvestrski program bo privlačen. Gostom 
bo na voljo ruski bife, v programu bodo 
številne zabavne igre z nagradami, gostja 
novoletnega programa pa bo Nastja 
Dimnik.

Letos za
■ a v
božic v 

Staro vas
Stefanovi običaji so < 
v tej vasi pri Sentjf 

neju še ohranili
ŠENTJERNEJ — Za tiste, ki« 

vedo, kaj bi prečeli z novim prat"" 
nim dnem, 25. decembrom, se pja 
božičem, in za tiste, ki bi radi doži^ ^ 
utrin starih slovenskih kmečkihmit.utrip starih slovenskih kmečkih 
jev, se ponuja na ta dan v Šentj 
posebna priložnost. Pripravljalni
bor v Stari vasi pri Šentjerneju sMJ
z gasilskim društvom in konjeni! 
društvom iz Šentjerneja tudi letos p11 
pravlja tradicionalno konjsko žegn* 
nje.

Običaj sega daleč nazaj v preteklo* 
in je povezan s praznikom sv. Stefan* 
v precejšnjem delu Evrope znane!! 
kot zaščitnika konj in živine naspi011 
Posebno dolgo se je na Dolenjske11 
ohranil prav v Stari vasi pri Šenljeflte 
ju. Zadnje čase, ko se je konjereja, 
šentjernejski okolici zopet razmah1" 
la, povečalo pa seje tudi zanimanje P 
stare običaje, prireditev vse bolj P11, 
dobiva veljavo. j

V starih časih, ko kmetje še niso0,1 
zaposleni, so se dobivali na štefano" 
dan pre božiču, v vrsti prejezdili oW* 
cerkve, tam darovali, župnik poa jihje

k
E
E

blagoslovil. Zlasti slovesno jeJ' s i
med obema vojnama, ko so se zt"rs" 
v Šentjerneju, nato pia v sprevod" 
pihalno godbo na čelu odšli do c"1"’1 
v Stari vasi. Po vojni so se dobiva" “J 
nedeljo, letos, ko je dela pirost danJ" 
se bodo zbrali v Šentjerneju v ponev" 
ljek ob 13. uri, od tam pa bodo v SP 
vesnem sprevodu krenili proti. 
vasi, kjer bo pri cerkvi že tradicion*- (J j 
len program. T J ■—

--------------------------------------- SV

t*
C

GOSTOVANJE V ZDA — Danes, 
14. decembra, odhajata na pot preko 
luže na skoraj enomesečno gostova
nje pri slovenskih izseljencih v ZDA 
Jože Gotlib (levo) s frajtonarico in 
Stane Gorenc z elektronsko harmo
niko, ostanek pred letom razpadlega 
ansambla Jožeta Gotliba. Duo, ki si
cer redno nastopa v Zdravilišču 
Šmarješke Toplice, letos pa je že dva
krat gostoval pri zdomcih v ZRN in 
enkrat v. Avstriji, bo na povabilo izse
ljencev, pri katerih je ansambel go
stoval že pred tremi leti, imel v ZDA 
koncerte slovenske domače glasbe v 
Chicagu, Detroitu, Clevelandu, Pitts- 
burgu in Denverju. Muzikanta pred 
odhodom pozdravljata bralce DL in 
jim voščita srečno novo leto. (Foto: 
Z. L.-D.)

Srebro za kočevsko kuharico
Uspeh kočevske kuharice Ide Pintar na kulinarični 

razstavi slovenskih gostincev v Rogaški Slatini

Miklavža končno le »odmrznili«
Po skoraj 45 letih se je pred 5000-glavo množico pojavil na novomeškem trgu — 

Prošt Jože Lap: »Miklavž je bil in bo, pa tudi dedek Mraz nas nič ne moti«
NOVO MESTO — Najstarejši No- 

vomeščani komaj pomnijo, kdaj se je 
nazadnje na Glavnem trgu zbralo toliko 
ljudi kot minuli torek popoldan, ko seje 
v stari, pred vojno narejeni Tatri pred 
rotovž pripeljal Miklavž. Skoraj 45 let 
ga ni bilo in neki hudomušnež je ob nje
govem ponovnem javnem nastopu de
jal, da so ga nemara odmrznili. Starejši 
meščani se še spominjajo zadnjega Mi
klavževega nastopa na odru Doma kul
ture, v novi svobodni domovini pa 
zanj ni bilo več prostora. Če seje slučaj
no kdaj še prikazal, je moral k sodniku 
za prekrške, šentjernejski Miklavž iz ti
stih burnih povojnih dni pa bi vedel po
vedati še kaj hujšega.

Iz knjig lahko preberemo, da je sv. 
Nikolaj živel v 5. stoletju v Mali Aziji. 
Bil je sinček edinček, zato so mu bogati 
starši poklonili vse svoje bogastvo. To
da on je bogastvo razdelil med reveže. 
Postal je škof in kot takšnega ga še da
nes upodabljajo: s škofovsko palico v 
roki, knjigo in tremi jabolki. Le Tinto
retto, znani srednjeveški italijanski sli
kar, ga je na sliki v kapiteljski cerkvi 
upodobil drugače, v družbi s sv. Mohor
jem in Fortunatom. Sv. Nikolaja so po
kopali v Turčiji, vil. stoletju pa so nje
gove posmrtne ostanke prepeljali v 
italijansko mesto Bari.

Danes Miklavža častijo po vsem sve
tu. Miklavž je zaveznik mornarjev in ri

bičev, zaščitnik mladih nevest in na
sploh najbolj spoštovan ljudski svetnik. 
Tradicija, da Miklavž otrokom nosi da
rove, je stara že več stoletij. Starejši se še 
dobro spominjajo, kako so 6. decembra 
kot otroci zjutraj gledali v nastavljene 
posode, če jim je Miklavž kaj prinesel. 
Najpogosteje so našli jabolka, orehe, 
krhle in rožiče. V novejšem času je Mi
klavž bogatejši, in če bi nosil samo ja
bolka, ga otroci najbrž ne bi več 
spoštovali.

in veselje. Pluralizma in demokracije se 
zato lahko učimo tudi pri Miklavžu in 
dedku Mrazu.«

J. PAVLIN

KOČEVJE — Ida Pintar, kuharica v 
kočevski Nami, je na kulinarični razsta
vi ob nedavnem turistično-gostinskem 
zboru v Rogaški Slatini, prejela za raz
stavljene jedi v okviru kulinarične raz
stave srebrno medaljo, kar je veliko pri
znanje tudi za ta kočevski kolektiv.

29-letna Ida je kot glavna kuharica 
skupaj s svojo pomočnico Bernardo Ju
rak (Nama Velenje) pripravila za raz
stavo štiri jedi in sicer: ploščo za 8 oseb 
(divjačina, faširano meso, slanina, tar
tufi), ploščo za 4 osebe (jančja zarebrni
ca), krožnik z nadevanimi piščanjčjimi 
nogami in krožnik z nadevanim postrv
jim filejem.

Ida je povedala, dajo kuhanje veseli 
že od otroštva. Za kuharico seje izučila 
v gostinski šoli v Ljubljani, katero je 
dokončala leta 1977. Od takrat je zapo
slena v kočevski Nami, ki jo je tudi 
štipendirala.

Pravi, da je na priznanje računala, 
čeprav ni pričakovala, da bodo njene 
jedi tako viško ocenjene. Pravi, daje bi
la predvsem plošča za 8 oseb tudi zelo

lepa na pogled, saj je bila pravi mozaik 
barv, ki so se lepo ujemale med seboj.

J. P.

SMUČARSKI SEJEM jj® 
V TREBNJEM

TREBNJE — Trebanjski smučaj* j™' 
klub bo priredil v soboto, 16. dece"1 
od 9. do 17. ure in v nedeljo, 17. deC~ ' 
bra, od 8. do 12. ure smučarski selelJLfre 
večnamenskem prostoru nove o*"0 J1111 
šole. Na sejmu bo naprodaj stara i" JU 1 k 
smučarska oprema, prikazovali p3 ** Mi 
tudi smučarske filme. Vabljeni! '"p

Mi
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Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinatji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Ce vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek popoldan, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinaijev vam bo rad 
prisluhnil.

• BREŽICE — Vitrina Posavskega 
muzeja v Brežicah že lep čas prinaša 
svežino v mestu ter na kakovosten in 
prijeten način opozarja mimoidoče, 
naj obiščejo muzej. V preteklem ted
nu seje ob njej ustavljalo še posebno 
veliko občanov. Tudi tokrat so na
mreč znali prisluhniti času, saj so na 
ogled postavili opremo za miklavže- 
vanje iz župnijske cerkve sv. Lovren
ca v Brežicah in še marsikaj, tudi pe
harje z darovi. Marsikdo je na ta 
način izvedel, kako je potekalo mi- 
klavževanje in tudi to, da so včasih 
»večer pred Miklavžem otroci nastavi
li na okna škornje, skledice, klobuke, 
peharje in druge posode ter nestrpno 
pričakovali, kaj jim bo Miklavž pri
nesel«. Pridni so dobili darove, naj
pogosteje jabolka, suho sadje, orehe, 
strd in včasih tudi kak krajcar potis
njen v jabolko. Poredne je zjutraj ča
kala šiba vtaknjena v repo in korenje.

SREBRNA KUHARICA — Ida Pin
tar, fotografirana na svojem delov
nem mestu v kuhinji kočevske restav
racije Nama.

NOVO MESTO — Tonski in P« ^ 
cijski studio Sraka seje v letošnje"1 * 'ttr 
dobro uveljavil na slovenskem glasb"1" ^ 
prizorišču in diskografskem tržišču i"1* bt> 
se za njegove storitve odloča vse več » 
nih slovenskih izvajalcev različnih g13* Ip, 
nih oblik. Te dni bodo v Sraki zaklj"1 jj t
letošnjo bero izdanih kaset, saj bosta * kjj 
govine prišli zadnji dve od ducata izd* jas 
pod etiketo Sraka v letošnjem letu j1 poz 
bodo člani ansambla Ivana Puglja dr aej 
kati svojo prvo kaseto »Ob Krki zel^J tj( | 
Modra kronika pa se že drugič letos Pr 
stavlja na kaseti. Tokrat so humotlS" j) v 
pevci pripravili »vročo« izdajo — kas"1 j p

Pa 
"tj

mentarji opremil vodja Modre krt"1’ »j 
Slavko Podboj. Omenimo naj še, da s" 6ij 
»Vroči Modri kroniki« kot članica e‘'\j 
prvič predstavi trebanjska pevka l**! 
Tratnik.

£
studio

lestvica narodnozabavno glasbo 
Studia D in Dolenjskega lista

Žreb je ta teden naklonil nagrado, ki jo podeljuje Studio D, BERNARDI ČUČNIK iz 
Podbočja. Lestvica pa je la teden z eno novo melodijo taktna:

1 (3) Pozdravljena, Bela krajina — STOPARJI 
2(1) Dolenjski svet - DOLENJSKI FANTJE
3 (2) Dolenjski očaki — COF
4 (6) Klic trobente ANSAMBEL F. MIHELIČA
5 (7) Zvezde nad Vrhgoro — ANSAMBEL T. VERDERBERJA
6 (4) Hrepenenje v dežju — ZVONČKI
7 (5) Florjanska polka — VESNA
8(10) Zapeljiva natakarica — VESELI ZASAVCI 
9 (8) Zavrtimo se — ANSAMBEL V. PETRIČA 

10 (—) Novoletno voščilo — ANSAMBEL I. RUPARJA 
Predlog za prihodnji teden: Mamin dan — CELJSKI INSTRUMENTALNI KVINTET

Glasujem za:

Moj naslov:

»Vseh 45 let Miklavž tudi na Dolenj
skem ni spal. Hodil je po cerkvah, naših 
učilnicah in hišah, kamor so ga povabi
li,« pripoveduje kapiteljski prc& Jože 
Lap in nadaljuje: »V otrocih je sedaj 
zmeda. Ves povojni čas so govorili, da

TISOČI POZDRAVILI MIKLAVŽA — Prostrani novomeški Glavni trg je bil 
ob pričakovanju Miklavža napolnjen tako rekoč do zadnjega kotička. Pripeljal 
se je v tatri, ki je bila stara toliko let, kolikor Miklavža ni bilo na trgu.

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto

Miklavža ni, sedaj pa se je v vsej svoji 
veličastnosti prikazal na Glavnem trgu.
Miklavž je bil, je in bo in tudi dedek 
Mraz nas nič ne moti. Vse to je dobrota

MEDVEDJE NE SPIJO
RIBNICA, KOČEVJE — Pred krat

kim je neki lovec iz ribniške občine tako 
rekoč v silobranu ustrelil medvedko. 
Precej strahu so preživele ženske, ki so 
se pred kratkim zjutraj peljale z oseb
nim avtom iz ribniške občine na delo v 
Kočevje. Na Jasnici sta tik pred avtom 
prečkala magistralno cesto dva medve
da. Prav tuje pred leti že prišlo do hude 
prometne nesreče, v kateri je poginil 
menived. Občani in lovci ugotavljajo, 
da prihajajo na območje obeh občin tu
di volkovi, ki jih sicer tu skoraj ni ozi-

kozerija

NAMESTO NJEGA MIŠU REPUBLIKA
Si lahko predstavljate sejno sobo 

v času, ko so pri nas uvajali TOZD? 
Prav!

— TOZD je kratica za temeljno 
organizacijo združenega dela, je 
razlagal direktor vseh direktorjev. 
In p nadaljevanju povedat

— TOZD bodo končno pometle 
s podjetji in s podjetništvom, tudi 
vloga direktorja vseh direktorjev bo 
veliko manjša. Vsaka TOZD bo 
imela svojega direktorja in svoj žiro 
račun.

— Toda... se je hotel vmešati 
drobno glavi sekretar Hitro tkala.

— Nisem še končal! Končno se 
boste morali sprijazniti tudi s kultu
ro razpravljanja. Nimam rad, če mi 
kdo skače v besedo. TOZD so velik 
napredek našega samoupravljanja.

Lahko rečem, da bodo postale te
meljne organizacije združenega de
la delovne organizacije p malem.

— Zdi se mL. ni dalo miru
drobnoglavemu sekretarju.

— Ce se komu kaj dozdeva, to

socializma. Ena TOZD p isti orga
nizaciji združenega dela bo zaraču
navala svoje usluge drugi TOZD. 
Konkretno: TOZD pletilnica bo iz
stavila račun TOZD barvarna, 
TOZD barvarna pa TOZD pletilni
ca. In tako naprej in tako dalje.

— Vse lepo in prav, toda., je ho
tel uvejaviti svojo sekretar Hitro- 
tkala

še ne pomeni, da ima pravico govo
riti Zadeva okrog TOZD je dobfo 
pretehtana Z njo so se ukvarjali 
najvišji teoretiki samoupravnega

— Da vse je lepo in prav, prav 
ste rekli, se je posmehoval direktor 
vseh direktorjev.

— Lahko nekaj pripomnim? je 
tipal sekretar.

— Samo v primeru, če se pafdl 
pripomba nanaša na ustanavljanjeI 
TOZD.

— Da o tem mislim govoriti, jeI 
dobival samozaupanje sekretar. I 

— Me pa res zanima, je vrgeli 
čez mizo direktor vseh direktorjevi 
in se je zatopil v reše vanje križanke. I 

— Mislim, da je ustanavljanje| 
TOZD velika zmota Sem praktik I 
in mislim... je hote! razvijati nega
tivno sodbo o TOZD sekretar, a ga I 
je direktor vseh direktorjev pre-1 
rezal

— Prvič: tega, kar ste pravkar\ 
rekli, nisem slišal, in drugič: nepre
stano govorite: mislim, mislim. Za
vedajte se, lepo vas prosim, da nima
te česa misliti! Namesto vas mislijo I 
na — republiki |

TONI GAŠPER1ČI

roma so zelo redki.


